
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ 
1. Επικύρωση Πρακτικών, σελ. 10690
2.  Άδεια απουσίας των Βουλευτών κ.κ. Ι. Μανιάτη και Σ.

Δανέλλη, σελ. 10624, 10626
3. Ανακοινώνεται ότι τη συνεδρίαση παρακολουθούν µα-

θητές από το 11ο και 19ο Δηµοτικό Σχολείο Αγίου Δηµη-
τρίου, το 9ο Δηµοτικό Σχολείο Γλυφάδας, το 2ο Δηµοτικό
Σχολείο Πειραιά - Ουρουγουάη, το 2ο Δηµοτικό Σχολείο
Άρτας, το 6ο Δηµοτικό Σχολείο Χανίων, το Δηµοτικό Σχολείο
Βαρύπετρου Χανίων, το Δηµοτικό  Σχολείο Μπατσίου  Άν-
δρου και το Β’ Δηµοτικό Σχολείο Αταλάντης Φθιώτιδας, σελ.
10598, 10601, 10610, 10616, 10624, 10631, 10651

4. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ. 10595, 10596, 10598,
10600, 10601, 10603, 10604, 10605, 10610, 10613, 10614,
10616, 10617, 10619, 10620, 10622, 10624, 10628, 10629,
10630, 10631, 10633, 10637

5. Επί προσωπικού θέµατος, σελ. 10610, 10611

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
Ανακοίνωση του δελτίου επικαίρων ερωτήσεων και αναφο-

ρών - ερωτήσεων της Πέµπτης 2 Ιουνίου 2016, σελ. 10595

Γ. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 
1. Συζήτηση επί της αρχής, των άρθρων και των τροπολο-

γιών και ψήφιση στο σύνολο του σχεδίου νόµου του Υπουρ-
γείου Εξωτερικών:

α) «Κύρωση του Μνηµονίου Συνεργασίας µεταξύ του
Υπουργείου Εξωτερικών της Ελληνικής Δηµοκρατίας και του
Υπουργείου Εξωτερικών της Δηµοκρατίας του Αζερµπαϊτζάν
σε θέµατα Ευρωπαϊκής  Ένωσης», σελ. 10596 – 10634, 10660
- 10661

β) «Κύρωση του Μνηµονίου Συνεργασίας µεταξύ του
Υπουργείου Εξωτερικών της Γεωργίας και του Υπουργείου
Εξωτερικών της Ελλάδας για την προσέγγιση της Γεωργίας
στην Ευρωπαϊκή  Ένωση», σελ. 10596 – 10634, 10677 - 10682

γ) «Κύρωση του Μνηµονίου Συνεργασίας µεταξύ του
Υπουργείου Εξωτερικών της Ελληνικής Δηµοκρατίας και του
Υπουργείου Εξωτερικών και Ευρωπαϊκής Ολοκλήρωσης της
Δηµοκρατίας της Μολδαβίας για την προσέγγιση της Μολ-
δαβίας µε την Ευρωπαϊκή  Ένωση», σελ. 10596 – 10634,
10668 - 10669

2. Αποχώρηση των Βουλευτών της Νέας Δηµοκρατίας από
τη συζήτηση των σχεδίων νόµων του Υπουργείου Εξωτερι-
κών, σελ. 10603

3. Αποχώρηση των βουλευτών της Δηµοκρατικής Συµπα-
ράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ από την δεύτερη ψηφοφορία επί
του συνόλου, σελ. 10660

4. Αίτηση ονοµαστικής ψηφοφορίας Βουλευτών του Συνα-
σπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς επί της τροπολογίας µε
γενικό αριθµό 462 και ειδικό αριθµό 10 του σχεδίου νόµου
του Υπουργείου Εξωτερικών: «Κύρωση του Μνηµονίου Συ-
νεργασίας µεταξύ του Υπουργείου Εξωτερικών της Γεωργίας
και του Υπουργείου Εξωτερικών της Ελλάδας για την προ-
σέγγιση της Γεωργίας στην Ευρωπαϊκή  Ένωση και άλλες
διατάξεις», σελ. 10634 – 10636

5. Ονοµαστική ψηφοφορία επί της τροπολογίας µε γενικό
αριθµό 462 και ειδικό αριθµό 10 του σχεδίου νόµου του
Υπουργείου Εξωτερικών, σελ. 10677 - 10681

6. Επιστολικές ψήφοι επί της ονοµαστικής ψηφοφορίας,
σελ. 10637 – 10650, 10651 - 10659

7. Κατάθεση Εκθέσεων Διαρκούς Επιτροπής:
Η Διαρκής Επιτροπή Εθνικής  Άµυνας και Εξωτερικών Υπο-

θέσεων καταθέτει τις εκθέσεις της στα σχέδια νόµων του
Υπουργείου Εθνικής  Άµυνας:

α) «Κύρωση της Συµφωνίας µεταξύ της Κυβέρνησης της
Ελληνικής Δηµοκρατίας και της Κυβέρνησης του Κράτους
του Ισραήλ σχετικά µε το Καθεστώς των Δυνάµεών τους»,
σελ. 10624

β) «Κύρωση του Μνηµονίου Κατανόησης για τη Στρατιω-
τική Συνεργασία µεταξύ του Υπουργείου Εθνικής  Άµυνας
της Ελληνικής Δηµοκρατίας και του Υπουργείου  Άµυνας της
Αραβικής Δηµοκρατίας της Αιγύπτου», σελ. 10625

γ) «Κύρωση της Προγραµµατικής Συµφωνίας (Programme
Arrangement) Αριθµ. Α-1424 [MIOS] µεταξύ του Οµοσπον-
διακού Υπουργού  Άµυνας και Αθλητισµού της Δηµοκρατίας
της Αυστρίας και του Υπουργού  Άµυνας του Βασιλείου του
Βελγίου και του Υπουργείου  Άµυνας της Δηµοκρατία της
Βουλγαρίας και του Υπουργείου  Άµυνας της Δηµοκρατίας
της Κροατίας και του Υπουργείου  Άµυνας της Δηµοκρατίας
της Τσεχίας και του Υπουργείου  Άµυνας της Εσθονίας και
του Υπουργείου Εθνικής  Άµυνας της Ελληνικής Δηµοκρα-
τίας και του Υπουργείου  Άµυνας της Δηµοκρατίας της Φιν-
λανδίας και του Υπουργείου  Άµυνας της Γαλλικής Δηµο-
κρατίας και του Οµοσπονδιακού Υπουργείου  Άµυνας της
Οµοσπονδιακής Δηµοκρατίας της Γερµανίας και του Υπουρ-
γείου  Άµυνας της Ιταλικής Δηµοκρατίας και του Υπουργείου
Άµυνας της Δηµοκρατίας της Λετονίας και του Υπουργείου
Εθνικής  Άµυνας της Δηµοκρατίας της Λιθουανίας και του
Υπουργείου  Άµυνας του Μεγάλου Δουκάτου του Λουξεµ-
βούργου και του Υπουργείου  Άµυνας του Βασιλείου της Ολ-
λανδίας και του Υπουργείου Εθνικής  Άµυνας της Δηµο-
κρατίας της Πολωνίας και του Υπουργείου Εθνικής  Άµυνας
της Δηµοκρατίας της Πορτογαλίας και του Υπουργείου  Άµυ-
νας της Δηµοκρατίας της Σλοβακίας και του Υπουργείου
Άµυνας της Δηµοκρατίας της Σλοβενίας και του Υπουργείου
Άµυνας του Βασιλείου της Ισπανίας και της Κυβέρνησης του
Βασιλείου της Σουηδίας και του Υπουργείου  Άµυνας του
Ηνωµένου Βασιλείου της Μεγάλης Βρετανίας και της Βό-
ρειας Ιρλανδίας και του Ευρωπαϊκού Οργανισµού  Άµυνας
σχετικά µε το «MIOS», τη Στρατιωτική Υλοποίηση του SESAR
(Ερευνητικού Προγράµµατος Διαχείρισης Εναέριας Κυκλο-
φορίας του Ενιαίου Ευρωπαϊκού Ουρανού -Military Imple-
mentation of Single European Sky Air Traffic Management
Research Programme)», σελ. 10625

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝΤΕΣ

ΚΟΥΡΑΚΗΣ Α. , σελ. 10595 - 10616
ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΠΟΥΛΟΥ Α. , 

σελ. 10616 - 10690

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α. Επί διαδικαστικού θέµατος:
ΑΜΑΝΑΤΙΔΗΣ Ι. , σελ. 10604, 10616
ΔΑΝΕΛΛΗΣ Σ. , σελ. 10610
ΔΕΝΔΙΑΣ Ν. , σελ. 10601
ΘΕΟΔΩΡΑΚΗΣ Σ. , σελ. 10628, 10629, 10631 
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ΚΑΣΙΔΙΑΡΗΣ Η. , σελ. 10603, 10623
ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ Β. , σελ. 10620
ΚΟΥΡΑΚΗΣ Α. , σελ. 10595, 10596, 10598, 

10600, 10601, 10603, 
10604, 10605, 10610, 
10612, 10613, 10614, 
10660

ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ Γ. , σελ. 10637
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ Ο. , 

σελ. 10613, 10620
ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ Γ. , σελ. 10614
ΛΕΒΕΝΤΗΣ Β. , σελ. 10631, 10633
ΛΟΒΕΡΔΟΣ Α. , σελ. 10598, 10603, 10614, 

10619, 10622, 10623, 
10624, 10633, 10637, 
10660

ΛΥΚΟΥΔΗΣ Σ. , σελ. 10603
ΜΠΑΛΑΟΥΡΑΣ Γ. , σελ. 10629, 10630, 10631
ΜΠΑΡΚΑΣ Κ. , σελ. 10630
ΟΥΡΣΟΥΖΙΔΗΣ Γ. , σελ. 10605
ΠΑΠΑΓΓΕΛΟΠΟΥΛΟΣ Δ. , 

σελ. 10601
ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ Θ. , σελ. 10622
ΠΑΡΑΣΚΕΥΟΠΟΥΛΟΣ Ν. , 

σελ. 10610, 10617
ΦΑΜΕΛΛΟΣ Σ. , σελ. 10610, 10623, 10630, 10633
ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΠΟΥΛΟΥ Α. , 

σελ. 10617, 10619, 10620, 
10622, 10623, 10624, 
10627, 10629, 10630, 
10631, 10633, 10637

Β. Επί προσωπικού θέµατος:
ΛΟΒΕΡΔΟΣ Α. , σελ. 10610, 10611
ΠΑΡΑΣΚΕΥΟΠΟΥΛΟΣ Ν. , 

σελ. 10611

Γ. Επί του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Εξωτερικών:
ΑΜΑΝΑΤΙΔΗΣ Ι. , σελ. 10597, 10608, 10614, 

10615, 10616
ΒΙΤΣΑΣ Δ. , σελ. 10598
ΓΚΙΟΛΑΣ Ι. , σελ. 10620
ΔΑΝΕΛΛΗΣ Σ. , σελ. 10611, 10627, 10630
ΔΕΝΔΙΑΣ Ν. , σελ. 10603
ΔΗΜΗΤΡΙΑΔΗΣ Δ. , σελ. 10622
ΘΕΟΔΩΡΑΚΗΣ Σ. , σελ. 10628, 10629, 10630
ΚΑΜΜΕΝΟΣ Π. , σελ. 10632, 10633
ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ Ν. , 

σελ. 10606, 10627
ΚΑΡΡΑΣ Γ. , σελ. 10607, 10612, 10623
ΚΑΣΙΔΙΑΡΗΣ Η. , σελ. 10605, 10626, 10627
ΚΑΤΣΙΚΗΣ Κ. , σελ. 10615
ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ Β. , σελ. 10619, 10620
ΚΟΥΖΗΛΟΣ Ν. , σελ. 10596, 10613
ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ Γ. , σελ. 10620
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ Ο. , 

σελ. 10613
ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ Γ. , σελ. 10596, 10613, 10614, 10616
ΛΕΒΕΝΤΗΣ Β. , σελ. 10631, 10632, 10633
ΛΟΒΕΡΔΟΣ Α. , σελ. 10598, 10603, 10604, 

10614, 10623, 10624, 
10629, 10633

ΛΥΚΟΥΔΗΣ Σ. , σελ. 10615
ΜΟΥΣΤΑΦΑ Μ. , σελ. 10612
ΜΠΑΛΩΜΕΝΑΚΗΣ Α. , σελ. 10619
ΜΠΓΙΑΛΑΣ Χ. , σελ. 10621, 10622
ΠΑΠΑΓΓΕΛΟΠΟΥΛΟΣ Δ. , 

σελ. 10599, 10600, 10601
ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ Θ. , σελ. 10622
ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ Α. , 

σελ. 10611
ΠΑΡΑΣΚΕΥΟΠΟΥΛΟΣ Ν. , 

σελ. 10601, 10610, 10611, 
10612, 10617

ΣΑΡΙΔΗΣ Ι. , σελ. 10616
ΤΣΙΠΡΑΣ Α. , σελ. 10627, 10629, 10630
ΦΑΜΕΛΛΟΣ Σ. , σελ. 10605, 10610, 10625, 

10629, 10630, 10632
ΦΙΛΗΣ Ν. , σελ. 10598, 10617

ΠΑΡΕΜΒΑΣΕΙΣ:
ΒΟΥΛΤΕΨΗ Σ. , σελ. 10600
ΔΑΒΑΚΗΣ Α. , σελ. 10600
ΔΑΝΕΛΛΗΣ Σ. , σελ. 10610
ΗΓΟΥΜΕΝΙΔΗΣ Ν. , σελ. 10630
ΚΟΖΟΜΠΟΛΗ - ΑΜΑΝΑΤΙΔΗ Π. , 

σελ. 10604
ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ Δ. , 

σελ. 10631
ΜΑΥΡΩΤΑΣ Γ. , σελ. 10630
ΜΠΑΡΚΑΣ Κ. , σελ. 10603, 10629
ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ Χ. , σελ. 10600
ΟΥΡΣΟΥΖΙΔΗΣ Γ. , σελ. 10604
ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ Α. , σελ. 10630, 10632
ΣΑΝΤΟΡΙΝΙΟΣ Ν. , σελ. 10621, 10622, 10630, 10633
ΤΖΑΒΑΡΑΣ Κ. , σελ. 10603



Αθήνα, σήµερα την 1η Ιουνίου 2016, ηµέρα Τετάρτη και ώρα
10.23’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευτη-
ρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την προεδρία
του Α’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΥ ΚΟΥΡΑΚΗ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

Θα ήθελα να ευχηθώ σε όλους καλό µήνα, καλό καλοκαίρι, δη-
µιουργική και παραγωγική δουλειά. Αν και δεν προβλέπεται φέ-
τος καλοκαίρι, τουλάχιστον για τους Βουλευτές και τις Βουλευ-
τίνες, γιατί θα έχουµε πολλές δουλειές και πολλά νοµοθετήµατα,
αλλά τουλάχιστον λίγες µέρες τον Αύγουστο θα ξεκουραστούµε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα το δελτίο επικαίρων ερωτήσεων της Πέµπτης 2 Ιουνίου
2016.

Α. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Πρώτου Κύκλου (Άρθρο 130 παρά-
γραφοι 2 και 3 του Κανονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 918/30-5-2016 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Ηρακλείου του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Νικο-
λάου Ηγουµενίδη προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και
Τροφίµων, σχετικά µε την αντιµετώπιση επικαίρων ζητηµάτων
αγροτικής ανάπτυξης και αλιείας του Νοµού Ηρακλείου.

2. Η µε αριθµό 910/27-5-2016 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Β’ Αθηνών της Νέας Δηµοκρατίας κ. Κωνσταντίνου Χατζηδάκη
προς τον Υπουργό Υποδοµών, Μεταφορών και Δικτύων, σχετικά
µε τα χρέη του «ΟΑΣΑ».

3. Η µε αριθµό 914/27-5-2016 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Β’ Πειραιώς του Λαϊκού Συνδέσµου-Χρυσή Αυγή κ. Ιωάννη Λαγού
προς τον Υπουργό Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων, σχε-
τικά µε τη «δηµιουργία παράνοµων νηπιαγωγείων και οικοτρο-
φείων στην Ξάνθη».

4. Η µε αριθµό 917/30-5-2016 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Ηρακλείου της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ κ.
Βασιλείου Κεγκέρογλου προς τον Υπουργό Εργασίας, Κοινωνι-
κής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, σχετικά µε τις προ-
θέσεις του Υπουργείου για εισήγηση νοµοθετικής διάταξης για
βιώσιµη ρύθµιση ληξιπρόθεσµων οφειλών.

5. Η µε αριθµό 919/30-5-2016 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Αττικής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Ιωάννη Γκιόκα
προς τον Υπουργό Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δι-
καιωµάτων, σχετικά µε την «ποινικοποίηση» των αγώνων των αγ-
ροτών.

6. Η µε αριθµό 922/30-5-2016 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Λαρίσης των Ανεξαρτήτων Ελλήνων κ. Βασιλείου Κόκκαλη προς
τον Υπουργό Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής
Αλληλεγγύης, σχετικά µε την καθυστέρηση της καταβολής του
εφάπαξ βοηθήµατος από το Ταµείο Πρόνοιας Δηµοσίων Υπαλλή-

λων (Τ.Π.Δ.Υ.).
7. Η µε αριθµό 909/27-5-2016 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή

Β’ Αθηνών της Ένωσης Κεντρώων κ. Γεωργίου-Δηµητρίου Καρρά
προς τον Υπουργό Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινω-
νικής Αλληλεγγύης, σχετικά µε την περικοπή των συντάξεων χη-
ρείας, ύστερα από τη θεσµοθέτηση ορίου ηλικίας για αυτές, µετά
τη ψήφιση του τελευταίου πολυνοµοσχεδίου για το ασφαλιστικό.

Β. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Δεύτερου Κύκλου (Άρθρο 130 πα-
ράγραφοι 2 και 3 του Κανονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 921/30-5-2016 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Δωδεκανήσου του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ.
Ηλία Καµατερού προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας, σχετικά µε την ανάγκη ύπαρξης χωροταξικού σχεδιασµού.

2. Η µε αριθµό 911/27-5-2016 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Καβάλας της Νέας Δηµοκρατίας κ. Νικολάου Παναγιωτόπουλου
προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, σχετικά
µε το ολοκληρωµένο σύστηµα χαλαζικής προστασίας των παρα-
γωγών της Περιφερειακής Ενότητας Καβάλας.

3. Η µε αριθµό 915/27-5-2016 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Β’ Αθηνών του Λαϊκού Συνδέσµου-Χρυσή Αυγή κ. Ηλία Παναγιώ-
ταρου προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων,
σχετικά µε «την παραγωγή φέτας από εισαγόµενο γάλα».

4. Η µε αριθµό 908/26-5-2016 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Αττικής της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ
κ. Παρασκευής Χριστοφιλοπούλου προς τον Υπουργό Εσωτερι-
κών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης, σχετικά µε τον έλεγχο και
την απόδοση δικαιοσύνης για τα πλαστά πτυχία στο δηµόσιο.

5. Η µε αριθµό 920/30-5-2016 επίκαιρη ερώτηση του Ζ’ Αντι-
προέδρου της Βουλής και Βουλευτή Λαρίσης του Κοµµουνιστι-
κού Κόµµατος Ελλάδας κ. Γεωργίου Λαµπρούλη προς τον Υ-
πουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, σχετικά µε τα προ-
βλήµατα στις καλλιέργειες από τις βροχοπτώσεις στη Θεσσαλία.

6. Η µε αριθµό 894/23-5-2016 επίκαιρη ερώτηση του Ζ’ Αντι-
προέδρου της Βουλής και Βουλευτή Λαρίσης του Κοµµουνιστι-
κού Κόµµατος Ελλάδας κ. Γεωργίου Λαµπρούλη προς τους
Υπουργούς Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων και Εργασίας,
Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, σχετικά µε
τα προβλήµατα των σπουδαστών στα δηµόσια και ιδιωτικά ΙΕΚ.

7. Η µε αριθµό 889/21-5-2016 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Αττικής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Μαυρουδή Βορίδη προς τον
Υπουργό Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλ-
ληλεγγύης, σχετικά µε τη χρηµατοδότηση του Ιδρύµατος για το
Παιδί «Η Παµµακάριστος».

8. Η µε αριθµό 861/13-5-2016 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Β’ Αθηνών της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ κ.
Ανδρέα Λοβέρδου προς τον Υπουργό Πολιτισµού και Αθλητι-
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σµού, σχετικά µε την κατάσταση στον Οργανισµό Μεγάρου Μου-
σικής.

9. Η µε αριθµό 869/16-5-2016 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Αχαΐας του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Νικολάου Κα-
ραθανασόπουλου προς τον Υπουργό Υγείας, σχετικά µε τα προ-
βλήµατα στις δοµές υγείας της Κεφαλονιάς και της Ιθάκης. 

10. Η µε αριθµό 794/18-4-2016 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Μαγνησίας του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ.
Κωνσταντίνου Στεργίου προς τον Υπουργό Υγείας, σχετικά µε
την ανάγκη πρόληψης, θεραπείας και στήριξης των καρκινοπα-
θών Βόλου.

11. Η µε αριθµό 545/15-2-2016 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Β’ Αθηνών του Λαϊκού Συνδέσµου-Χρυσή Αυγή κ. Ελένης Ζα-
ρούλια προς τον Υπουργό Υγείας, σχετικά µε τα προβλήµατα
λειτουργίας στο ΕΚΑΒ.

12. Η µε αριθµό 880/17-5-2016 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Ηρακλείου της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ -
ΔΗΜΑΡ κ. Βασιλείου Κεγκέρογλου προς τον Υπουργό Οικονοµι-
κών, σχετικά µε την προστασία των πολιτών από τις υπερβολικές
χρεώσεις των Τραπεζών.

ΑΝΑΦΟΡΕΣ-ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ (Άρθρο 130 παράγραφος 5 του Κα-
νονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 2433/19-1-2016 ερώτηση του Βουλευτή Λακω-
νίας της Νέας Δηµοκρατίας κ. Αθανασίου Δαβάκη προς τον
Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, σχετικά µε τον
θεσµό του κτηνιάτρου εκτροφής.

2. Η µε αριθµό 2380/15-1-2016 ερώτηση του Βουλευτή Ηρα-
κλείου της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ κ. Βα-
σιλείου Κεγκέρογλου προς τον Υπουργό Υποδοµών, Μεταφορών
και Δικτύων, σχετικά µε την αποκατάσταση της αδικίας του τε-
λευταίου νόµου για το ενιαίο µισθολόγιο που αφορά τους υπαλ-
λήλους των Περιφερειών.

3. Η µε αριθµό 2808/193/1-2-2016 ερώτηση και αίτηση κατά-
θεσης εγγράφων του Βουλευτή Ηρακλείου της Δηµοκρατικής
Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ κ. Βασιλείου Κεγκέρογλου προς
τον Υπουργό Υγείας, σχετικά µε την υπόθεση της µικρής Μελίνας
στο Βενιζέλειο Νοσοκοµείο Ηρακλείου.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εισερχόµαστε στην ηµερήσια
διάταξη της

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του
συνόλου των σχεδίων νόµου: 

1. «Κύρωση του Μνηµονίου Συνεργασίας µεταξύ του Υπουρ-
γείου Εξωτερικών της Ελληνικής Δηµοκρατίας και του Υπουρ-
γείου Εξωτερικών της Δηµοκρατίας του Αζερµπαϊτζάν σε θέµατα
Ευρωπαϊκής Ένωσης»

2. «Κύρωση του Μνηµονίου Συνεργασίας µεταξύ του Υπουρ-
γείου Εξωτερικών της Γεωργίας και του Υπουργείου Εξωτερικών
της Ελλάδας για την προσέγγιση της Γεωργίας στην Ευρωπαϊκή
Ένωση» και

3. «Κύρωση του Μνηµονίου Συνεργασίας µεταξύ του Υπουρ-
γείου Εξωτερικών της Ελληνικής Δηµοκρατίας και του Υπουρ-
γείου Εξωτερικών και Ευρωπαϊκής Ολοκλήρωσης της Δηµοκρα-
τίας της Μολδαβίας για την προσέγγιση της Μολδαβίας µε την
Ευρωπαϊκή Ένωση».

Σας ενηµερώνω ότι τα νοµοσχέδια ψηφίστηκαν στη Διαρκή
Επιτροπή κατά πλειοψηφία και εισάγονται για συζήτηση στη
Βουλή µε τη διαδικασία του άρθρου 108 του Κανονισµού της
Βουλής, δηλαδή µπορούν να λάβουν τον λόγο όσοι έχουν αντίρ-
ρηση επί της κυρώσεως αυτών των συµβάσεων.

Ωστόσο, επειδή έχουν κατατεθεί και τέσσερις υπουργικές τρο-
πολογίες, οι µε αριθµό 459/7, 460/8, 461/9 και 462/10, προτείνω
να τοποθετηθούν αρχικά επί της αρχής των τριών συµβάσεων ο
κ. Νικόλαος Κούζηλος από τον Λαϊκό Σύνδεσµο Χρυσή Αυγή και
ο κ. Γεώργιος Λαµπρούλης από το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλά-
δας, που καταψήφισαν στη διαρκή επιτροπή, καθώς και ο αρµό-
διος Υπουργός, για πέντε λεπτά.

Στη συνέχεια προτείνω να συζητηθούν µαζί οι τέσσερις υπουρ-
γικές τροπολογίες µε τους Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώπους,

τους εισηγητές και τους ειδικούς αγορητές, τους αρµόδιους
Υπουργούς και όσους εγγραφούν να µιλήσουν ο καθένας µε
πρόταση του Προεδρείου για πέντε λεπτά.

Αφού ολοκληρωθεί και η συζήτηση επί των τροπολογιών µε τις
τοποθετήσεις και των αρµοδίων Υπουργών, θα γίνει χωριστά η
ψηφοφορία επί των τριών συµβάσεων.

Το Σώµα συµφωνεί;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Το Σώµα συνεφώ-

νησε.
Όπως είπαµε, τον λόγο έχει ο κ. Κούζηλος από τη Χρυσή Αυγή

για πέντε λεπτά, για να τοποθετηθεί, καθώς διαφωνεί το κόµµα
του επί της αρχής των τριών συµβάσεων.

Κύριε Κούζηλε, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΖΗΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Οι συγκεκριµένες κυρώσεις που έρχονται στη Βουλή για ψή-

φιση κινούνται στο πλαίσιο της λεγόµενης «ανατολικής εταιρικής
σχέσης», της ενίσχυσης, δηλαδή, της πολιτικής σύνδεσης και της
οικονοµικής ενοποίησης των συγκεκριµένων πρώην Σοβιετικών
Δηµοκρατιών µε την Ευρωπαϊκή Ένωση.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι, αν έχετε την καλοσύνη, στην Αίθουσα λίγο ησυχία.
Όσοι θέλουν να µιλήσουν, ας βγουν έξω από την Αίθουσα. Είµα-
στε σε κοινοβουλευτική διαδικασία. Μιλάει ο κ. Κούζηλος. Θα πα-
ρακαλέσω να έχουµε ησυχία. Ευχαριστώ.

Συνεχίστε, κύριε Κούζηλε.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΖΗΛΟΣ: Για εµάς το βασικό ερώτηµα και ο

προβληµατισµός έγκειται στο κατά πόσο η Γεωργία, η Μολδαβία
και το Αζερµπαϊτζάν έχουν σχέση µε την Ευρώπη.

Επιπλέον, δηµιουργείται και πολιτικής φύσεως πρόβληµα. Η
περιοχή του Καυκάσου, που περικλείει την Αρµενία, το Αζερµ-
παϊτζάν και τη Γεωργία, αποτελεί για τις Ηνωµένες Πολιτείες της
Αµερικής ένα σηµαντικό και κρίσιµο γεωπολιτικό άξονα. Σε αυτήν
την περιοχή συγχωνεύονται τεράστια γεωπολιτικά συµφέροντα.
Οι ΗΠΑ και το ΝΑΤΟ θεωρούν το Αζερµπαϊτζάν και τη Γεωργία
σηµαντικούς στρατηγικούς συµµάχους, διότι µέσω αυτών και της
περιοχής τους, που ελέγχουν, αλλά και της Τουρκίας, διεισδύουν
σε µία συγκεκριµένη περιοχή, ενώ ταυτόχρονα µέσω Τουρκίας
γίνεται ο έλεγχος του φυσικού αερίου και του πετρελαίου.

Για τη Μολδαβία θα πρέπει να επισηµάνουµε ότι έχει συνάψει
διµερείς σχέσεις µε το ψευδοκράτος, µε τα κατεχόµενα. Οπότε,
για ποια συνεργασία µιλάµε; Με ποιες χώρες, οι οποίες είναι σύµ-
µαχοι της Τουρκίας αυτήν τη στιγµή, µιλάµε για να συνεργα-
στούµε;

Στρέφονται φυσικά και κατά των συµφερόντων της Ρωσίας.
Πάγια θέση της Χρυσής Αυγής είναι η γεωπολιτική στροφή προς
της Ρωσία. 

Εµείς θέλουµε µία Ευρώπη των εθνών και όχι µια πολυεθνική
Ευρώπη, µία Ευρώπη η οποία να συντάσσεται µε τη νέα τάξη
πραγµάτων. 

Καταψηφίζουµε αθροιστικά τις κυρώσεις. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον

κ. Κούζηλο. 
Τον λόγο έχει ο κ. Λαµπρούλης για να τοποθετηθεί.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (Ζ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Τα µνηµόνια συνεργασίας µεταξύ Αζερµπαϊτζάν, Μολδαβίας,

Γεωργίας και της ελληνικής Κυβέρνησης αφορούν την αποτελε-
σµατικότερη προσέγγιση των χωρών αυτών µε την Ευρωπαϊκή
Ένωση. Βεβαίως, αυτό διέπεται από το πλαίσιο της ανατολικής
εταιρικής σχέσης όπου συµµετέχουν τα κράτη αυτά, όπως επί-
σης και  η Ουκρανία, η Αρµενία και η Λευκορωσία και εντάσσον-
ται στους ανταγωνισµούς της Ευρωπαϊκής Ένωσης µε την καπι-
ταλιστική Ρωσία.

Αποτελεί ένα επεξεργασµένο ιµπεριαλιστικό, στρατηγικό σχέ-
διο µε δύο στόχους: Πρώτος στόχος είναι η οικονοµική διείσ-
δυση των ευρωενωσιακών µονοπωλίων σε περιοχές µε πλού-
σιους ενεργειακούς πόρους και πλουτοπαραγωγικές πηγές αλλά
και σηµαντική γεωστρατηγική θέση για τους δρόµους µεταφο-
ράς των πλουτοπαραγωγικών αυτών πηγών.
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Δεύτερος στόχος είναι η ενίσχυση της πολιτικής επιρροής και
της θέσης  της Ευρωπαϊκής Ένωσης στις χώρες αυτές, κυρίως
των βόρειων χωρών, Γερµανίας, Σουηδίας, Πολωνίας αλλά και
των Βαλτικών χωρών, αδυνατίζοντας έτσι συνολικά τη ρωσική
επιρροή αλλά και τη θέση των ρωσικών επιχειρηµατικών οµίλων. 

Ακριβώς τα αποτελέσµατα αυτού του στρατηγικού σχεδια-
σµού και τον πραγµατικό ρόλο της ανατολικής εταιρικής σχέσης
τα είδαµε µε την ωµή ιµπεριαλιστική επέµβαση της Ευρωπαϊκής
Ένωσης στην Ουκρανία στο πλαίσιο της αντιπαράθεσης µε τη
Ρωσία, αλλά και τη στήριξη αναρρίχησης αντιδραστικών δυνά-
µεων στην κυβερνητική εξουσία, ακόµα και φασιστικών δυνά-
µεων, όπως αντίστοιχα και του έξαλλου αντικοµµουνισµού και τις
διώξεις των κοµµουνιστών της Ουκρανίας. 

Μάλιστα, όχηµα για την υλοποίηση της ανατολικής εταιρικής
σχέσης είναι οι λεγόµενες «συµφωνίες σύνδεσης», που συνο-
δεύονται από τις προωθηµένες και περιεκτικές περιοχές ελεύθε-
ρου εµπορίου, οι οποίες αποτελούν λεόντειες συµβάσεις, ετερο-
βαρείς για τους λαούς, µε βασικό στόχο τον περιορισµό των δι-
οικητικών, οικονοµικών και άλλων εµποδίων στη διείσδυση των
µονοπωλιακών οµίλων της Ευρωπαϊκής Ένωσης στις χώρες αυ-
τές, µε κατάργηση παράλληλα κάθε προστατευτικού ή ρυθµιστι-
κού µέτρου. 

Ακριβώς σε αυτήν την πολιτική της Ευρωπαϊκής Ένωσης θέλει
να συµβάλει µε τα συγκεκριµένα µνηµόνια ο ΣΥΡΙΖΑ και η συγ-
κυβέρνηση, αποδεικνύοντας την προσήλωσή του στις πολιτικές
που υπηρετούν το κεφάλαιο και τα συµφέροντά του. Αποτελεί
πρόκληση το ότι η συγκυβέρνηση µε αυτές τις συµφωνίες ανα-
λαµβάνει ρόλο ενίσχυσης της διοικητικής ικανότητας των κυβερ-
νήσεων των χωρών αυτών να ενσωµατώνουν το κοινοτικό κεκτη-
µένο στον εµπορικό και οικονοµικό τοµέα. 

Δηλαδή, θέλει να µεταφέρει την τεχνογνωσία που έχει ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ και οι εταίροι του για το πώς τσακίζει εργατικά λαϊκά δικαιώ-
µατα στην Ελλάδα και συγχρόνως την εµπειρογνωµοσύνη που η
Ευρωπαϊκή Ένωση επιβάλλει µαζί µε τις αστικές κυβερνήσεις σε
όλα τα κράτη-µέλη της, δηλαδή την αντιλαϊκή βαρβαρότητα. 

Παράλληλα, οι συµφωνίες αυτές πατάνε και πάνω στο ζωηρό
ενδιαφέρον της εγχώριας αστικής τάξης για διείσδυση στις χώ-
ρες αυτές, όπως συµβαίνει εξάλλου και στην ευρύτερη περιοχή
της νοτιοανατολικής Μεσογείου και τις επιδιώξεις της ντόπιας
πλουτοκρατίας για ενίσχυση της θέσης της µε την ανάδειξη της
Ελλάδας σε ενεργειακό κόµβο. Το ίδιο συµβαίνει και µε το αζέ-
ρικο πετρέλαιο, το αέριο, τους δρόµους µεταφοράς και τις υπο-
δοµές. Δείτε για παράδειγµα τον αγωγό ΤΑP. 

Γι’ αυτό άλλωστε και στην αιτιολογική έκθεση τονίζεται η πα-
ρουσία στις χώρες αυτές ελληνικών επιχειρηµατικών οµίλων.
Πρόκειται, λοιπόν, για συµφωνίες που συνάδουν, όπως αναφέρει
και η αιτιολογική έκθεση, αποκλειστικά µε τα συµφέροντα των
µονοπωλιακών οµίλων. 

Όµως, για τους λαούς, τόσο για τον ελληνικό όσο και για τους
λαούς των χωρών αυτών, οι συµφωνίες αυτές είναι εχθρικές και
επικίνδυνες. 

Γι’ αυτούς τους λόγους τις καταψηφίζουµε, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον

κ. Λαµπρούλη. 
Προχωρούµε στην τοποθέτηση του Υπουργού. Τον λόγο έχει

ο κ. Αµανατίδης, ο οποίος θα τοποθετηθεί για τις συµβάσεις και
ταυτοχρόνως θα µιλήσει και για την τροπολογία που έχει κατα-
τεθεί σε µια εκ των τριών συµβάσεων. 

Κύριε Αµανατίδη, έχετε τον λόγο. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΜΑΝΑΤΙΔΗΣ (Υφυπουργός Εξωτερικών): Ευχα-

ριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, στην αντίστοιχη επιτροπή για την

κύρωση των τριών µνηµονίων συνεργασίας µεταξύ της Ελληνι-
κής Δηµοκρατίας και του Αζερµπαϊτζάν, της Γεωργίας και της
Δηµοκρατίας της Μολδαβίας, οι συµβάσεις αυτές έτυχαν της
συντριπτικής θετικής ψήφου από τα κόµµατα τα οποία συµµετέ-
χουν στην αντίστοιχη επιτροπή. 

Όσον αφορά τις δύο αντιρρήσεις που υπήρξαν –η µία για τη
Μολδαβία- θέλω να διαβεβαιώσω –και το είπα και στην επιτροπή-
ότι για τα εθνικά µας θέµατα η Δηµοκρατία της Μολδαβίας τηρεί
θετική στάση προς τις ελληνικές θέσεις τόσο σχετικά µε τη

FYROM όσο και σχετικά µε το Κυπριακό. Διέψευσα αυτήν την το-
ποθέτηση και στην επιτροπή και το κάνω και στην Ολοµέλεια,
έτσι ώστε να µην υπάρχουν παρεξηγήσεις. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, αυτές οι τρεις χώρες, το Αζερµ-
παϊτζάν, η Γεωργία και η Μολδαβία, είναι, όπως αναφέρθηκε,
εταίροι της Ευρωπαϊκής Ένωσης στο πλαίσιο της Ευρωπαϊκής
Πολιτικής Γειτονίας. Το πλαίσιο των σχέσεων τους µε την Ευρω-
παϊκή Ένωση  ρυθµίζεται από τη Συµφωνία Εταιρικής Θέσης και
Συνεργασίας του 1999. 

Γιατί γίνονται, λοιπόν, αυτές οι συµφωνίες; Γίνονται έτσι ώστε
να υπάρξει σταδιακή προσέγγιση και εξοικείωση των ανατολικών
εταίρων µε τους θεσµούς και τις πολιτικές της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης. Πώς γίνεται αυτό; Με την παροχή εµπειρογνωµοσύνης, εξει-
δικευµένες γνώσεις και τεχνογνωσία, όπως διαθέτουµε ως κρά-
τος-µέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Υπάρχει συνεργασία, επι-
πλέον, στην προετοιµασία εκπαιδευτικών προγραµµάτων, δεξιο-
τήτων, σεµιναρίων, επισκέψεων, κοινών σπουδών και βέβαια είναι
στη διακριτική ευχέρεια των µερών να καθορίζουν τις συναντή-
σεις τους ανάλογα µε τις ανάγκες που θα προκύπτουν, έτσι ώστε
να αποφεύγεται πολλές φορές η διοργάνωση απλών τυπικών
γραφειοκρατικού τύπου συναντήσεων. 

Πώς γίνεται η χρηµατοδότηση; Η χρηµατοδότηση των ανω-
τέρω δράσεων γίνεται και από τα διατιθέµενα από την Ευρω-
παϊκή Ένωση χρηµατοδοτικά µέσα στο πλαίσιο των πολιτικών
που αφορούν αυτά τα κράτη. 

Γιατί, λοιπόν, πέρα από αυτά ενδιαφέρουν τη χώρα µας οι συγ-
κεκριµένες συµφωνίες; Διότι αφ’ ενός µας δίνουν τη δυνατότητα
συνεργασίας µε τα εν λόγω κράτη, αφ’ ετέρου υπογραµµίζεται
η θετική συµβολή της χώρας µας στην προώθηση της Ευρωπαϊ-
κής Πολιτικής Γειτονίας και τρίτον, διότι νοµίζουµε ότι συµβάλλει
και προωθούµε έτσι τη σταθερότητα στην ευρύτερη περιοχή,
καθώς ως χώρα αποκτούµε µε τα συγκεκριµένα µνηµόνια ένα
χρήσιµο εργαλείο στις σχέσεις µας µε αυτές τις χώρες µέσω της
εµπέδωσης σχέσεων εµπιστοσύνης, µέσω της δηµιουργίας δυ-
νατοτήτων για την ανάπτυξη και των διµερών οικονοµικών σχέ-
σεων, περιλαµβανοµένης της ανάπτυξης των εµπορικών και
κυρίως των ενεργειακών σχέσεων. 

Έτσι, λοιπόν, η κύρωση του παρόντος µνηµονίου αποτελεί
απτή απόδειξη του ενδιαφέροντος της Ελλάδας στην εµπέδωση
των δηµοκρατικών θεσµών και παράλληλα στην εναρµόνιση µε
την ευρωπαϊκή πολιτική στους τοµείς της οικονοµικής συνεργα-
σίας, ενέργειας και λοιπά. 

Κατόπιν τούτου, εισηγούµεθα την κύρωση από τη Βουλή των
τριών µνηµονίων συνεργασίας µεταξύ των χωρών αυτών. 

Όσον αφορά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, την τροπολογία
του Υπουργείου Εξωτερικών µε γενικό αριθµό 460 και ειδικό 8,
ουσιαστικά έχει δύο στόχους. Πρώτον, εξοικονοµεί δαπάνες από
τον κρατικό προϋπολογισµό, γιατί δίνεται η δυνατότητα χρηµα-
τοδότησης των αποσπάσεων και των αναγκών των υπαλλήλων
του Υπουργείου Εξωτερικών αποκλειστικά που πηγαίνουν στο
εξωτερικό µέσα από ευρωπαϊκά προγράµµατα και όχι να βαρύ-
νουν τον κρατικό προϋπολογισµό.

Άρα µε αυτόν τον τρόπο εξοικονοµούµε δαπάνες από τον κρα-
τικό προϋπολογισµό και διασφαλίζουµε την εύρυθµη λειτουργία
των Αρχών µας, των εξωτερικών Υπηρεσίας του Υπουργείου
Εξωτερικών. Δηλαδή ουσιαστικά πρόκειται για χρηµατοδότηση
από το Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων, από πόρους όµως
των ευρωπαϊκών προγραµµάτων. 

Προκειµένου να γίνει αυτό κατορθωτό, είναι αναγκαιότητα να
περάσει και να δεχθούµε τη συγκεκριµένη τροπολογία. Γι’ αυτόν
τον λόγο την έχουµε καταθέσει. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, νοµίζω ότι η συναίνεση στη συγ-
κεκριµένη τροπολογία θα πρέπει να είναι συντριπτική από όλα
τα κόµµατα. Ως εκ τούτου, εισηγούµαι και κάνω αποδεκτή τη
συγκεκριµένη τροπολογία. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον

Υφυπουργό κ. Αµανατίδη. Μίλησε και για την τροπολογία του
Υπουργείου Εξωτερικών. 

Προχωρούµε τώρα στους Υπουργούς για να υποστηρίξουν τις
τροπολογίες τους. 
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ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω τον
λόγο; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ορίστε, κύριε Λο-
βέρδο, έχετε τον λόγο. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, υπάρχει ένα θέµα επί
της διαδικασίας. Θα σας παρακαλούσα πάρα πολύ, αφού ακο-
λουθούµε αυτήν τη sui generis διαδικασία -µε τη συναίνεση φυ-
σικά όλων- να προστεθεί στο σκεπτικό του Προεδρείου και θα
ήθελα τον λόγο γι’ αυτό.

Κάνετε πολύ καλά που διαχωρίζετε τις δύο διαδικασίες και κα-
τακτήσαµε τις τελευταίες τέσσερις, πέντε εβδοµάδες, όταν έρ-
χονται υπουργικές τροπολογίες -που δυστυχώς πια έγινε κανό-
νας, στο παρελθόν γινόταν κατ’ αυστηράν εξαίρεσιν-, µπήκαµε
σε µία εκ των ενόντων ερµηνεία του Κανονισµού και ανοίγει κα-
τάλογος. Κατά την οικονοµία των εργασιών, µιλάει ο εισηγητής
και ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος, αλλά κατακτήθηκε –νοµίζω
εσείς ήσασταν ή ο κ. Κακλαµάνης, δεν θυµάµαι- να γίνεται και
εγγραφή οµιλητών, πράγµα που θα γίνει και σήµερα. 

Εν όψει και της τελευταίας εµπειρίας, που έχει αναστατώσει
τη χώρα, σας παρακαλώ, κύριε Πρόεδρε, να δείτε µε µεγάλη
προσοχή και σεβασµό το άρθρο 104 του Κανονισµού. Τα σχέδια
νόµου, κατά τον Κανονισµό, όπως αυτός έχει οργανώσει τη δου-
λειά µας, ψηφίζονται επί της αρχής, κατ’ άρθρον και στο σύνολο.
Το άρθρο 104 επιβάλλει, όταν έρχονται τροπολογίες υπουργικές
ή βουλευτικές που γίνονται δεκτές ή τεχνικές βελτιώσεις την τε-
λευταία στιγµή –οι κυβερνήσεις διά των τεχνικών βελτιώσεων νο-
µοθετούν πάρα πολλές φορές και έρχονται τεχνικές βελτιώσεις
πολλών σελίδων-, να ψηφίζεται το σχέδιο νόµου στο σύνολό του
κάποια µέρα µετά.

Γιατί γίνεται αυτό; Αυτό γίνεται για να δούµε στο ενδιάµεσο
µήπως από τις νοµοτεχνικές βελτιώσεις, από τις υιοθετήσεις τρο-
πολογιών την τελευταία στιγµή έχει προκύψει κάποια αναστά-
τωση στο κείµενο και κάποιο λάθος έχει συµβεί.

Έχει παρατηρηθεί σε σχέδιο νόµου του κ. Κουρουµπλή, πριν
από κάποιους µήνες, να προστίθεται στο τέλος διάταξη που δεν
είχε κατατεθεί. Και επειδή η Βουλή καλείται να ψηφίσει το σύ-
νολο αµέσως µετά την ψηφοφορία επί των άρθρων, δεν προλα-
βαίνεις να το δεις. 

Έχει, λοιπόν, αναστατωθεί η χώρα µε την ιστορία των offshore.
Εµείς, για παράδειγµα, το πρόβληµα της διάταξης το είδαµε πριν
ψηφίσουµε, γιατί τις διατάξεις για το «πόθεν έσχες» θα τις ψηφί-
ζαµε. Κόµµατα τα οποία ταλαιπωρήθηκαν από λάθος, επειδή
κρυµµένη διάταξη µέσα σε ένα γενικό καλό κοµµάτι του σχεδίου
νόµου ψηφίστηκε, τώρα βγαίνουν στα µέσα ενηµέρωσης και κά-
νουν αυτοκριτική. Θα µπορούσαµε να είµαστε και εµείς σε αυτήν
τη θέση, εάν δεν ήµασταν περισσότερο προσεκτικοί. Αν υπήρχε
η ψήφιση επί του συνόλου την εποµένη, υπήρχε περιθώριο να
δούµε το σφάλµα.

Σας ζητώ να εφαρµόσουµε το άρθρο 104. Λόγω της ενσωµά-
τωσης των τροπολογιών, που ήρθαν εκπροθέσµως και τώρα το
πρωί τις είδαµε και µέσα σε αυτές υπάρχει και αυτή που βασανί-
ζει τη χώρα εδώ και τρεις µέρες -είναι της τελευταίας στιγµής
ενσωµάτωση- ζητάµε µε επιµονή να αφήσετε την ψήφιση επί του
συνόλου για αύριο, κύριε Πρόεδρε, ή για µία άλλη µέρα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Θα το δούµε όταν
έρθει η ώρα του το θέµα. Το έχει θέσει και ο κ. Μηταράκης το
θέµα. Μου το είπε προηγουµένως. Όταν έρθει η ώρα θα τα συζη-
τήσουµε. 

Να προχωρήσουµε, για να µη διακόψουµε τον ειρµό της συ-
ζήτησης. Τον λόγο έχει ο κ. Φίλης γιατί στη δεύτερη κύρωση µε
το Αζερµπαϊτζάν υπάρχει µια τροπολογία του Υπουργείου Παι-
δείας.

Κύριε Φίλη, έχετε τον λόγο για πέντε λεπτά.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-

σκευµάτων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι συνάδελφοι, η τροπολογία που έχουµε φέρει, αφορά

ζητήµατα εκπαιδευτικού προσωπικού. Ειδικότερα, είναι µία προ-
σωρινή διάταξη για το σχολικό έτος 2016 – 2017, αναφορικά µε
τη διαδικασία πρόσληψης αναπληρωτών εκπαιδευτικών πρωτο-
βάθµιας και δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης, καθώς και αναπλη-
ρωτών ειδικού εκπαιδευτικού προσωπικού και ειδικού βοηθη-

τικού προσωπικού. Θέλουµε η διαδικασία αυτή να είναι σύµφωνη
µε τις επιταγές του Συντάγµατος και τη σχετική νοµολογία του
Συµβουλίου της Επικρατείας. 

Θα γνωρίζετε ότι τόσα χρόνια µετά την Αναθεώρηση του Συν-
τάγµατος, ακόµα η διοίκηση δεν έχει υλοποιήσει τη συνταγµα-
τική πρόβλεψη και δέσµευση ότι οι προσλήψεις αναπληρωτών
θα πρέπει να γίνονται µε την εποπτεία του ΑΣΕΠ. Γίνονται µε την
εποπτεία των υπηρεσιών του Υπουργείου. 

Αυτό έχει αρκετές ουσιαστικές και όχι τυπικές, θα έλεγα, συ-
νέπειες. Κάνουµε σήµερα ένα βήµα και λέµε ότι στις προσλήψεις
των αναπληρωτών φέτος, που θα γίνουν µε το καθεστώς που
έχουµε αναγγείλει το περσινό, µε τη γνωστή υπουργική από-
φαση, τελικώς οι ενστάσεις επί των πινάκων θα κριθούν από το
ΑΣΕΠ και όχι από τις υπηρεσίες του Υπουργείου. Επαναλαµβά-
νω, είναι στοιχειώδης συµµόρφωση προς τη νοµολογία του Συµ-
βουλίου της Επικρατείας και προς τη συνταγµατική πρόβλεψη. 

Το δεύτερο, θα έλεγε κανείς ότι είναι µία εντελώς νοµοτεχνι-
κής σηµασίας βελτίωση. Αφορά τους µαθητές, αλλά και τους
αποφοίτους των σχολικών µονάδων που οι περιοχές τους επλή-
γησαν από τον σεισµό της 17ης Νοεµβρίου 2015. Έχουµε ψηφί-
σει ειδική ρύθµιση. Δεν υπήρχε η λέξη «απόφοιτοι» και για
λόγους ισότητας, όπως αντιλαµβάνεστε όλοι, λέµε «µαθητές, µα-
θήτριες και απόφοιτοι». Αυτή είναι η συγκεκριµένη τροπολογία.

Επί τη ευκαιρία, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να
σας ανακοινώσω ότι, όπως ανέφερε και η αρµόδια Αναπληρώ-
τρια Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων, σε συ-
νεργασία µε τη Ειδική Γραµµατεία Διαχείρισης Τοµεακών Προ-
γραµµάτων, για πρώτη φορά µετά το 2011, το ΙΚΥ, το Ίδρυ- µα
Κρατικών Υποτροφιών, προκηρύσσει υποτροφίες εσωτερικού για
υλοποίηση διδακτορικής έρευνας, ανταποκρινόµενο στην ανά-
γκη για ανάσχεση της εκροής νέων επιστηµόνων από τη χώρα
µας.

Το ΙΚΥ προκηρύσσει πρόγραµµα υποτροφιών συνολικά διακο-
σίων έντεκα θέσεων σε τρεις επιστηµονικούς τοµείς. Θα θέλαµε
να πούµε ότι είναι ένα πρώτο βήµα, όπως είπε και η κ. Αναγνω-
στοπούλου, από τα πολλά που θα γίνουν σύντοµα για να µπορέ-
σουµε να κρατήσουµε και να επαναφέρουµε στη χώρα µας το
υψηλό δυναµικό των νέων επιστηµόνων.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον

Υπουργό Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων κ. Φίλη.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία της Βουλής, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν
στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενη-
µερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνω-
σης και λειτουργίας της Βουλής, είκοσι πέντε µαθήτριες και
µαθητές και τέσσερις συνοδοί εκπαιδευτικοί από το 11ο και 19ο

Δηµοτικό Σχολείο Αγίου Δηµητρίου. 
Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 

(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
Τώρα τον λόγο έχει ο Αναπληρωτής Υπουργός Εθνικής Άµυ-

νας κ. Βίτσας για να αναπτύξει την τροπολογία που υπάρχει στη
δεύτερη σύµβαση.

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εθνικής

Άµυνας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. Θα είµαι πολύ σύντοµος.
Την 1η Φεβρουαρίου εκκίνησε η ισχύς του ν. 4361/2016, µε

θέµα «Ρύθµιση θεµάτων µεταθέσεων οπλιτών, µέριµνας προσω-
πικού και άλλες διατάξεις». Στο άρθρο 24 αυτού του νόµου προ-
βλέπεται η αύξηση της διάρκειας φοίτησης στις Ανώτερες Στρα-
τιωτικές Σχολές Υπαξιωµατικών από δυο σε τρία έτη. Αν θυµάµαι
καλά –και νοµίζω θυµάµαι καλά- και για λόγους αναβάθµισης
αυτών των σπουδών, όλες οι πτέρυγες της Βουλής υπερψήφισαν
αυτό το άρθρο. 

Τότε, αν θυµάστε, είχαµε πει ότι αυτή η διαδικασία ξεκινάει µε
υπουργική απόφαση. Τα Γενικά Επιτελεία πρότειναν να ξεκινήσει
αυτή η διαδικασία από το έτος 2015-2016. Πιο συγκεκριµένα,
αυτοί που είναι στο δεύτερο έτος ολοκληρώνουν φέτος τη σχολή
τους, αλλά αυτοί που είναι στο πρώτο έτος θα είχαν έναν χρόνο,
ενώ οι υπόλοιποι θα είχαν τρία χρόνια. 
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Επειδή τα Γενικά Επιτελεία είχαν προνοήσει εκ των προτέρων
και είχαν αλλάξει το κανονιστικό πλαίσιο για το πρόγραµµα σπου-
δών και τους οργανισµούς τους για τρία χρόνια, η πρόταση που
µας έκαναν και εγώ την αποδέχθηκα –και παρακαλώ να την απο-
δεχθούµε όλοι- είναι η τριετία να ισχύσει και για αυτούς που είναι
φέτος πρωτοετείς. 

Υπάρχει όλη η σχετική προετοιµασία, η συµφωνία των Γενικών
Επιτελείων. Εκείνο που δεν µπορούσαµε να κάνουµε είναι να
γίνει αυτή η διαδικασία µε υπουργική απόφαση, γιατί δεν θα είχε
νοµοθετική κατοχύρωση. Γι’ αυτό βάζουµε αυτήν την τροπολο-
γία, ώστε να υπάρχει νοµοθετική κατοχύρωση για να ξεκινήσει.
Σας παρακαλώ να ψηφιστεί, αν είναι δυνατόν, από όλους όσους
είχαν ψηφίσει και την προηγούµενη φορά. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον

Αναπληρωτή Υπουργό Εθνικής Άµυνας κ. Βίτσα.
Για την επόµενη τροπολογία, αν δεν κάνω λάθος, την τροπο-

λογία µε αριθµό 462/10, θα µιλήσουν ο κ. Παπαγγελόπουλος και
ο κ. Παρασκευόπουλος.

Τον λόγο έχει ο κ. Παπαγγελόπουλος, Αναπληρωτής Υπουρ-
γός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων για
πέντε λεπτά. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΓΓΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουρ-
γός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων):
Κύριε Πρόεδρε, σας ευχαριστώ, αλλά θα παρακαλούσα εκ προ-
οιµίου, και εσάς και τους Βουλευτές, ο χρόνος που θα µου πα-
ραχωρηθεί να είναι λίγο περισσότερος, γιατί θα ήθελα αναφερθώ
σε ένα θέµα που έχει απασχολήσει την κοινή γνώµη και τους
Βουλευτές. Και νοµίζω ότι πρέπει να αρθούν σήµερα κάποιες πα-
ρεξηγήσεις. Ζητώ, λοιπόν, τη δική σας ανοχή, αλλά και των Βου-
λευτών.

Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, σήµερα και σε
αυτή την Αίθουσα κορυφώνεται και τελειώνει το ρεσιτάλ υποκρι-
σίας και λαϊκισµού των τελευταίων ηµερών. Κορυφώνεται και τε-
λειώνει η µάχη µεταξύ της ρήσης του Γκαίµπελς: «Συκοφαντείτε,
συκοφαντείτε, συκοφαντείτε, στο τέλος κάτι θα µείνει» και της
λαϊκής παροιµίας: «Καθαρός ουρανός αστραπές δεν φοβάται». 

Ευτυχώς, υπήρξε στοίχιση πίσω από τη ρήση του Γκαίµπελς
µέρους µόνο της Αντιπολίτευσης.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Συγχαρητήρια!
(Θόρυβος στην Αίθουσα)

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΓΓΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουρ-
γός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων):
Σας ευχαριστώ, κύριε Λοβέρδο, για τα συγχαρητήρια! Τρεις
µέρες ακούω τα µεγαλύτερα ψεύδη. Πρέπει, λοιπόν, να απαντη-
θούν.

Πίσω από τη λαϊκή παροιµία: «Καθαρός ουρανός αστραπές
δεν φοβάται» στοιχίζεται η Κυβέρνηση. Πρέπει, όµως, να δοθεί
και µια απάντηση στο παραπλανητικό, λαϊκίστικο και υποκριτικό
ερώτηµα: «Ποιος Υπουργός εµπνεύστηκε αυτή την τροπολογία
και ποιους Υπουργούς της Κυβέρνησης προσπαθεί να καλύψει;». 

Γνωρίζουν όλοι, ή οφείλουν να γνωρίζουν, ότι κανένας Υπουρ-
γός δεν την εµπνεύστηκε και κανέναν Υπουργό δεν θέλει να κα-
λύψει. Η επίµαχη διάταξη που σήµερα καλούµαστε να τροπο-
ποιήσουµε είναι διεθνής υποχρέωση της χώρας και ανάγκη εναρ-
µόνισης µε τη σύσταση της GRECO και τα ευρωπαϊκά πρότυπα. 

Κανένας Υπουργός της Κυβέρνησης δεν έχει ανάγκη καλύ-
ψεως µε αυτή την τροπολογία. Εγώ δεν ξέρω κανέναν. Αν κά-
ποιος ξέρει, να το πει και να µην κάνει πολιτική σπέκουλα. Απε-
ναντίας, γνωρίζω εγώ και πάρα πολλοί πολλούς που δεν ανήκουν
στην Κυβέρνηση και έχουν εµπλοκή µε offshore εταιρείες, αλλά
εγώ δεν κάνω πολιτική σπέκουλα.

Και θα ήθελα να θέσω και ένα άλλο ερώτηµα προκαταρκτικά.
Ακούστηκε ότι κάποιοι θα απαλλαγούν για τις µέρες που ίσχυσε
η διάταξη. Ουδέν ψευδέστερο! Καλώ οποιονδήποτε νοµικό, είτε
έχει γνώσεις ποινικού δικαίου είτε όχι, να λάβει υπ’ όψιν του τα
ακόλουθα. Δεν υπάρχει θέµα απαλλαγής για τον χρόνο που
ισχύει η διάταξη γιατί, πρώτον, όσοι διατηρούν σήµερα εξωχώρια
εταιρεία δεν µπορούν να τύχουν οποιουδήποτε ευεργετήµατος
µε αυτή την τροποποίηση που θα έρθει.

Δεύτερον και κυριότερο -που είναι πασίγνωστο, αλλά κάποιοι

το αποσιωπούν- υπάρχει ποινική κύρωση, και µάλιστα σε κακουρ-
γηµατική µορφή, που προβλέπεται στο άρθρο περί ανακριβούς
ή ψευδούς δηλώσεως. Είναι το άρθρο 6 του ν.3213/2000, όπως
αντικαταστάθηκε µε το άρθρο 227 του ν.4281/2014 και όπως αν-
τικαταστάθηκε πρόσφατα µε το άρθρο 177 του ν.4389/2016.
Αυτά προκαταρκτικά.

Κατ’ ανάγκη, θα περιορίσω όσα έχω γράψει, αλλά θα προσπα-
θήσω να πω αυτά που πραγµατικά ενδιαφέρουν και θα ρίξουν
φως σε αυτή την υπόθεση. 

Ένας φαινοµενικά δρακόντειος και γενικόλογος νόµος δεν
είναι σχεδόν ποτέ αποτελεσµατικός. Ένας νόµος ο οποίος εξαντ-
λεί την αυστηρότητά του σε ασάφειες και αοριστίες, στην πραγ-
µατικότητα δεν έχει στόχο να τιµωρήσει, αλλά να καλύψει. Απο-
τελεσµατικός είναι ο σαφής και απόλυτα συγκεκριµένος νόµος.

Με βάση αυτή τη θέση, ξεκινώ δηλώνοντας τη πεποίθησή µου
ότι η διάταξη του πολυνοµοσχεδίου για την απαγόρευση συµµε-
τοχής πολιτικών προσώπων στη διοίκηση ή στο µετοχικό κεφά-
λαιο εταιρειών που έχουν έδρα σε κράτος µη συνεργάσιµο
φορολογικά µε την Ελληνική Δηµοκρατία ήταν απολύτως νοµικά
ορθή.

Η έννοια των µη φορολογικά συνεργασίµων κρατών είναι µια
διεθνώς απολύτως αποδεκτή και πλήρως ορισµένη νοµικά έν-
νοια. Κάθε χρόνο εκδίδεται από τον ΟΟΣΑ κατάλογος µε όσα
κράτη διατηρούν αδιαφανές φορολογικό περιβάλλον, δηλαδή
δεν ανταλλάσσουν πληροφορίες µε φορολογικές αρχές άλλων
κρατών. Στο τέλος κάθε έτους ο Υπουργός Οικονοµικών εκδίδει
µια υπουργική απόφαση -τα προσπερνάω λόγω ελλείψεως χρό-
νου- η οποία κατοχυρώνει πλήρως την έννοια της διάταξης που
ψηφίσαµε.

Απλώς, θέλω να πω ότι µε σειρά υπουργικών αποφάσεων και
εγκυκλίων του Υπουργείου Οικονοµικών τόσο επί κυβερνήσεων
του ΠΑΣΟΚ όσο και της Νέας Δηµοκρατίας, είχε ήδη από το 2002
στηριχθεί η εφαρµογή της διάταξης για τις εξωχώριες εταιρείες
στην τότε λίστα του ΟΟΣΑ. Αυτά, όµως, τα ξεχνάµε. Υπάρχει
ΠΟΛ 1041/2003, η απόφαση του πρώην υφυπουργού Οικονοµι-
κών κ. Αντώνη Μπέζα ΦΕΚ Β’ 1590/16-10-2005, υπάρχει το άρθρο
5 παράγραφος 7 του ν.3099/2002, διάταξη στην οποία έδωσε
βάση ο κ. Καστανίδης στις δηµόσιες τοποθετήσεις του.

Αξίζει να σηµειωθεί ότι ο όρος «offshore εταιρείες» είχε αρχι-
κώς αποδοθεί σε εξωχώριες εταιρείες στο ν.3213/2003 περί
πόθεν έσχες. Ο Κώδικας Φορολογίας Εισοδήµατος που τον χρη-
σιµοποιούσε καταργήθηκε το 2013.

Θα µπορούσα να πω σειρά νοµοθετηµάτων, αλλά δεν θα προ-
σφέρω τίποτα. Απλώς, επιβεβαιώνουν τη θέση της Κυβέρνησης
και αποδεικνύουν το αναληθές της επιθέσεως που δέχθηκε η Κυ-
βέρνηση τον τελευταίο καιρό. Θα καταλήξω µόνο στο ότι η µη
αποσαφήνιση του όρου εξωχώρια εταιρεία και παρένθετο πρό-
σωπο, καθώς δεν υπήρχαν ειδικότεροι προσδιορισµοί, αντίκειται
στην αρχή της νοµιµότητος. Αυτό έχει σαν αποτέλεσµα όλοι οι
κατηγορούµενοι να αθωώνονται στο δικαστήριο.

Στην προκειµένη περίπτωση, επειδή είχαµε έντονη αµφισβή-
τηση από τους διεθνείς οργανισµούς και τους θεσµούς, υποχρε-
ώθηκε η Κυβέρνηση να τροποποιήσει τη νοµοθεσία, ώστε να
είναι συµβατή µε το νοµικό πλαίσιο. Υπάρχει η έκθεση της οµά-
δας κρατών εναντίον της διαφθοράς του Συµβουλίου της Ευρώ-
πης που έχουµε λάβει όλοι γνώση. Μερικά ενδεικτικά αποσπά-
σµατα είναι τα εξής. Μάλλον επειδή είναι γνωστά, για να κερδίσω
χρόνο, θα πω τα πιο σηµαντικά.

Εδώ θα υπενθυµίσω σε αυτούς που έχουν αδύνατη µνήµη,
σύµφωνα µε τη συµφωνία µε τους θεσµούς το θέρος του 2015
και συγκεκριµένα µε το άρθρο 3 παράγραφος γ’ υποπαράγρα-
φος 5, παράγραφος 3 του ν.4336/2015, ορίσθηκε ότι η Κυβέρ-
νηση δεσµεύεται να εφαρµόσει στο ακέραιο και εγκαίρως τις
συστάσεις των κρατών κατά της διαφθοράς, GRECO.

Κάποιοι πρέπει να έχουν είτε πρόβληµα µνήµης, είτε πρό-
βληµα ανάγνωσης, είτε πρόβληµα αντίληψης αυτών που διαβά-
ζουν. Αυτό, κατά την άποψή µου -και νοµίζω ότι δεν υπάρχει
αντίρρηση- καθιστά εµφανές ότι ήταν διεθνής υποχρέωση της
χώρας και το γνωρίζαµε.

Η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ δεν έχει τίποτα να κρύψει και κα-
νέναν να καλύψει. Αντίθετα, αυτοί που υπερασπίστηκαν την ασά-
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φεια και την ατιµωρησία που επικρατούσε επί σειρά ετών, είναι
αυτοί που έχουν βρεθεί σε λίστες, που έχουν εµπλακεί αποδε-
δειγµένα στη διαχείριση µαύρου χρήµατος, πολιτικοί που δεν
ανήκουν στην παράταξη της συγκυβέρνησης, εκδότες και άλλοι
τινές.

Αυτοί που κουνούν τελικά το δάκτυλο στην Κυβέρνηση για
δήθεν προσπάθεια συγκάλυψης και παροχής προνοµίων στο πο-
λιτικό προσωπικό είναι αυτοί που επενδύουν τελικά στο να µην
αλλάξει τίποτα, λες και ήταν όλα καλώς καµωµένα. Είναι αυτοί
που υπερασπίζονται την πρακτική που συστηµατικά αθώωνε
Υπουργούς, Βουλευτές, αρχηγούς κοµµάτων επί σειρά ετών.
Αυτό µε την Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ τελείωνε και θα τελειώσει
µε αυτήν την τροπολογία που αναγκαζόµαστε σήµερα να φέ-
ρουµε.

Θα προτιµούσαµε να έχει ακολουθηθεί αναλυτική κοινοβου-
λευτική διαδικασία. Άλλωστε, εµείς δεν θέλαµε να έρθει ο νόµος
για τις δηλώσεις περιουσιακής κατάστασης στο πολυνοµοσχέ-
διο. Αυτό, όµως, ήταν αποτέλεσµα της συνολικής διαπραγµάτευ-
σης και της καθυστέρησης που είχε παρατηρηθεί µε τους
θεσµούς και όχι µε ευθύνη της Κυβέρνησης. Όµως, το κείµενο
είχε δοθεί στην Επιτροπή του άρθρου 3Α της Βουλής, τη γνωστή
Επιτροπή «πόθεν έσχες» και είχαν συζητηθεί επισταµένως όλες
οι αλλαγές που θα γίνουν και αυτής ακόµα της διάταξης, για την
οποία ξεσηκώθηκε τόσος θόρυβος υποκριτικά και λαϊκίστικα.

Το δήλωσαν άλλωστε -προς τιµήν τους- και στελέχη της Αξιω-
µατικής Αντιπολίτευσης ότι ήταν γνωστό. Πώς είναι δυνατόν κά-
ποιοι να ισχυρίζονται ότι δεν το γνωρίζανε; Πώς λέτε ότι η
διάταξη ήρθε εν κρυπτώ ανάµεσα σε επτάµισι χιλιάδες σελίδες;
Πώς λέτε ότι δεν ξέρατε τι ψηφίζατε; Είναι απέραντη υποκρισία.

Να έρθουµε τώρα σε ένα δηµοσίευµα που ήρθε για να καθο-
ρίσει και να αλλάξει την πολιτική στάση κάποιων. Δεν ήρθε αυτός
ο νόµος σε µια νύχτα µε σκοπό τη συγκάλυψη. Ο νόµος που ψη-
φίστηκε εν κρυπτώ µε στόχο την κατάργηση κάθε δυνατότητας
ελέγχου ήταν ο προηγούµενος νόµος, ο ν.4281/2014, µε τον
οποίο µεταφέρθηκε η εξέταση των δηλώσεων πόθεν έσχες στη
Βουλή, προκειµένου να µην ελεγχθούν ποτέ. Δεν υπήρχε δυνα-
τότητα να γίνει ο έλεγχος αυτός. Και οι συντάκτες του προηγού-
µενου νόµου, εγώ δεν λέω ότι το ήξεραν, όφειλαν όµως να το
ξέρουν.

Παρ’ όλα αυτά, η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ δεν µπορεί να δεχ-
θεί ούτε για αστείο σκιές και αβάσιµες κατηγορίες περί δήθεν
συγκάλυψης, διακίνησης µαύρου χρήµατος και υποθέσεων φο-
ροδιαφυγής. Γι’ αυτό σηκώνουµε το γάντι, γιατί είναι µια υπό-
θεση που δεν µας αφορά και θα το εξηγήσω παρακάτω.

Θα πρέπει να δούµε συνολικά µε τον νόµο τι αλλάζει. Πρόκει-
ται για έναν νόµο που είναι στοχευµένα στην κατεύθυνση της δια-
φάνειας και της καταπολέµησης της διαφθοράς. 

Δεν θα επαναλάβω αυτά που είχα πει και στις επιτροπές της
Βουλής, όταν ψηφίστηκε ο νόµος, που τα ακούσανε όλοι τότε και
δεν διαφώνησε κανείς, ή µια ανάγνωση απ’ όπου φαίνεται πώς
επιταχύνονται οι διαδικασίες, πώς παραµένουν αναρτηµένα, πώς
δηλώνουµε κινητά, θυρίδες. Μπορούµε να τα πούµε εµπεριστα-
τωµένα αυτά και αναλυτικά, αλλά έχω υπερβεί ήδη τον χρόνο
κατά πολύ.

Εν πάση περιπτώσει, όµως, επειδή εγώ είµαι άνθρωπος αισιό-
δοξος και πάντα βλέπω το ποτήρι µισογεµάτο και όχι µισοάδειο,
θα ευχαριστήσω αυτούς που προκάλεσαν δηµοσιότητα, γιατί
έτσι ακούστηκαν αυτά τα πράγµατα και θα ακουστούν και άλλα. 

Ο νόµος περί πόθεν έσχες που ψηφίστηκε, στον οποίο περι-
λαµβάνεται και η διάταξη που ερχόµαστε να τροποποιήσουµε
σήµερα, καθορίζει µε απόλυτη σαφήνεια το θεσµικό πλαίσιο, τον
τρόπο ελέγχου, τον χρόνο, την ταχύτητα αποσυµφόρησης της
επιτροπής, ώστε να µπορούν να ελέγχονται. Ο αριθµός του ελέγ-
χου από την επιτροπή της Βουλής να µην ξεπερνάει τις οκτακό-
σιες, άρα να γίνεται συστηµατικός έλεγχος, που δεν γινόταν. Οι
υπόλοιπες δηλώσεις να ελέγχονται από την έγκυρη Μονάδα Γ’
της Αρχής για το ξέπλυµα χρήµατος. Ανασυστήσαµε τις επιτρο-
πές, προσθέσαµε νέα µέλη. Προσδώσαµε περισσότερη αντικει-
µενικότητα. Ηλεκτρονική υποβολή του πόθεν έσχες. 

Όλα αυτά τα βήµατα καταπολέµησης της διαφθοράς που γί-
νανε µε αυτό τον νόµο αποσιωπώνται. Και στεκόµαστε σε τι; Στε-

κόµαστε σε ένα πρωτοσέλιδο µιας εφηµερίδος. 
Ξέρετε, κύριοι, αντιπολίτευση µε πρωτοσέλιδα δεν γίνεται.

Είναι η δεύτερη φορά που αποδεικνύεται εδώ στη Βουλή ότι τη
στάση κάποιων την καθορίζουν τα πρωτοσέλιδα. Αφήστε τα πρω-
τοσέλιδα να κάνουν τις εφηµερίδες και το «Πρώτο Θέµα» να
κάνει τη δουλειά του, ξέρει πολύ καλά να την κάνει, αλλά να κά-
νουµε και εµείς τη δική µας.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Την «ΑΥΓΗ» εννοείτε; Έκανε οφ-
σάιντ η «ΑΥΓΗ»;

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΓΓΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουρ-
γός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων):
Ήταν το πρωτοσέλιδο του «Πρώτους Θέµατος». Αυτό λέω.

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Η «ΑΥΓΗ» τι έλεγε;
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΓΓΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουρ-

γός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων):
Και λέω ότι το «Πρώτο Θέµα» κάνει τη δουλειά του ως εφηµε-
ρίδα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ησυχία σας παρα-
καλώ.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Πείτε για την «ΑΥΓΗ» τη χθεσινή.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Λίγο ησυχία. Συνε-

χίστε, κύριε Υπουργέ.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΓΓΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουρ-

γός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων):
Όλα, λοιπόν, τα κενά που είχαν διαπιστωθεί και κανείς δεν τολ-
µούσε να τα καλύψει, ήρθε και τα κάλυψε ο νόµος της Κυβέρνη-
σης ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ.

Στη λάσπη, λοιπόν, και στα ψεύδη που εξακοντίστηκαν το τε-
λευταίο διάστηµα δεν θα υποχωρήσουµε για να επιστρέψουµε
στο παλαιό καθεστώς ανοµίας και αδιαφάνειας, όπως κάποιοι
επιδιώκουν. Το αντίθετο, θα κάνουµε ένα βήµα πιο µπροστά
ακόµα. Περνάµε στην καθιέρωση καθολικής απαγόρευσης συµ-
µετοχής στη διοίκηση ή στο κεφάλαιο εταιρειών που έχουν έδρα
την αλλοδαπή για τα πολιτικώς εκτιθέµενα πρόσωπα. 

Η συγκεκριµένη προσαρµογή, µολονότι η προηγούµενη διά-
ταξη, επαναλαµβάνω, ήταν άρτια και νοµικά ορθότατη, τίθεται
για να αποκατασταθεί η αξιοπιστία του πολιτικού κόσµου έναντι
της κοινής γνώµης, που χωρίς να το θέλουν -θέλω να πιστεύω-
µερικοί σε αυτήν εδώ την Αίθουσα, ακολουθώντας το πρωτοσέ-
λιδο, συνήργησαν άθελά τους. 

Τη διάταξη την είδατε. Είναι πεντακάθαρη. Δεν χρειάζεται να
προχωρήσω παραπάνω. Περιλαµβάνει και τα παρένθετα πρό-
σωπα, σύζυγοι, εν διαστάσει σύζυγοι, µε ό,τι και αν σηµαίνει
αυτό. Δεν αναλύω περισσότερο τα πρόσωπα, είναι σαφώς κατα-
γεγραµµένα.Η απαγόρευση για τα πολιτικώς εκτιθέµενα πρό-
σωπα της παραγράφου 1 θα είναι γενική και καθολική. 

Παρακαλούµε και ακόµα, αν θέλετε, προκαλούµε -µολονότι
δεν ταιριάζει στην ιδιοσυγκρασία µου να προκαλώ- όλους αυ-
τούς που εµφανίζονται ως δήθεν τιµητές της ηθικής και της δια-
φάνειας να υπερψηφίσουν αυτή τη διάταξη που φέρνουµε
σήµερα και να συµµορφωθούν µε όσα ορίζει. 

Τελείωσα τη νοµική ανάλυση, περιορίζοντάς την κατά το δυ-
νατόν, αλλά θα πω και µερικές σκέψεις µου. 

Όπως είπα στην αρχή, υπήρξε ένα ρεσιτάλ υποκρισίας και λαϊ-
κισµού. Πρόοδος, µεταρρυθµίσεις και εκσυγχρονισµός δεν συ-
νάδει µε λαϊκισµό και υποκρισία. Πάλι όµως, επειδή είµαι αισιό-
δοξος άνθρωπος και βλέπω το ποτήρι µισογεµάτο, θα πω ότι η
Κυβέρνηση βγαίνει κερδισµένη από αυτήν την ιστορία. Αποδει-
κνύεται ότι είναι η δύναµη που επιδιώκει τη διαφάνεια, την κατα-
πολέµηση της διαφθοράς, είναι προοδευτική, εκσυγχρονίζει και
µεταρρυθµίζει τα κακώς κείµενα µε κοινωνικό πρόσηµο, αντίθετα
από άλλους που αρέσκονται να θεωρούν τους εαυτούς τους εκ-
συγχρονιστές και µεταρρυθµιστές, αλλά υποκύπτουν σε λαϊκι-
σµό, θεωρώντας ότι έτσι µπορούν να πλήξουν το ηθικό πλεο-
νέκτηµα της Κυβέρνησης. 

Κύριοι, µην µαταιοπονείτε. Το ηθικό πλεονέκτηµα της Κυβέρ-
νησης δεν πλήττεται έτσι εύκολα. Και ξέρετε γιατί δεν πλήττεται;
Διότι δεν είναι απλά αποτυπωµένο στο DNA της. Είναι συνυφα-
σµένο µε το DNA της. Και αυτή η συνύφανση µε το DNA του ηθι-
κού πλεονεκτήµατος είναι αυτή που έκανε την Κυβέρνηση να
αντιδράσει ακαριαία και να φέρει αυτήν την τροπολογία. 
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Τολµήστε λοιπόν, κύριοι της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, να
ψηφίσετε την καινούργια διάταξη και να δούµε πόσοι θα εµφανι-
στούν που θα δηλώσουν τις offshore που έχουν µε τη δυνατότητα
που δίνει ο νόµος. Από την Κυβέρνηση δεν ξέρω να είναι πολλοί.
Ίσως να µην είναι κανένας. Όµως, θα περιµένω µε περιέργεια να
δω πόσοι θα είναι εκτός Κυβέρνησης. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον

Αναπληρωτή Υπουργό Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων
Δικαιωµάτων. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Πριν δώσουµε τον

λόγο στον κ. Παρασκευόπουλο για να ολοκληρωθεί η τοποθέ-
τηση των Υπουργών επί της τροπολογίας, έχω την τιµή να ανα-
κοινώσω στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από
τα άνω δυτικά θεωρεία της Βουλής, αφού προηγουµένως συµ-
µετείχαν στο εκπαιδευτικό πρόγραµµα «Εργαστήρι Δηµοκρα-
τίας» που οργανώνει το Ίδρυµα της Βουλής, είκοσι µαθήτριες
και µαθητές και µία εκπαιδευτικός συνοδός από το 9ο Δηµοτικό
Σχολείο Γλυφάδας.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, εννοείται ότι προηγεί-
ται ο κύριος Υπουργός. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Τον λόγο έχει τώρα
επί της ιδίας τροπολογίας ο Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας
και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων κ. Νικόλαος Παρασκευόπουλος. 

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΡΑΣΚΕΥΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης,

Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε. Θα είµαι πολύ σύντοµος. 

Προσυπέγραψα την προηγούµενη διάταξη και υποστηρίζω την
καινούργια. Προσυπέγραψα την προηγούµενη, γιατί τη θεώρησα
πολύ προτιµότερη από το νοµικό καθεστώς το οποίο ίσχυε προ-
ηγουµένως και το οποίο είχε τις αδυναµίες και τις αοριστίες τις
οποίες επισήµανε ο κ. Παπαγγελόπουλος, οι οποίες την καθι-
στούσαν από δυσεφάρµοστη έως ανεφάρµοστη. 

Υποστηρίζω τη νέα ρύθµιση. Πιστεύω ότι απηχεί ένα κοινωνικό
αίτηµα, ιδιαίτερα σε µια περίοδο κρίσης. Καταλαβαίνω ότι είναι
πολύ δύσκολο έως και ανεπίτρεπτο, αν θέλετε, ηθικά αν όχι νο-
µικά, ο πολιτικός ο οποίος συµβάλλει στη δηµιουργία µιας δυ-
σβάσταχτης, µιας δύσκολης φορολογίας ο ίδιος να προσφεύγει
σε φορολογικά καθεστώτα άλλων χωρών τα οποία είναι πιο ευ-
νοϊκά. Και γι’ αυτό πιστεύω ότι η νέα ρύθµιση είναι εξαιρετικά
κρίσιµη. 

Δεν έχει υποβληθεί κάποια ένσταση αντισυνταγµατικότητας.
Όµως, επειδή το ζήτηµα φαίνεται να αφορά και την οικονοµική
ελευθερία, θα ήθελα να διευκρινίσω ότι, κατά την άποψή µου,
δεν τίθεται ζήτηµα. Διότι η οικονοµική ελευθερία δεν είναι ανεπι-
φύλακτο δικαίωµα όπως τα δικαιώµατα του άρθρου 5 παράγρα-
φος 2, αλλά βεβαίως περιορίζεται κατά το άρθρο 5 παράγραφος
1. 

Η οικονοµική ελευθερία είναι το ατοµικό δικαίωµα, το οποίο
έχει και µια υφή εγωιστική. Το διαβάσαµε σε σύγγραµµα Συνταγ-
µατικού Δικαίου στη χώρα µας για την επιφύλαξη δικαιώµατος
προ δεκαπενταετίας µε παραποµπή και σε ξένες πηγές, τον Λάν-

σκι, που χαρακτηρίζει την οικονοµική ελευθερία ως το µόνο εγωι-
στικό δικαίωµα. Γιατί; Διότι είναι ευεπίφορο σε καταχρήσεις, οι
οποίες µπορούν να οδηγήσουν σε ανισότητες και η ανισότητα
καταλύει, κλονίζει τα βάθρα και της πολιτείας και της κοινωνίας.
Και το πιο γνωστό -νοµολογιακά, αν θέλετε κιόλας- παράδειγµα
περιορισµού της οικονοµικής ελευθερίας είναι η περίπτωση της
επιβολής σε επιχειρήσεις, εάν έχουν πενήντα εργαζόµενους και
πλέον, να προσλαµβάνουν και κάποιον από άλλες κατηγορίες
ΑΜΕΑ κ.λπ.. Γι’ αυτό και πιστεύω ότι αρµονικά η νέα ρύθµιση εν-
τάσσεται στο σύστηµα το οποίο έχουµε.

Ως προς το ζήτηµα το οποίο έτυχε προσοχής το ότι µια σύν-
τοµη ρύθµιση ως επιεικέστερη θα παρασύρει όλες τις άλλες ρυθ-
µίσεις, οι οποίες προέβλεπαν αξιόποινο, να πω ότι εδώ έχουµε
να κάνουµε µε µια συµπεριφορά, η οποία αναπόφευκτα κατά
συρροή θα εµπίπτει και σε άλλες ποινικές ρυθµίσεις -όπως είναι
αυτές για την υποχρέωση δήλωσης ή όπως αυτές για τη φορο-
διαφυγή- οι οποίες θα παραµείνουν ενεργές. Και εποµένως, δεν
πρόκειται να έχουµε ένα αισθητό πρόβληµα από την παρεµβολή
αυτής της ρύθµισης.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον

κ. Παρασκευόπουλο, Υπουργό Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Αν-
θρωπίνων Δικαιωµάτων.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΓΓΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουρ-
γός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων):
Κύριε Πρόεδρε, θα παρακαλούσα να λάβω τον λόγο για µια νο-
µοτεχνική βελτίωση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Πριν προχωρή-
σουµε, ο κ. Παπαγγελόπουλος θα ήθελε να προσθέσει κάτι. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΓΓΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουρ-
γός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων):
Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να προσθέσω µια νοµοτεχνική βελ-
τίωση. 

Στην τροπολογία υπ’ αριθµόν 462/10 στο σχέδιο νόµου µε
τίτλο «Κύρωση του Μνηµονίου Συνεργασίας µεταξύ του Υπουρ-
γείου Εξωτερικών της Γεωργίας και του Υπουργείου Εξωτερικών
της Ελλάδας για την προσέγγιση της Γεωργίας στην Ευρωπαϊκή
Ένωση», στην παράγραφο 5 που τροποποιεί το άρθρο 8 του
ν.3213/2003, µετά την φράση «των πολιτικών κοµµάτων ως ανω-
τέρω» διαγράφεται η λέξη «και» και τίθεται κόµµα, και µετά την
φράση «της Γενικής Κυβέρνησης» τίθεται η φράση «στους Περι-
φερειάρχες και στους Δηµάρχους».

Και δεύτερον, στην παράγραφο 2 του ως άνω άρθρου 8 του
ν.3213/2003, όπως τροποποιείται από την ως άνω παράγραφο 5,
η φράση «Γενικούς Γραµµατείς» αντικαθίσταται από την λέξη
«Συντονιστές».

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε,
κύριε Υπουργέ.

Να κατατεθεί για να διανεµηθεί στους Βουλευτές. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΓΓΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουρ-

γός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων):
Μάλιστα, κύριε Πρόεδρε.

(Στο σηµείο αυτό o Αναπληρωτής Υπουργός Δικαιοσύνης, Δια-
φάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων κ. Δηµήτριος Παπαγγελό-
πουλος καταθέτει για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα νοµο-
τεχνική βελτίωση η οποία έχει ως εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Πριν προχωρή-
σουµε στους εισηγητές των κοµµάτων και θα ανοίξει βεβαίως κα-
τάλογος οµιλητών, έχει ζητήσει τον λόγο ο Κοινοβουλευτικός
Εκπρόσωπος της Νέας Δηµοκρατίας, ο κ. Δένδιας.

Ορίστε, κύριε Δένδια, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, σας ευχαριστώ που

µου δίνετε τον λόγο µετά τις τοποθετήσεις των δυο Υπουργών.
Άκουσα µε µεγάλη προσοχή τον κ. Παρασκευόπουλο και ένα

τµήµα της οµιλίας του κ. Παπαγγελόπουλου, γιατί δεν ήµουν
µέσα στην Αίθουσα. 

Θα ήθελα, όµως, να τους απευθύνω το εξής απλό και αυτο-
νόητο ερώτηµα: Εάν η νέα ρύθµιση -την οποία σήµερα υπό µορ-
φή εκπρόθεσµης τροπολογίας, σε άσχετο νοµοθέτηµα, µετά τη
συνολική καταγγελία κατά της Κυβέρνησης από το σύνολο του
πολιτικού κόσµου και των Μέσων Μαζικής Ενηµέρωσης συµπε-
ριλαµβανοµένου και του κοµµατικού οργάνου του ΣΥΡΙΖΑ «ΑΥ-
ΓΗ»- κύριοι Υπουργοί, την οποία εισάγετε σήµερα είναι τόσο λαµ-
πρή, τόσο διαυγής, τόσο απαραίτητη, τόσο συνταγµατική, τόσο
εφαρµόσιµη, τόσο δίκαια, γιατί δεν ήταν αυτή η αρχική πολιτική
βούληση της Κυβέρνησης, όταν καταθέσατε το σχέδιο νόµου, το
οποίο ψηφίστηκε και µάλιστα το άρθρο 178; Ποια είναι η δια-
φορά µεταξύ κατ’ αρχάς του ψηφισθέντος άρθρου 178 και της
προηγούµενης ρύθµισης;Η διαφορά είναι η εξής. Το άρθρο 178
ως ψηφίστηκε –σηµειώνω ότι η Νέα Δηµοκρατία καταψήφισε
αυτό το άρθρο, όπως και πολλά άλλα κόµµατα της Αντιπολίτευ-
σης- αναφέρεται σε εταιρείες που έχουν πραγµατική ή καταστα-
τική έδρα σε κράτος µη συνεργάσιµο στον φορολογικό τοµέα.
Όµως, η αρχική ρύθµιση η οποία υπήρχε στη θέση πριν, δεν ανα-
φερόταν µόνο σε µη συνεργάσιµο κράτος, αλλά και σε κράτος
το οποίο είχε ευνοϊκό φορολογικό καθεστώς. Η Κυβέρνηση, δη-
λαδή …

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, σας παρακαλώ, ένα λεπτό ακόµα. Δεν θα τα-
λαιπωρήσουµε το Σώµα. Θα εξηγήσω στο τέλος της τοποθέτη-
σής µου γιατί. 

Η Κυβέρνηση, λοιπόν, κατά τρόπο πονηρό, κρύφιο και θεω-
ρούµε- ιδιοτελή, επιχείρησε να εισάγει δήθεν κατ’ απαίτηση µνη-
µονιακών ρυθµίσεων που αφορούσαν το «πόθεν έσχες» και
εισηγήσεων της GRECO, ρύθµιση η οποία περιορίζει τη δυνατό-
τητα αυστηροποίησης του πλαισίου και πάντως δεν την επεκτεί-
νει. Αυτό ψηφίσθηκε και δηµοσιεύτηκε, που σηµαίνει ότι ανεξαρ-
τήτως της οποιασδήποτε σηµερινής ρύθµισης, οι οποιοιδήποτε
τυχόν παρανοµήσαντες έχουν ήδη πετύχει την απαλλαγή τους. 

Κατά τούτο, εάν αυτός ήταν ο κυβερνητικός στόχος, ο κρύφιος
κυβερνητικός στόχος, η ελληνική κοινωνία γνωρίζει κάλλιστα ότι
έχει απολύτως επιτευχθεί. Ο ιδιοκτήτης της offshore εταιρείας
έχει ήδη πετύχει το ποινικά ακαταδίωκτο, ανεξαρτήτως από το
τι ρύθµιση εισάγει σήµερα ο κ. Παρασκευόπουλος και ανεξαρ-
τήτως από το τι θα ψηφίσει η Εθνική Αντιπροσωπεία. 

Ενώπιον της γενικής κατακραυγής, η κυβερνητική Πλειοψηφία
κατέληξε στο εξής σύνηθες σχήµα: Εισάγει µια διάταξη η οποία
είναι τόσο αυστηρή, όσο συγχρόνως είναι αντισυνταγµατική,
εναντίον του ευρωπαϊκού δικαίου και κατά συνέπεια απολύτως
ανεφάρµοστη. 

Έχοντας πετύχει, δηλαδή, η Κυβέρνηση τον στόχο της που
είναι η αµνήστευση υπευθύνων, τώρα παριστάνει τον κήνσορα
της δικαιοσύνης, τη ροµφαία του δικαίου και εισάγει εκ των υστέ-
ρων µια διάταξη, η οποία είναι παντελώς αντισυνταγµατική και
παντελώς ανεφάρµοστη. Αυτά είναι παίγνια, τα οποία στον κοι-
νοβουλευτισµό ουδείς σοβαρός άνθρωπος µπορεί να τα ανεχθεί. 

Όταν ο Κυριάκος Μητσοτάκης µου έκανε την τιµή να µε ορίσει
Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο της Νέας Δηµοκρατίας, δεν περί-
µενα ότι θα έφτανε η µέρα που θα αναγκαζόµουν να έλθω στην
Εθνική Αντιπροσωπεία και εξ ονόµατος του κόµµατος της Νέας
Δηµοκρατίας να σας πω, κύριοι Υπουργοί, ότι εµπαίζετε την
Εθνική Αντιπροσωπεία και εµπαίζετε και τον ελληνικό λαό, έχον-
τας πετύχει τον κρύφιο στόχο της εισαγωγής µιας απαράδεκτης
διάταξης που αµνηστεύει ποινικά αδικήµατα. Εµείς στη γελοι-
ότητα αυτή, στην κοροϊδία του Κοινοβουλίου, στον εµπαιγµό της
κοινωνίας σε ώρα κρίσεως δεν µπορούµε να συµµετέχουµε. 

(Θόρυβος στην Αίθουσα – Γέλωτες από την πτέρυγα του ΣΥ-
ΡΙΖΑ)

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Μπράβο!
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Ψηφίστε ό,τι θέλετε ελεύθερα.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Μπορείτε να εισάγετε εν ονόµατι της

αµνήστευσης των υπευθύνων τώρα ό,τι διατάξεις θέλετε, ό,τι
διατάξεις σας αρέσουν. Μας αφήνει παντελώς αδιάφορους. Ε-
µείς, πρώτον, καταγγέλλουµε την Κυβέρνηση, δεύτερον, καταγ-
γέλλουµε την κυβερνητική πλειοψηφία, που αµνηστεύει τους
υπευθύνους και εισάγει, δήθεν, διατάξεις αυστηρότερες και δη-
λώνουµε ευθέως ότι δεν µπορούµε να συµµετάσχουµε σ’ αυτή
τη συζήτηση και αποχωρούµε.

(Στο σηµείο αυτό οι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας απο-
χωρούν από την Αίθουσα)

(Θόρυβος στην Αίθουσα – Γέλωτες από την πτέρυγα του ΣΥ-
ΡΙΖΑ)

ΗΛΙΑΣ ΚΑΣΙΔΙΑΡΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, ζητώ τον λόγο. Έχουν
ήδη µιλήσει δύο Υπουργοί. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.
Τον είχα ζητήσει πρώτος. Αν πηγαίναµε στους εισηγητές, θα πε-
ρίµενα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ναι. Όλα θα γίνουν
στην ώρα τους. Μην στεναχωριέστε. 

ΗΛΙΑΣ ΚΑΣΙΔΙΑΡΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, έχω σηκώσει το χέρι µου
εδώ και µια ώρα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Θα σας πω. Έχουν
ζητήσει τον λόγο τέσσερις Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι, ο κ.
Λοβέρδος, ο κ. Δανέλλης, όλοι, απ’ ό,τι βλέπω. Είθισται να δίνου-
µε τον λόγο µε τη σειρά που τον ζήτησαν, αν δεν έχετε αντίρ-
ρηση. 

ΗΛΙΑΣ ΚΑΣΙΔΙΑΡΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, έχω σηκώσει το χέρι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ναι, σας είδα. 
ΗΛΙΑΣ ΚΑΣΙΔΙΑΡΗΣ: Ζητώ τον λόγο κατά κοινοβουλευτική

σειρά. Αυτό είναι το δίκαιο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Σας λέω «είθισται».

Αν πάµε µε τη σειρά, θα µιλήσει ο πρώτος. 
ΗΛΙΑΣ ΚΑΣΙΔΙΑΡΗΣ: Ναι, κύριε Πρόεδρε, αλλά…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Κύριε Κασιδιάρη,

ακούστε. Ούτως ή άλλως εσείς θα µιλήσετε δεύτερος. Είτε µι-
λήσει πρώτος ο κ. Λοβέρδος και δεύτερος εσείς που έχετε ζητή-
σει τον λόγο, είτε µιλήσει πρώτος ο κ. Φάµελος, πάλι δεύτερος
θα µιλήσετε. 

ΗΛΙΑΣ ΚΑΣΙΔΙΑΡΗΣ: Πάντα προτείνουµε να τηρείται η σειρά
της κοινοβουλευτικής εκπροσώπησης. Αυτό είναι το σωστό και
το ορθό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Είναι σωστό κι αυ-
τό. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΛΥΚΟΥΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, η τροπολογία εισά-
γεται επί νοµοσχεδίων κυρώσεων. Εάν ακολουθούσαµε την κα-
νονική διαδικασία, έπρεπε να προηγηθούν οι εισηγητές επί των
κυρώσεων που συζητάµε σήµερα. Επειδή δεν κάνουµε αυτό το
πράγµα, αλλά µιλάµε µε Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώπους, δεν
υπάρχει σειρά. Εάν υπήρχε σειρά εισηγητών, θα υπήρχε σειρά
κανονική µε πρώτο, δεύτερο, τρίτο κόµµα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Καλώς, κύριε Λυ-
κούδη.

Κύριε Λοβέρδο, έχετε τον λόγο.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλω ξεκινώντας, επειδή είστε

σήµερα όλοι εδώ σε διαδικασία κυρώσεως, γιατί όταν έρχονται
οι τροπολογίες οι διαδικασίες κυρώσεων –έχω µετάσχει σε όλες-
είναι εκ µέρους σας η λογική παρουσία. Σήµερα είστε εδώ γιατί
η ενοχή για τη ρύθµιση που ψηφίσατε σας βαραίνει όλους. Γι’
αυτό είστε σήµερα εδώ. Και είναι εδώ και το µισό Υπουργικό Συµ-
βούλιο. Έχετε θέµα µε αυτό που κάνατε!

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Δηµιουργήσατε µε τρόπο πονηρό, βάζοντας µία διάταξη που

σήµερα αλλάζετε, σε ένα πλαίσιο περί «πόθεν έσχες» που η
Εθνική Αντιπροσωπεία είχε σκοπό να ψηφίσει. Κρύψατε µία πο-
νηρή ρύθµιση σε σύνολο ρυθµίσεων, που λογικά κάποιοι θα ψή-
φιζαν. Εµείς το εντοπίσαµε, κατά τον τρόπο που λειτουργεί η
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Κοινοβουλευτική µας Οµάδα, την τελευταία στιγµή. Και ενώ ήταν
να ψηφίσουµε τις διατάξεις περί «πόθεν έσχες», δεν τις ψηφί-
ζουµε, διότι υποψιαστήκαµε τη ρύθµιση αυτή από τη διατύπωσή
της. Κρυβόταν η έννοια των offshore και ο ορισµός τους ή η ανα-
φορά του όρου. Κρυβόταν!

Και αφού αυτό αποκαλύφθηκε, άρχισαν οι αιτιολογίες του ότι
καλώς κάνατε, η µία µετά την άλλη, να λένε πράγµατα που δεν
ισχύουν, όπως σήµερα µόνοι σας αποδείξατε. Πρώτον, ότι είναι
προαπαιτούµενο είπαν κάποιοι. Το είπε Υπουργός της Κυβέρνη-
σης, ο κ. Κουρουµπλής. Ήξερε ο κ. Κουρουµπλής ότι είναι προ-
απαιτούµενο και έδωσε συνέντευξη, που θόλωνε τα νερά. Δεύ-
τερον, ότι είναι κοινοτική οδηγία, ενωσιακή οδηγία, που έπρεπε
η χώρα να υιοθετήσει και να ενσωµατωθεί στο δίκαιό µας. Τρίτον,
ότι είναι γνώµη και εισήγηση της GRECO. Τι είναι η GRECO;
Ένωση κρατών κατά της διαφθοράς στο πλαίσιο του Συµβουλίου
της Ευρώπης. Δεν είναι όργανο. Και τι λέει η GRECO; Την έχω
εδώ την εισήγησή της. Φαντάζονται ότι την έχετε δει. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΟΥΡΣΟΥΖΙΔΗΣ: Ναι, ναι.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ναι, οπωσδήποτε. Την έχετε δει και

την έχετε µελετήσει. 
Εσύ, αδιάβαστε συνάδελφε, µη γελάς, γιατί ψήφισες. Και να

προσέχεις µε το παρελθόν σου. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΟΥΡΣΟΥΖΙΔΗΣ: Εσύ να προσέχεις τι λες.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Εδώ, λοιπόν, κυρίες και κύριοι Βου-

λευτές, παρήχθησαν ανάγκες µετά από συζήτηση και κατάθεση
ερωτηµατολογίου. Ερωτήθησαν σε ένα χρονικό όριο 2014-2015
–αυτή η µελέτη είναι του περσινού καλοκαιριού- εάν ο νόµος ο
ελληνικός ρυθµίζει και προβλέπει και ορίζει τι είναι offshore εται-
ρεία και το άλφα και το βήτα και το γάµµα. Κατά τις απαντήσεις
που πήραν από την ελληνική πολιτεία συνέταξαν µία εισήγηση.

Από πουθενά, κύριε Πρόεδρε, δεν προκύπτει ότι µας είπαν
πως, για λόγους διεθνούς ευρυθµίας και τις ανάγκες του αγώνα
κατά της διαφθοράς, αν πρόκειται για κυβερνητικό ή κρατικό
αξιωµατούχο, να έχει offshore εταιρείες. Από πουθενά δεν προ-
κύπτει αυτό. 

Επειδή τα ψέµατα των δύο πρώτων ηµερών ήταν πολλά, πριν
η Κυβέρνηση –που αδειάστηκε από το δηµοσιογραφικό της όρ-
γανο- φέρει τροπολογία, κατατέθηκε από την κ. Καϊλή ερώτηση
στο Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο –θα πάρουµε απάντηση από την Ευ-
ρωπαϊκή Επιτροπή- όχι µε αφηρηµένα ερωτήµατα, αλλά µε ένα
ερώτηµα: Ήταν προαπαιτούµενο; Το εισηγήθηκε η Ευρωπαϊκή
Επιτροπή; Ώστε οι ψεύτες να ντρέπονται την επόµενη µέρα το
πρωί.

Καταργείτε, λοιπόν, µια αυστηρή διάταξη καθολικής απαγό-
ρευσης, που εφαρµόστηκε. Κύριε Αναπληρωτά Υπουργέ, εφαρ-
µόστηκε, διότι παρήγαγε πολιτικό πρόβληµα το 2012 και πριν
διοριστεί Υφυπουργός ο κ. Βερνίκος παραιτήθηκε, εν όψει της
υπάρχουσας απαγόρευσης. Βάσει αυτής και επειδή υπήρχε,
κύριε Αναπληρωτά Υπουργέ. Και στη συνέχεια Αρχηγός κόµµα-
τος, ο κ. Καµµένος, δεν ενσωµάτωσε στα ψηφοδέλτιά του υπο-
ψήφιο τότε Υφυπουργό και Βουλευτή, επειδή είχε µια offshore
εταιρεία. Εν όψει της διάταξης, δεν τον άφησε τον άνθρωπο να
µπει στο ψηφοδέλτιο.

Η καθολική απαγόρευση είναι καθολική απαγόρευση, κύριε
Υπουργέ. Εάν έχει θέµατα, όπου η πολιτεία υπευθύνως εντοπίζει
ανάγκη αλλαγών, το κάνει. Δεν την καταργεί, επιτρέποντας το
αντίθετο από αυτό που η προηγούµενη διάταξη απαγόρευε.

Άλλωστε, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, εµείς κάναµε αντιπολί-
τευση στη ρύθµιση την οποία ψηφίσατε, αλλά βγήκαν Βουλευτές
σας…

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει επανειληµµένα το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Σας παρακαλώ, κύριε Πρόεδρε, να ολοκληρώσω.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Λίγο σύντοµα, σας

παρακαλώ.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Πρέπει να ολοκληρώσουµε. Και οι

Υπουργοί µίλησαν πολύ. Δεν είναι απλό θέµα.
Βγήκαν, λοιπόν, Βουλευτές σας και είπαν πως, εάν το γνώρι-

ζαν, δεν θα ψήφιζαν. Νοµίζω ότι ο κύριος Αναπληρωτής Υπουρ-
γός εµέµφθη σύµπασα την Αντιπολίτευση και µέρος της Συµπο-
λίτευσης προφανέστατα, µε τον πολύ άσχηµο τρόπο µε τον

οποίο ξεκίνησε να µιλάει.
Ένα πολιτικό ζήτηµα ακόµα: Κύριε Πρόεδρε, µία διάταξη, όταν

έχει προβλήµατα και έρχεται στη Βουλή, έρχεται επειδή κάποιος
τη φέρνει. Δεν υπάρχουν στην Εθνική Αντιπροσωπεία αφηρηµένα
υποκείµενα, παραδείγµατος χάριν «ο ΣΥΡΙΖΑ». Υπάρχουν συγκε-
κριµένοι κρατικοί λειτουργοί, υπάρχουν συγκεκριµένοι πολιτικοί,
υπάρχει ο Υπουργός Δικαιοσύνης και ο Πρωθυπουργός. Ευθύνη
έχει ή ο ένας ή όλοι µαζί. Υπάρχει ο κ. Παρασκευόπουλος και ο
κ. Τσίπρας. Ευθύνη έχει ή ο κ. Παρασκευόπουλος, που δεν ενη-
µέρωσε την Κυβέρνηση για το τι πράττει, ή ευθύνη έχει η Κυβέρ-
νηση συνολικά και πρέπει να την αναλάβει. Και την αναλαµβάνει
εµµέσως, αφού φέρνει σήµερα αυτή την τροπολογία, διορθώ-
νοντας τα µεγάλα και σοβαρά λάθη της, που στηλιτεύτηκαν από
όλους.

Όµως, µας τίθεται ένα ζήτηµα, κυρίες και κύριοι Βουλευτές
της Συµπολίτευσης. Εµείς θέλουµε να εµµείνουµε στην απόλυτη
απαγόρευση και να µη δώσουµε συγχωροχάρτι σε κανέναν. Δεν
θα δεχόσασταν Υπουργός σας να έχει offshore. Δεν θα δεχόσα-
σταν Υπουργό άλλου κόµµατος να έχει offshore.

Γιατί, κύριε Πρόεδρε; Είτε πρόκειται για χώρα η οποία δεν
είναι φορολογικά συνεργάσιµη είτε πρόκειται για χώρα που είναι
φορολογικά συνεργάσιµη, κάποιος έχει offshore για να γλιτώσει
τη φορολογία. Όταν τσακίζεις την ελληνική οικονοµία και τον Έλ-
ληνα πολίτη µε φόρους, µπορείς να ανεχθείς Βουλευτής σου να
έχει offshore εταιρεία, για να γλιτώσει τους φόρους; Και ας συ-
νεργάζεται το κράτος, µε το οποίο ο Υπουργός των Οικονοµικών
πιστεύει ότι µπορούµε να βγάλει µία άκρη. Για όλους µας είναι
ζήτηµα αρχής. Για όλους µας είναι ζήτηµα αρχής!

Κύριε Υπουργέ, τότε, εάν είναι έτσι και µετανοείτε και αναλαµ-
βάνετε εσείς την πολιτική ευθύνη µη παραιτούµενος, σας ζητώ
να µου εξηγήσετε γιατί στο άρθρο 8, που τροποποιείται, στην πε-
ρίπτωση 5 λέτε: «Μέσα σε αποκλειστική προθεσµία πέντε ηµε-
ρών από τη δηµοσίευση του παρόντος νόµου…», ετούτου και
επαναλαµβάνω, κύριε Πρόεδρε, την πρωινή µας απαίτηση να
εφαρµοστεί ο Κανονισµός και να µην ψηφίσουµε σήµερα στο σύ-
νολό τους τις διατάξεις αυτές, «…τα πρόσωπα που αναφέρονται
στην παράγραφο 1…», στην παράγραφο 1 του παρόντος νόµου,
που δεν µπορούν και πάλι να έχουν offshore, «…οφείλουν να µε-
ταβιβάσουν τα περιουσιακά στοιχεία που αναφέρονται στη διά-
ταξη». 

Για εξηγήστε! Και περιουσιακά στοιχεία που προκύπτουν από
συµµετοχή του σε offshore. Τι µε κοιτάτε; Ναι ή όχι;

Εάν ισχύει, και αυτά τα περιουσιακά στοιχεία…
(Θόρυβος στην Αίθουσα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Να κάνουµε λίγο
ησυχία να ακούσουµε τον οµιλητή;

(Θόρυβος-διαµαρτυρίες από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΑΝΑΓΙΩΤΑ ΚΟΖΟΜΠΟΛΗ-ΑΜΑΝΑΤΙΔΗ: Κάνει ερωτήσεις

και όχι οµιλία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Όχι, όχι. Δεν γίνεται

συζήτηση έτσι. Σας παρακαλώ!
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Εάν ισχύει αυτό, αγαπητές, αγαπητοί

συνάδελφοι, αντιδρώντες ή όχι, τότε, κύριε Πρόεδρε, είναι πα-
σιφανές ότι κάποιον ή κάποιους θέλουν να καλύψουν σήµερα.
Είναι συγχωροχάρτι αυτό, εάν αφορά και τις offshore.

Κοιτάξτε, οι υποθέσεις, όταν αυτό αποκαλύφθηκε –η ρύθµιση
η προηγούµενη, όταν αποκαλύφθηκε η πονηρή, κρυµµένη ρύθ-
µιση– ήταν δύο. Ή έκαναν µια βλακεία, έκαναν ένα λάθος, ή κά-
ποιον κρύβουν.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Σήµερα που προκύπτει αυτό και χρειάζεται απάντηση αµέσως

το θέµα που έθεσα, εάν του δίνεις δυνατότητα του Βουλευτή,
Υπουργού, πολιτικού σε εξήντα µέρες να µεταβιβάσει τις µετο-
χές του, που παρανόµως κατείχε, γιατί απαγορευόταν να τις κα-
τέχει, τότε είναι καταφανέστατο, κύριε Πρόεδρε, ότι η συγκά-
λυψη έχει και δράκο από πίσω, υπάρχει πρόσωπο.

Πρέπει ο Υπουργός, αντί να κοιτάει, να εξηγήσει τώρα, γιατί
θα ζητήσουµε, εάν η εξήγηση συναρµολογείται µε αυτά τα οποία
λέω, να διασπάσει τη διάταξη αυτή. Ο κ. Παρασκευόπουλος πρέ-
πει να κάνει άρθρο 2, ώστε, αν η ψηφοφορία γίνει ονοµαστικά ή
αν ακόµη γίνει απλή ψηφοφορία, να διαχωρίσουµε τη θέση µας.
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Η περίπτωση 5 του τροποποιηµένου άρθρου 8 είναι σκανδα-
λώδης.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-
ράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Καλώς. Ευχαρι-
στούµε. 

Ο Υπουργός θα απαντήσει την ώρα που είναι να απαντήσει.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΟΥΡΣΟΥΖΙΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, τον λόγο επί προ-

σωπικού.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Όχι. Τώρα µιλάνε οι

Κοινοβουλευτικοί. Σας παρακαλώ. Δεν αναφέρθηκε ονοµαστικά.
Είπε κάτι, δεν ξέρουµε πού αναφερόταν ο κ. Λοβέρδος. Δεν µπαί-
νουµε σε τέτοια ζητήµατα.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΟΥΡΣΟΥΖΙΔΗΣ: Ακριβώς αυτό θέλω να πω.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Όχι, όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΟΥΡΣΟΥΖΙΔΗΣ: Αν έχει κάτι να πει, να το πει.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Την ευθύνη την έχει

ο ίδιος.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΟΥΡΣΟΥΖΙΔΗΣ: Ό,τι έχει να πει, να το πει.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Κύριε Κασιδιάρη,

έχετε τον λόγο.
ΗΛΙΑΣ ΚΑΣΙΔΙΑΡΗΣ: Σήµερα έχει αποκαλυφθεί ξεκάθαρα η

πολιτική απάτη και της συγκυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ και της
δήθεν Αντιπολίτευσης, της Νέας Δηµοκρατίας. Τα είδε ο ελληνι-
κός λαός όλα ξεκάθαρα να εξελίσσονται µπροστά στα µάτια του.

Ο ΣΥΡΙΖΑ έφερε νύχτα µια σκανδαλώδη διάταξη, κρυµµένη
µέσα στις επτάµισι χιλιάδες σελίδες του µνηµονίου, για να καλύ-
ψει πολιτικούς απατεώνες µε offshore. Την παίρνει πίσω µετά τη
γενική κατακραυγή, αλλά στην πράξη δεν παίρνει πίσω τίποτα,
γιατί αυτοί που επί δεκαετίες τα οικονοµούσαν µε αυτόν τον
τρόπο, ο πλούτος που οικονόµησαν είναι αφορολόγητος. Και να
µεταβιβάσουν, δηλαδή, σήµερα τις µετοχές αυτές και να συγκα-
λυφθούν µε αυτόν τον τρόπο οι παράνοµες πράξεις που έκαναν
για χρόνια, ο πλούτος που οικονόµησαν, τα µαύρα λεφτά που
κέρδισαν είναι αφορολόγητα.

Και βέβαια, επειδή µιλάει ο Υπουργός του ΣΥΡΙΖΑ ακόµη και
σήµερα για ηθικό πλεονέκτηµα, εµένα προσωπικά δεν µε ενδια-
φέρει µόνο ποιος Υπουργός έχει offshore, όταν βλέπω ότι ο
Υπουργός που υπογράφει τη συγκεκριµένη τροπολογία Ευκλεί-
δης Τσακαλώτος δηλώνει 876.000 ευρώ οµόλογα-καταθέσεις,
στην «BLACKROCK», «JP MORGAN» και σε άλλα τοκογλυφικά
ιδρύµατα του εξωτερικού, οµοίως και ο Υπουργός Σταθάκης και
άλλοι Υπουργοί του ΣΥΡΙΖΑ. 

Φέρνετε σήµερα τη συγκεκριµένη τροπολογία, που επαναλαµ-
βάνω συγκαλύπτει, δεν αποδίδει δίκαιο, γιατί ο πλούτος που κέρ-
δισαν µε τις offshore τα πολιτικά πρόσωπα δεν πρόκειται να
φορολογηθεί ποτέ, τα έχουν βάλει στην τσέπη, ειδικά σήµερα
που ανεβαίνει ο ΦΠΑ, που στενάζει η ελληνική κοινωνία, που µε
αφορµή το νέο φορολογικό που εφαρµόζεται από σήµερα θα
κλείσουν χιλιάδες επιχειρήσεις, θα οδηγηθούν χιλιάδες συµπο-
λίτες µας στην ανέχεια.

Και βέβαια έχουµε µια δήθεν Αντιπολίτευση, που πραγµατικά
αποκαλύφθηκε σήµερα πως είναι ο µεγαλύτερος φορέας της πο-
λιτικής διαφθοράς. Και πώς να µην είναι; Όταν µιλάµε για off-
shore, θυµόµαστε όλοι τον περιβόητο Παπασταύρου, που είναι
στη λίστα Λαγκάρντ, είναι στη λίστα Παναµά, το δεξί χέρι του
πρώην Πρωθυπουργού Σαµαρά, που πλήρωσε 3,3 εκατοµµύρια
ευρώ πρόστιµο και έλεγε στους οικονοµικούς εισαγγελείς ότι ξέ-
χασε ότι υπήρχε η συγκεκριµένη offshore εταιρεία.

Επειδή εδώ εµείς δεν γενικολογούµε και δεν µιλάµε περί αντι-
συνταγµατικότητας και ιστορίες για αγρίους, για να µην καταλα-
βαίνει ο κόσµος τι λέµε, υπάρχει και στη δήλωση του Προέδρου
της Νέας Δηµοκρατίας, κ. Μητσοτάκη, 9.800 ευρώ µετοχές στη
«SAMSUNG». Υπάρχουν, δηλαδή, πολιτικά πρόσωπα που έχουν
χρήµα και σε υπεράκτιες εταιρείες και σε ξένες εταιρείες και επι-
χειρήσεις. Μη γελιόµαστε, όµως, επειδή παίζει αυτό το επικοινω-
νιακό χαρτί ο ΣΥΡΙΖΑ. Τα 10 χιλιάρικα που έχει ο Μητσοτάκης
στη «SAMSUNG» δεν είναι ούτε τα πλυντήρια, τα τηλέφωνα και
τα βίντεο που έχει πάρει από τη «SIEMENS». 

Αν δεν είστε, λοιπόν, πολιτικοί απατεώνες -γιατί είστε η µεγα-
λύτερη Κυβέρνηση πολιτικών απατεώνων που πέρασε από τη

χώρα- αφήστε τις τροπολογίες. Τολµήστε να καταργήσετε τον
εξωδικαστικό συµβιβασµό µε τη «SIEMENS», που ληστεύει το ελ-
ληνικό δηµόσιο και χάνει το δηµόσιο 2 δισεκατοµµύρια ευρώ και
που όλα τα κόµµατα της Βουλής, πλην της Χρυσής Αυγής που
αντιστέκεται στη διαφθορά, επί της ουσίας νοµιµοποιήσατε, δί-
νοντας συγχωροχάρτι στον Στουρνάρα. Τολµήστε να καταργή-
σετε την ασυλία των τραπεζιτών και των κοµµατικών στελεχών
για τα θαλασσοδάνεια στις τράπεζες, που το έφερε µε τροπολο-
γία η Νέα Δηµοκρατία. Τότε ο ΣΥΡΙΖΑ ήταν «στα κάγκελα» και
σήµερα το ανέχεται. Κι όχι µόνο το ανέχεται, αλλά «τσιµπήσαµε»
-το λέω λαϊκώς-, συλλάβαµε εκπρόσωπο των ΑΝΕΛ να κάνει άλλη
τροπολογία, για να γενικευθεί αυτή η ασυλία των τραπεζιτών, την
περασµένη Κυριακή, για να κρύψει κι άλλο ένα σκάνδαλο µέσα
στις επτάµισι χιλιάδες σελίδες του µνηµονίου. Τολµήστε, εφόσον
λέτε ότι δεν είστε πολιτικοί απατεώνες και έχετε ηθικό πλεονέ-
κτηµα -αλλά δεν έχετε απολύτως τίποτα και συνεχίζετε να είστε
φορείς της πολιτικής διαφθοράς-, να καταργήσετε µε µια τρο-
πολογία, που κατέθεσε η Χρυσή Αυγή, το αφορολόγητο των Βου-
λευτών. Γιατί ο αγρότης, ο παραγωγός και ο ελεύθερος επαγ-
γελµατίας πληρώνει 420% περισσότερο φόρο από τον Βουλευτή.
Τολµήστε να καταργήσετε την κρατική χρηµατοδότηση στα κόµ-
µατα. Έχει κάνει πρόταση νόµου η Χρυσή Αυγή. Φέρτε µια τρο-
πολογία, ψηφίστε έναν νόµο και καταργήστε την ασυλία των
Βουλευτών. Καταργήστε τον νόµο περί ευθύνης Υπουργών.
Ποιες offshore των Υπουργών; Οι Υπουργοί που κάνουν εγκλή-
µατα, κακουργήµατα, που εγκληµατούν σε βάρος του ελληνικού
λαού, έχουν πλήρη ασυλία, µε βάση τον νόµο Βενιζέλου, που δεν
τολµά καµµία κυβέρνηση να καταργήσει. Μόνο µια εθνική κυβέρ-
νηση της Χρυσής Αυγής θα χτυπήσει αυτό το απόστηµα της πο-
λιτικής διαφθοράς. 

Σήµερα, λοιπόν, έπεσαν όλες οι µάσκες ενώπιον του ελληνικού
λαού και απεκαλύφθη η πολιτική διαφθορά και η απάτη και της
Κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ, που νοµιµοποίησε εν µια νυκτί off-
shore εταιρείες Υπουργών και πολιτικών προσώπων και που σή-
µερα και µε την παρούσα τροπολογία, επαναλαµβάνω, δεν
φορολογεί τον πλούτο που αποκτήθηκε παράνοµα. Μέσω αυτής
της διαδικασίας δεν παίρνει πίσω το «µαύρο χρήµα». 

Αποκαλύπτεται και ο βρώµικος ρόλος της Νέας Δηµοκρατίας,
που είναι βουτηγµένη πραγµατικά µέχρι τον λαιµό µέσα στα
σκάνδαλα, την απάτη και την πολιτική διαφθορά. Την πολιτική
διαφθορά, που µπορεί να εξολοθρεύσει και να εξαφανίσει από
τη χώρα η µόνη πολιτική δύναµη που λέει αλήθειες, λέει ονόµατα
και αποκαλύπτει µέσα εδώ, µέσα στο άντρο της πολιτικής δια-
φθοράς, όλα αυτά τα εγκλήµατα σε βάρος του ελληνικού λαού,
ο Λαϊκός Σύνδεσµος- Χρυσή Αυγή.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Προχωρούµε µε τη
σειρά που ζήτησαν τον λόγο.

Ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ, κ. Σωκράτης
Φάµελλος, έχει τον λόγο για πέντε λεπτά.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριοι Υπουργοί,
κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση, ανταποκρινόµενη στη δηµόσια
συζήτηση η οποία άνοιξε και επειδή είναι µια Κυβέρνηση η οποία
δεν έχει να κρύψει τίποτα από τους πολίτες, εισήγαγε µια τρο-
πολογία, η οποία δίνει τη δυνατότητα να θεσµοθετήσουµε έτι πε-
ραιτέρω από τα περιλαµβανόµενα στο πολυνοµοσχέδιο, το θέµα
του «πόθεν έσχες» και το θέµα της συµµετοχής των Βουλευτών
σε εταιρείες του εξωτερικού, όλων των πολιτικών προσώπων
αλλά και των υπόλοιπων υψηλών αξιωµατούχων της πολιτείας.

Λαµβάνω τον λόγο επί της διαδικασίας. Τον ζήτησα την ώρα
της αποχώρησης της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης και τοποθε-
τούµαι µόνο επί της διαδικασίας -διότι πιστεύω ότι θα µας δοθεί
η ευκαιρία να µπούµε επί της ουσίας της τροπολογίας και να ανα-
φερθούµε-, διότι ήθελα να ζητήσω από τους συναδέλφους της
Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης και των υπολοίπων κοµµάτων να τι-
µήσουν την ευθύνη που µας έχει δώσει ο ελληνικός λαός και να
εκπροσωπήσουν τους Έλληνες πολίτες σε µια συζήτηση µέσα
στο Κοινοβούλιο, σχετικά µε το πολιτικό χρήµα και την αξιοπιστία
του πολιτικού συστήµατος. 

Η αποχώρηση της Νέας Δηµοκρατίας, κατ’ εµάς, σηµαίνει
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αποφυγή της συζήτησης επί ενός ζητήµατος που ενδιαφέρει την
ελληνική κοινωνία και που αποτέλεσε σηµαντικό στοιχείο της κρί-
σης, της διαπλοκής και της διαφθοράς, που έφερε την Ελλάδα
σήµερα στην κατάσταση στην οποία είµαστε, να προσπαθεί να
σηκωθεί στα πόδια της, να ξαναστήσει την παραγωγή της, να ξα-
ναστήσει την οικονοµία της και να συνοµιλεί ως ισάξιος εταίρος
µέσα στην Ευρώπη.

Δεν νοµίζουµε ότι αποτελεί επίλυση το να φεύγει κάποιος από
τη συζήτηση. Αντιθέτως, η αποχώρηση, για µας, σηµαίνει ενοχή,
γιατί πρέπει κάποιος να έχει να κρύψει κάτι, αν δεν θέλει να συ-
ζητάει επί του προκειµένου, που είναι: «Θα καθαρίσει το πολιτικό
σύστηµα; Θα υπάρχει αξιοπιστία στην Ελλάδα; Θα µπορούµε να
µένουµε στον τόπο µας και να συνοµιλούµε µε τους Ευρωπαίους
και τις άλλες χώρες, µε όρθιο το κεφάλι και καθαρό το µέτωπο;».
Μέχρι τώρα η συµµετοχή πολιτικών παραγόντων και η διαπλοκή
της πολιτικής εξουσίας σε λίστες φοροδιαφυγής, σε Panama pa-
pers και σε όλα τα υπόλοιπα κρυφά αλλά και φανερά συµβόλαια
δεν περιποιούν τιµή για τη χώρα µας. 

Παρακαλώ πολύ, κύριε Πρόεδρε, µέσω του Προεδρείου κα-
λούµε, έστω και τώρα, την Αντιπολίτευση να έρθει στη συζήτηση
αυτή, διότι από χθες είχαµε καταθέσει την πρόταση να γίνει αυτή
η συζήτηση στο ελληνικό Κοινοβούλιο. Γιατί εµείς δεν έχουµε τί-
ποτα να κρύψουµε και θέλουµε να έρθουν να συζητήσουµε. 

Θέλω να απευθύνω το αίτηµα και στους υπόλοιπους εκπρο-
σώπους των κοµµάτων. Να µας φέρουν εδώ, στην ελληνική Βου-
λή, έναν, ο οποίος µπορεί να καλύφθηκε από τις διατάξεις αυτής
της Κυβέρνησης. Διότι µε το να εξαπολύουν κατηγορίες ότι κά-
ποιον θέλαµε να καλύψουµε µάλλον αποδεικνύουν ότι δεν έχουν
τίποτα συγκεκριµένο να πουν για την αποκατάσταση της αξιοπι-
στίας του ελληνικού πολιτικού δυναµικού. Μια περίπτωση να
έρθει εδώ στο Κοινοβούλιο, που να καταδεικνύει έναν ο οποίος
να καλύφθηκε από τη ρύθµιση που κάναµε την προηγούµενη
εβδοµάδα και εµείς δεσµευόµαστε ότι θα τη συζητήσουµε. 

Αυτό που κανένας δεν τολµάει να πει είναι ότι µέχρι τώρα εί-
χαµε κατ’ επίφαση προστασία. Δεν είχαµε πραγµατική προστα-
σία, διότι υπήρχαν πολιτικά πρόσωπα που είχαν χρησιµοποιήσει
«παραθυράκι» µε συµµετοχή σε ευρωπαϊκές εταιρείες και είχαν
ξεφύγει από τον έλεγχο του «πόθεν έσχες». Και συµµετείχαν σε
ευρωπαϊκές εταιρείες. 

Εµείς, λοιπόν, ερχόµαστε να αποκαταστήσουµε πρώτα πρώτα
το έλασσον που κάναµε την προηγούµενη εβδοµάδα, δηλαδή να
συµφωνήσουµε και να εφαρµόσουµε όσα και η διεθνής καταπο-
λέµηση της διαφθοράς µάς έχει δώσει ως πρόταση. 

Ερχόµαστε σήµερα να επεκτείνουµε τη συζήτηση σε όλα αυτά
που ενδιαφέρουν τον ελληνικό λαό, να µην υπάρξει συµµετοχή
πολιτικών προσώπων σε εταιρείες του εξωτερικού. Καλούµε να
γίνεται η συζήτηση επί του συγκεκριµένου. Κι αυτό το απευθύνω
και προς τον συνάδελφο της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης. Να
µας πείτε εδώ έναν ο οποίος καλύπτεται. Διότι ούτε η προηγού-
µενη διάταξη είχε αναδροµική ισχύ και το έχουµε ξεκαθαρίσει,
για να µην µπλέκουµε µε νοµικίστικα τερτίπια, η διάταξη που ψη-
φίσαµε κανέναν δεν καλύπτει, αλλά και η σηµερινή επίσης επε-
κτείνει την προστασία. Δεν υπάρχει κανείς που να εκµεταλλευθεί
ούτε το ενδιάµεσο µεταξύ των διατάξεων και µε βάση νοµικό
έλεγχο τον οποίο έχουµε κάνει. 

Κύριε Πρόεδρε, παραµένω επί της διαδικασίας. Πρέπει να σε-
βαστούµε την κοινοβουλευτική διαδικασία, να σεβαστούµε όλοι
την εντολή των Ελλήνων πολιτών. Η συζήτηση θα γίνεται µέσα
στο Κοινοβούλιο, µπροστά στους Έλληνες πολίτες, όχι µε ξύλι-
νους και ψεύτικους τίτλους σε εφηµερίδες, που κάνουν προπα-
γάνδα του χειρίστου είδους, αλλά µέσα εδώ. Να αναφερθεί έστω
µια περίπτωση, που να έχει καλύψει η Κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ,
ένα πολιτικό πρόσωπο, που να έχει καλυφθεί, ένας επιχειρηµα-
τίας. 

Εδώ εµείς λέµε: Όλοι ίσοι απέναντι στον νόµο, όλοι τίµιοι. Η
Ελλάδα θα είναι τίµια από εδώ και εµπρός και προκοµµένη. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Προχωρούµε µε τον
Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελ-
λάδας, κ. Καραθανασόπουλο.

Κύριε Καραθανασόπουλε, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε. 
Εµείς το άρθρο 178 το είχαµε καταψηφίσει στην Ολοµέλεια

την ώρα που συζητιόταν, γιατί είχαµε δει βεβαίως τι ακριβώς
προσπαθούσε να συµπεριλάβει. Απ’ αυτή την άποψη, όλες οι
φωνές που ακούγονται το τελευταίο διάστηµα περισσότερο υπο-
κριτικές φωνές είναι. Η Νέα Δηµοκρατία το επιβεβαίωσε σήµερα
µε την αποχώρησή της από τη συζήτηση. 

Όσο για το ΠΑΣΟΚ, δεν βλέπω τον κ. Κουτσούκο. Ας ρωτήσει
το ΠΑΣΟΚ τον κ. Κουτσούκο τι είχε συµβεί µε το συγκεκριµένο
άρθρο κατά τη διάρκεια της ψηφοφορίας. Γιατί βγαίνουν τώρα
«στα κεραµίδια». 

Δεν θα µπούµε σε διάφορα δικολαβικά παιχνίδια, τα οποία α-
ναπτύσσονται εδώ, γιατί προσπαθούν να αποκρύψουν την ουσία.
Τι θέλετε να κάνετε µ’ αυτά τα δικολαβικά τερτίπια σας; Να απο-
δείξετε στον κόσµο ότι η γυναίκα του Καίσαρα θέλει να φαίνεται
τίµια, όχι ότι είναι. Αυτό προσπαθείτε να κάνετε. Βεβαίως, θέλετε
να αποκρύψετε την ουσία. Ποια είναι η ουσία; Η ουσία είναι ότι
το πολιτικό προσωπικό της αστικής τάξης και στη χώρα µας –και
όχι µόνο στη χώρα µας- διαµορφώνει ένα ευνοϊκότερο πεδίο για
τη δράση των µονοπωλιακών οµίλων, για τη δράση του κεφα-
λαίου, για την εξυπηρέτηση των συµφερόντων της κεφαλαιοκρα-
τίας. Αυτός είναι άλλωστε ο ρόλος του. Ταυτόχρονα µε τη στάση,
τη θέση και την πολιτική του παίρνει µια σειρά αντιλαϊκά µέτρα,
κλιµακώνει τη βάρβαρη και αντιλαϊκή επίθεση απέναντι στον λαό. 

Αντικειµενικά, δηλαδή, εκ του ρόλου του ως πολιτικό προσω-
πικό της αστικής τάξης, έρχεται σε διασύνδεση µε την κεφαλαι-
οκρατία και τα συµφέροντά της. Είναι µια διασύνδεση, η οποία
δεν είναι τυχαίο ότι, σε αρκετές περιπτώσεις, φτάνει και µέχρι τη
διαπλοκή.

Και εδώ ρωτάµε, καθαρά, όλους τους υπόλοιπους εκπροσώ-
πους: Μπορεί να υπάρξει διαφάνεια και να αντιµετωπιστεί το
«µαύρο» πολιτικό χρήµα, για παράδειγµα, σε συνθήκες απελευ-
θέρωσης κίνησης του κεφαλαίου; Όταν είναι η πολιτική της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης αυτή, µπορεί να υπάρξει αυτό το πράγµα;
Έχετε τέτοιες αυταπάτες; Μπορεί να υπάρξει διαφάνεια σε συν-
θήκες ύπαρξης φορολογικών παραδείσων, όχι σε εξωχώριες, σε
κοσµικές χώρες και σε µικρά νησάκια, αλλά µέσα στην ίδια την
Ευρωπαϊκή Ένωση ή και στις Ηνωµένες Πολιτείες της Αµερικής,
στο εσωτερικό; Μπορεί να υπάρξει διαφάνεια σε συνθήκες ύπαρ-
ξης απορρήτων, είτε είναι εµπορικό, τραπεζικό, φορολογικό
απόρρητο ή σε συνθήκες ανωνυµίας, ανώνυµες µετοχές; Από
αυτή την άποψη, προσπαθείτε ακριβώς να κρύψετε το δέντρο,
ενώ υπάρχει ολόκληρο δάσος, το οποίο δεν µπορεί να αποκρυ-
βεί.

Εµείς λέµε καθαρά ότι, όσες διατάξεις κι αν υπάρξουν, επί της
ουσίας δεν είναι το πρόβληµα το πόθεν, αλλά το τι έχεις. Και το
τι έχεις, σε συνθήκες όπως αυτές που περιέγραψα παραπάνω,
δεν µπορεί να αποκαλυφθεί, εάν δεν το θελήσεις και ο ίδιος.

Και από αυτή την άποψη, τι είδους διαφάνεια –πραγµατικά
αναρωτιόµαστε- µπορεί να είναι αυτή; 

Δύο επιµέρους ζητήµατα, για να ολοκληρώνουµε: Γιατί σε
αυτές τις διατάξεις, τις οποίες φέρνετε τώρα, δεν περιλαµβάνετε
και άλλα χρηµατοοικονοµικά προϊόντα και λέτε µόνο για µετοχές;
Δηλαδή αµοιβαία κεφάλαια, οµολογίες του εξωτερικού, όλα αυτά
επιτρέπονται; Μπορούν να τοποθετούν χρήµατα εκεί; 

Δεύτερο ζήτηµα: Αυτό το οποίο βάζετε, ότι µέσα σε εξήντα
µέρες πρέπει να µεταβιβάσουν, ισχύει και για τις offshore εται-
ρείες που κατείχαν –ότι δηλαδή πρέπει να µεταβιβαστούν- ή µόνο
τις µετοχές στους «νόµιµους» µονοπωλιακούς επιχειρηµατικούς
οµίλους; 

Τρίτο, ερώτηµα, κύριοι Υπουργοί: Στην εισηγητική έκθεση λέτε
ότι οι διατάξεις αυτές περιλαµβάνουν και τα πρόσωπα τα οποία
σχετίζονται µε την τοπική και περιφερειακή διοίκηση, όπως τους
δηµάρχους και τους περιφερειάρχες. Στις διατάξεις, µέσα, του
άρθρου δεν τους αναφέρετε. Ισχύει και γι’ αυτούς ότι απαγο-
ρεύεται να έχουν; Γιατί δεν αναφέρεται.

Και από αυτή την άποψη, για να ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε,
εµείς δεν έχουµε αυταπάτες ότι, µε οποιαδήποτε διάταξη κι αν
έρθει, σε συνθήκες κυριαρχίας του κεφαλαίου µπορεί να αντιµε-
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τωπιστεί η σήψη και η διαφθορά. Η σήψη και η διαφθορά είναι
θεµελιακό γνώρισµα του καπιταλισµού και βρίσκεται στο DNA
του καπιταλιστικού συστήµατος. 

Παρ’ όλα αυτά, και µε όλες αυτές τις επιφυλάξεις και τους
προβληµατισµούς που διατυπώσαµε, τη συγκεκριµένη τροπολο-
γία θα την ψηφίσουµε ως ΚΚΕ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστώ τον κ.
Καραθανασόπουλο.

Προχωρούµε στον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο της Ένωσης
Κεντρώων, τον κ. Καρρά. Έπειτα θα µιλήσει ο κ. Δανέλλης και
µετά ο κ. Παπαχριστόπουλος. Έτσι ήταν η σειρά.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ-ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.

Θα µου επιτρέψετε µια σύντοµη παρατήρηση. Το άρθρο 178,
το οποίο εισήχθη προχθές το βράδυ, είχε ένα ζήτηµα. Ήταν δυσ-
νόητο. Την ώρα που συζητείτο και εψηφίζετο ήταν πραγµατικά
δυσνόητο, για τον λόγο ότι ήταν πάρα πολύ πυκνό το κείµενό του
και δεν έδινε απαντήσεις αν πραγµατικά προστάτευε όχι µόνο τη
διαφάνεια, αλλά και την αξιοπρέπεια των πολιτικών. 

Εµείς τοποθετηθήκαµε µε το «παρών», γι’ αυτούς ακριβώς
τους λόγους, διότι δεν µπορέσαµε να σχηµατίσουµε εικόνα.
Όµως, τις επόµενες ώρες, τις επόµενες µέρες, τις δύο µέρες, µε
αυτά που διέρρευσαν, ο σάλος ο οποίος δηµιουργήθηκε µας
έδωσε τη δυνατότητα να διερευνήσουµε τα θέµατα. 

Η διάταξη, λοιπόν, του άρθρου 178, εισάγοντας τη διαφορο-
ποίηση µεταξύ φορολογικά µη συνεργάσιµων και φορολογικά
προνοµιακού καθεστώτος χωρών, τι σήµαινε; Σήµαινε, πλέον, ότι
επέτρεπε στους πολιτικούς -ενώ προηγουµένως µιλούσαµε συ-
νολικά και αόριστα, αν θέλετε, για εξωχώριες εταιρείες- συνολικά
να διατηρούν συµµετοχές και να ασκούν τη διοίκηση σε εταιρείες
σε χώρες που έχουν ευνοϊκό φορολογικό καθεστώς. 

Ήταν αυτό ηθικό; Ήταν έντιµο; Έχει πολιτική διάσταση τερά-
στια. Και για ποιον λόγο; Ο ορισµός που δίνει για τις φορολογικά
προνοµιακές χώρες και ποιες καθορίζονται µε τις αποφάσεις του
ΟΟΣΑ είναι ότι το φορολογικό τους καθεστώς, ο συντελεστής
φόρου είναι κατώτερος του 50% του συντελεστή της ελληνικής
φορολογίας. 

Επέτρεπε, λοιπόν, η διάταξη αυτή στους πολιτικούς να κάνουν
νόµιµα πλέον τη λεγόµενη «φοροαποφυγή». Και αναφέροµαι σε
αυτό και το θεωρώ πάρα πολύ σηµαντικό, διότι επέτρεπε -επα-
ναλαµβάνω- τη φοροαποφυγή εις βάρος όλων των υπολοίπων
Ελλήνων και επιπλέον σε περιόδους ιδιαίτερα σκληρής κρίσεως,
την οποία περνάµε αυτή την εποχή και ταυτόχρονα, αν θέλετε,
µε τον ίδιο νόµο ελαµβάνοντο αυστηρότατα φορολογικά µέτρα
και εισήγετο µια διάκριση υπέρ των πολιτικών. Και το λέω ευ-
θέως, κύριε Πρόεδρε.

Συνεπώς δεν ήτο η διάταξη ούτε ηθική ούτε έντιµος, όσο και
να λέµε περί υποχρεώσεως οργανισµών GRECO και λοιπά. Όχι,
κύριε Πρόεδρε, ούτε ηθική ούτε έντιµος ήταν η διάταξη αυτή,
απλώς κάτι προσπαθούσε είτε να υπονοήσει ή να δικαιολογήσει
ή και να καλύψει ακόµα. 

Σήµερα, όµως, έρχεται µια χειρότερη διάταξη από αυτή την
οποία σχολιάζω, κύριε Πρόεδρε, διότι έχουµε µια σειρά ζητηµά-
των και θα τα θέσω στον κ. Παρασκευόπουλο, που είναι παρών.
Έχουµε µια σειρά ζητηµάτων άρσεως αξιοποίνου. Επανέρχεται,
λοιπόν, µια διάταξη σήµερα, η οποία στην παράγραφο 1  µας λέει
ότι απαγορεύεται στους πολιτικούς να έχουν συµµετοχή σε οποι-
αδήποτε αλλοδαπή εταιρεία. Καλώς έρχεται. Όµως µέχρι που θα
δηµοσιευτεί στο ΦΕΚ η διάταξη αυτή, εφόσον έχουµε µια προ-
ηγούµενη, η οποία εισάγει την έννοια του ηπιότερου νόµου για
τις συµµετοχές σε εταιρείες σε χώρες µε προνοµιακό φορολο-
γικό καθεστώς, αίρει οπωσδήποτε το αξιόποινο των όσων τυχόν
αποκαλυφθούν. Και δεν αρκεί αυτό, κύριε Πρόεδρε. Εγώ ερυ-
θριώ, όταν το πω αυτό στην Αίθουσα. 

Λέει πιο κάτω, όπως το επεσήµανε και ο κ. Λοβέρδος, ότι έ-
χουν το δικαίωµα εντός αποκλειστικής προθεσµίας να µεταβιβά-
σουν τα περιουσιακά στοιχεία, τα οποία κατέχουν, κατά παρά-
βαση της παραγράφου 1. Εδώ πλέον είναι ασυλία, γιατί εκείνος
που µεταβιβάζει µε διάταξη νόµου µεταβιβάζει νόµιµα και δεν
µπορεί πλέον να κατηγορηθεί, οποιαδήποτε παράβαση κι αν είχε
κάνει στο παρελθόν, οποιασδήποτε ποινικής διατάξεως, και του

«πόθεν έσχες» ακόµα.
Ερωτάται, λοιπόν, ο κύριος Υπουργός, ο κ. Παρασκευόπουλος

το εξής. Σας θεωρώ, όπως ξέρετε, έγκριτο νοµικό του Ποινικού
Δικαίου, κύριε Υπουργέ. Θα θεωρήσετε τη διάταξη αυτή που έρ-
χεται ή που ψηφίστηκε προχθές, ότι διαπράττονται στιγµιαία εγ-
κλήµατα ή έχουν διαπραχθεί, οπότε θα τους δώσουµε άφεση
αµαρτιών κατ’ εφαρµογή του άρθρου 2 του Ποινικού Κώδικα ή
θα έχετε την τόλµη, τη γενναιότητα -ίσως δεν πρέπει να χρησι-
µοποιήσω προς εσάς αυτές τις εκφράσεις- να τα θεωρήσουµε
εγκλήµατα συµµετοχής, να τους δώσουµε διαρκή χαρακτήρα,
ούτως ώστε να έχουµε και την αναδροµική ευθύνη, όχι µόνο να
φέρνουµε διατάξεις που να συγχωρούν τα πάντα, αλλά να δια-
τηρήσουµε το αξιόποινο και τις ποινικές ευθύνες και του παρελ-
θόντος, για να µπορεί ο πολιτικός κόσµος να βγει από αυτή την
Αίθουσα µε ψηλά το κεφάλι; Σας το θέτω ευθέως αυτό το ερώ-
τηµα και αναµένω την απάντησή σας.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα ήθελα την ανοχή σας, κύριε Πρόεδρε, διότι θεωρώ ότι αυτή
η συζήτηση είναι µία των σηµαντικότερων που έχει γίνει στην Αί-
θουσα αυτή.

Προχωρώ στο επόµενο ζήτηµα, για το οποίο δεν µε ικανοποιεί
η διατύπωση πλέον και της σηµερινής διατάξεως. Λέει αορίστως
ότι θα έχουν έδρα στην αλλοδαπή, είτε αυτοπροσώπως είτε µε
παρένθετα πρόσωπα. Η έννοια του παρένθετου προσώπου είναι
γνωστή και δεδοµένη και είναι πραγµατικό ζήτηµα. Προσπαθεί,
λοιπόν, η νοµοθετική πρόταση να µας πει ότι έρχεται µια αυ-
στηρά ρύθµιση και λέει και κάτι άλλο, το οποίο εµένα δεν µε ικα-
νοποιεί. Λέει ότι θεωρούνται παρένθετα πρόσωπα και οι σύζυγοι
εν διαστάσει, όσοι έχουν συνάψει σύµφωνο συµβίωσης και οι
πρώτου βαθµού συγγενείς τους. 

Ερωτώ, λοιπόν, τώρα: Σήµερα όλα τα νέα παιδιά φεύγουν,
έχουν σπουδάσει, έχουν πάρει µεταπτυχιακούς τίτλους, συνεχί-
ζουν στο εξωτερικό, κάνουν καριέρες, µπορεί να έχουν και επαγ-
γελµατική και εταιρική δραστηριότητα. Αν, λοιπόν, έχουµε µια
περίπτωση συναδέλφου πολιτικού, ο οποίος έχει ένα λαµπρό
παιδί -και υπάρχουν συνάδελφοι στους οποίους συµβαίνει αυτό-
που σπουδάζει στο εξωτερικό, προκόβει -κι έχουµε τέτοιες περι-
πτώσεις ιδιαίτερα στην Αµερική- είναι επιχειρηµατίας, θα πούµε
ότι αυτό το παιδί πρέπει να εγκαταλείψει κάθε δραστηριότητα;
Όχι. Είναι υπερβολικά αυτά τα οποία ζητάτε. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΗΣ: …(δεν ακούστηκε)
ΓΕΩΡΓΙΟΣ-ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Αφήστε, κύριε Καρα-

γιάννη, τα έχουµε πει εµείς αυτά. 
Νοµίζω ότι σε αυτό το σηµείο είναι υπερβολική η διάταξη.
Θα κάνω και µία τελευταία παρατήρηση, διότι δεν θέλω να πω

περισσότερα. 
Υπάρχει και η ποινική πλευρά της διατάξεως, η παράβαση της

διατάξεως. Ξέρετε τι µου λέει, κύριε Πρόεδρε; Μου λέει ότι θα
τιµωρείται µε φυλάκιση τουλάχιστον δύο ετών, αλλά θα έχει ελα-
φρυντικά, κύριε Παρασκευόπουλε. Όποιος τιµωρείται, όποιος κι-
νηθεί µε ποινική διαδικασία θα έχει κάποια ελαφρυντικά. Και η
φυλάκιση των δύο ετών, όπως γνωρίζετε καλύτερα από µένα, θα
πάει στους τρεις µήνες. Δεύτερον, αφού θα έχει ελαφρυντικά,
δεν θα επιβάλλεται και χρηµατική ποινή. Διότι αν αναγνωριστούν
ελαφρυντικά είτε του προτέρου εντίµου βίου είτε τα γνωστά του
84 του Ποινικού Κώδικα, θα σβήνουµε και τη χρηµατική ποινή. 

Εγώ τι θα προτείνω, αν θέλουµε να πούµε ότι βγαίνουµε έξω,
όπως είπα και προηγουµένως, µε ψηλά το κεφάλι; Κακουργηµα-
τική παράβαση να είναι το αδίκηµα για όποιον συµµετέχει σε
εταιρείες, οι οποίες µπορεί να θίγουν τον πολιτικό κόσµο. Δεν
ξέρω αν θα µπορέσει τελικά να σβήσει τα ζητήµατα, τα οποία
γεννώνται, αλλά τουλάχιστον ας υπάρχει απειλή. Διότι τουλάχι-
στον, αν έχουµε µια κακουργηµατική παράβαση, στην περίπτωση
αυτή δεν θα έχουµε κινδύνους να έχουµε διαγραφές ποινών. Και
θα βγαίνει ο άλλος µε ψηλά το κεφάλι, γιατί θα λέει δεν µου επι-
βλήθηκε η ποινή, κρίθηκα ατιµώρητος, γιατί δεν θεωρήθηκε ότι
απεδείχθη και τα λοιπά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Καλώς.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ-ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Νοµίζω, λοιπόν, κύριε Πρό-

εδρε, ότι ο χρόνος, ο οποίος τίθεται κατά τον Κανονισµό γι’ αυτή
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τη συζήτηση όχι µόνο δεν επαρκεί, αλλά θα πρέπει να συνεχιστεί
και στην κοινωνία. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον

κ. Καρρά. 
Ο Υφυπουργός Εξωτερικών, κ. Αµανατίδης, θέλει να κάνει µια

νοµοτεχνική βελτίωση. 
Ορίστε, έχετε τον λόγο.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΜΑΝΑΤΙΔΗΣ (Υφυπουργός Εξωτερικών): Η νο-
µοτεχνική βελτίωση είναι στην ονοµασία, κυρίες και κύριοι Βου-
λευτές. 

Στο τέλος του τίτλου του σχεδίου νόµου προστίθεται η φράση
«,…και άλλες διατάξεις». 

(Στο σηµείο αυτό ο Υφυπουργός Εξωτερικών κ. Ιωάννης Αµα-
νατίδης, καταθέτει για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα νοµο-
τεχνική βελτίωση, η οποία έχει ως εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ο Κοινοβουλευτι-
κός Εκπρόσωπος, κ. Σωκράτης Φάµελλος, έχει ζητήσει τον λόγο
για τριάντα δευτερόλεπτα µόνο. 

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, η συζήτηση η οποία
γίνεται και τα ζητήµατα δηµοκρατίας που µπήκαν και στη δική
µου τοποθέτηση, χωρίς να µιλήσω πάλι επί της ουσίας, µας «υπο-
χρεώνουν» να καταθέσουµε αίτηση ονοµαστικής ψηφοφορίας,
κάτι που η Κυβέρνηση είχε δηλώσει κι από χθες στη δηµοσιό-
τητα. 

Οι Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ, λοιπόν, καταθέτουν αίτηση για τη
διενέργεια ψηφοφορίας µε ονοµαστική κλήση επί της τροπολο-
γίας µε γενικό αριθµό 462 και ειδικό αριθµό 10. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Καλώς, ευχαριστώ. 
Κύριε Δανέλλη πριν σας δώσω τον λόγο, θα προηγηθεί ο

Υπουργός κ. Παρασκευόπουλος.
Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΡΑΣΚΕΥΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης,

Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Ευχαριστώ. 
Κατ’ αρχάς υπάρχει κι ένα προσωπικό θέµα µε αυτά τα «τι µε

κοιτάτε;». Νοµίζω ότι επί δηµοκρατίας έχουµε δικαίωµα να κοι-
τάµε όποιον θέλουµε, όσο θέλουµε και να µιλάµε, επίσης, όποτε
θέλουµε στο πλαίσιο, βεβαίως, των κανόνων λειτουργίας µιας
δοµής ενός πολιτικού χώρου, όπως αυτός. 

Εγώ θα πρότεινα στον κ. Λοβέρδο να κάνει πάντως τον κόπο
να υποκρίνεται µερικές φορές ότι µπορεί να µου µιλάει και µε ευ-
πρέπεια. Ίσως κερδίσει η κοινοβουλευτική του παρουσία σε µια
τέτοια περίπτωση. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Σε ό,τι αφορά τις ενστάσεις και τις αντιρρήσεις που ακούστη-

καν σήµερα, πολλές από τις οποίες είναι σοβαρές και άξιες λό-
γου, θα έλεγα κατ’ αρχάς ότι ως προς την τοποθέτηση της Νέας
Δηµοκρατίας, προκύπτει…

ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Μήπως να ακούγατε κι εµάς, κύριε
Υπουργέ; 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΡΑΣΚΕΥΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης,
Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Δεν άκουσα, µε
συγχωρείτε. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Μήπως να κάνατε τον κόπο να ακού-
σετε κι εµάς τους υπόλοιπους Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώ-
πους; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ο κ. Δανέλλης λέει
ότι µιας και απαντάτε, να ακούγατε και τους υπόλοιπους Κοινο-
βουλευτικούς Εκπροσώπους και να παίρνατε τον λόγο στο σύ-
νολο.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΡΑΣΚΕΥΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης,
Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Ασφαλώς θα απαν-
τήσω σε όλους. Όµως ξεκινώ µε µια στάση αποχώρησης, η οποία
είναι διακριτή από τις υπόλοιπες. 

Νοµίζω ότι η αποχώρηση συµβολικά αυτό το οποίο δείχνει
είναι αδιαφορία για την τύχη της νεοεισαγόµενης ρύθµισης και
για το αν πρακτικά τελικώς θα αποµείνουµε µε την προηγούµενη.
Η προηγούµενη είχε ένα καθεστώς, το οποίο ήταν σαφώς πιο ευ-
νοϊκό για την κατάθεση χρηµάτων, ποσών στο εξωτερικό. 

Η αποχώρηση της Νέας Δηµοκρατίας σηµαίνει ότι προτιµά την
προηγούµενη ρύθµιση από τη σηµερινή, η οποία δεν θέλει ο πο-
λιτικός και τα υπόλοιπα πρόσωπα να έχουν τα χρήµατά τους σε
επιχειρήσεις και εταιρείες του εξωτερικού και, επιπλέον, δείχνει
µία πλήρη αδιαφορία για το τι θα γίνεται από εδώ και πέρα. Διότι,
µε τη νέα ρύθµιση πλέον, η οποία θα καταλαµβάνει όλες τις πρά-
ξεις, οι οποίες θα τελούνται από εδώ και πέρα, έχουµε ένα νέο
καθεστώς, το οποίο νοµίζω ότι πολύ περισσότερο απηχεί ένα κοι-
νωνικό αίτηµα ο πολιτικός να έχει µία οικονοµική συµπεριφορά
πιο υπεύθυνη και διαφορετική, εν πάση περιπτώσει, από τον
κοινό πολίτη. 

Δεν το θέλει αυτό η Νέα Δηµοκρατία. Αυτό δείχνει µε την απο-
χώρησή της. Θέλει το παλαιό καθεστώς, το οποίο δεν έφτανε
στο σηµείο να αποκλείει από τον πολιτικό αυτή τη συµπεριφορά. 

Προκαταβολικά, ανέφερα κάποια επιχειρήµατα σχετικά µε την
οικονοµική ελευθερία. Δεν άκουσα κανένα αντεπιχείρηµα. Άκου-
σα τη θέση ότι υπάρχει προσβολή της οικονοµικής ελευθερίας
χωρίς αντεπιχείρηµα. Εποµένως δεν µπορώ και να επανέλθω,

διότι δεν εµπλουτίστηκε σε τίποτα η συζήτηση. Ισχύουν για την
οικονοµική ελευθερία όσα ανέφερα προηγουµένως.

Να πω για ορισµένες από τις ενστάσεις που ακούστηκαν, οι
οποίες και σε εµένα φαίνονται λογικές, όπως για παράδειγµα η
ένσταση για τις εξήντα µέρες. Κατ’ αρχάς, να κάνω µία εισα-
γωγή. Όταν µία ρύθµιση είναι γενική, γενικευτική, αν θέλετε,
όπως είναι η εισαγόµενη ρύθµιση, είναι πιθανό –και το λέω ιστο-
ρικά, το λέω µεθοδολογικά- κάποιες ιδιόµορφες περιπτώσεις να
µην µπορεί αρµονικά να τις εντάξει στον γενικό τύπο. 

Αυτό δεν αποκλείεται να συµβεί κι αν συµβεί, αν ανακαλυφθεί,
σε ό,τι µε αφορά προσωπικά, θα προσπαθήσω το ζήτηµα να
λυθεί, να διορθωθεί. Κι αν προκύψει και σήµερα –κάποια θέµατα
έθιξε ο κ. Καρράς- νοµίζω ότι αυτές πρέπει να είναι άξιες προ-
σοχής και διόρθωσης. Γι’ αυτό οι αρχαίοι ηµών πρόγονοι, κύριε
Καρρά, είχαν την επιείκεια, γιατί έλεγαν ότι πάντα ένας νόµος θα
έχει µία ατέλεια, γιατί δεν είναι παντογνώστης ο νοµοθέτης για
να καλύπτει όλο το φάσµα των περιπτώσεων. Αν την ανακαλύ-
πτουµε, οφείλουµε να τη διορθώνουµε. 

Πιστεύω ότι, όντως, εδώ αποτελεί ιδιοµορφία. Αποτελεί ιδιο-
µορφία πολλές φορές η ύπαρξη ενός παιδιού, ίσως και ανήλικου,
το οποίο µπορεί να έχει µια δραστηριότητα στο εξωτερικό. Ίσως
πρέπει να προσεχθεί αυτό ιδιαίτερα. 

Σε ό,τι αφορά τις εξήντα µέρες, σας καλώ να προσέξετε το
εξής: Κατ’ αρχάς, είναι λογικό αυτή η ρύθµιση να προκύψει για
όσους τώρα, για πρώτη φορά, θα µπουν στο αξιόποινο και δεν
µπορούν από τη µια µέρα στην άλλη να βρουν έναν τρόπο να δια-
σφαλίσουν την περιουσία τους που την είχαν στο εξωτερικό.
Είναι λογικό να έχουν ένα χρονικό διάστηµα, προκειµένου να
µπορέσουν να µεταφέρουν τα χρήµατά τους. 

Βεβαίως, το διάστηµα για τη µεταφορά των χρηµάτων θα λει-
τουργήσει και ως αποκάλυψη. Θα βοηθήσει, δηλαδή, και την
απόδειξη της ύπαρξης των χρηµάτων. Βέβαια, δεν είναι λογικό
οι εξήντα µέρες να προσφέρονται και σε εκείνους οι οποίοι δεν
µπαίνουν τώρα για πρώτη φορά στο αξιόποινο, αλλά ήταν από
πριν, γιατί είχαν µία offshore, η οποία ήταν φορολογικώς µη συ-
νεργάσιµη. Έχετε δίκιο σε αυτό. Νοµίζω ότι πρέπει να γίνει τε-
χνική διόρθωση και να βγει από το εύρος του αξιοποίνου.

Να πω τελικά, όσον αφορά αυτά τα ηχηρά περί παραίτησης,
ότι δεν είχα την τιµή να εισηγηθώ ούτε να είµαι ο πνευµατικός
πατέρας της συγκεκριµένης ρύθµισης. Την προσυπέγραψα για
τους λόγους τους οποίους σας είπα προηγουµένως, επειδή δι-
ευκρινίζει κάποιους ορισµούς που την καθιστούν εφαρµόσιµη,
πράγµα το οποίο δεν συνέβαινε µε το προηγούµενο καθεστώς. 

Πάντως, ούτως ή άλλως, και η δική µου θέση, όπως όλων µας,
είναι συνυπεύθυνη µε όλους όσους εδώ υπογράφουν ή υποστη-
ρίζουν µία θέση. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω τον

λόγο επί προσωπικού;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Θα σας δώσω τον

λόγο αµέσως. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρία της Βουλής, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν
στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενη-
µερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνω-
σης και λειτουργίας της Βουλής, τριάντα µαθητές και µαθήτριες
και δύο εκπαιδευτικοί συνοδοί τους από το 2ο Δηµοτικό Σχολείο
Πειραιά «Ουρουγουάη».

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Ο κ. Λοβέρδος έχει τον λόγο για ένα λεπτό.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, κατ’ αρχάς, αυτό που

είπε τώρα στο τέλος ο κύριος Υπουργός, ο κ. Παρασκευόπου-
λος, ότι δηλαδή βλέπει ένα θέµα για τις εξήντα ηµέρες γι’ αυτούς
που παρανόµως είχαν αποκρύψει το «πόθεν έσχες» τους, απο-
δεικνύει ότι η παρατήρησή µας ήταν απολύτως σωστή.   

Και θέλω να δω τον τρόπο µε τον οποίο θα τη σεβαστεί, για να
δούµε τι θα κάνουµε. Ειδάλλως, του ξαναζητώ να διασπάσει την
παράγραφο αυτή από το κείµενο και να αλλάξει άρθρο, για να
µπορέσουµε να την καταψηφίσουµε. Διότι είναι ένοχη και σκαν-
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δαλώδης διάταξη, όπως την έχει. Και όσοι διαµαρτυρήθηκαν για
την επισήµανση του προβλήµατος, ας κάνουν τουλάχιστον την
αυτοκριτική τους. 

Ωστόσο, πήρα τον λόγο γι’ αυτό που µου σύστησε ο κύριος
Υπουργός, σε ό,τι αφορά τον λόγο µου και τον τρόπο µε τον
οποίο του απευθύνοµαι. Ένας Υπουργός που έβαλε την υπο-
γραφή του, βάσει αυτής της υπογραφής ξεγέλασε τους συνα-
δέλφους του, ενδεχοµένως και την Κυβέρνηση και σίγουρα την
Εθνική Αντιπροσωπεία, όπως οι ίδιοι οι Βουλευτές της Πλειοψη-
φίας έχουν πει, ένας Υπουργός που εξαπάτησε το Σώµα αυτό και
το οµολογεί σήµερα φέρνοντας τροπολογία -για την οποία συ-
ζητάει ότι µπορεί και να αλλάξει- ένα τέτοιος Υπουργός µε αυτή
την πολιτική ευθύνη δεν έχει το ηθικό ανάστηµα και το δικαίωµα
να παραινεί κανέναν, πόσο µάλλον εµένα!

Πρέπει να ντρέπεται γι’ αυτά που κάνει!
(Θόρυβος -διαµαρτυρίες από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Σας παρακαλώ λίγο
ησυχία στην Αίθουσα!

Τον λόγο έχει ο Υπουργός κ. Παρασκευόπουλος για λίγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΡΑΣΚΕΥΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης,

Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Κύριε Πρόεδρε,
θέλω να πω ότι θα έρθει νοµοτεχνική βελτίωση για το θέµα των
εξήντα ηµερών, ώστε να αφορά µόνο όσους τώρα εµπίπτουν στο
αξιόποινο. 

Και κατά τα λοιπά να πω ότι ο κ. Λοβέρδος επιβεβαίωσε ότι
δεν µπορεί ούτε καν να υποκριθεί πως µπορεί να µου µιλάει µε
ευπρέπεια ή έστω µε νηφαλιότητα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Είσαι απρεπής εσύ!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Έχουµε καθυστε-

ρήσει πάρα πολύ τον κ. Δανέλλη.
Τον λόγο έχει ο κ. Δανέλλης.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Νοµίζω ότι ο κύριος Υπουργός θα µπορούσε να έχει υποµονή

δέκα λεπτών να ακούσει και τους άλλους δύο Κοινοβουλευτικούς
Εκπροσώπους και να πάρει µια και καλή τον λόγο.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η γενικευµένη υποκρισία και ο
λαϊκισµός, που χαρακτήρισαν τη δηµόσια ζωή του τόπου για
πολλά χρόνια, έφεραν τη χώρα στη χρεοκοπία. Δυστυχώς, όµως,
η συνέχιση αυτής της υποκρισίας και του λαϊκισµού δουλεύουν
εξαιρετικά αυτή τη φορά για όσους αµφισβητούν, για όσους πο-
λεµούν τον κοινοβουλευτισµό.

Και προφανώς όσοι έχουν σηµαντικότατες ευθύνες για τη χρε-
οκοπία της χώρας δεν δικαιούνται σήµερα να είναι τιµητές των
πάντων. Όπως, επίσης, δεν δικαιούται η Κυβέρνηση να µιλάει για
γκεµπελισµό.

Και εάν δεχτούµε ότι ίσως λόγω χρόνου υπήρξε πρόβληµα µε
την πλήρη ενσωµάτωση της GRECO στο ελληνικό δίκαιο –γιατί
δεν είναι µονάχα αυτή η προβλεπόµενη ρύθµιση από την
GRECO, αλλά είναι µια σειρά ρυθµίσεων- τότε αυτό µπορούσε
να αποφευχθεί, εάν η Κυβέρνηση ακολουθούσε τους κανόνες
του ευ νοµοθετείν. Εάν νοµοθετούσαµε όπως πρέπει, δεν θα
φτάναµε σε αυτά σήµερα.

Και εν πάση περιπτώσει, προσεγγίζοντας καλοπροαίρετα το
θέµα, εµείς θέλουµε -εάν όντως δεν υπάρχει θέµα αµνήστευσης
και άρα δεν υπάρχει σκιά στις επιλογές και στις πρακτικές της
Κυβέρνησης σε σχέση µε την ισχύ αυτής της εβδοµάδας των δια-
τάξεων που ψηφίσαµε προχθές- να διασφαλιστεί ότι δεν υπάρχει
παραγραφή, αµνήστευση των ανοµηµάτων του χθες. Άρα δεν τί-
θεται τέτοιο ζήτηµα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν πρέπει να νοµοθετούµε εν
πανικώ, γιατί δηµιουργείται ένα δηµόσιο κλίµα, το οποίο δεν τιµά,
βεβαίως, τον κοινοβουλευτισµό και εντείνει το χάος που υπάρχει
µεταξύ του πολιτικού συστήµατος, του πολιτικού προσωπικού
και της κοινωνίας, που χαρακτηρίζεται από σύγχυση, ταλαιπω-
ρία, οργή και, βεβαίως, δεν µπορεί να αποκτήσει ξανά την εµπι-
στοσύνη σε αυτό το πολιτικό σύστηµα. Γι’ αυτό θα πρέπει να
πούµε ότι, όντως, υπάρχουν ζητήµατα µε τις προηγούµενες ρυθ-
µίσεις, δηλαδή, µε την πρόβλεψη του 2010.

Γιατί δεν πρέπει να ξεχνάµε ότι υπάρχουν ενενήντα πέντε
δοµές –τις µετρήσαµε- καταπολέµησης της διαφθοράς και όµως

αυτές οι ενενήντα πέντε δοµές δεν κατάφεραν να αποφύγουν τα
σκάνδαλα, τα οποία έχουµε σήµερα υπ’όψιν µας. Να θυµίσω ότι
η περίπτωση Τσοχατζόπουλου δεν συνελήφθη από κάποια δοµή
ελέγχου της διαφθοράς, αλλά από το «πόθεν έσχες».

Και, βεβαίως, θα πρέπει να µην πάµε από το ένα άκρο στο
άλλο, διότι η εν πανικώ σηµερινή ρύθµιση που φέρνει η Κυβέρ-
νηση, µε την καθολική απαγόρευση συµµετοχής των πολιτικών
προσώπων στην υγιή οικονοµική ζωή, συνεπάγεται και την αυτο-
νόµηση του πολιτικού συστήµατος από την πραγµατική ζωή, από
τη ζωή της δηµιουργίας και της οικονοµίας. Και, για να µη φτά-
σουµε σε τραγελαφικά φαινόµενα, στα οποία ο γιος ή η κόρη ή
τα αδέρφια ενός πολιτικού προσώπου δεν δικαιούνται στο εξω-
τερικό, στην Βρετανία, στην Αµερική, να συµµετέχουν σε µια
startup επιχείρηση, γιατί αυτό πάµε να νοµοθετήσουµε σήµερα,
γι’ αυτό νοµίζω ότι θα πρέπει να δούµε κάποια πράγµατα. 

Και το πρώτο, που εµείς βλέπουµε από τη διατύπωση του
νόµου, είναι ότι στην πρόταση της τροπολογίας για το άρθρο 8,
κύριε Υπουργέ, στο δεύτερο µέρος, που αναφέρεται σε Γενικούς
Γραµµατείς Αποκεντρωµένης Διοίκησης, εισαγγελικούς και δικα-
στικούς λειτουργούς και λοιπά, υπάρχει στην πέµπτη-έκτη σειρά
το εξής: «Η πραγµατική ή καταστατική έδρα σε κράτος µη συ-
νεργάσιµο στον φορολογικό τοµέα ή σε κράτος που έχει προνο-
µιακό φορολογικό καθεστώς κατά την έννοια του άρθρου 65» και
τα λοιπά. Αυτή η διάκριση γιατί να µην γίνεται και για τα πολιτικά
πρόσωπα της παραγράφου 1; Γιατί, δηλαδή, η πλήρης απαγό-
ρευση στο άρθρο 1 να µην ακολουθήσει τις διατυπώσεις των
απαγορεύσεων για τα λοιπά πρόσωπα της δηµόσιας ζωής του
άρθρου 2, έτσι ώστε να µην φτάσουµε σε κάτι το οποίο είναι εξό-
φθαλµα αντισυνταγµατικό και κάτι το οποίο δεν έχει µακρά ζωή
και, βεβαίως, ως µια γενικευµένη απαγόρευση, που είναι εξω-
πραγµατική πέραν του αντισυνταγµατική, θα δηµιουργήσει µια
σειρά άλλων προβληµάτων άµεσα;

Επειδή µίλησα πριν για γενικευµένη υποκρισία και λαϊκισµό,
εµείς, το Ποτάµι, έχουµε κάνει µία πρόταση δηµόσια σε όλους
τους συναδέλφους όλων των κοµµάτων και των πτερύγων, να
προβούµε σε πρωτοβουλίες τέτοιες που να οδηγήσουν στην επι-
στροφή των χρηµάτων που από πολιτικά πρόσωπα έφυγαν ως
καταθέσεις σε τράπεζες του εξωτερικού. Είναι καιρός, για να
βοηθήσουµε αυτή την κοινωνία, επιτέλους, να ισορροπήσει, να
βοηθήσουµε το τραπεζικό σύστηµα να φύγει από την περίοδο
αυτής της αβεβαιότητας, να πάρουµε µια πρωτοβουλία επιστρο-
φής των χρηµάτων που έφυγαν από πολιτικά πρόσωπα αυτά τα
πέντε-έξι χρόνια της κρίσης σε τράπεζες του εξωτερικού.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε, κ.

Δανέλλη.
Τον λόγο έχει ο τελευταίος από τους Κοινοβουλευτικούς Εκ-

προσώπους, ο κ. Παπαχριστόπουλος.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Θέλω να επισηµάνω τη σηµερινή πραγµατικότητα. Στη Βουλή

έχουν εκλεγεί οκτώ κόµµατα,. Ήρθε σήµερα ένα θέµα, αυτή η
τροπολογία. Δεν αποχώρησε κανένα άλλο κόµµα και είδαµε το
κόµµα της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης µόνο -και κανένα άλλο-
να αποχωρεί. Κρίνεται, είναι µια δηµόσια επιλογή. Και γι’ αυτή
την επιλογή το κόµµα της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, που
έκανε τόσο πολύ θόρυβο, κρίνεται. 

Θέλω, όµως, να πάω στην ουσία του σηµερινού γεγονότος και
να θυµίσω ότι ανάµεσα στο 2007 και το 2008 ένας συγκεκριµένος
πολιτικός, στην παράνοµη offshore του οποίου είχαν κατατεθεί
σταδιακά 750.000 και 800.000, περίπου, από εταιρεία οπλικών
συστηµάτων εκείνη την εποχή, αθωώθηκε στο δικαστήριο, γιατί
υπήρχε νοµική ασάφεια. Δεν χρειάζεται τώρα να λέµε ονόµατα. 

Αυτή τη νοµική ασάφεια, γιατί η υποκρισία περισσεύει σε αυτή
την Αίθουσα, προσπαθεί στη σελίδα 1033 να διορθώσει η συµ-
φωνία που έγινε -και ψηφίστηκε απ’ όλα τα κόµµατα εκτός ΚΚΕ
και Χρυσής Αυγής- µε πρόταση της GRECO. 

Τι λέει ακριβώς; Λέει, «Η Κυβέρνηση δεσµεύεται να εφαρµόσει
στο ακέραιο και εγκαίρως τις συστάσεις της οµάδας χωρών κατά
της διαφθοράς GRECO». Αυτό για όσους αµφισβητούν ότι πράγ-
µατι είναι προαπαιτούµενο. 
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Δεύτερον, διαβάζω επί λέξει –κάτι που δεν το κάνω συχνά- την
απάντηση του κ. Νικήτα Κακλαµάνη, που είναι παλιός έµπειρος
συνάδελφος, ο οποίος συµµετείχε στην Επιτροπή «πόθεν έσχες»:
«Αυτή η διάταξη φτιάχτηκε από την τρόικα, ήταν προαπαιτού-
µενο και το ξέρω πάρα πολύ καλά, γιατί έγινε συζήτηση στην Επι-
τροπή «πόθεν έσχες», στην οποία συµµετείχα».

Πέρα, όµως, απ’ αυτά, αγαπητοί συνάδελφοι, θέλω να θυµίσω
και µερικά άλλα. Θέλω, κατ’ αρχάς, να πω το εξής, γιατί ακούω
συνέχεια ότι κάτι πήγε να συγκαλύψει η Κυβέρνηση, κάποιος
πήγε να «λουφάρει». Φαίνεται, κατ’ αρχάς, από αυτά που είπα ότι
ήταν υποχρεωµένη να το κάνει και το έφερε. 

Θέλω, όµως, να πω το εξής, γιατί ακούω από το πρωί έως το
βράδυ σε κανάλια και εφηµερίδες να λέγεται ότι το γεγονός πως
πήρε ΦΕΚ αυτό που ψηφίστηκε σηµαίνει ότι προσπαθεί να συγ-
καλύψει κάποιους. Από ό,τι ξέρω, υπόδικος πολιτικός ή τουλάχι-
στον ανώτατο στέλεχος κάποιου οργανισµού δεν υπάρχει προς
το παρόν. Συνεπώς στη συγκάλυψη ποιων αόρατων συµφωνεί;
Θέλω να πιστεύω ότι θα λογοδοτήσει αυτός που θα λογοδοτήσει
µετά την ψήφιση του σηµερινού νόµου.

Όσο για τις εξήντα µέρες, ήταν ικανοποιητική η απάντηση του
Υπουργού, ο οποίος το ξεχώρισε και πιστεύω ότι κάτι θα γίνει
εκεί. Γιατί πραγµατικά, όσοι ήταν παλιές καραβάνες, δεν έχουν
κανέναν λόγο να έχουν αυτή την εύνοια των εξήντα ηµερών.

Τελειώνοντας, δεν θέλω να καταχραστώ τον χρόνο -ούτε πέντε
λεπτά δεν έχει γράψει το χρονόµετρο, κύριε Πρόεδρε- αλλά
θέλω να πω το εξής: Ανήκω σε αυτούς που αντέδρασαν. Για
ποιον λόγο, όµως; Όχι γιατί πάει να συγκαλύψει κάποιον η Κυ-
βέρνηση. Είµαι από τους Βουλευτές που έχω το δικαίωµα να έχω
ένα ιατρείο στο Κολωνάκι και να βγάζω πέντε βουλευτικές απο-
ζηµιώσεις. Παρ’ όλα αυτά, από την πρώτη µέρα που µπήκα πι-
στεύω ότι ο Βουλευτής πρέπει να είναι πλήρους και αποκλει-
στικής απασχόλησης. Δεν µπορώ να την επιβάλω µε το ζόρι αυτή
την άποψη. Το ασυµβίβαστο που ίσχυε πριν από δέκα χρόνια εγώ
θα προσπαθήσω να το επαναφέρω. Και σας πληροφορώ ότι
υπάρχουν ευήκοα ώτα σε όλα τα κόµµατα και στη Νέα Δηµοκρα-
τία, γιατί θέλω να είµαι δίκαιος. 

Τι λέω, λοιπόν; Δεν µπήκε στη Βουλή ο Βουλευτής για να πλου-
τίσει. Είναι αδιανόητο, για εµένα, όχι µόνο να έχει offshore, αλλά
ακόµα και να έχει λογαριασµούς σε ξένες τράπεζες, Και µου
έκανε εντύπωση η τοποθέτηση του κ. Δανέλλη, γιατί ο Αρχηγός
του –πιο ακραίος απ’ αυτόν- είπε: «Εγώ είµαι της άποψης ούτε
λογαριασµούς στο εξωτερικό να µην έχουν οι εν ενεργεία». Να
πω και κάτι; Εγώ συµφωνώ µαζί του. 

Τι θέλω, όµως, να πω; Έτσι αντέδρασα. Εγώ είµαι απ’ αυτούς
που αντέδρασα, όχι γιατί πάει η Κυβέρνηση να συγκαλύψει τί-
ποτα, αλλά γιατί το θεσµικό πλαίσιο σε ό,τι αφορά τη συµπερι-
φορά των Βουλευτών µάς το έχουν διδάξει οι παλαιότεροι, όπως
ο Πλαστήρας που δεν είχε σπίτι ή ο Παναγής Παπαληγούρας
που πέθανε σε ένα υπόγειο -και θα µπορούσα να πω και άλλους
πεντακόσιους αριστερούς- που δεν µπαίνουν στη Βουλή για να
πλουτίσουν. Γιατί, µεταξύ µας, εάν θέλουµε να είµαστε ειλικρι-
νείς, νόµιµα -όχι παράνοµα- υπάρχουν «µαγαζάκια» εδώ πέρα.
Είναι ύψιστο το καθήκον του Βουλευτή. Είναι µεγάλη η τιµή που
σου έχει κάνει ο Έλληνας πολίτης. Αποκλειστικά πρέπει να ασχο-
ληθείς και κάτι πρέπει να θυσιάσεις. Με αυτή την έννοια εγώ
έκανα κριτική και µε καµµία άλλη, γιατί ποτέ δεν µου πέρασε από
το µυαλό ότι πάει να συγκαλύψει η Κυβέρνηση κάτι.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε,

κύριε Παπαχριστόπουλε.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΡΑΣΚΕΥΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης,

Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Κύριε Πρόεδρε,
οφείλω µία απάντηση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Κύριε Υπουργέ, έ-
χετε τον λόγο.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΡΑΣΚΕΥΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης,
Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Ευχαριστώ.

Απευθύνοµαι κυρίως στους δύο τελευταίους οµιλητές.
Έχετε δίκιο, κύριε Δανέλλη, ότι δεν σας απάντησα. Αυτό το

οποίο µου φαίνεται ότι κατά βάση υποστηρίζετε είναι σωστό. Δη-

λαδή υποστηρίζετε ότι φαίνεται ουσιαστικά να µην είναι δίκαιο
για τρεις µέρες που ίσχυσε ένας νόµος κάποιοι να απαλλαγούν.
Εµείς πιστεύουµε ότι δεν θα βρεθούν αυτοί οι άνθρωποι. Όµως,
εάν το δούµε ακόµη και δικαιικά, σαν µία αφηρηµένη ρύθµιση,
δεν είναι σωστό να απαλλαγούν και πρέπει και τώρα ακόµη να
κάνουµε ένα είδος αµνήστευσης ή παραγραφής ή κάτι άλλο, το
οποίο να µπορέσει να λύσει το πρόβληµα. 

Νοµίζω ότι είναι στη σωστή κατεύθυνση η σκέψη σας. Νοµίζω
ότι κανείς δεν ήθελε, µε την ισχύ µίας διάταξης για λίγες ηµέρες,
να υπάρχουν κάποιες απαλλαγές, δηλαδή η εφαρµογή µίας επι-
εικέστερης ρύθµισης που ίσχυε λίγες ηµέρες. Δεν νοµίζω ότι
είναι στις προθέσεις κανενός που εισηγήθηκε ή ψήφισε τη διά-
ταξη. 

Προτείνω δε το εξής: Η διάταξη του Ποινικού Κώδικα, η οποία
προβλέπει ότι ακόµη και ένας ενδιάµεσος ποινικός νόµος, που
ίσχυσε, δηλαδή, µεταξύ του χρόνου τέλεσης της πράξης και του
χρόνου της καταδίκης, εφαρµόζεται, εάν είναι επιεικέστερος.
Είναι διάταξη του Ποινικού Κώδικα. Είναι µια γενική αρχή της νο-
µοθεσίας. Δεν είναι συνταγµατική διάταξη. Συνταγµατική είναι η
διάταξη του άρθρου 7, η οποία προβλέπει ότι ένας νέος αυστη-
ρότερος νόµος δεν µπορεί να έχει αναδροµική δύναµη. Αυτό δεν
µπορούµε να το ξεπεράσουµε. Όµως, αυτό το οποίο ο ίδιος ο
νοµοθέτης ορίζει, µε µια νεότερη και ειδική νοµοθετική ρύθµιση,
µπορεί να ξεπεραστεί. Αν όλη η Βουλή πιστεύει ότι δεν πρέπει
για τρεις ηµέρες να µεταβούµε σε ένα επιεικέστερο ποινικό κα-
θεστώς, νοµίζω ότι είµαστε ελεύθεροι να το κάνουµε αυτοστιγµεί
χωρίς κανένα συνταγµατικό πρόβληµα. Ο ίδιος θα το εισηγηθώ
στον Υπουργό που έχει την πρωτοβουλία αυτή την στιγµή. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
(Θόρυβος στην Αίθουσα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον
κύριο Υπουργό. 

Κύριε Καρρά, θέλετε τον λόγο;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ-ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Αν µπορείτε, δείτε το, για

να έχει διάρκεια. Έγκληµα διαρκείας, όχι στιγµιαίο. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Καλώς.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µπαίνουµε στη διαδικασία της

τοποθέτησης των εισηγητών, των ειδικών αγορητών και των Βου-
λευτών. Στη διάρκεια των δυο πρώτων εισηγητών µπορούν να
εγγράφονται οι βουλευτές. Θα παρακαλούσα να γίνουν οι εγγρα-
φές µε µια οικονοµία. Προτείνουµε η ονοµαστική ψηφοφορία,
που έχει καταθέσει ο ΣΥΡΙΖΑ, να γίνει, αν σεβόµαστε τον χρόνο,
γύρω στις 14.00’. Θα το δούµε αυτό. Είναι απλώς µια πρόταση
του Προεδρείου. 

Πρώτος εισηγητής είναι ο κ. Μουσταφά Μουσταφά από τον
ΣΥΡΙΖΑ. Μπορούµε να αρχίσουµε να εγγραφόµαστε, αλλά µε
φειδώ, και θα ολοκληρωθεί η εγγραφή –δεν είναι εδώ ο κ. Καλα-
φάτης- µε τον κ. Κούζηλο, που είναι ειδικός αγορητής της Χρυ-
σής Αυγής. 

Κύριε Μουσταφά, έχετε τον λόγο.
ΜΟΥΣΤΑΦΑ ΜΟΥΣΤΑΦΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα γίναµε µάρτυρες της

επαλήθευσης του αρχαίου ρητού «αµ’ έπος, αµ’ έργον». Παρά
τις διευκρινίσεις που δόθηκαν, παρά τις εξηγήσεις που δόθηκαν,
αυτές τις µέρες ξεσηκώθηκε ένας άγριος κουρνιαχτός για προ-
σπάθεια συγκάλυψης, προσπάθεια εξασφάλισης προνοµίων σε
πολιτικό προσωπικό. Είναι ένας κουρνιαχτός που έθιξε όλους
εµάς. 

Νοµίζω ότι ήταν αναπόφευκτη σε αυτή τη συγκεκριµένη συγ-
κυρία αυτή η παρέµβαση από την µεριά της Κυβέρνησης. Με
αυτή την παρέµβαση πραγµατικά θέτουµε, επιτέλους, µια γενική
καθολική απαγόρευση στα πολιτικά πρόσωπα της χώρας να συµ-
µετάσχουν στη διοίκηση ή στο µετοχικό κεφάλαιο εταιρειών
εκτός χώρας. 

Νοµίζω ότι είναι µια τοµή στην πολιτική µας ζωή, ένα ορόσηµο
για τον εξανθρωπισµό της πολιτικής µας ζωής. Με αυτές τις σκέ-
ψεις, ψηφίζουµε αυτή την τροπολογία, όπως και τις άλλες τρεις
από τους Υπουργούς Παιδείας, Εξωτερικών και Άµυνας. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον
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κ. Μουσταφά και για την οικονοµία στον χρόνο. 
Τον λόγο έχει, καθώς λείπει ο εισηγητής της Νέας Δηµοκρα-

τίας, κ. Καλαφάτης -όπως όλοι ξέρουµε, έχει αποχωρήσει η Νέα
Δηµοκρατία από τη συζήτηση- ο ειδικός αγορητής της Χρυσής
Αυγής ο κ. Κούζηλος για πέντε λεπτά.

Κύριε Κούζηλε, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΖΗΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Θα χρειαστώ λιγότερο χρόνο. Όσον αφορά την τροπολογία µε

γενικό αριθµό 459 και ειδικό 7 του Υπουργείου Άµυνας, ψηφί-
ζουµε «ναι». 

Καταψηφίζουµε την τροπολογία µε γενικό αριθµό 460 και ει-
δικό 8 και την τροπολογία µε γενικό αριθµό 461 και ειδικό 9, του
Υπουργείου Εξωτερικών και του Υπουργείου Παιδείας αντίστοι-
χα. Ειδικά για το Υπουργείο Παιδείας θέλουµε να τονίσουµε ότι
είναι εκτός ΑΣΕΠ και υπήρχε πολύς χρόνος να γίνουν οι απαραί-
τητες ενέργειες, ώστε να πάνε όλες οι προσλήψεις µέσω ΑΣΕΠ. 

Φυσικά υπερψηφίζουµε την τροπολογία µε γενικό αριθµό 462
και ειδικό 10 για τις offshore εταιρείες, αρκεί όµως να χαρακτη-
ρισθεί διαρκές έγκληµα η συµµετοχή σε offshore και να µην
υπάρχει αµνήστευση στη συµµετοχή τους. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε και

εµείς.
Τον λόγο έχει ο ειδικός αγορητής της Δηµοκρατικής Συµπα-

ράταξης, κ. Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος. 
Κύριε Κωνσταντινόπουλε, έχετε τον λόγο.
ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Παρ’ όλο που ο αρµόδιος Υπουργός δεν είναι εδώ, ο κ. Πα-

παγγελόπουλος, θα άκουσαν οι συνάδελφοι της Πλειοψηφίας ότι
ο κ. Παπαγγελόπουλος επικαλέστηκε το ηθικό πλεονέκτηµα της
Κυβέρνησης. Ο κ. Παπαγγελόπουλος δεν είναι στέλεχος µόνο σε
αυτή την Κυβέρνηση και δεν ξέρω αν επικαλέστηκε το ηθικό πλε-
ονέκτηµα της κυβέρνησης Καραµανλή που ήταν ή της σηµερινής
Κυβέρνησης. Γιατί έχουν πολλά κοινά αυτές οι δύο κυβερνήσεις
και πιθανόν το DNA να έρχεται από την εποχή Καραµανλή.

Το δεύτερο που είπε ο Υπουργός είναι ότι µίλησε για ρεσιτάλ
υποκρισίας και, κύριοι συνάδελφοι, ο κ. Γιάννης Δηµαράς, ο Βου-
λευτής του ΣΥΡΙΖΑ, είπε ότι δεν θα την ψήφιζε αυτή την διάταξη
αν το ήξερε και σας ρώτησε, κύριε Υπουργέ, ποιος τη σκέφτηκε.
Να µας πείτε. Αναρωτήθηκε ο Βουλευτής και ζήτησε από την κυ-
βερνητική πλειοψηφία που στηρίζει, ποιος ήταν ο Υπουργός ο
οποίος έφερε αυτή τη διάταξη. Τα περί τρόικας και όλα αυτά
είναι παραµύθια. Πείτε µας και απαντήστε στον Βουλευτή σας.
Ποιος Υπουργός έφερε αυτή τη διάταξη στο νοµοσχέδιο αυτό;

Και εκτός των άλλων ο κ. Παπαγγελόπουλος είπε ότι δεν πι-
στεύει ότι είναι από αυτή την Κυβέρνηση, αλλά µπορεί να είναι
από την προηγούµενη. Δώστε ονόµατα, κύριε Υπουργέ. Δώστε
ονόµατα, διαφορετικά είναι το DNA της συκοφαντίας. 

Κύριοι συνάδελφοι, πριν πω κάποια πράγµατα σχετικά µε τη
ρύθµιση, που φέρατε σήµερα, θέλω να σας πω ότι ο ΣΥΡΙΖΑ το
2012 µε ανακοίνωσή του ζήτησε την παραίτηση του κ. Βερνίκου.
Και έλεγε στην ανακοίνωση ο ΣΥΡΙΖΑ τότε ότι ο ν.3849/2020, που
ψηφίσαµε εµείς και αλλάζετε εσείς, απαγόρευε ρητά σε Υπουρ-
γούς και σε εν γένει πολιτικά πρόσωπα να συµµετέχουν σε εξω-
χώριες εταιρείες. 

Άρα αυτό που δεν µας είπατε σήµερα είναι ότι στήσατε µια
διαδικασία για να βγει το πρωτοσέλιδο και να φέρετε σήµερα -
δεν µπορούσατε από την αρχή να το κάνετε- µία αυστηρότερη
διάταξη. Όχι, κύριοι συνάδελφοι!

Κι επειδή ο κ. Φάµελλος είπε ότι η αποχώρηση είναι ενοχή,
χωρίς να έχει δίκιο, θέλω να του θυµίσω ότι πρέπει να σηµειωθεί
ως ένοχος, γιατί ο ΣΥΡΙΖΑ κατά κύριο λόγο ως αντιπολίτευση
αποχωρούσε από τις διαδικασίες σε πολλά ζητήµατα. 

Και θα σας πω, επειδή αναφέρεστε σε ζητήµατα διαφθοράς,
τη διάταξη που φέραµε για τις τριγωνικές συναλλαγές και απο-
χώρησε ο ΣΥΡΙΖΑ για να περάσει. 

Και, δεύτερον, κύριοι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ, επειδή µας λέτε
αυτό το παραµύθι συνέχεια -και χαίροµαι που είναι εδώ ο κ. Κου-
ράκης- ότι δεν έχετε να κρύψετε τίποτα, η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ
δεν είναι που έφερε διάταξη που αφορούσε Υπουργό στην προ-

ηγούµενη θητεία του, για να τον αθωώσει; 
Εσείς, κύριε Κουράκη, δεν υπερψηφίσατε ως µέλος της επι-

τροπής για να πάει συνάδελφός σας από τον ΣΥΡΙΖΑ για το
«πόθεν έσχες» του στη δικαιοσύνη και ο ΣΥΡΙΖΑ ήρθε στην Ολο-
µέλεια και άλλαξε το αποτέλεσµα; Εσείς, κύριε Κουράκη, το ψη-
φίσατε. Εσείς ψηφίσατε στην επιτροπή άρσεις ασυλίας σε Βου-
λευτή, να πάει στη δικαιοσύνη για θέµατα που αφορούσαν το
«πόθεν έσχες» και εδώ η Πλειοψηφία ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ άλλαξε την
απόφαση αυτή.

Και πάµε στο διά ταύτα. Κυρίες και κύριοι, σας είπε ο κ. Λο-
βέρδος ως Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος πως δεν αρκεί ότι
στην πρώτη νοµιµοποιούσατε. Σήµερα έρχεστε µε τη διάταξη
αυτή, µε την παράγραφο 5, όπου εκτός από τη νοµιµοποίηση,
τους επιτρέπετε τη µεταβίβαση των περιουσιακών στοιχείων
εντός εξήντα ηµερών.

Σας άκουσα, κύριε Παρασκευόπουλε, να λέτε ότι θα εισηγη-
θείτε. Εσείς τι είστε εδώ; Δεν είστε ο αρµόδιος Υπουργός; Πού
είναι ο αρµόδιος Υπουργός, που έχει και µακρά θητεία από την
κυβέρνηση Καραµανλή µέχρι σήµερα και τα γνωρίζει όλα; Δεν
προήλθε από παρθενογένεση ο κ. Παπαγγελόπουλος.

Αυτά περί ηθικού πλεονεκτήµατος καθηµερινά φεύγουν από
τη συζήτησή µας και τα ξέρετε πολύ καλύτερα. Γι’ αυτό σήµερα
ήρθατε να αλλάξετε τη διαδικασία, όχι από το πρωτοσέλιδο της
εφηµερίδας «ΠΡΩΤΟ ΘΕΜΑ». Υπάρχει και το πρωτοσέλιδο της
«ΑΥΓΗΣ». Και σήµερα νιώθουν δικαίωση τα πρωτοσέλιδα, γιατί
αλλάζετε τον νόµο, καθώς εσείς κινηθήκατε λαθραία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ολοκληρώστε, σας
παρακαλώ, όµως.

ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Υπουργέ, σας ζη-
τούµε αυτό που σας ζήτησε ο Κοινοβουλευτικός µας Εκπρόσω-
πος, να αλλάξετε την παράγραφο 5 και, δεύτερον, αυτό που σας
είπε πολύ πριν και το αποδεχθήκατε, η διάταξη των τριών ηµερών
να µην είναι ευεργετική προς αυτούς, οι οποίοι έχουν αυτές τις
εταιρείες.

Τελειώνω λέγοντας ότι στη γενική απαγόρευση, κύριε Υπουρ-
γέ, πρέπει να δούµε και περιπτώσεις, οι οποίες δηµιουργούν
πραγµατικό πρόβληµα. 

Εδώ, κύριοι συνάδελφοι, η αµνήστευση δεν είναι µόνο για
Υπουργούς, που έχουν εξωχώριες εταιρείες παράνοµες, είναι και
για τραπεζίτες, είναι για διοικητές, για στελέχη διοικήσεων. Δεν
είναι µόνο οι Υπουργοί που θέλετε να αµνηστεύσετε. Είναι ένα
πλέγµα ανθρώπων.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Κλείνετε, όµως, σας
παρακαλώ.

ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ: Υπάρχουν και περιπτώ-
σεις, όµως, κύριε Υπουργέ, όπως σας είπαµε πριν, τις οποίες
πρέπει να τις δείτε, όπως είναι κάποιοι άνθρωποι, οι οποίοι δεν
είναι σε εξωχώριες εταιρείες, είναι σε εταιρείες του εξωτερικού,
που νόµιµα έχουν δηλώσει, διαµένουν πολλά χρόνια στο εξωτε-
ρικό και οι οποίοι µπορούν νόµιµα να έχουν αυτές τις εταιρείες.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-

ράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε, κύ-

ριε Κωνσταντινόπουλε.
Κάνατε προσωπική αναφορά σε µένα. 
ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ: Ήσασταν µπροστά,

κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Και καλά κάνατε. 
ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ: Για καλό το είπα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ο τρόπος, µε τον

οποίο δηλώθηκε, δηµιούργησε εντυπώσεις. Χαίροµαι που το εί-
πατε για καλό, γιατί δεν έχω κάτι να προσάψω στον εαυτό µου,
τουλάχιστον πάνω σ’ όλα αυτά που αναφέρθηκαν.

ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ: Συµφωνούµε απόλυτα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ωραία, συµφωνού-

µε.
Προχωρούµε στον κ. Λαµπρούλη, ειδικό αγορητή από το Κοµ-

µουνιστικό Κόµµα Ελλάδας.
Έχετε τον λόγο για πέντε λεπτά, κύριε Λαµπρούλη.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (Ζ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):
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Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Σε ό,τι αφορά την τροπολογία 462, τοποθετήθηκε επαρκώς ο

Κοινοβουλευτικός µας Εκπρόσωπος, αναδεικνύοντας και την
υποκρισία και µε τη σηµερινή τροπολογία απέναντι σ’ ένα ζή-
τηµα, το οποίο λειτουργεί στο πλαίσιο αυτού του συστήµατος,
το οποίο -µε συγχωρείτε πάρα πολύ- δεν πρόκειται να ελέγξει σε
καµµιά περίπτωση τα δισεκατοµµύρια και τον τεράστιο πλούτο
που διακινείται µέσω των offshore από επιχειρηµατίες, επιχειρη-
µατικούς οµίλους κ.λπ.. Δηλαδή, µε το κλέψιµο του ιδρώτα του
λαού µας γίνεται ο πλουτισµός όλων αυτών των καπιταλιστών,
των κεφαλαιοκρατών, οι οποίοι µέσω φορολογικών παραδείσων
φοροδιαφεύγουν και όχι µόνο µέσω αυτού του τρόπου αλλά και
µε µια σειρά νοµοθετήµατα. 

Εκεί έγκειται, λοιπόν, η υποκρισία της Κυβέρνησης, όχι µόνο
της παρούσας, αλλά και των προηγούµενων, σ’ αυτά τα ζητή-
µατα τα περί διαφθοράς, τα οποία, ειρήσθω εν παρόδω, δεν
ήλθαν από τον ουρανό, αλλά είναι σύµφυτα µε το ίδιο το καπιτα-
λιστικό σύστηµα. Όσα µέτρα κι αν προσπαθείτε να προωθήσετε,
να πάρετε, προκειµένου να «ρίξετε στάχτη» στα µάτια του λαού,
αυτή η διαπλοκή -ή όπως αλλιώς τη λέτε- θα συνεχίζεται και θα
διαιωνίζεται όσο υπάρχει αυτό το σύστηµα, γιατί είναι -όπως εί-
παµε- γέννηµα-θρέµµα αυτού του συστήµατος.

Σε ό,τι αφορά στην τροπολογία 459, που αφορά το Υπουργείο
Εθνικής Άµυνας, που προτείνει την έναρξη της τριετούς φοίτη-
σης στις ανώτερες στρατιωτικές σχολές υπαξιωµατικών, αν και
δεν είναι παρών ο αρµόδιος Υπουργός Εθνικής Άµυνας, µπαί-
νουν κάποια θέµατα κατά τη γνώµη µας. 

Τα Επιτελεία βιάζονται. Από ό,τι λέει και η αιτιολογική έκθεση
«βούλονται» να ξεκινήσει άµεσα αυτή η τριετής θητεία των υπα-
ξιωµατικών, όταν πριν από λίγους µήνες, εντός του 2016, ψηφί-
στηκε ο νόµος. Γιατί δεν προβλέφθηκε τότε να περάσει αυτό;

Δεύτερον, είναι επίσης άγνωστο το εάν θα γλιτώσουν, για πα-
ράδειγµα, τους µισθούς ενός έτους και από τις τρεις σχολές,
Ναυτικό, Αεροπορία και Στρατό Ξηράς. 

Τα έξοδα από την παραµονή στις σχολές των σπουδαστών
κατά το επιπλέον είναι ισόποσα µε τους µισθούς ή όχι; Γιατί στην
ουσία δεν θα υπάρχει κανένα οικονοµικό όφελος από τη διοίκηση
εάν καταβληθούν. Ή µήπως οι σχολές θα φροντίσουν να τους
έχουν ανέξοδα, όπως γινόταν µε τους προηγούµενους µετά τα
δύο χρόνια φοίτησης στις ετήσιες σχολές και άρα µε αυτόν τον
τρόπο θα εξοικονοµήσουν και τους µισθούς.

Εδώ πρέπει να λάβουµε υπ’ όψιν ότι ήδη οι πρωτοετείς µε την
εφαρµογή της τροπολογίας θα αρχίσουν να παίρνουν µισθό έναν
χρόνο αργότερα και µε τα µέχρι τώρα ισχύοντα µετά τα δύο χρό-
νια φοίτησης στη σχολή, όταν αποφοιτούσαν µισθοδοτούνταν
και παρέµεναν σε πρακτική εργαζόµενοι σαν κελευστές, σµηνίες,
λοχίες κ.λπ., χωρίς όµως έξοδα από τις σχολές. 

Επίσης, είναι σηµαντικό να ξέρουµε επίσηµα εάν οι σηµερινοί
πρωτοετείς κατατασσόµενοι γνώριζαν ή όχι ότι πάνε για τρία
χρόνια. 

Επειδή, λοιπόν, µε βάση και τα ερωτήµατα αυτά δεν είµαστε
πεπεισµένοι για το εάν η διοίκηση έχει άδικο ή όχι, θα ψηφίσουµε
«παρών» στη συγκεκριµένη τροπολογία, προσθέτοντας ένα ερώ-
τηµα, αξιοποιώντας τη σηµερινή τροπολογία. 

Δεν βλέπω ακόµα τον αρµόδιο Υπουργό, αλλά ελπίζω να απαν-
τήσει και σε αυτό το ερώτηµα, τι θα γίνει µε τους εργαζόµενους
στα αµυντικά συστήµατα. Οι εργαζόµενοι αυτοί είναι απλήρωτοι
επί ενάµιση µήνα, βρίσκονται σε κινητοποιήσεις, που οι ίδιοι απο-
φάσισαν, διεκδικώντας το αυτονόητο, δηλαδή να πληρωθούν τα
δεδουλευµένα τους, βάζοντας επίσης και το ζήτηµα της συνέχι-
σης λειτουργίας των αµυντικών συστηµάτων, που µπορούν να
προσφέρουν στην αµυντική βιοµηχανία της χώρας µας, γιατί φο-
βούνται τη συνεχόµενη απαξίωση αυτής της λειτουργίας, µε εν-
δεχόµενη προοπτική ακόµη και το κλείσιµό τους. 

Σε ό,τι αφορά στην τροπολογία µε αριθµό 460 του Υπουργείου
Εξωτερικών, για την πληρωµή των δαπανών απόσπασης, µετα-
κίνησης και την καταβολή των επιδοµάτων υπηρεσίας αλλοδα-
πής –αυτά τα τρία περιλαµβάνει, κύριε Υπουργέ, εάν δεν κάνω
λάθος- εµείς λέµε ότι και αυτά τα επιδόµατα, όπως βεβαίως και
ο µισθός, θα πρέπει να εξασφαλίζονται από τον κρατικό προϋπο-
λογισµό. 

Εδώ ανοίγετε µια ιστορία. Βάζετε αυτά τα επιδόµατα συνολικά
µέσα σε προγράµµατα και φοβούµαστε ότι ανοίγετε τον δρόµο
για αντίστοιχες κατηγορίες εργαζοµένων στον ευρύτερο δηµό-
σιο τοµέα να γίνει το ίδιο, δηλαδή να ενταχθούν τα όποια επιδό-
µατα σε χρηµατοδοτικά προγράµµατα. Να σηµειώσουµε ότι η
εµπειρία λέει ότι αυτά τα επιδόµατα δεν καταβάλλονται στην ώρα
τους σε όσους τα δικαιούνται. 

Γι’ αυτό, λοιπόν, θα καταψηφίσουµε αυτή την τροπολογία.   
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-

λίας του κυρίου Βουλευτή)
Τελειώνω σε ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε. 
Σε ό,τι αφορά την τροπολογία του Υπουργείου Παιδείας µε

αριθµό 461, εµείς θα συµφωνούσαµε µε τη δεύτερη διάταξη, που
αφορά τους µαθητές. Όµως, έχουµε µια ένσταση σε ό,τι αφορά
στην πρώτη διάταξη, η οποία επιχειρεί να διαχειριστεί ένα υπαρ-
κτό πρόβληµα, χωρίς να δίνεται λύση στα ζητήµατα των αναπλη-
ρωτών, των κενών θέσεων στα σχολεία στη χώρα µας. 

Γι’ αυτό, θα ψηφίσουµε «παρών» σε αυτή την τροπολογία.   
Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, υπάρχει ένα πρό-

βληµα. 
Αγαπητέ Υπουργέ, θα το διορθώσετε; Το πήρατε χαµπάρι;
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΜΑΝΑΤΙΔΗΣ (Υφυπουργός Εξωτερικών): Τι πρό-

βληµα υπάρχει; 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κατ’ αρχάς υπογράφετε ως Υφυπουρ-

γός Οικονοµικών και κατά δεύτερον δεν έχετε νοµοθετική πρω-
τοβουλία. 

Ας υπογράψει ο κ. Φλαµπουράρης που κάθεται δίπλα σας. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΜΑΝΑΤΙΔΗΣ (Υφυπουργός Εξωτερικών): Ευχα-

ριστώ, κύριε Λοβέδρο. 
Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να τοποθετηθώ;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ναι, κύριε Υπουργέ. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΜΑΝΑΤΙΔΗΣ (Υφυπουργός Εξωτερικών): Σχε-

τικά µε αυτά που είπε ο αγορητής του ΚΚΕ, θα ήθελα να πω ότι
η διάταξη αυτή δεν έχει σχέση µε το ότι δεν θα καλύπτονται από
τον δηµόσιο προϋπολογισµό. Απλώς δίνει τη δυνατότητα και
εφόσον υπάρχουν από εκεί, να χρησιµοποιηθούν και εκείνα. Αυτό
είναι µόνο, δεν υπάρχει κάτι άλλο. Δηλαδή, δεν είναι ότι δεν θα
καλυφθούν ή ότι υπάρχει κάποια σκοπιµότητα, για να χαθούν ή
οτιδήποτε. Γι’ αυτό µόνο κάνω µία διευκρίνιση, για να ξεκαθαρι-
στεί. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (Ζ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):
Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω τον λόγο; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Κύριε Υφυπουργέ,
θέλει να πει κάτι ο κ. Λαµπρούλης. 

Ορίστε, κύριε Λαµπρούλη, έχετε τον λόγο. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (Ζ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Κύριε Πρόεδρε, όσον αφορά αυτό που αναδείξαµε ή αυτό που
είπα προηγουµένως, ο Υπουργός απαντάει κατά τα δικά του,
όπως το κατάλαβε. 

Αν είναι έτσι, εγώ θα το επαναλάβω: Λέµε, λοιπόν, ότι όσον α-
φορά τα επιδόµατα, γιατί έως τώρα από τον κρατικό προϋπολο-
γισµό πληρώνονταν…

ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΜΑΝΑΤΙΔΗΣ (Υφυπουργός Εξωτερικών): Και θα
εξακολουθούν, εφόσον όµως υπάρχουν άλλα, όχι…

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (Ζ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):
Εφόσον, όµως, υπάρχουν τα κονδύλια από τα προγράµµατα.
Έτσι δεν είναι; 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΜΑΝΑΤΙΔΗΣ (Υφυπουργός Εξωτερικών): Όχι!
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (Ζ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Μα, µε συγχωρείτε, µέσα στην τροπολογία λέτε συγκεκριµένα
στην τελευταία παράγραφο της πρώτης σελίδας της αιτιολογι-
κής έκθεσης: «Εποµένως, για την πληρέστερη αξιοποίηση πόρων
από συγχρηµατοδοτούµενα προγράµµατα µε ανάλογη ελά-
φρυνση των δαπανών του κρατικού προϋπολογισµού, κρίνεται
σκόπιµη η συµπλήρωση και τα λοιπά». Άρα, λοιπόν, και εσείς ο
ίδιος το είπατε, υποστηρίζοντας την τροπολογία σας. 

Εµείς βάζουµε το θέµα, ενδεχοµένως, αυτό να αξιοποιηθεί,
πέραν του ότι διαφωνούµε και πιστεύουµε ότι δεν θα πρέπει να
πληρώνονται και αυτές οι δαπάνες του προσωπικού –επιδόµατα-
όπως αναφέρονται µέσα, από προγράµµατα, τα οποία δεν ξέ-
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ρουµε πόσο και εάν θα επαρκούν για όλο το διάστηµα της χρη-
µατοδοτικής αυτής περιόδου. Αυτό είναι το πρώτο. Το δεύτερο
είναι ότι ανοίγεται ένας επικίνδυνος ενδεχόµενα δρόµος και για
άλλες κατηγορίες εργαζοµένων, σε ό,τι αφορά τα επιδόµατα και
την καταβολή τους, να εξαρτώνται, δηλαδή, από προγράµµατα
και όχι όπως έως τώρα αµιγώς από τον κρατικό προϋπολογισµό.
Αυτή είναι η ανησυχία µας και γι’ αυτό θα πάµε στο «κατά». 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Καλώς. 
Φαντάζοµαι, κύριε Υπουργέ, κύριε Αµανατίδη, ότι αυτό που

είπε ο κ. Λαµπρούλης…
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΜΑΝΑΤΙΔΗΣ (Υφυπουργός Εξωτερικών): Κύριε

Πρόεδρε, δεν έχω να απαντήσω. Εντάξει, τώρα στην εκτίµηση
δεν έχω να απαντήσω. Η τροπολογία είναι συγκεκριµένη και για
το άλλο ευχαριστώ τον κ. Λοβέρδο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Εντάξει, καλώς. 
Τον λόγο έχει ο ειδικός αγορητής από το Ποτάµι κ. Σπυρίδων

Λυκούδης. 
Ορίστε, κύριε Λυκούδη, έχετε τον λόγο. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΛΥΚΟΥΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, επί της τροπολογίας για την οποία συζητάµε σήµερα
ο συνάδελφός µου κ. Δανέλλης τοποθετήθηκε και είπε –κατά τη
γνώµη µου- ενδιαφέροντα πράγµατα. Πιστεύω ότι και ο κύριος
Υπουργός, σχολιάζοντας την τοποθέτηση του κ. Δανέλλη, είπε
ότι θα προσέξει τις παρατηρήσεις του και στο τέλος θα έχουµε
και κάποια δεδοµένα που, ενδεχοµένως, διαφοροποιούν κάποιες
πλευρές της συγκεκριµένης τροπολογίας που συζητάµε. 

Ήθελα να κάνω µόνο µία, δύο παρατηρήσεις. Εγώ άκουσα µε
πολύ µεγάλη προσοχή και τους δύο Υπουργούς. Προσπάθησα
να καταλάβω –ειδικά από τον κ. Παπαγγελόπουλο, που µίλησε
και την περισσότερη ώρα- τι ακριβώς εισηγήθηκαν, επί ποίου
ακριβώς επιχειρηµατολόγησαν και τι ακριβώς υπερασπίστηκαν.
Το λέω µε δεδοµένο ότι άκουσα µε πάρα πολύ µεγάλη σαφήνεια
ότι η διάταξη, επί της οποίας σήµερα τροπολογούµε, διατυπώ-
θηκε µε άψογο νοµικό τρόπο στο πλαίσιο της έκθεσης της
GRECO σε µια προσπάθεια να εκσυγχρονιστεί η δική µας παρου-
σία επί του θέµατος µε βάση τα ευρωπαϊκά δεδοµένα, να απο-
σαφηνιστεί η ασαφής έννοια της συστάσεως εξωχωρίου εται-
ρείας.

Αν έτσι έχουν όλα τα πράγµατα, θα ήθελα να σας πω και κάτι
ως παρένθεση. Δεν πιστεύω ότι είναι µακριά από µια λογική προ-
σέγγιση των πραγµάτων αυτό το οποίο υπερασπίστηκαν σε
σχέση µε τη νοµική διατύπωση της διάταξης που καταργούµε
σήµερα µε την τροπολογία. 

Όµως, αν έχουν έτσι τα πράγµατα, γιατί έγινε αυτή η διάταξη
και γιατί να µας οδηγήσει αυτή η διάταξη σε µια τροπολογία σή-
µερα; Προφανώς, αν λάβω υπ’ όψιν µου τη βασική επιχειρηµα-
τολογία του κ. Παπαγγελόπουλου, η σηµερινή τροπολογία γίνε-
ται για να υπερασπίσουµε το ελληνικό Κοινοβούλιο και τους εαυ-
τούς µας από τους λαϊκιστές, τους υποκριτές και τα πρωτοσέ-
λιδα των εφηµερίδων. Θα έλεγα ότι µια κυβέρνηση που έχει
εµπιστοσύνη στον εαυτό της και πιστεύει ότι πάρα πολύ καλά
κάνει γι’ αυτά που κάνει, στέκεται όρθια και υπερασπίζεται αυτό
που κάνει απέναντι στον λαϊκισµό και στην υποκρισία, πράγµα το
οποίο δεν γίνεται σήµερα. 

Εάν δεν είναι αυτός ο λόγος –και εγώ πιστεύω ότι δεν είναι
αυτός ο λόγος- και είναι η ορθή προσέγγιση που κάνει σήµερα η
Κυβέρνηση ότι έχει την ανάγκη να υπερασπίσει το εκτεθειµένο
πολιτικό προσωπικό της χώρας από παρεξηγήσεις γύρω από τη
δική τους οικονοµική δραστηριότητα, δηλαδή να αποκρούσει τις
παρεξηγήσεις, που µπορεί να γίνουν, και τις συκοφαντίες ή τις
κατηγορίες εναντίον των πολιτικών προσώπων, αυτό δεν θα µπο-
ρούσε κάλλιστα, κύριοι Υπουργοί, να το είχατε σκεφθεί όταν δια-
τυπώνατε τη διάταξη; 

Δεν θα µπορούσατε, δηλαδή, να είχατε σκεφτεί ότι µπορεί να
έχουµε δίκιο, ότι είναι µέσα σε ένα νόµιµο πλαίσιο µιας ευρωπαϊ-
κής προσέγγισης του ζητήµατος κ.λπ., αλλά στη φάση που βρί-
σκεται σήµερα η χώρα, όταν πιέζουµε αφόρητα την ελληνική
κοινωνία, όταν σφίγγεται η οικονοµική θηλιά γύρω από τον λαιµό
τού κάθε φορολογουµένου, µπορεί και να παρεξηγηθούµε ότι
εµείς ως πολιτικός κόσµος διασώζουµε τις δικές µας οικονοµικές
δραστηριότητες; Αν το είχατε σκεφτεί αυτό, ούτε η διάταξη θα

είχε υπάρξει µε αυτόν τον τρόπο ούτε η σηµερινή επιβολή, θα
έλεγα, της ανάγκης µιας τροπολογίας.

Εποµένως, κύριοι Υπουργοί, ας αφήσουµε µερικές φορές και
αυτά τα «λεβέντικα» και «αντιστασιακά» κατά των λαϊκιστών και
των υπολοίπων πρωτοσέλιδων, που εκβιάζουν την Κυβέρνηση,
και ας δούµε ενδεχοµένως και τις πολιτικές γκάφες που έχουν
γίνει. Γιατί µπορεί να µην πρόκειται ενδεχοµένως για πρόθεση –
δεν θα ήθελα να µπω εγώ σε αυτή την ιστορία, δεν ξέρω, δεν
µπορώ να την προσεγγίσω µε αυτόν τον τρόπο-, αλλά εάν έχουµε
διαπράξει ένα πολιτικό ατόπηµα, επειδή δεν καταλάβαµε ότι εν-
δεχοµένως και µια νοµικώς σωστή προσαρµογή µπορεί να δηµι-
ουργήσει ένα κλίµα συκοφαντίας ή παρεξήγησης γύρω από τον
πολιτικό κόσµο, θα µπορούσαµε να το είχαµε αποφύγει.

Τελειώνω λέγοντας ότι θα περιµένουµε και τον κύριο Υπουργό
για να δούµε τι διαφοροποιήσεις θα κάνει στο συγκεκριµένο
θέµα. 

Το πολιτικό πρόβληµα, όµως, που έθεσα πριν, νοµίζω ότι είναι
υπαρκτό. Και επαναλαµβάνω άλλη µία φορά ότι αντί να απο-
κρούουµε στοιχειώδεις λογικές, που εκτίθενται σε αυτή την Αί-
θουσα µε ένα, επαναλαµβάνω, λεβέντικο, τάχα µου, ύφος
απέναντι στους λαϊκιστές και τους υποκριτές, καλό είναι να σκύ-
ψουµε απάνω σε λάθη που ενδεχοµένως έχετε κάνει ως Κυβέρ-
νηση.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Ποταµιού)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον
κ. Λυκούδη.

Προχωρούµε µε τον ειδικό αγορητή των Ανεξαρτήτων Ελλή-
νων κ. Κωνσταντίνο Κατσίκη.

Κύριε Κατσίκη, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ξεκινήσω

µε την επίµαχη τροπολογία, την υπ’ αριθµόν 462, που αφορά τις
εξωχώριες εταιρείες και τη συµµετοχή των πολιτικών σε αυτές,
µιας και ήταν η τροπολογία που απασχόλησε επί µακρόν σήµερα
εδώ, σε αυτή την Αίθουσα, τη συζήτηση. 

Θέλω να ξεκινήσω µε το εξής: Προχθές στο πολυνοµοσχέδιο,
µεταξύ των άλλων πολλών διατάξεων, περάσαµε και την τροπο-
λογία για τη συµµετοχή πολιτικών σε εξωχώριες εταιρείες. Τεκ-
µηριώθηκε ότι αυτό ήταν ένα από τα προαπαιτούµενα, τα οποία
εγώ αποκαλώ και χαρακτηρίζω «αναγκαστικά µέτρα», διότι είναι
βέβαιο ότι αυτή η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ δεν είχε κανέναν
άλλο λόγο, παρά µέσα από το επίπονο κοινοβουλευτικό έργο της
να κάνει κάποια διάκριση κατά προτεραιότητα εκείνων των θε-
µάτων, που έπρεπε να προτάξει, και άλλων, για τα οποία έπρεπε
να αγωνιστεί προκειµένου να αποφύγει και να πείσει τους θε-
σµούς ότι έπρεπε να αποβληθούν, να απενταχθούν από εκείνα
που αποτελούσαν προαπαιτούµενα.

Μέσα από τον αφουγκρασµό της κοινωνίας, η σηµερινή Κυ-
βέρνηση, η οποία κατά τα άλλα δεν έχει δείξει δείγµατα διαπλο-
κής, διαφθοράς, αδιαφάνειας, ρεµούλας και λοβιτούρας, αλλά
αποκαλύπτει τέτοιου είδους θέµατα για εκείνους που, εµπλεκό-
µενοι σε παρελθούσες κυβερνήσεις, έδειξαν αυτά τα δείγµατα
γραφής, τα καταδικαστέα, τα κατακριτέα και κατά την κοινωνία
εκείνα που την εκτονώνουν, στον βαθµό που σήµερα δεν επιβρα-
βεύεται η ατιµωρησία αλλά αντιθέτως τιµωρείται. 

Η σηµερινή Κυβέρνηση, λοιπόν, εάν υποθέσουµε ότι διέπραξε
ένα τόσο µεγάλο λάθος, σε διαστάσεις µεταξύ νοµίµου και ηθι-
κού, έρχεται σήµερα να το διορθώσει στη βάση και της αιτιολο-
γίας ότι ούτε το αλάθητο του πάπα διεκδικούµε αλλά και εργα-
ζόµαστε. Και όποιοι εργάζονται, ενδεχοµένως να κάνουν και
λάθη. Και αντί να υπάρξει στην Αίθουσα αυτής της Βουλής µια
οµοφωνία και µια παραδοχή και από εκείνους που καταψήφισαν
τότε το συγκεκριµένο άρθρο, τη συγκεκριµένη διάταξη, για την
οποία σήµερα επιβάλλουµε αυτή την τροπολογία, αντί να οµο-
νοήσουµε και βεβαίως να προβούµε και σε –όπως έχει την καλή
πρόθεση ο Υπουργός Δικαιοσύνης κ. Παρασκευόπουλος- σε νο-
µοτεχνικές βελτιώσεις µέσα από διάλογο ωφέλιµο και συζήτηση,
οι αντιπολιτευτικές κορόνες –και το λέω µε λύπη- δεσπόζουν σε
αυτόν τον χώρο και οι αποχωρήσεις, επίσης, τις ακολουθούν.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πιστεύω ότι αυτή η συζήτηση
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προκαλεί και τον διχασµό µεταξύ πολιτικών, πολιτών και επιχει-
ρηµατιών. Δίνουµε µία διάσταση µεταξύ του νόµιµου και του ηθι-
κού. Αλήθεια, θα χαρακτηρίσουµε τους επιχειρηµατίες Έλληνες
πολίτες, ανήθικους, επειδή επιτρέπεται και δεν απαγορεύεται γι’
αυτούς να συµµετέχουν σε offshore και σε διοικητικά συµβούλια
αυτοί ή οι συγγενείς τους; Μπορούµε να τους χαρακτηρίσουµε
έτσι; 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει η Γ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΠΟΥ-
ΛΟΥ)

Ή θα χαρακτηρίσουµε έτσι τη δυνατότητα των πολιτικών να
συµµετέχουν σε τέτοιες εταιρείες; Όµως µε αυτό τον τρόπο τι
ενδυναµώνουµε στο συναίσθηµα του Έλληνα µε το έλλειµµα κλί-
µατος πολιτικής αξιοπιστίας που κυριαρχεί; Ότι ο πολιτικός είναι
πλούσιος σήµερα, ότι ο πολιτικός έχει τόσες πολλές δυνατότη-
τες, ώστε να έχει εξωχώριες εταιρείες, ότι ο πολιτικός συνοδεύε-
ται από στοιχεία, που συνθέτουν την εικόνα του, µη συνάδοντα
µε εκείνα που πρέπει να διδάσκει και να τηρεί, µιας και νοµοθε-
τεί;

Όλοι αυτοί οι προβληµατισµοί, µου δηµιουργούν και την εµ-
πειρία, αλλά και την αιτία των παρατηρήσεων, όπως εγώ ο ελά-
χιστος έχω την τιµή να σας απευθύνω τον λόγο σε αυτή την Αί-
θουσα.

Έρχεται, τέλος πάντων, αυτή η τροπολογία, την οποία εµείς
υπερψηφίζουµε, για να διορθώσει εκείνα που κατά τα άλλα δη-
µιουργούν εσφαλµένες εντυπώσεις στην κοινωνία, οι οποίες
µέσα από τα τηλεοπτικά κανάλια στο πεδίο της µετάδοσης πλήτ-
τουν τον πολιτικό κόσµο. 

Δεν θα πω περισσότερα γι’ αυτό. Βεβαίως, εµπιστεύοµαι την
ακριβοδίκαιη κρίση του Υπουργού Δικαιοσύνης σε σχέση µε τις
νοµοτεχνικές βελτιώσεις, προκειµένου κανένας, µα κανένας, να
µην απολαύσει την οποιαδήποτε αµνήστευση ποινικών αδικηµά-
των.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω σε ένα λεπτό, κυρία Πρόεδρε.
Έτσι, θα αποκαλυφθεί και σε έναν βαθµό ποιοι ήταν εκείνοι

που αποσκοπούσαν σε συµφέροντα από την κατάθεση αυτής της
τροπολογίας -και οι οποίοι συµπεριφέρθηκαν υποκριτικά- ή από
το πολυνοµοσχέδιο προ ολίγων ηµερών που νοµοθετούσε δια-
φορετικά. 

Ερχόµενος στη δεύτερη τροπολογία, την 459, που αφορά το
Υπουργείο Άµυνας, βεβαίως είναι ευχάριστη η εξέλιξη να εκπαι-
δεύονται κατ’ αρχάς όσοι παρακολουθούν την Ανώτερη Σχολή
Υπαξιωµατικών µε τριετή φοίτηση αντί για διετή. Αυτή η τροπο-
λογία καθορίζει το πλαίσιο της έναρξης της τριετούς φοιτήσεως,
που θα είναι από το 2015 µέχρι και τρία χρόνια µετά. 

Σε ό,τι αφορά την τροπολογία 460 του Υπουργείου Εξωτερι-
κών, πράγµατι είναι θετικό το ότι εξοικονοµούνται οι δαπάνες και
δεν επιβαρύνουν τον προϋπολογισµό της γενικής κυβέρνησης
σε ό,τι αφορά µετακινήσεις και αποσπάσεις υπαλλήλων του
Υπουργείου Εξωτερικών, οι οποίοι έχουν απώτερο σκοπό εν τη
ασκήσει των καθηκόντων τους να προάγουν το γενικότερο δη-
µόσιο συµφέρον στον τοµέα αυτό.

Τελειώνοντας, µε την τροπολογία του Υπουργείου Παιδείας,
το νοµικό πλαίσιο που διέπει τη διαφάνεια και τη νοµιµότητα τέ-
τοιου είδους προσλήψεων γίνεται ακόµη ισχυρότερο, αφού το
Ανώτατο Συµβούλιο Επιλογής Προσωπικού, το ΑΣΕΠ, θα ελέγχει
πλέον αυτούς τους πίνακες και επί των ενστάσεων θα αποφαίνε-
ται. 

Το άλλο θέµα, που περιλαµβάνει αυτή η τροπολογία, είναι για
το µεγαλύτερο αριθµό εισαγωγής στα ανώτατα εκπαιδευτικά
ιδρύµατα της περιοχής µαθητών που φοίτησαν σε λύκεια της Αι-
τωλοακαρνανίας. Είναι µία θετική εξέλιξη από το Υπουργείο Παι-
δείας, προκειµένου να υπάρξει ανταπόδοση στις περιοχές που
επλήγησαν και να µη στερηθούν οι µαθητές αυτοί, µέσα από τις
αντίξοες συνθήκες που βίωσαν, το δικαίωµα της παιδείας.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Και εγώ

σας ευχαριστώ.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία της Βουλής, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν
στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενη-
µερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνω-
σης και λειτουργίας της Βουλής, σαράντα δύο µαθήτριες και
µαθητές και πέντε συνοδοί εκπαιδευτικοί από το 2ο Δηµοτικό
Σχολείο Άρτας. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει ο κ. Ιωάννης Σαρίδης για πέντε λεπτά.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Κυρία Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ, σε ό,τι

αφορά την επίµαχη τροπολογία µε αριθµό 462, η θέση της Ένω-
σης Κεντρώων διατυπώθηκε µε σαφήνεια από τον Κοινοβουλευ-
τικό της Εκπρόσωπο και αναµένουµε τις βελτιώσεις που είπε ο
Υπουργός για να τοποθετηθούµε. Να πούµε άλλη µια φορά ότι
στην αρχική ψήφιση η Ένωση Κεντρώων είχε ψηφίσει «παρών». 

Όσον αφορά την τροπολογία µε αριθµό 459 του Υπουργείου
Εθνικής Άµυνας, εφόσον η βούληση του Γενικού Επιτελείου είναι
για τριετή φοίτηση και εφόσον δεν επιβαρύνεται ο κρατικός προ-
ϋπολογισµός, η Ένωση Κεντρώων θα υπερψηφίσει τη συγκεκρι-
µένη τροπολογία. 

Όσον αφορά την τροπολογία µε αριθµό 460 του Υπουργείου
Εξωτερικών, κύριε Υπουργέ, θα θέλαµε µια διευκρίνιση από ε-
σάς. Αν δεν επιβαρυνθεί ο κρατικός προϋπολογισµός, µήπως χα-
θούν πόροι από έργα τα οποία, ουσιαστικά, θα πήγαιναν στην ελ-
ληνική κοινωνία µε το να πληρωθούν µισθοδοσίες υπαλλήλων
του Υπουργείου Εξωτερικών; Αυτή τη διευκρίνιση θα θέλαµε. Κι
εφόσον καλυφθούµε από τη διευκρίνιση, θα υπερψηφίσουµε τη
συγκεκριµένη τροπολογία.

Τώρα, επίσης, θα θέλαµε µια διευκρίνιση από τον Υπουργό
Παιδείας για την τροπολογία µε αριθµό 461. Συγκεκριµένα, ανα-
φέρεται στην παράγραφο β’ ότι µε απόφαση του Υπουργού Παι-
δείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων είναι δυνατή η πρόσληψη
αναπληρωτών και ωροµίσθιων εκπαιδευτικών πριν από την ολο-
κλήρωση του ελέγχου των ενστάσεων από το ΑΣΕΠ. Και αν δι-
καιωθούν, τι θα γίνει; Θα αντικατασταθούν; Αυτή τη διευκρίνιση
θα θέλαµε από τον Υπουργό Παιδείας κ. Φίλη.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κι εµείς

ευχαριστούµε, κύριε Σαρίδη.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΜΑΝΑΤΙΔΗΣ (Υφυπουργός Εξωτερικών): Κυρία

Πρόεδρε, ζητώ τον λόγο για να δώσω τις διευκρινίσεις που ζή-
τησε ο εκπρόσωπος της Ένωσης Κεντρώων.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Έχετε
τον λόγο.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΜΑΝΑΤΙΔΗΣ (Υφυπουργός Εξωτερικών): Ευχα-
ριστώ πάρα πολύ για την ερώτηση.

Κατ’ αρχάς να πω ότι, έτσι όπως είναι διατυπωµένο το άρθρο,
είναι πρόσθεση στο τέλος της παραγράφου 3 του άρθρου 23 του
ν.4354, ο οποίος σαφώς λέει ότι όλες οι δαπάνες βαρύνουν τον
φορέα προέλευσης και, άρα, το Υπουργείο Εξωτερικών. Κατ’
εξαίρεση, λέει, εφόσον η δαπάνη που προκύπτει από την από-
σπαση-µετακίνηση µπορεί να επιβαρύνει το πρόγραµµα δηµο-
σίων επενδύσεων, σε περίπτωση που χρηµατοδοτείται –προσα-
νατολισµένα να ξέρετε ότι είναι- από πόρους ευρωπαϊκών ή άλ-
λων προγραµµάτων. 

Δηλαδή, αφορά χρήµατα της Ευρωπαϊκής Ένωσης και προ-
γραµµάτων που πηγαίνουν αποκλειστικά για να καλύψουν τα
έξοδα αποσπάσεων. Δεν φεύγουν, δηλαδή, από κάπου αλλού για
να καλύψουν τα έξοδα αποσπάσεων ή µετακινήσεων. Είναι συγ-
κεκριµένοι προσανατολισµένοι πόροι, τους οποίους δεν µπο-
ρούµε να διαθέσουµε διαφορετικά, εάν δεν περάσει η διάταξη
αυτή. Περί αυτού πρόκειται. Δεν ξέρω αν σας κάλυψα.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (Ζ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):
Ναι, αλλά µπαίνει και το ζήτηµα της επιλεξιµότητας, αν είναι επι-
λέξιµα.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΜΑΝΑΤΙΔΗΣ (Υφυπουργός Εξωτερικών): Όχι,
είναι προσανατολισµένοι από εκεί. Δεν είναι τα ΕΣΠΑ, δηλαδή. 

Είναι χρήµατα συγκεκριµένα, τα οποία δίνονται από την Ευρω-
παϊκή Ένωση γι’ αυτόν ακριβώς τον σκοπό, για να καλύψουν δα-
πάνες απόσπασης κ.λπ.. Για να τα χρησιµοποιήσουµε -θα πάρεις
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απόσπαση, έτσι όπως το λέει η διάταξη- πρέπει να υπάρξει αυτή
η δυνατότητα να δοθούν εκεί αυτά τα χρήµατα. Αυτό είναι όλο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Τον
λόγο έχει ο Υπουργός Παιδείας κ. Φίλης.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων): Θα ήθελα να απαντήσω στην ερώτηση που έκανε
ο κύριος συνάδελφος.

Το ΑΣΕΠ κρίνει τις ενστάσεις πριν υπάρξει ο διορισµός των
προσώπων επί τη βάσει των καταλόγων των δικαιωµένων και εν-
διαφεροµένων που δηµοσιεύονται. Συνεπώς δεν υπάρχει κάποια
εµπλοκή. Κρίνουν επί των καταλόγων και µετά γίνονται οι προσ-
λήψεις των προσώπων. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ευχα-

ριστούµε.
Λοιπόν, έκλεισε και ο κύκλος των εισηγητών. Τώρα θα συνεχί-

σουµε µε τον κατάλογο των οµιλητών, έτσι όπως έχουν καταγρα-
φεί. Έχει µείνει από τους Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώπους ο κ.
Φάµελλος. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΡΑΣΚΕΥΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης,
Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Κυρία Πρόεδρε,
ζητώ τον λόγο για να καταθέσω µια νοµοτεχνική βελτίωση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Έχετε
τον λόγο, κύριε Παρασκευόπουλε.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΡΑΣΚΕΥΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης,
Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Κυρία Πρόεδρε,
διαβάζω και θα σας καταθέσω τη νοµοτεχνική βελτίωση στη διά-
ταξη του άρθρου 8 του τροποποιούµενου ν.3213/2003, για το
οποίο έγινε η συζήτηση προηγουµένως. Είναι τρία τα σηµεία, τα
οποία βελτιώνει η ρύθµιση που υποστηρίζω αυτή τη στιγµή. 

Η πρώτη, στην παράγραφο 1 µετά από τη φράση «που έχουν»,

προστίθεται η φράση «πραγµατική ή καταστατική». Αναφέρεται
στην έδρα και καλύπτει πλέον και την πραγµατική και την κατα-
στατική έδρα.

Η παράγραφος 2, αναφέρεται στις περιπτώσεις µε τις εξήντα
µέρες, όπου υπάρχει ένα περιθώριο για µεταβίβαση και ορίζεται
ότι η µεταβίβαση δεν επηρεάζει και δεν αίρει το αξιόποινο για τις
ήδη συντελεσθείσες παραβάσεις των διατάξεων, που αφορούν
σε εταιρείες που έχουν πραγµατική ή καταστατική έδρα σε κρά-
τος µη συνεργάσιµο στον φορολογικό τοµέα ή σε κράτος που
έχει προνοµιακό φορολογικό καθεστώς κ.λπ.. Δηλαδή το περι-
θώριο των εξήντα ηµερών, προσφέρεται µόνο σε όσους θα εµ-
πίπτουν για πρώτη φορά στο αξιόποινο µε τη ρύθµιση που
ψηφίζεται τώρα, για να έχουν οι άνθρωποι τον χρόνο να προσαρ-
µοστούν στη ρύθµιση αυτή, δηλώνοντας βεβαίως τι ακριβώς
έχουν.

Η τρίτη διάταξη αποτυπώνει αυτό, το οποίο προηγουµένως
προέκυψε από τη συζήτηση. Ορίζεται ρητά ότι «η διάταξη του
άρθρου 2 του Ποινικού Κώδικα δεν εφαρµόζεται για τις ως άνω
παραβάσεις». Αυτό σηµαίνει ότι στα θέµατα που ρυθµίζονται από
αυτόν το νόµο, το άρθρο 2 του Ποινικού Κώδικα, το οποίο ορίζει
ότι και ενδιάµεση ακόµη, επιεικέστερη εφαρµογή, ενδιάµεση
χρονικά µεταξύ του χρόνου τέλεσης και του χρόνου δίκης, υπε-
ρισχύει. Εδώ σε αυτή την ειδική περίπτωση, δεν θα εφαρµόζεται.
Κατά τα λοιπά, βεβαίως παραµένει η διάταξη του άρθρου 2
ισχυρή. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Αν-

θρωπίνων Δικαιωµάτων κ. Νικόλαος Παρασκευόπουλος, καταθέ-
τει για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα νοµοτεχνική βελτίωση,
η οποία έχει ως εξής: 
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ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κυρία Πρόεδρε, µπορώ να έχω τον
λόγο; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Τι θέ-
λετε, κύριε Λοβέρδο; Αφήστε να τη δείτε.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Όχι, θέλω να µιλήσω επ’ αυτού.
Δεν ξέρω αν έχει ανοίξει κατάλογος οµιλητών.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Έχει

ανοίξει.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Πριν που δεν προεδρεύατε, κάναµε

µια τοποθέτηση επί πολλών τροπολογιών, αλλά ουσιαστικά κα-
λυφθήκαµε οι περισσότεροι από τον Υπουργό κ. Παρασκευό-
πουλο, υπό την έννοια ότι απαντήσαµε σε αυτό. Υπάρχουν όµως
και άλλες τροπολογίες. Οπότε θέλουµε να κάνουµε χρήση της
δευτερολογίας µας, για να τοποθετηθούµε και στις άλλες τρο-
πολογίες, αλλά κατά την πορεία του καταλόγου των οµιλητών.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Τον λό-

γο έχει ο κ. Μπαλωµενάκης για πέντε λεπτά.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΜΠΑΛΩΜΕΝΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το θέµα που συζητάµε σήµερα,

πραγµατικά προσφέρεται για λαϊκισµό. Πραγµατικά είναι σύν-
θετο. Έχω την εντύπωση, πως όσοι δίνουν µε τη συµπεριφορά
τους λαβή ειδικά στον ακροδεξιό λαϊκισµό, είναι υπόλογοι απέ-
ναντι στην ίδια τη δηµοκρατία. 

Ακούσαµε τροµερά αντικοινοβουλευτικές κορώνες εδώ πέρα,
από άτοµα τα οποία είναι δεδηλωµένα και από παρατάξεις που
είναι δεδηλωµένες εναντίον του κοινοβουλευτισµού. Συνεπώς η
Νέα Δηµοκρατία θα πρέπει να σταθµίσει και από αυτή την
πλευρά τη συµπεριφορά της, µια συµπεριφορά βεβαίως που
είναι φοβική και ιδίως φοβική απέναντι στο ενδεχόµενο της ονο-
µαστικής ψηφοφορίας.

Όσον αφορά το θέµα της περίφηµης τροπολογίας: 
Είναι αλήθεια ότι ο όρος «εξωχώρια εταιρεία», είναι από πλευ-

ράς φιλολογικής πολύ καλός, πολύ ροµαντικός, γοητευτικός.
Αποδίδει σε έναν σηµαντικό βαθµό την αγγλική ορολογία, πλην
όµως αποδείχθηκε ότι νοµικά δεν εξυπηρετούσε. Συνιστούσε µια
αόριστη νοµική έννοια και µε αυτή τη λογική, µε αυτή την πρα-
κτική έδινε ευκαιρία σε αρκετές περιπτώσεις, να τύχουν ατιµω-
ρησίας, πράγµα το οποίο πιστεύω ότι δεν µπορούσε να γίνει
ανεκτό. Άλλωστε από ό,τι πληροφορούµαστε, ήδη από το 2013
είχε αρχίσει να υποκαθίσταται µέσα στα νοµικά κείµενα των προ-
ηγούµενων κυβερνήσεων. Αυτό το λέω από την πλευρά της υπο-
κρισίας όσων σήµερα φωνάζουν. Η έννοια του µη συνεργάσιµου
κράτους είναι πιο προσδιορισµένη, ακριβώς επειδή κάθε χρόνο,
πάλι από ό,τι πληροφορηθήκαµε, προσδιορίζεται µε βάση διε-
θνείς συνθήκες, διεθνείς οργανώσεις ποια είναι αυτά τα µη συ-
νεργάσιµα κράτη.

Με αυτήν εδώ την τροπολογία η Κυβέρνηση πάει και πιο πέρα.
Εντοπίζει ως πρόβληµα και εταιρείες που έχουν την έδρα τους ή
τα συµφέροντά τους σε χώρες που έχουν χαµηλότερο φορολο-
γικό συντελεστή. Αυτές είναι πραγµατικά µια διαφορετική κατη-
γορία και το ερώτηµα είναι, πρόκειται για αυστηροποίηση; Πρό-
κειται. 

Εµείς λέµε ότι πρόκειται για περαιτέρω θωράκιση του καθε-
στώτος που υπάρχει σήµερα, πλήρη θωράκιση. Πρέπει να συµ-
βαίνει αυτό το πράγµα; Αν δεν είχαµε το φαύλο καθεστώς, αν
δεν είχαµε τις πολλαπλές απόπειρες και περιπτώσεις όπου υπήρ-
ξαν καταστρατηγήσεις, ίσως να µην έπρεπε. Πρέπει όµως, διότι
ακριβώς αυτό το καθεστώς αντιµετωπίζουµε και αυτή την καχυ-
ποψία του ελληνικού λαού έχουµε µπροστά µας.

Ουσιαστικά όσον αφορά τουλάχιστον στους Βουλευτές, η διά-
ταξη αυτή τι κάνει; Διευρύνει την απαγόρευση του άρθρου 57
του Συντάγµατος, που όπως γνωρίζουµε όλοι, θέτει ορισµένους
περιορισµούς, απαγορεύσεις δηλαδή στον Βουλευτή, να είναι
ιδιοκτήτης τηλεοπτικού σταθµού, ραδιοφωνικού, εφηµερίδας
κ.λπ.. Αυτό είναι ανεκτό -πρέπει να το απαντήσουµε- δηλαδή αν
αυτό συµβαίνει σήµερα, γιατί να µην είναι και για τις εταιρείες;

Η θεωρία από ό,τι γνωρίζουµε αρκετοί από µας, έχει καταλήξει
στο γεγονός ότι όσον αφορά στα δηµόσια πρόσωπα, είναι ανε-
κτός ο µεγαλύτερος περιορισµός της ελεύθερης ανάπτυξης της
προσωπικότητάς τους, ακριβώς επειδή σταθµίζεται στην περί-

πτωση αυτή το δηµόσιο συµφέρον και επειδή συνήθως -πάντοτε,
δηλαδή- είναι εθελούσια η ανάδειξη σε δηµόσια αξιώµατα και
κρίνεται ότι είναι υπέρτερο αγαθό το δηµόσιο συµφέρον και εδώ,
φυσικά, στην Ελλάδα που είναι πολύ τραυµατισµένο, όπου ο πο-
λιτικός οφείλει να είναι περισσότερο προσεκτικός.

Δύο θέµατα θέλω να θίξω πριν κλείσω. Βέβαια µετά τις διορ-
θώσεις και τις συµπληρώσεις που έκανε ο κύριος Υπουργός, νο-
µίζω ότι δόθηκαν οι απαντήσεις. Όµως επειδή ακούστηκε η λέξη
«ασυλία» για τη µεταβίβαση, συµπληρωµατικά και µάλιστα καλυ-
πτόµενος 100% από την προτεινόµενη τροποποίηση από τον κ.
Παρασκευόπουλο, θα ήθελα να πω ότι δεν πρόκειται για ασυλία,
διότι, εάν στις περιπτώσεις που δεν έχει δηλωθεί µια εταιρεία,
µια δραστηριότητα, ακόµα και από εκείνες που δεν επιτρέπον-
ταν, υπήρξε απόκρυψη, έχουµε αυτοτελές ποινικό αδίκηµα. Αυτό
νοµίζω ότι δεν πρέπει να λησµονηθεί και συνεπώς δεν υπάρχει
κάποιου είδους ασυλία.

Ένα ζήτηµα ακόµα θέλω να πω για τα παρένθετα πρόσωπα.
Όντως είναι αυστηρή η διάταξη αυτή. Όµως το τεκµήριο αυτό
είναι µαχητό και οφείλουµε να πληροφορήσουµε τον ελληνικό
λαό ότι, αν αποδείξει το παρένθετο πρόσωπο ότι ασκεί οικονο-
µική δραστηριότητα για δικό του λογαριασµό, νοµίζω ότι δεν τί-
θεται θέµα.

Αυτά ήθελα να πω. 
Ευχαριστώ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ευχα-

ριστούµε και εµείς και για την τήρηση του χρόνου.
Παρακαλώ, ο κ. Κεγκέρογλου έχει τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Είµαστε µπροστά σε µια προσπάθεια της Κυβέρνησης, να δι-

καιολογήσει µια πράξη η οποία δεν χρειάζεται να χαρακτηριστεί,
αν ήταν συνειδητή επιλογή, αν ήταν σκόπιµη, αν ήταν ατόπηµα ή
όπως χαρακτηρίστηκε από κάποιον Κοινοβουλευτικό Εκπρό-
σωπο, πολιτική γκάφα.

Υπήρξε ένα τερατώδες λάθος. Αναδείχθηκε όλη την εβδο-
µάδα. Βουλευτές της Πλειοψηφίας, Υπουργοί αποδέχθηκαν ότι
αν γνώριζαν το περιεχόµενο, δεν θα ψήφιζαν. Έρχεται η Κυβέρ-
νηση στη συνέχεια και λέει ότι θα αντιµετωπίσει το πρόβληµα το
οποίο δηµιουργήθηκε. Μέχρι εδώ καλά, υγιής αντίδραση.

Όταν έρχεται, όµως, σήµερα εδώ η Κυβέρνηση και λέει ότι ο
λαϊκισµός κάποιων είναι το πρόβληµα και όχι η ίδια η διάταξη,
όχι µόνο αναιρεί µια αντίδραση η οποία θα µπορούσε να είναι
υγιής αλλά µας βάζει σε σκέψεις, οι οποίες αποτυπώθηκαν µε τις
τοποθετήσεις µας µέχρι τώρα.

Με τη διάταξη που ήρθε και ψηφίστηκε ως άρθρο 178, ουσια-
στικά εδίδετο αµνήστευση, αποποινικοποίηση απλώς για αυτούς
που παραβίαζαν τον νόµο του 2010 της πλήρους απαγόρευσης
συµµετοχής σε offshore µε τον ένα ή τον άλλο τρόπο σε οποι-
οδήποτε κράτος, συνεργάσιµο ή µη. Έρχεται σήµερα µε τη διόρ-
θωση, πριν την τοποθέτηση του κ. Παρασκευόπουλου και την
διανοµή, την οποία δεν έχω εξετάσει, να δώσει συγχωροχάρτι
και να δηµιουργήσει καθεστώς τακτοποίησης αυτής της διαδι-
κασίας.

Όταν προηγουµένως ο Κοινοβουλευτικός µας Εκπρόσωπος
ζητούσε αυτό και είπε διαχωρισµός, γιατί αυτό είναι συγχωρο-
χάρτι και αποποινικοποίηση, τρεις, τέσσερις, πέντε συγκεκριµέ-
νοι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ αντέδρασαν, λέγοντας ότι δεν διά-
βασε, δεν έκανε, δεν έδειξε.

«Πριν αλέκτορα φωνήσαι, τρις..», ο κ. Παρασκευόπουλος τους
άδειασε, διότι απεδέχθη ουσιαστικά αυτό το οποίο του επισηµά-
ναµε.

Δηλαδή, κύριοι συνάδελφοι, δεν διδαχθήκατε από την ψηφο-
φορία του άρθρου 178, για την οποία κάνατε την αυτοκριτική σας
–όχι όλοι, αλλά πολλοί- ότι µπορεί και σ’ αυτή τη διαδικασία να
υπάρχει; Τώρα τι δείχνει η παρέµβαση του κ. Παρασκευόπουλου;
Δείχνει ότι χρειάζεται µεγαλύτερη προσοχή. Δεν είναι, µάλιστα,
ζήτηµα κοµµατικής γραµµής σε έναν µαζικό χώρο, όπου οι πε-
ρισσότεροι έχουµε –ή έχετε- εντρυφήσει, δηλαδή «το είπε το
κόµµα και τελείωσε». Θα πρέπει να διαβάζουµε πιο προσεκτικά
και να ακούµε και την Αντιπολίτευση, διότι αυτός είναι ο ρόλος
της Αντιπολίτευσης. Μέσα από την κριτική που ασκεί, µέσα από
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την εξέταση των πραγµάτων από άλλη οπτική γωνία, ο ρόλος της
είναι να διευκολύνει και την Πλειοψηφία να παίρνει σωστές απο-
φάσεις.

Ε, λοιπόν, η τακτική σας µέχρι τώρα δεν έχει δείξει ότι µπο-
ρείτε να συνδράµετε µ’ αυτόν τον τρόπο.

Άκουσα αυτά που είπε ο κ. Παρασκευόπουλος. Όπως είπα, δεν
πρόλαβα να δω τη διάταξη, διότι δεν µοιράστηκε αµέσως, καθώς
έχει και µία γραφειοκρατία το σύστηµα. Εάν δεν εξαιρεί όλες τις
εξωχώριες σύµφωνα µε τον νόµο του 2010 που είχε πλήρη απα-
γόρευση –δηλαδή να µην αίρεται το αξιόποινο για καµµία απ’
αυτές που υπάγονταν στην απαγόρευση του νόµου του 2010- και
έρχεται και νοµοθετεί µε επιµέρους χαρακτηρισµούς και λέει
«συνεργάσιµες», «µη συνεργάσιµες», κ.λπ., είναι θολή, κύριε
Υπουργέ. Για όλους όσους υπήρχε απαγόρευση µε τον νόµο του
2010, δεν πρέπει να αίρεται το αξιόποινο. Εάν αυτό δεν το κατο-
χυρώνετε –και σας λέω ότι κρατώ επιφύλαξη, γιατί δεν το διά-
βασα- τότε συνεχίζετε να έχετε καταθέσει µία ύποπτη διάταξη.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Μάλιστα είναι µία ύποπτη διάταξη, η οποία µπορεί να συγκε-
κριµενοποιεί τα πράγµατα, µπορεί κατά τη διαδικασία της µετα-
βίβασης να φανεί, αλλά µπορεί και να µη φανεί αν ήταν τραπε-
ζίτης, Υπουργός, Υφυπουργός, Βουλευτής ή οτιδήποτε άλλο,
διότι δεν είναι µόνο πολιτικά πρόσωπα που υπάγονται σ’ αυτήν
την απαγόρευση, όπως σωστά επεσήµανε ο κ. Κωνσταντινόπου-
λος.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει επανειληµµένα το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Άρα, λοιπόν, εµείς σ’ αυτό το πλαίσιο θα εξετάσουµε…
ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ: Σταµατήστε το κου-

δούνι, κυρία Πρόεδρε. Μιλάει ο συνάδελφος. Ας υπάρχει λίγος
σεβασµός.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Κατ’ αρχάς, αυθαίρετα, κυρία
Πρόεδρε, βάλατε πέντε λεπτά. Επτά λεπτά δικαιούµαστε, σύµ-
φωνα µε τον Κανονισµό. Δεν θέσατε στην Ολοµέλεια το θέµα,
του αν θέλουµε να µιλήσουµε για επτά λεπτά ή πέντε λεπτά. Επο-
µένως δεν είµαι εγώ εν αδίκω ή αντικανονικός.

Θα τοποθετηθούµε, αφού µελετήσουµε αυτές τις τροποποι-
ήσεις, σύµφωνα µε την πολιτική θέση που αναπτύξαµε προηγου-
µένως, όπως εκφράστηκε από τον εισηγητή µας και από τον
Κοινοβουλευτικό µας Εκπρόσωπο.

Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Μη δια-

µαρτύρεστε για τον χρόνο. Αυτός είναι προσδιορισµένος εδώ
από τις υπηρεσίες και είναι πέντε λεπτά.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Οι υπηρεσίες δεν αλλάζουν,
όµως, τον Κανονισµό, χωρίς την έγκριση της Βουλής.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Αυτό
δεν είναι νοµοσχέδιο. Είναι τροπολογία στη σύµβαση.

Ο κ. Γκιόλας έχει τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΛΑΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Σε όσα ακούστηκαν αµέσως προηγουµένως, η απάντηση από

τα στελέχη και τους Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ είναι
η ενιαία στάση που θα φανεί και µε την ψηφοφορία αµέσως αλλά
και η προθυµία του αρµοδίου Υπουργού να θεραπεύσει τυχόν
ατέλειες ορισµένων νοµοθετικών ρυθµίσεων. Δεν έχετε, λοιπόν,
λόγο εκ των υστέρων να κάνετε τους τιµητές, ενώ καµµία φρον-
τίδα και επιµέλεια δεν έχετε λάβει µέχρι τώρα, για να θεραπεύ-
σετε τους κρυφούς δαιδαλώδεις δρόµους των λεγόµενων
«offshore» εταιρειών.

Εµείς, τουναντίον, αυτό φροντίσαµε. Αυτή ήταν η µέριµνα και
η επιµέλειά µας.

Θα απαντήσω σε ορισµένα ερωτήµατα που ετέθησαν ή πλα-
νώνται. Η τροπολογία καθιερώνει αυστηρό νόµο; Πράγµατι ο
νόµος γίνεται αυστηρός, διότι µόνο µ’ αυτή τη διατύπωση και
τους όρους είναι βέβαιο ότι δεν θα ξεφύγει πια κανείς απ’ όσους
επιθυµούν να φοροδιαφύγουν ή να τύχουν φοροαπαλλαγών,
καθώς το δίκαιο, η ηθική και η οικονοµική κατάσταση της πατρί-
δας δεν το θέλει ούτε η κοινωνία το επικροτεί.

Γιατί δεν αρκεστήκαµε στο προσφάτως ψηφισθέν άρθρο του
νόµου 178; Τον συµπληρώσαµε, κύριοι συνάδελφοι, διότι υπάρ-

χει µεγάλος κίνδυνος τα πολιτικά πρόσωπα που αναφέρονται, να
µη συµπεριφέρονται άµεµπτα, όχι δηλαδή µόνο κατά της ηθικής,
αυτό που λέµε «είναι ηθικό αλλά δεν είναι νόµιµο», αλλά ακρο-
βατώντας στα όρια της νοµιµότητας, να εκµεταλλευτούν ευνοϊ-
κότερα φορολογικά συστήµατα άλλων ευρωπαϊκών ή και άλλων
χωρών και έτσι αφ ’ενός να στερούν από το ελληνικό δηµόσιο
τους ανάλογους φόρους που καλείται κάθε Έλληνας, και ο πιο
απλός και ο πιο φτωχός, να καταβάλλει, αφ ’ετέρου δε να µην
επιβραβεύσουν τον επιθετικό φορολογικό σχεδιασµό κρατών της
Ευρώπης –βλέπε Βουλγαρία, Κύπρος Μάλτα- που εµµέσως πλην
σαφώς πολεµούν, αντιµάχονται και αντιστρατεύονται το συµφέ-
ρον της χώρας µας.

Αυτήν την τακτική της έµµεσης δηλαδή φοροαποφυγής, ου-
δείς Έλλην πολίτης ανέχεται να συµβεί για τους ίδιους, πολύ δε
περισσότερο για τα πολιτικά πρόσωπα που περιέχονται στις επί-
µαχες διατάξεις.

Απλοϊκώς έως αφελώς θα ισχυριστούν και κάποιοι ότι παρεµ-
ποδίζονται τα παιδιά ή οι σύζυγοι –είναι τα λεγόµενα «παρένθετα
πρόσωπα»- να ασκήσουν επιχειρηµατικότητα µε συµµετοχή σε
εταιρείες, όχι όµως και ατοµική επιχειρηµατικότητα, δραστηριό-
τητα η οποία είναι επιτρεπτή

Όχι! Αυτό είναι ανακριβές. Εφόσον τα πρόσωπα αυτά αποδει-
κνύουν ότι µε χρήµατα νοµίµως κτηθέντα και εξαχθέντα από
τους ιδίους, µετέρχονται επιχειρηµατικής δραστηριότητας, δεν
έχουν τίποτα να φοβηθούν. Τουναντίον φοβούνται -κι έτσι πρέπει
να γίνεται από τώρα και στο εξής- όσοι µετέρχονται δαιδαλώδεις
και λαβυρινθώδεις ή µετήλθαν διαδροµές, για να επενδύουν τα
χρήµατά τους στο εξωτερικό και να κερδοσκοπούν, στερώντας
φόρους από την Ελλάδα.

Τελικά θα πρέπει να θυµίσω αυτό στο οποίο µε µεγάλη σοφία
έχει κατασταλάξει το κοινό αίσθηµα, τη ρήση «καθαρός ουρανός
αστραπές δεν φοβάται». Κάποιοι που φοβούνται, κωφεύουν ή
απέχουν από την Αίθουσα και τη σηµερινή συνεδρίαση.

Ο καθαρός, ο έντιµος, ο συνεπής πολίτης και ιδίως ο φιλοδο-
ξών να κατέχει τιµητικά αξιώµατα, όπως του Βουλευτή, του δη-
µάρχου, του περιφερειάρχη, συντονιστών και λοιπά, πρέπει
πρώτα αυτός να δηλώνει έµπρακτα τη φιλοπατρία του, µιας και
η γυναίκα του Καίσαρα πρέπει να είναι και να φαίνεται τιµία, πολύ
δε περισσότερο και ο ίδιος ο Καίσαρας!

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ευχα-
ριστούµε, κύριε Γκιόλα.

Τώρα τον λόγο έχει ο κ. Κουτσούκος από τη Δηµοκρατική Συµ-
παράταξη.

ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, νοµίζω ότι πρέπει να σταθούµε

σε δυο-τρία κρίσιµα σηµεία, γιατί µας ακούει και ο κόσµος. 
Το πρώτο σηµείο, είναι τι ακριβώς έγινε. 
Εκείνο που έγινε, είναι µια προσπάθεια της Κυβέρνησης να

υποκλέψει την ψήφο των Βουλευτών της Πλειοψηφίας, διότι οι
αρµόδιοι Υπουργοί, και ο κ. Παρασκευόπουλος και ο κ. Παπαγ-
γελόπουλος, όταν αγόρευσαν για τις διατάξεις που αφορούσαν
το «πόθεν έσχες», αναφέρθηκαν στη διεύρυνση και στην επέ-
κταση. 

Ο κ. Παπαγγελόπουλος είπε επί λέξει: «προσαρµόζουµε στην
ισχύουσα φορολογική νοµοθεσία την έννοια της εξωχώριας, γιατί
µέχρι τώρα δηµιουργούνται διάφορα προβλήµατα» κ.λπ.. Δη-
λαδή έδωσε την αίσθηση στο Σώµα ότι κάνει µια φορολογική
προσαρµογή. 

Όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι άλλο το θέµα του
πώς αντιµετωπίζεις φορολογικά τον οποιοδήποτε και άλλο το ζή-
τηµα πολιτικής και δεοντολογίας, που λέει: Πρέπει ένας Βουλευ-
τής, ένας Υπουργός να έχει εξωχώριες ή δεν πρέπει; Αυτό δεν
έγινε κατανοητό στο Σώµα ούτε από την αιτιολογική έκθεση φαι-
νόταν. Έπρεπε να ανατρέξει κάποιος στις καταργούµενες διατά-
ξεις για να το καταλάβει. Φυσικά πιστεύω ότι αν το είχαν αντι-
ληφθεί οι Βουλευτές της Πλειοψηφίας, δεν θα είχαν ψηφίσει. 

Άρα έχουν προσωπική ευθύνη και οι δύο Υπουργοί και από πού
φαίνεται ότι έχουν προσωπική ευθύνη; Φαίνεται από την απάν-
τηση που έδωσαν την επόµενη µέρα, µόλις πήρε δηµοσιότητα το
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θέµα, γιατί το ξεκίνησε µια κυριακάτικη εφηµερίδα και µετά το
σήκωσε όλος ο Τύπος. 

Εξέδωσαν µια ανακοίνωση, µε την οποία επιχειρούσαν να δι-
καιολογήσουν την πράξη τους, πάλι µε φορολογικού χαρακτήρα
επιχειρήµατα. 

Τη διαβάσατε την ανακοίνωση που έβγαλε το Υπουργείο Δι-
καιοσύνης και ισχυριζόταν ότι καλώς έκανε αυτή την αλλαγή; Εί-
δατε τι διέρρευσε το Μαξίµου; Ακούσατε τι είπαν οι εκπρόσωποί
σας στα µέσα µαζικής ενηµέρωσης τη Δευτέρα και την Τρίτη; 

Βεβαίως ο κ. Τσίπρας αναγκάστηκε κάτω από την κατακραυγή
να το πάρει πίσω. Το παίρνει πίσω τώρα, επεκτείνοντας την απα-
γόρευση στους πάντες τα πάντα. Εγώ προσωπικά δεν διαφωνώ
σ’ αυτό, διότι επαναλαµβάνω ότι κανένας πολιτικός δεν έχει δου-
λειά να κάνει µπίζνες.

Όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την αίσθηση ότι η
διάταξη της παράγραφου 5, ήταν µια επιχείρηση αµνήστευσης
γι’ αυτόν ή γι’ αυτούς που φωτογράφισε η κατάργηση της καθο-
λικής απαγόρευσης δηλαδή του να έχει κάποιος εξωχώριες εται-
ρείες. Δεν είχε κανέναν λόγο να το κάνει αυτό η Κυβέρνηση.

Ειπώθηκε ότι µπορεί σ’ αυτό το διάστηµα δηλαδή της νοµοι-
µοποίησης να κάνει τις µεταβιβάσεις του. Ερχόµαστε τώρα εδώ
να του δώσουµε και παράταση σ’ αυτή τη διαδικασία και άφεση
αµαρτιών

Εάν όσα είπε νωρίτερα ο κ. Παρασκευόπουλος –τα οποία δεν
προλάβαµε να µελετήσουµε σε βάθος- δείχνουν µια πρόθεση ότι
αντιλήφθηκε το σφάλµα του ή, εν πάση περιπτώσει, ότι δεν θέλει
να υποστεί επιπρόσθετα και την κριτική σχετικά µε το ότι καλύ-
πτει κάποιους, εµείς θα τα υπερψηφίσουµε. 

Όσον αφορά τα υπόλοιπα, δεν διαφωνούµε, διότι ουσιαστικά
αποτελούν µια βελτιωµένη επαναφορά σ’ αυτά που ίσχυαν µέχρι
το 2010. Εµείς δεν έχουµε καµµία αντίρρηση. 

Εξάλλου το ΠΑΣΟΚ είχε νοµοθετήσει την καθολική απαγό-
ρευση. Δικοί µας ήταν οι νόµοι, τους οποίους δεν είχατε ψηφίσει
το 2010, παρά το γεγονός ότι τους επικαλεστήκατε στην περί-
πτωση του κ. Βερνίκου και βεβαίως µπορούµε να πούµε ότι υπο-
στήκατε µια ηθική και πολιτική ήττα, χάριν της δηµοσιότητας που
έλαβε το θέµα, επειδή κάποια στιγµή η αλήθεια λάµπει. 

Μπορεί να λέτε πολλά ψέµατα για πολύ καιρό σε λίγους, µπο-
ρεί να λέτε λίγα σε πολλούς αλλά πολλά σε πολλούς και για πολύ
καιρό δεν µπορείτε να λέτε! Ε, αυτό έχει γίνει σήµερα. Πρόκειται
για µια πολιτική νίκη όσων πάλεψαν την ανατροπή αυτής της διά-
ταξης.

Παρακαλούµε λοιπόν, κύριε Υπουργέ, να µην επιβεβαιώσετε
µε τη νοµοθετική διατύπωση της παραγράφου 5, αυτό που έχει
γραφτεί και ειπωθεί, δηλαδή ότι η Κυβέρνηση είχε πρόθεση να
καλύψει κάποιους. Γι’ αυτό δεχθείτε τις παρατηρήσεις µας να
επανέλθουµε στην καθολική απαγόρευση και για το ενδιάµεσο
διάστηµα, ώστε κάποιος που αξιοποίησε αυτή τη ρύθµιση αυτές
τις µέρες, να µην βρεθεί αποποινικοποιηµένος και παραδοµένος
καθαρός. 

Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-

ράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ) 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ευχα-

ριστούµε, κύριε Κουτσούκο. 
Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Μπγιάλας από τον ΣΥΡΙΖΑ. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΓΙΑΛΑΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αγαπητά

έδρανα της Αντιπολίτευσης –τα αναφέρω βέβαια γιατί βλέπω ότι
δεν υπάρχει κανείς, έφυγαν λέει- …

ΝΕΚΤΑΡΙΟΣ ΣΑΝΤΟΡΙΝΙΟΣ: Της Αξιωµατικής Αντιπολίτευ-
σης!

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΓΙΑΛΑΣ: Σωστά! Της Αξιωµατικής Αντιπολίτευ-
σης, όχι Αντιπολίτευσης. Αυτό θέλω να στηλιτεύσω. 

Αποχώρησαν, λέει, γιατί δεν κάνουµε κάτι καλό. Τώρα εγώ
αναρωτιέµαι –γιατί µπερδεύτηκα, όπως µε µπερδεύουν πολλές
φορές- γι’ αυτό που λένε ότι δεν κάνουµε κάτι καλό. Τι λέµε δη-
λαδή; Ότι φέρνουµε µια διάταξη όπου τα πολιτικά πρόσωπα, οι
έχοντες πολιτική ευθύνη, οι ασκούντες εξουσία σ’ αυτή τη χώρα,
δεν πρέπει να έχουν εταιρείες στο εξωτερικό. Μα φυσικά και δεν
πρέπει να έχουµε. 

Πώς θα πείσουµε ως πολιτικό προσωπικό, όταν λέµε στους άλ-
λους να κάνουν επενδύσεις, όταν ζητάµε να έρθουν επενδύσεις
στην Ελλάδα κι εµείς οι ίδιοι να παίρνουµε µετοχές και να κά-
νουµε επενδύσεις στο εξωτερικό; Μάλλον αυτό πρέπει να το
κάνει κάποιος, που είναι διχασµένη προσωπικότητα. Ειδάλλως,
κάθε λογικά σκεπτόµενος πολίτης, κάθε πολιτικό ον και κάθε άν-
θρωπος ο οποίος θέλει να προσφέρει σ’ αυτή τη χώρα, δεν µπο-
ρεί να το κάνει. 

Γιατί αποχώρησαν; Για το αυτονόητο; Για το λογικό; Γιατί πάµε
να ψηφίσουµε σήµερα ως τροπολογία σε µια πολύ σωστή διά-
ταξη, σε µια διάταξη που δεν έχει ανάγκη η ελληνική κοινωνία;
Προφανώς –και νοµίζω ότι το είπε ο Κοινοβουλευτικός µας Εκ-
πρόσωπος- υποκρύπτει ενοχή. Μήπως; 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εξωχώριες εταιρείες είναι αυτές
που είναι έξω από τη χώρα. Δεν είναι κάτι διαφορετικό. Απλά ανα-
καλύφθηκε ως µέσο της προηγούµενης δεκαετίας, για να κρύ-
βεται όλο το µαύρο χρήµα, να κρύβεται όλη η διαφθορά. Εδώ
είναι που έχουµε όλα τα πολιτικά σκάνδαλα, που ήταν συνδεδε-
µένα µε τις εξωχώριες εταιρείες. Εξωχώριες εταιρείες, όµως,
πού; Είδατε καµµιά εξωχώρια εταιρεία κάποιου από τα πολιτικά
πρόσωπα που συζητιούνται στα σκάνδαλα, να είναι στη Γερµα-
νία, στην Ιταλία, στην Ισπανία, δηλαδή σε χώρες που δεν είναι
φορολογικοί παράδεισοι, έχουν υπογράψει τη σύµβαση περί
αποφυγής διπλής φορολογίας µε τη χώρα µας και είναι συνερ-
γάσιµες; 

Πού γίνονταν αυτά; Στα νησιά Κέιµαν, κάποιες άλλες στην
Κύπρο που είχε χαµηλότερους συντελεστές, εκεί γίνονταν, όπου
υπήρχε τεράστια διαφορά φορολογικών συντελεστών ή δεν
υπήρχε συµφωνία συνεργάσιµης χώρας. Αυτό δεν λαµβάνεται
υπ’ όψιν; 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτή η διάταξη σήµερα είναι
όντως προστασία του πολιτικού συστήµατος. Όµως δεν είναι
µόνο για την προστασία του πολιτικού συστήµατος, είναι ουσία
και την ανέφερα προηγουµένως. Δεν µπορεί να λέµε εµείς σή-
µερα «ελάτε επενδυτές» και εµείς οι πολιτικοί αυτής της χώρας
να επενδύουµε σε µία ξένη χώρα. 

Αναφέρθηκαν στο πώς έγινε αυτή η εξέλιξη, εάν αυτό έγινε,
γιατί δεν το σκέφτηκε ο Υπουργός ή γιατί του ξέφυγε; Εγώ θα
πω τα εξής: Το ότι µπορεί να µην το σκέφτηκαν ή για οποιοδή-
ποτε άλλον λόγο, πηγαίνοντας για να διορθώσουν µία διάταξη
του 2010, να τη συγκεκριµενοποιήσουν µετά από την εισήγηση
της GRECO, πολύ καλά έγινε, γιατί θεωρώ πολύ µεγάλη ευκαι-
ρία, όλος αυτός το ντόρος που έγινε, να έρθουν και να δώσουν
µία καθολική απαγόρευση σε αυτό που ίσχυε µέχρι σήµερα, στο
να δηµιουργούν πολιτικά πρόσωπα εταιρείες και να έχουν µετο-
χές και να συµµετέχουν σε διοικητικά συµβούλια. 

Τι έχουµε, όµως, αυτές τις ηµέρες; Όλα τα κανάλια, ο περισ-
σότερος αριθµός των καναλιών και των µέσων ενηµέρωσης και
µε όλα τα στελέχη της Αντιπολίτευσης να αρχίζουν και να βάλ-
λουν κατά της Κυβέρνησης, κατά του Υπουργείου. Σκάψανε ένα
πολύ µεγάλο λάκκο. Ναι αλλά σήµερα δεν κάθισαν να περιµέ-
νουν να δουν ποιον θα ρίξουν. Την Κυβέρνηση ή θα πέσουν οι
ίδιοι µέσα; Επειδή έσκαψαν πολύ µεγάλο λάκκο, έπεσαν µέσα. 

Δεν µπορώ να διανοηθώ, πώς η Νέα Δηµοκρατία µετά από
αυτή την αποχή της από αυτή την ψηφοφορία, θα έρθει να δι-
καιολογήσει το οτιδήποτε. Θα πρέπει να ξέρουν ότι θα τους ακο-
λουθεί πολλά χρόνια αυτή η αποχή τους από αυτή την ψηφο-
φορία. Θα τους ακολουθεί, γιατί έχουν ενοχή και δεν µπορούν
να καλύψουν αυτά τα οποία ήθελαν να καλύψουν. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι και κύριοι Υπουργοί, να είστε σί-
γουροι ότι στο άκουσµα και µόνο αυτής της τροπολογίας, µε-
γάλο µέρος του ελληνικού λαού κατάλαβε ότι η προηγούµενη
διάταξη πήγαινε όντως να διορθώσει κάτι που ήταν αδιευκρίνιστο
το 2010 αλλά αυτό δεν ήταν αρκετό. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Άρα, χωρίς να διεκδικούµε -όπως είπε και άλλος συνάδελφος-
«το αλάθητο του Πάπα» ερχόµαστε και κάνουµε µία τροπολογία,
την οποία υπερψηφίζουµε, µία τροπολογία η οποία βάζει τα
πράγµατα στην πραγµατική τους διάσταση. 

Ο πολιτικός, ο Έλληνας πολιτικός, ο ασκών την εξουσία στη
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χώρα, θα πρέπει να επενδύει στη χώρα και όχι σε άλλες χώρες.
Σας ευχαριστώ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ευχα-

ριστούµε τον κ. Μπγιάλα. 
Τώρα τον λόγο έχει ο κ. Παπαθεοδώρου από τη Δηµοκρατική

Συµπαράταξη ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ. 
Από τους οµιλητές έχει µείνει άλλος ένας, ο κ. Δηµητριάδης

από τον ΣΥΡΙΖΑ. Μετά θα µιλήσει ο κ. Φάµελλος, ο Κοινοβουλευ-
τικός Εκπρόσωπος.

Έχει υποβληθεί ένα αίτηµα από τον κ. Λοβέρδο, να πάρουν τον
λόγο οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι για τις νοµοτεχνικές βελ-
τιώσεις που κατατέθηκαν.

Θα δώσω τον λόγο για δύο λεπτά. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Για παραπάνω χρόνο, κυρία Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Δεν γί-

νεται! 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Έχω τον λόγο, κυρία Πρό-

εδρε; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ορίστε,

κύριε Παπαθεοδώρου, έχετε τον λόγο.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Σας ευχαριστώ πολύ.
Κυρία Πρόεδρε, κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελ-

φοι, η εµπεδωµένη αντίληψη στον κόσµο είναι ότι κάτι έγινε και
σε αυτό νοµίζω ότι θα πρέπει να συµφωνήσουµε όλοι. Κάτι έγινε.
Το άρθρο 178 ψηφίστηκε από την Κοινοβουλευτική Πλειοψηφία,
υπήρξε αντίδραση και από την κοινωνία αλλά ενδεχοµένως και
από Βουλευτές, πάντως από την Αντιπολίτευση, και ήρθε νέα διά-
ταξη σήµερα, την οποία καλούµαστε να µελετήσουµε και πάλι η
διάταξη άλλαξε, γιατί από την πλευρά της Δηµοκρατικής Συµπα-
ράταξης υπήρξε συγκεκριµένη αντίδραση ως προς το περιεχό-
µενο και τα περιγραφόµενα. 

Άκουσα τον κ. Παπαγγελόπουλο το πρωί, ακόµα και αν επιχεί-
ρησε απρόσφορα να αντιστρέψει λίγο την πραγµατικότητα, η
πραγµατικότητα είναι µία, είναι εµπεδωµένη στον κόσµο.

Υπήρξε συγκάλυψη ή αν δεν υπήρξε συγκάλυψη κάτι υπήρξε.
Εδώ δεν µιλάµε για υποψία, γιατί αν ήσασταν σταθεροί στην
άποψή σας, δεν θα είχατε αλλάξει, κύριε Υπουργέ, το 178.

Υπάρχει και κάτι άλλο, το οποίο θα σας το πω, αν και δεν νο-
µίζω ότι είναι η τρέχουσα τακτική στα κοινοβουλευτικά ήθη. Ο κ.
Παρασκευόπουλος είπε προηγουµένως ότι στηρίζει και αυτός
την τροπολογία –φαίνεται άλλωστε, γιατί συνυπέγραψε- του κ.
Παπαγγελόπουλου, ο οποίος ήταν και ο κύριος εισηγητής. 

Στην ουσία, κύριε Υπουργέ -κατά την άποψή µου, µπορείτε να
µην τη δεχτείτε αλλά θέλω να την ακούσετε- έγινε το εξής: Ακρι-
βώς επειδή υπήρξε ο θόρυβος, ο κ. Παπαγγελόπουλος σήµερα
απλώς επανέλαβε την ορθότητα της προηγούµενης, κατά την
άποψή του, διάταξης και ο κ. Παρασκευόπουλος απλώς την άλ-
λαξε και οι δύο µαζί µετά συνυπέγραψαν µία νοµοτεχνική βελ-
τίωση, η οποία αλλάζει κάπως τα πράγµατα.

Για να τη δούµε, όµως. Ξεκινάω από την αιτιολογική έκθεση,
κύριε Παρασκευόπουλε, γιατί µας ενδιαφέρει αυτό. Τι περιγρά-
φουµε στην αιτιολογική έκθεση; Περιγράφουµε το εξής: «Εξα-
σφαλίζεται ότι τα πρόσωπα τα οποία καταλαµβάνει η ρύθµιση
της προτεινόµενης παραγράφου, δεν συµµετέχουν όχι µόνο σε
µη συνεργαζόµενα κράτη στον φορολογικό τοµέα αλλά και σε
κράτη των οποίων…» -ακούτε, κύριε συνάδελφε, έχει σηµασία,
ιδιαίτερα για τους νοµικούς εξ ηµών- «… των οποίων το φορολο-
γικό σύστηµα είναι καταφανώς ελαφρύτερο έναντι του ελληνι-
κού».

Στην Ευρώπη, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, προφανώς και
καταφανώς, το φορολογικό σύστηµα για όλες τις εταιρείες είναι
κατά πολύ ελαφρύτερο του σηµερινού για εµάς και για τις εται-
ρείες.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΓΙΑΛΑΣ: Στη Βουλγαρία. Σε ποια άλλη χώρα;
Μόνο στη Βουλγαρία.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Και τι θα κάνετε στη Βουλ-
γαρία; Είναι 12%. Είναι 12% και στην Κύπρο και σε άλλες ευρω-
παϊκές χώρες. Τι θα κάνετε, λοιπόν; Αυτό που κάνετε, είναι απ-
λούστατα να πηγαίνετε από τη διάταξη η οποία υπήρχε και ήταν
ξεκάθαρη το 2010 και έλεγε ότι απαγορεύεται η συµµετοχή πο-

λιτικού προσώπου σε offshore εταιρεία, να πάµε να διαχωρί-
σουµε τα µη συνεργαζόµενα τώρα από τα συνεργαζόµενα και
ταυτόχρονα να µιλάµε για ευνοϊκότερο φορολογικό καθεστώς.
Σε πολλές –επαναλαµβάνω- ευρωπαϊκές χώρες έχουµε ευνοϊκό-
τερο φορολογικό καθεστώς.

Τι θέλουµε να ποινικοποιήσουµε εδώ; Θέλουµε να ποινικοποι-
ήσουµε τη συµµετοχή του πολιτικού προσώπου και πολλών
άλλων προσώπων σε εταιρείες µε πραγµατική καταστατική έδρα
σε αυτές τις χώρες; Και γιατί δεν µας αρκούσε η προηγούµενη
του 2010 που ήταν ξεκάθαρη;

Ο διαχωρισµός αυτήν τη στιγµή µεταξύ, πρώτον, µη συνεργα-
ζόµενων κρατών και, δεύτερον, κρατών µε ιδιαίτερο και ευνοϊκό-
τερο φορολογικό σύστηµα, νοµίζω ότι δηµιουργεί σύγχυση και
θα πρέπει ακόµη να το δούµε.

Το τρίτο σηµείο που εµένα µε ενδιαφέρει είναι το εξής: Έ-
χουµε ένα παράδειγµα συµβολικής νοµοθέτησης εδώ, κύριε
Υπουργέ. Γιατί; Άκουσα αυτό το οποίο είπε ο κ. Παρασκευόπου-
λος ότι δεν εφαρµόζεται το άρθρο 2 του Ποινικού Κώδικα, επο-
µένως, δεν θα έχουµε παραγωγή έννοµων αποτελεσµάτων. Αυτό
δεν είπατε, κύριε Υπουργέ;

Όµως, αυτό ισχύει, όσον αφορά στην Ποινική Δικονοµία. Σκε-
φτήκατε το γεγονός ότι η αρχή της εφαρµογής του ευεργετικό-
τερου νόµου έχει συνταγµατική διάσταση και εκεί το δικαστήριο
να µην δεχθεί ότι δεν υπήρξε παραγωγή έννοµων αποτελεσµά-
των; Το αντίθετο, ότι υπήρξε. Και να έχουµε τελικά µία παρά-
γραφο, την οποία εσείς προτείνατε, χωρίς να έχει καµµία ουσία
και κανένα έννοµο αποτέλεσµα.

Άρα, κατά την άποψή µου, θα πρέπει να ξαναπάµε πάλι στην
κύρια απαγόρευση για τις offshore για τα πολιτικά πρόσωπα και
να µην έχει ισχύ ο νόµος από την ψήφισή του.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα ήθελα λίγο ακόµα χρόνο, για να πω και κάτι άλλο, κυρία
Πρόεδρε.

Ακριβώς επειδή υπήρξε όλο αυτό το σπασµωδικό πήγαινε-έλα
µε τις τροπολογίες, µπήκαµε στη διαδικασία µιας απίθανης νο-
µοθέτησης ως προς τα παρένθετα πρόσωπα. Νοµίζω ότι όλοι τα
διαβάσατε. Τα παρένθετα πρόσωπα είναι οι εν διαστάσει σύζυ-
γοι; 

ΝΕΚΤΑΡΙΟΣ ΣΑΝΤΟΡΙΝΙΟΣ: Μπορεί να είναι.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Είναι οι έχοντες συνάψει

σύµφωνο συµβίωσης; Είναι οι συγγενείς πρώτου βαθµού; Απο-
κλείετε δηλαδή από την οικονοµική δραστηριότητα γιο γενικού
γραµµατέα ή κόρη γενικού γραµµατέα, που δραστηριοποιείται
στο εξωτερικό. 

Αυτό θέλετε να κάνετε και θεωρείτε ότι αυτό είναι στοιχείο δί-
καιης νοµοθέτησης ή ότι προστατεύει το πολιτικό σύστηµα. Ακρι-
βώς επειδή ήταν ανοικτό προηγουµένως, ακριβώς επειδή
ανοίξατε µε το 178 την υποψία, δεν πρόκειται και δεν µπορείτε
να την κλείσετε µε τέτοιου είδους υπερβολικές διατάξεις.

Για αυτόν τον λόγο νοµίζω ότι θα πρέπει ακόµα να ξαναδείτε
το κείµενο. Το προσπαθείτε από την αρχή, κύριοι Υπουργοί. Δεν
βγαίνει. Θα πρέπει να περιοριστεί και τουλάχιστον να έχει µια νο-
µοτεχνική βάση που να µπορεί να εφαρµοστεί.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-

ράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ο κ. Δη-

µητριάδης έχει τον λόγο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΔΗΜΗΤΡΙΑΔΗΣ: Κυρία Πρόεδρε, κύριοι Υπουρ-

γοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχουµε να διαχειριστούµε δύο
ειδών ζητήµατα. Το πρώτο είναι το πολιτικό ζήτηµα που προκύ-
πτει µε αφορµή µια διάταξη στο προηγούµενο µεγάλο νοµοσχέ-
διο, που έχει σηµασία να παρατηρήσουµε πως η πρόθεσή του
δεν ήταν να ρυθµίσει ζητήµατα που έχουν σχέση µε το πολιτικό
χρήµα. Ήταν κάτι ευρύτερο και τελείως διαφορετικό.

Σε µια διάταξη, λοιπόν, που πιστεύαµε ότι απλά διευρύνει και
εξακριβώνει τη διαδικασία της εξωχώριας εταιρείας, πράγµατι
δηµιουργήθηκε µια συζήτηση, ένα ανοιχτό ζήτηµα στην κοινωνία,
το οποίο, ως οφείλαµε, το ακούµε και παίρνουµε θέση ακριβώς
γιατί δεν είµαστε ίδιοι, ακριβώς γιατί µας ενδιαφέρει πάρα πολύ
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να µην περνάει από καµµιά πλαϊνή ή πίσω πόρτα ζήτηµα το οποίο
είναι ακριβώς απέναντι στις αρχές και στους ηθικούς µας κώδι-
κες. Έχει σηµασία επιπλέον για µας, γιατί αυτή ακριβώς η πα-
ρέµβαση είναι στον πυρήνα της λαϊκής εντολής που λάβαµε και
είναι η προσπάθεια να διασώσουµε τον δηµόσιο πλούτο και δη-
µόσιο χρήµα υπέρ του δηµοσίου συµφέροντος.

Στο νοµικό ζήτηµα το είπαµε φαίνεται να υπάρχει ένα κενό και
σε αυτό παρεµβαίνουµε. Και παρεµβαίνουµε δραστικά και καθο-
ριστικά µε µια γενικευµένη ρύθµιση, η οποία ούτε λίγο ούτε πο-
λύ, ακριβώς γιατί αυτοί είµαστε και αυτό πιστεύουµε, απαγορεύει
ουσιαστικά από εδώ και πέρα σε οποιοδήποτε πολιτικό στέλεχος,
από τον Πρωθυπουργό µέχρι τους Βουλευτές και τους Ευρω-
βουλευτές, να συµµετέχει σε οποιαδήποτε εταιρεία του εξωτε-
ρικού, εννοούµε ή στο κεφάλαιό της ή στο γενικό της συµβούλιο.

Η δεύτερη παράγραφος, εν συνεχεία, προβλέπει ώστε ένα σύ-
νολο στελεχών του ευρύτερου δηµόσιου τοµέα να µην µπορεί να
συµµετέχει σε ευνοϊκούς φορολογικούς τόπους, όπως είναι διά-
φοροι γνωστοί παγκόσµιοι τόποι όπου εδρεύει το µαύρο χρήµα.

Υπάρχει µια παρατήρηση επ’ αυτού, το γεγονός µήπως στο
διάστηµα που µεσολάβησε αυτών των λίγων ηµερών υπάρχει κά-
ποιο παράδειγµα όπου κάποιος µπορεί να διαφύγει και να εκµε-
ταλλευτεί αυτήν την κατάσταση. Δεν έχει συµβεί. Είναι ρητό και
καθαρό.

Αυτό που µένει να παρατηρήσουµε είναι το εξής εντυπωσιακό,
για εµένα τουλάχιστον ως νέο Βουλευτή: Η απουσία της Αξιω-
µατικής Αντιπολίτευσης, η οποία δεν είναι απλά απουσία αλλά
είναι µια εκκωφαντική θέση. Και είναι µια εκκωφαντική θέση όχι
τόσο επί της ουσίας της διάταξης που φέραµε, διότι είναι πρό-
δηλη η αµηχανία της, αλλά είναι µια εκκωφαντική θέση όσον
αφορά την ουσία της πολιτικής της. Όποτε η συζήτηση και η
πραγµατικότητα πηγαίνει σε πραγµατικές ανάγκες και δεδοµένα,
ουσιαστικά η Αξιωµατική Αντιπολίτευση αυτοακυρώνεται, διότι
έχει µάθει να εννοεί την πολιτική µόνο ως παραπλάνηση και από-
κρυψη. Πράγµατι, στην πολιτική υπάρχει το στοιχείο της παρα-
πλάνησης και της απόκρυψης, είναι συστατικά της στοιχεία, αλλά
δεν είναι µόνο αυτά. Εµείς είµαστε όλα τα άλλα που είναι πραγ-
µατικές ανάγκες του λαού.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Σας ευ-
χαριστούµε, κύριε Δηµητριάδη.

Ανοίγει ο κύκλος των δευτερολογιών των Κοινοβουλευτικών
Εκπροσώπων. Ο κ. Φάµελλος έχει και την πρωτολογία του.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Όχι, κυρία Πρόεδρε. Θα τα κάνω
µαζί.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Θα τα
κάνετε µαζί, λοιπόν.

Ο κ. Λοβέρδος που ζήτησε τον λόγο δεν είναι εδώ. 
Κύριε Κασιδιάρη, θέλετε να µιλήσετε εσείς;
ΗΛΙΑΣ ΚΑΣΙΔΙΑΡΗΣ: Κι εγώ, κυρία Πρόεδρε, θα τα κάνω µαζί

µετά τον ΣΥΡΙΖΑ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Μετά

τον ΣΥΡΙΖΑ.
Ποιος άλλος θέλει να µιλήσει; Κύριε Καρρά, θέλετε να µιλή-

σετε εσείς;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ-ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Κυρία Πρόεδρε, θα διευ-

κολύνω την ταχύτητα της διαδικασίας.
Κατ’ αρχάς θα πω ναι, ότι ως προς τις νοµοτεχνικές βελτιώ-

σεις, που έφερε ο κ. Παρασκευόπουλος, συµφωνώ. Παραµένει,
όµως, ακόµα το ζήτηµα των οικογενειών. Νοµίζω ότι θα πρέπει
να το δούµε και αυτό, διότι εφόσον ψηφιστεί µια διάταξη, µένει
σε εκκρεµότητα. Θα αναφερθώ εν συντοµία, διότι ήδη µε κάλυψε
ο συνάδελφός µου κ. Σαρίδης, για τις υπόλοιπες τροπολογίες,
για τις οποίες βέβαια έχουµε δηλώσει ότι τις ψηφίζουµε.

Μπορώ να πω ότι η τροπολογία, η οποία αφορά τους σπουδα-
στές της σχολής ΑΣΣΥ, λύνει ένα θέµα. 

Μπορώ εν συνεχεία να πω ότι έχουµε λάβει ικανοποιητική
απάντηση για το θέµα της µισθοδοσίας στο εξωτερικό. Τοποθε-
τήθηκε ο κ. Αµανατίδης. Βέβαια, κρατώ µια ελάχιστη επιφύλαξη
-αλλά δεν το φέρνω ως ερώτηµα- µε την έννοια για το αν πράγ-
µατι υπάρχουν χρήµατα από το εξωτερικό που µπορούν να δια-

τεθούν για πληρωµή µισθών εξωτερικού. Δεν θέλω απάντηση.
Έχετε καλύψει µεγάλο µέρος, κύριε Αµανατίδη, αλλά είναι κάτι
που δεν έχω ξανακούσει. Και επειδή δεν το έχω ξανακούσει,
κρατώ µια ελάχιστη επιφύλαξη αν θα πάµε µέσω ΕΣΠΑ τελικά ή
αν θα πάµε µε απευθείας πόρους. Δεν έχει σηµασία, θα υποστη-
ρίξουµε την τροπολογία.

Εκείνο το οποίο θέλω να πω και τελειώνω αµέσως, κυρία Πρό-
εδρε, είναι για το εκπαιδευτικό προσωπικό για το οποίο τοποθε-
τήθηκε ο κ. Φίλης. Μου µένει µια επιφύλαξη και σε αυτό -παρότι
δεν θα πρέπει να είµαστε πολύ αυστηροί για εκπαιδευτικά θέ-
µατα, εφόσον έστω και ελάχιστα συµβάλλουν στη βελτίωση και
του κλίµατος και των σπουδών των παιδιών- για το πώς θα αντι-
µετωπιστεί το ζήτηµα σε περίπτωση καθυστέρησης από το
ΑΣΕΠ, το οποίο θα προβαίνει σε έλεγχο νοµιµότητας των πινά-
κων. Αν καθυστερεί το ΑΣΕΠ, εκεί θα µπορεί ο Υπουργός να βγά-
λει απόφαση και να τοποθετήσει, να καλύψει τις θέσεις ή θα
πρέπει να µείνουν ακάλυπτες και θα καθυστερεί η εκπαίδευση
των παιδιών, µέχρι το ΑΣΕΠ να αποφασίσει; Διότι, πολλές φορές
αναφερόµεθα νοµοθετικά ότι αναθέτουµε στο ΑΣΕΠ δικαιοδο-
σίες -γιατί είναι δικαιοδοτικός τελικά κατά κάποιον τρόπο ο
ρόλος του- αλλά δεν ξέρω αν έχουµε εξασφαλίσει ακόµη την
πλήρη υποστήριξη των λειτουργιών του ΑΣΕΠ µε το κατάλληλο
προσωπικό και µε το διοικητικό προσωπικό. Τους χώρους ξέρω
ότι τους έχει, διότι το έχω επισκεφθεί και ξέρω ότι έχει. Όµως
έχω διαπιστώσει ότι υπάρχει έλλειψη και ως προς το κύριο προ-
σωπικό και ως προς το διοικητικό και το επιστηµονικό προσω-
πικό. Εάν λοιπόν, ανατίθενται -και κάνω πρόταση-, αρµοδιότητες
στο ΑΣΕΠ, νοµίζω ότι προηγουµένως θα πρέπει να προηγείται
µια συνεννόηση περί των δυνατοτήτων, κυρία Πρόεδρε, ούτως
ώστε να µην καθίσταται κενό γράµµα η νοµοθεσία η οποία εισά-
γει επιπλέον αρµοδιότητες.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ευχα-

ριστούµε, κύριε Καρρά.
Κύριε Λοβέρδο,  θέλετε να µιλήσετε; 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Θέλω και ιδιαιτέρως.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Παλιά

θέλατε όλοι να µιλήσετε πρώτοι. Τώρα θέλετε όλοι τελευταίοι.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Δεν είπα εγώ κάτι τέτοιο. 
Υπάρχουν ορισµένες παρατηρήσεις επί των άλλων τροπολο-

γιών που θέλω, κυρία Πρόεδρε, να κάνω. 
Αναφέροµαι κατ’ αρχάς, στην τροπολογία του Υπουργείου

Εξωτερικών. Εντάξει, δεν είναι βέβαια αυτή η πηγή της χρηµα-
τοδότησης η καταλληλότερη. Εν πάση περιπτώσει, δεν βλέπω να
έχουµε ιδιαίτερη διαφωνία. 

Σε ό,τι αφορά την τροπολογία του Υπουργείου Εθνικής Αµύ-
νης, είµαστε αντίθετοι. Είναι δήθεν αναβάθµιση και κυρίες και κύ-
ριοι Βουλευτές, το Υπουργείο Εθνικής Αµύνης έχει ανακοινώσει
νοµοθετική πρωτοβουλία επί του θέµατος, που έρχεται σε λίγες
µέρες. Γιατί έρχεται τροπολογία που λύνει θέµα του συνολικού
ζητήµατος που είχε εξαγγελθεί; Για να αποφευχθεί η ακρόαση
των φορέων; Την καταψηφίζουµε και µάλιστα µε ένταση.

Σε ό,τι αφορά την τροπολογία του Υπουργείου Παιδείας, θα
την ψηφίσουµε. Όµως, πρέπει ο κύριος Υπουργός, ιδιαίτερα µε-
τά το κάζο που πάθαµε πέρυσι µε τους διορισµούς των αναπλη-
ρωτών, να δουν αν για την εξέταση των ενστάσεων, όπου το
Υπουργείο βάσει µιας µηχανικής δουλεύει και αποδέχεται ή
απορρίπτει, µπορεί το ΑΣΕΠ να ασκήσει το συγκεκριµένο καθή-
κον του µέσα στο χρονικό διάστηµα που είναι χρήσιµο για το
Υπουργείο.

Διότι, ενώ από την πλευρά των εγγυήσεων και η διοίκηση παί-
ζει τον ρόλο της µε τρόπο αξιοπρεπή και αδιάβλητο –γιατί σας
ξαναλέω ότι είναι µια µηχανική η εξέταση των ενστάσεων- η προ-
σθήκη του ΑΣΕΠ δεν είναι αρνητική, αλλά πρέπει ο Υπουργός να
έχει συνεκτιµήσει τους χρόνους που χρειάζεται το ΑΣΕΠ. Υπ’
αυτήν την έννοια, ψηφίζουµε αυτήν την τροπολογία. 

Σ’ ό,τι αφορά τον κ. Παρασκευόπουλο: Κύριε Υπουργέ, νοµο-
θετείτε σε πανικό. Όποιος νοµοθετεί σε συνθήκες πανικού είναι
βέβαιο ότι θα κάνει και άλλο λάθος, πέραν των λαθών που ήδη
έκανε. Η απόδειξη ότι νοµοθετείτε σε πανικό είναι, όπως προ-
είπα, το γεγονός ότι νοµοθετείτε τροποποιώντας νόµο σας προ
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δέκα ηµερών. Αυτό είναι οµολογία και ενοχής και πανικού. 
Δεύτερον, υπάρχουν τροποποιήσεις στις τροπολογίες που και

σήµερα κάνετε, αποδεχόµενοι παρατηρήσεις που έγιναν από την
Αντιπολίτευση. Επαναλαµβάνω, όµως, ότι όποιος νοµοθετεί σε
πανικό, πρέπει να ξέρει –και η Αίθουσα πρέπει να γνωρίζει και
θέλω να το πω αυτό για να επικαλούµαι αυτά τα Πρακτικά- ότι η
ακρίβεια της ρύθµισης µπορεί να είναι προβληµατική και ο στό-
χος της ρύθµισης εν τέλει να µην είναι ο επιδιωκόµενος αλλά
άλλος, που προκύπτει από τη λανθασµένη διατύπωση ή από τη
λανθασµένη σκέψη που ο νοµοθέτης διατυπώνει. Είµαστε νοµο-
θέτες εδώ. 

Πριν πω αυτό για το οποίο έχω επιφύλαξη, θα πω αυτό µε το
οποίο συµφωνώ. Συµφωνούµε µε την πρώτη διευκρίνιση περί
πραγµατικής και καταστατικής έδρας. Συµφωνούµε και µε τη
ρύθµιση που αφορά τις εξήντα ηµέρες.

Κύριε Υπουργέ, πρέπει να σκεφθείτε, πρώτον, ότι υπήρχε ολο-
κληρωµένη και πλήρης απαγόρευση την οποία καταργήσατε.
Εµείς είχαµε προτείνει και ψηφίσει µε Υπουργό τότε τον Χάρη
Καστανίδη την πλήρη απαγόρευση για πολιτικούς, για Υπουρ-
γούς και Βουλευτές που δεν νοείται να έχουν τα χρήµατά τους
εκεί που έχουν µικρότερη φορολογία, σε σχέση µε τον διπλανό
τους συµπολίτη. Πρέπει να δεχθείτε ότι αν δεν χρησιµοποιήσετε
στην φρασεολογία της παρέµβασής σας τη µνεία στα πρόσωπα
και στην απόλυτη απαγόρευση του ν.3849/2010, εµείς θα σκε-
φτούµε τι θα κάνουµε για τη ρύθµιση αυτή. Κρατάµε επιφύλαξη.

Τρίτον: Λείπει ο κ. Παρασκευόπουλος. Κρίµα. Θέλω οι συνερ-
γάτες του να του κάνουν µία αναφορά. Γνωρίζει πάρα πολύ καλά
ότι από τη στιγµή που ψηφίστηκε ευνοϊκότερη ποινική ρύθµιση,
ό,τι και να πει ο νοµοθέτης µεταγενεστέρως, είναι θέµα των δι-
κηγόρων που θα επιχειρήσουν να την αξιοποιήσουν και του δι-
καστηρίου που θα δεχθεί τα επιχειρήµατα. Ό,τι και να κάνετε,
ό,τι και να πείτε, το κακό το έχετε κάνει. Η κρίση του Σώµατος
δεν επιλύει το θέµα. Η κρίση των δικαστηρίων θα το επιλύσει. 

Όµως και µία αυταπάτη που πάει να δηµιουργηθεί στην Αί-
θουσα πρέπει να τη διαλύσουµε, πρέπει να την άρουµε. Αναφέ-
ρεστε στο άρθρο 2 του Ποινικού Κώδικα. Σωστά, αλλά δεν
φτάνει, κύριε Υπουργέ. Δεν απευθύνοµαι στον κ. Παπαγγελό-
πουλο. Εγώ από το πρωί αναφέροµαι στον κ. Παρασκευόπουλο
για πολλούς λόγους. Είναι ο Υπουργός Δικαιοσύνης. Δεν µπορεί
να µας κάνει εδώ πέρα τον Υπουργό που κάνει εκθέσεις ιδεών.
Υποτίθεται ότι ήταν και ένας άνθρωπος επιεικής ως καθηγητής
του Ποινικού Δικαίου και ιδιαιτέρως…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ελάτε,
κύριε Λοβέρδε. Προχωρήστε.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Να τελειώσω, κυρία Πρόεδρε.
Έχουµε σοβαρά θέµατα.

Ό,τι και να λες για το άρθρο 2 του Ποινικού Κώδικα που απα-
γορεύει την αναδροµική ισχύ, δεν µπορείς να ξεχνάς ότι η απα-
γόρευση της εφαρµογής δυσµενέστερου ποινικού νόµου κατο-
χυρώνεται στο άρθρο 7 παράγραφος 1 του Συντάγµατός µας. 

Πέρα απ’ αυτό και πάνω απ’ αυτό, δεν µπορείς να ξεχνάς ότι
η Σύµβαση των Δικαιωµάτων του Ανθρώπου προστατεύει αυτή
την αρχή του Ποινικού Δικαίου και ότι ο Οργανισµός Ηνωµένων
Εθνών επίσης το προστατεύει. Είναι παγκόσµια αρχή αυτή.

Εµείς θα τη ψηφίσουµε την παρέµβασή σας, αλλά ό,τι και να
πούµε και οι τριακόσιοι, άπαξ και για µία µέρα, για δώδεκα ώρες,
για µία ώρα, για µισή ώρα, για ένα λεπτό…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Εντάξει,
κύριε Λοβέρδο. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Δεν έχει «εντάξει», κυρία Πρόεδρε.
Επιτρέψτε µου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Συντο-
µεύστε! Σας παρακαλώ! 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Θέλω να ολοκληρώσω το επιχείρηµά
µου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Υπάρχει
Κανονισµός. Νοµίζετε ότι επειδή έχετε επιχειρήµατα µπορείτε να
µιλάτε ως το απόγευµα; 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Μην άγχεστε µε το θέµα του χρόνου. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Δεν κα-

τάλαβα γιατί διαµαρτύρεστε. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κάνετε µία κατ’ εξαίρεση διαδικασία.
Τη στηλιτεύσαµε, την παρακολουθούµε στον βαθµό που ανοί-
γετε κατάλογο οµιλητών αλλά να είστε επιεικής µε τον χρόνο,
διότι πρέπει να ακουστούν τα επιχειρήµατα. Μας λένε µετά απ’
έξω «δεν το είχες πει», και εδώ αυτό το θέµα απασχολεί τους Έλ-
ληνες και τις Ελληνίδες πολίτες. Σας παρακαλώ! 

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Ναι, κύριοι συνάδελφοι, όλα απασχολούν, αλλά δεν δεχτήκατε

καµµία από τις παρατηρήσεις µας, αντιδρούσατε, και τα δέχεται
τώρα το Υπουργείο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ολο-
κληρώστε, κύριε Λοβέρδο. Μην ανοίγετε νέα θέµατα. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Λέω, λοιπόν, κύριε Υπουργέ, ότι θα
ψηφίσουµε την τρίτη νοµοτεχνική σας παρέµβαση, µε συνείδηση
όµως ότι είµαστε στο έλεος του εφαρµοστή του δικαίου που θα
συνεκτιµήσει αφ’ ενός τη σηµασία της ρύθµισης που θα υιοθε-
τήσει σε λίγο η Βουλή αλλά δεν µπορεί να µην συνεκτιµήσει το
άρθρο 7 του Συντάγµατος, την Ευρωπαϊκή Σύµβαση των Δικαιω-
µάτων του Ανθρώπου και ό,τι άλλο ισχύει στο πεδίο του Ποινικού
Δικαίου διεθνώς. Άρα, έχετε κάνει ένα κακό, το έχετε οµολογήσει
και δεν το διορθώνετε ενδεχοµένως. 

Συνοψίζω, κυρία Πρόεδρε και κλείνω λέγοντας ότι βάλαµε ένα
θέµα σε ό,τι αφορά στην ψήφιση του σχεδίου νόµου εν τω συ-
νόλω αυτού σήµερα. Δεν το ακούσατε. Μας µοιράσατε το κεί-
µενο για να το ψηφίσουµε και στο σύνολό του. Αυτό δηµιουργεί
πάρα πολλά προβλήµατα. Είναι πραγµατικά απορίας άξιον πώς
ενώ έχετε δηµιουργήσει στον εαυτό σας τόσα πολλά προβλή-
µατα, πριν καν καταλήξει το Υπουργείο ότι ολοκληρώνει την αξιο-
ποίηση της παρέµβασης της Αντιπολίτευσης για να φτιάξει τις
διατάξεις του, µας το µοιράζετε κιόλας για να κερδίσετε χρόνο. 

Η λύση της ασφάλειας, κύριε Υπουργέ, είναι να µην ψηφί-
σουµε για να µην πάρουµε τις ευθύνες σας. Σας παρακαλούµε,
λοιπόν -και σας παρακαλούµε για δεύτερη φορά- αφήστε την ψή-
φιση επί του συνόλου για άλλη µέρα. 

Πάντως, κυρία Πρόεδρε, εσείς ενηµερώστε τον Πρόεδρο της
Βουλής –βέβαια είναι εδώ- και όλο το Προεδρείο ότι ζητάµε
όπως εφήρµοσε η Βουλή και στην προηγούµενη περίοδο αυτής,
µε Πρόεδρο την κ. Κωνσταντοπούλου, να µάς δοθεί η δυνατό-
τητα να ψηφίσουµε κάποιες από τις ρυθµίσεις –είναι ένα άρθρο
η τροπολογία του Υπουργείου Δικαιοσύνης- και κάποιες να µην
τις ψηφίσουµε. Έγινε στην προηγούµενη περίοδο της Βουλής
για εσάς αυτή η εξαίρεση από παλιό κανόνα. Να γίνει και τώρα,
ειδάλλως θα προβληµατιστούµε πάρα πολύ για το τι θα κάνουµε. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-
ράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κύριε
Λοβέρδο, δέκα λεπτά καταφέρατε να µιλήσετε, επειδή έχετε
πολλά επιχειρήµατα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία της Βουλής, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν
στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενη-
µερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνω-
σης και λειτουργίας της Βουλής, είκοσι οκτώ µαθητές και µαθή-
τριες και τέσσερις εκπαιδευτικοί συνοδοί τους από το 6ο Δηµο-
τικό Σχολείο Χανίων. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Ο Βουλευτής κ. Ιωάννης Μανιάτης ζητάει να εγκριθεί άδεια
απουσίας του από τις εργασίες της Βουλής για το χρονικό διά-
στηµα από 1η Ιουνίου µέχρι 2 Ιουνίου 2016 λόγω µετάβασής του
στο εξωτερικό για τη συµµετοχή του σε Workshop των Σοσιαλι-
στών και των Σοσιαλδηµοκρατών. Η Βουλή εγκρίνει;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Συνε-

πώς η Βουλή ενέκρινε τη ζητηθείσα άδεια. 
Επίσης, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι η Διαρκής

Επιτροπή Εθνικής Άµυνας και Εξωτερικών Υποθέσεων καταθέτει
τις εκθέσεις της στα σχέδια νόµων του Υπουργείου Εθνικής Άµυ-
νας: 

Α. «Κύρωση της Συµφωνίας µεταξύ της Κυβέρνησης της Ελ-
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ληνικής Δηµοκρατίας και της Κυβέρνησης του Κράτους του Ισ-
ραήλ σχετικά µε το Καθεστώς των Δυνάµεών τους». 

Β. «Κύρωση του Μνηµονίου Κατανόησης για τη Στρατιωτική
Συνεργασία µεταξύ του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας της Ελλη-
νικής Δηµοκρατίας και του Υπουργείου Άµυνας της Αραβικής Δη-
µοκρατίας της Αιγύπτου». 

Γ. «Κύρωση της Προγραµµατικής Συµφωνίας (Programme
Arrangement) Αριθµ. Α-1424 [MIOS] µεταξύ του Οµοσπονδιακού
Υπουργού Άµυνας και Αθλητισµού της Δηµοκρατίας της Αυ-
στρίας και του Υπουργού Άµυνας του Βασιλείου του Βελγίου και
του Υπουργείου Άµυνας της Δηµοκρατίας της Βουλγαρίας και
του Υπουργείου Άµυνας της Δηµοκρατίας της Κροατίας και του
Υπουργείου Άµυνας της Δηµοκρατίας της Τσεχίας και του
Υπουργείου Άµυνας της Εσθονίας και του Υπουργείου Εθνικής
Άµυνας της Ελληνικής Δηµοκρατίας και του Υπουργείου Άµυνας
της Δηµοκρατίας της Φινλανδίας και του Υπουργείου Άµυνας της
Γαλλικής Δηµοκρατίας και του Οµοσπονδιακού Υπουργείου Άµυ-
νας της Οµοσπονδιακής Δηµοκρατίας της Γερµανίας και του
Υπουργείου Άµυνας της Ιταλικής Δηµοκρατίας και του Υπουρ-
γείου Άµυνας της Δηµοκρατίας της Λετονίας και του Υπουργείου
Εθνικής Άµυνας της Δηµοκρατίας της Λιθουανίας και του Υπουρ-
γείου Άµυνας του Μεγάλου Δουκάτου του Λουξεµβούργου και
του Υπουργείου Άµυνας του Βασιλείου της Ολλανδίας και του
Υπουργείου Εθνικής Άµυνας της Δηµοκρατίας της Πολωνίας και
του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας της Δηµοκρατίας της Πορτογα-
λίας και του Υπουργείου Άµυνας της Δηµοκρατίας της Σλοβακίας
και του Υπουργείου Άµυνας της Δηµοκρατίας της Σλοβενίας και
του Υπουργείου Άµυνας του Βασιλείου της Ισπανίας και της Κυ-
βέρνησης του Βασιλείου της Σουηδίας και του Υπουργείου Άµυ-
νας του Ηνωµένου Βασιλείου της Μεγάλης Βρετανίας και της
Βόρειας Ιρλανδίας και του Ευρωπαϊκού Οργανισµού Άµυνας σχε-
τικά µε το «MIOS», τη Στρατιωτική Υλοποίηση του SESAR (Ερευ-
νητικού Προγράµµατος Διαχείρισης Εναέριας Κυκλοφορίας του
Ενιαίου Ευρωπαϊκού Ουρανού –Military Implementation of Single
European Sky Air Traffic Management Research Programme)»

Συνεχίζουµε µε τους Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώπους οι
οποίοι δεν χρειάζεται να µιµηθούν τον κ. Λοβέρδο όσον αφορά
τον χρόνο. 

Ελάτε, κύριε Φάµελλε. Εσείς έχετε πέντε συν τρία, οκτώ λεπτά. 
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, συζητώντας επί

της επίµαχης τροπολογίας νοµίζω ότι απαιτείται και οφείλουµε
ως Κοινοβουλευτική Οµάδα να διευκρινίσουµε το περιβάλλον και
το πλαίσιο επί του οποίου γίνεται η συζήτηση. 

Πρώτον, υπήρχε νοµοθεσία για τη µη συµµετοχή Βουλευτών,
Υπουργών και γενικά πολιτικών προσώπων στις εξωχώριες εται-
ρείες, τις offshore, από το 2010. Σ’ αυτήν τη νοµοθεσία όµως δεν
υπήρχε, απ’ ό,τι φαίνεται, αποτελεσµατικά καµµία πρόβλεψη για
όλα τα παρένθετα πρόσωπα, για όλα αυτά τα στοιχεία και τις µε-
θόδους µε τις οποίες το πολιτικό σύστηµα κάλυπτε και τις δικές
του αλλά και τις υπόλοιπες παράτυπες οικονοµικές λειτουργίες,
που δεν συνάδουν µε τη νοµιµότητα αλλά και ούτε µε την ηθική
του λαού µας. 

Αυτό αποκαλύφθηκε µε τα Panama Papers, αποκαλύφθηκε µε
τις λίστες φοροδιαφυγής. Συγκλονιστικά ντοκουµέντα για τα
οποία η Αντιπολίτευση ακόµα, παρ’ ότι στελέχη της παίζουν πρω-
ταρχικό ρόλο, δεν έχει ούτε καν τοποθετηθεί, όχι απολογηθεί.
Άρα, από τη µια µεριά αναγνωρίζουµε ότι υπάρχει ένα παράλ-
ληλο θέµα, όλων αυτών των παρένθετων προσώπων που διαχει-
ρίζονται εµµέσως και καλύπτουν πολιτικό χρήµα, το οποίο
αποτελεί βασική µας προτεραιότητα. 

Για τον λόγο αυτό η Κυβέρνηση ανέλαβε συγκεκριµένες πρω-
τοβουλίες για να έρθουν όλες αυτές οι λίστες στην Ελλάδα, λί-
στες που κρυβόντουσαν σε συρτάρια και σε στικάκια, για να γίνει
έλεγχος από τους αρµόδιους εισαγγελείς, για να απολογηθούν,
να πληρώσουν και να αποδώσουν στον ελληνικό λαό αυτά που
του οφείλουν όλοι αυτοί που µε φοροδιαφυγή λειτούργησαν τα
προηγούµενα χρόνια και συνετέλεσαν στην κρίση και στη φθορά
και του οικονοµικού και του πολιτικού συστήµατος. 

Όµως η νοµοθεσία αυτή για τις εξωχώριες εταιρείες έχει οµο-
λογηθεί απ’ όλους ότι είχε σοβαρά κενά. Πρακτικά ήταν ανεφάρ-

µοστη. Υπήρχε συγκεκριµένο έλλειµµα κι αυτό είχε εντοπιστεί.
Το ήξερε η Βουλή. Έχει κατατεθεί στην αρµόδια επιτροπή που
συζητούσε για το «πόθεν έσχες». Το αναγνώρισε και ο Αντιπρό-
εδρος κ. Κακλαµάνης. 

Δεν το ήξερε µόνο ο κοινοβουλευτικός χώρος. Η Επιστηµονική
Υπηρεσία της Βουλής στους σχετικούς νόµους το είχε διατυπώ-
σει. Παράλληλα, είχε διατυπωθεί επισήµως από τη σύµβαση
GRECO, τη σύµβαση των χωρών κατά της διαφθοράς. Έχει κα-
τατεθεί αυτό επισήµως σε έγγραφο του Συµβουλίου της Ευρώ-
πης µε ηµεροµηνία 19 Ιουνίου 2015 όπου αναγράφεται ρητά ότι
«για τη συµµετοχή Βουλευτών στη χρηµατοδότηση ή διαχείριση
εξωχώριας εταιρείας…», δεν αναλύεται µε µεγαλύτερη σαφήνεια
τι ορίζει η έκφραση «εξωχώρια». Δεν υπάρχει κοινά αποδεκτός
ορισµός. Είναι προφανές ότι αυτή η αντίφαση ενδέχεται να έχει
επιβλαβείς και αντιπαραγωγικές συνέπειες. Πρέπει να αναθεω-
ρηθούν οι στόχοι και η αποτελεσµατικότητα του νόµου σχετικά
µε τις εξωχώριες. Συνεχίζω πάντα από τη σύµβαση GRECO, γιατί
πρέπει κάποια στιγµή να ειπωθούν τα πράγµατα µε το όνοµά
τους µέσα στο Κοινοβούλιο. Καταλήγει σε συστάσεις για την
αναθεώρηση των στόχων και τον προσδιορισµό σχετικά µε τις
εξωχώριες εταιρείες. Βάζει και µια ηµεροµηνία: 31 Δεκεµβρίου
2016. 

Για να µην υπάρχει, λοιπόν, καµµία παρανόηση και για να µη
συλληφθούν ξανά για ακόµα µια φορά κάποιοι αδιάβαστοι, κα-
ταθέτω τη σύµβαση αυτή και τα σχετικά στοιχεία στα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής Σωκράτης Φάµελλος καταθέτει
για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκον-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στε-
νογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Η σύµβαση GRECO προφανώς και αποτέλεσε στοιχείο της συ-
ζήτησης και υποχρέωσή µας και στη σύµβαση δανεισµού της
χώρας µας. Γι’ αυτό και έχει ρητά προβλεφθεί ότι η Κυβέρνηση
δεσµεύεται να εφαρµόσει στο ακέραιο και εγκαίρως τις συστά-
σεις οµάδας χωρών κατά της διαφθοράς. Κι αυτό ψηφίστηκε στη
Βουλή και όχι µόνο από τον ΣΥΡΙΖΑ. Καταθέτω και αυτό το σχε-
τικό έγγραφο από την Τράπεζα Νοµικών Πληροφοριών της Βου-
λής. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής Σωκράτης Φάµελλος καταθέτει
για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Κρύφτηκε µήπως αυτή η διαδικασία στη συζήτηση του πολυ-
νοµοσχεδίου; Κι αυτό είναι ένα ψέµα, αγαπητοί συνάδελφοι. 

Καταθέτω επίσης στα Πρακτικά την οµιλία του Αναπληρωτή
Υπουργού κ. Δηµήτρη Παπαγγελόπουλου, ο οποίος ρητά διατύ-
πωσε την προηγούµενη Κυριακή, πριν από δέκα µέρες εδώ, σ’
αυτόν τον χώρο, ότι «προσαρµόζουµε στην ισχύουσα φορολο-
γική νοµοθεσία της έννοιας της «εξωχώριας», γιατί µέχρι τώρα
δηµιουργούνται διάφορα προβλήµατα και αντικαθίσταται από
την ορολογία εταιρείες οι οποίες έχουν έδρα κράτη που δεν συ-
νεργάζονται και δεν χαρακτηρίζονται ως συνεργάσιµα στον φο-
ρολογικό τοµέα, µε αποτέλεσµα σηµαντικές επιπτώσεις στον
απαραίτητο έλεγχο».

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής Σωκράτης Φάµελλος καταθέτει
για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Άρα, όχι απλά υπήρχε στα νοµικά κείµενα αλλά δηλώθηκε από
τον αρµόδιο Υπουργό στη Βουλή, για να µην υπάρχει κανένα
θέµα παρανόησης. 

Έδινε, όµως, η δική µας παρέµβαση τη δυνατότητα σε πολι-
τικά πρόσωπα και αντίστοιχους αξιωµατούχους να συµµετέχουν
σε εταιρείες σε µη φορολογικά συνεργάσιµες χώρες, όπως η δη-
µοσιότητα αναµετέδωσε; Διότι αυτό αναµετέδωσε η δηµοσιό-
τητα, ότι ο ΣΥΡΙΖΑ ανοίγει παραθυράκι για να συµµετέχουν οι
Υπουργοί σε offshore. Ρητά, όχι. Αντίθετα, τεκµηρίωσε και θω-
ράκισε τη µη συµµετοχή πολιτικών προσώπων σε µη φορολογικά
συνεργάσιµες χώρες. 

Είχε, µήπως, αναδροµική ισχύ; Διότι και αυτό τα παπαγαλάκια
της παραπληροφόρησης το αναµετέδωσαν. Σαφέστατα και όχι.
Ακόµα και αν µια χώρα αποδείχθηκε στην πορεία συνεργάσιµη
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φορολογικά, την περίοδο που η offshore ήταν σε χώρα που δεν
ήταν συνεργάσιµη φορολογικά, αποτελεί αδίκηµα και παραπέµ-
πεται το συγκεκριµένο πολιτικό πρόσωπο. 

Μήπως, επίσης, αυτό µας δηµιούργησε πρόβληµα στο ενδιά-
µεσο; Μα, πώς, αγαπητοί συνάδελφοι; Όταν είχαµε έναν νόµο
του ’10 που δεν θωράκιζε τη χώρα, µε αποτέλεσµα πολιτικά πρό-
σωπα να διαφύγουν τον έλεγχο µε εταιρείες, παραδείγµατος
χάριν, στο Λουξεµβούργο ή στην Κύπρο, τώρα που το θεσµοθε-
τούµε µε βάση τη σύµβαση GRECO, τώρα δηµιουργήσαµε «πα-
ράθυρο»; Αντιθέτως, προσδιορίσαµε την ελάσσονα προστασία
µε βάση τις διεθνείς συνθήκες, για να έχουµε τη δυνατότητα να
προχωρήσουµε στη δική µας πολιτική επιλογή, στη θωράκιση και
στην αξιοπιστία του πολιτικού συστήµατος. 

Όµως επειδή µπαίνουν ζητήµατα και πρέπει να τα απαντάµε -
δεν µπήκε µόνο από την Αντιπολίτευση, µπήκε και από άλλους
συναδέλφους της Ελάσσονος Αντιπολίτευσης- εµείς το λέµε δη-
µόσια: «φέρτε εδώ µια περίπτωση η οποία να εκµεταλλεύεται πα-
ραθυράκι του νόµου, κι εµείς δεσµευόµαστε ότι θα το λύσουµε
άµεσα», αλλά µην πετάτε άλλη «λάσπη στον ανεµιστήρα», διότι
η Ελλάδα όχι απλά κουράστηκε, αλλά υποφέρει ακόµα από την
οικονοµική κρίση που δηµιούργησε αυτή η λάσπη και αυτή η πο-
λιτική που ασκείτε τόσα χρόνια. 

Εµείς, απέναντι στην προπαγάνδα, στην παραπληροφόρηση
που δηµιουργήθηκε από µέσα ενηµέρωσης αλλά και από κόµ-
µατα της Αντιπολίτευσης, έπρεπε να τοποθετηθούµε σε ένα ερώ-
τηµα, γιατί κάποιοι έγιναν τιµητές της τιµιότητας και της αξιο-
πιστίας. Και βέβαια αξίζει να σχολιάσω: Θέλετε να πιστεύουµε
ότι η Νέα Δηµοκρατία της «SΙEΜΕΝS» και του Παπασταύρου
είναι θεµατοφύλακας της αξιοκρατίας και της τιµιότητας; Και
γιατί δεν έµεινε µέσα εδώ να το υπερασπιστεί;

Εµείς, όµως, οφείλουµε να απαντήσουµε σε ένα ερώτηµα. Θα
δώσουµε χώρο και χρόνο στην κοινοβουλευτική και δηµόσια συ-
ζήτηση για τα επιπλέον βήµατα της θωράκισης του πολιτικού συ-
στήµατος ή πρέπει να απαντήσουµε άµεσα στη λασπολογία,
στην παραπληροφόρηση και στην προπαγάνδα; 

Εµείς, λοιπόν, απαντούµε άµεσα µε αυτήν την τροπολογία. Δεν
παίρνουµε τίποτα πίσω από τα περιεχόµενα στο πολυνοµοσχέδιο
που αποτελούν θωράκιση στο ελάσσον επίπεδο µε βάση διεθνείς
συµβάσεις αλλά προχωράµε επιπλέον τη θωράκιση σχετικά µε
τη συµµετοχή πολιτικών προσώπων σε εταιρείες του εξωτερικού
και επεκτείνουµε αυστηρά την απαγόρευση αυτή, προσεγγίζον-
τας κατά κάποιον τρόπο -και θα συµφωνήσω µε κάποιον συνά-
δελφο που το είπε- το ασυµβίβαστο των Βουλευτών. 

Το ερώτηµα, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, είναι τι θα πράξουν
τα κόµµατα της Αντιπολίτευσης και ιδιαίτερα η Αξιωµατική Αντι-
πολίτευση η οποία επέλεξε τη φυγή, αν θα υποστηρίξουν αυτήν
την επιλογή της αυστηροποίησης –αν θέλετε- της νοµοθεσίας.
Η αποχώρηση είναι υπεκφυγή και συγκάλυψη και είναι προσβολή
και των πολιτών και του Κοινοβουλίου. Γιατί αναρωτιόµαστε τι
πολιτική ευθύνη και τι άλλο θέλει να κρύψει η αποχώρηση αυτή. 

Ζήτησε αυτή την εβδοµάδα η Νέα Δηµοκρατία να αποσύρουµε
το άρθρο 178 και να επιστρέψουµε στο παλιό περιβάλλον του
2010. Τι ζήτησε, δηλαδή, πρακτικά; Να περάσουµε σε ένα περι-
βάλλον, στο οποίο δεν προστατεύεται το δηµόσιο συµφέρον. Η
Νέα Δηµοκρατία, λοιπόν, ζητούσε επίσηµα να επιστρέψουµε σε
ένα περιβάλλον όπου η σύµβαση GRECO αλλά και η Επιστηµο-
νική Υπηρεσία της Βουλής έχει διατυπώσει ότι δεν προστατεύει
τη χώρα. Και το παραδέχτηκε αυτό ο κ. Κακλαµάνης. 

Τελικά, «φωνάζει ο κλέφτης, για να φοβηθεί ο νοικοκύρης»;
Διότι επιδιώκουν, απ’ ό,τι φαίνεται, από τη µια µεριά να γυρίσουν
στο παρελθόν, όπου κανείς δεν ελεγχόταν, από την άλλη µεριά
να υπάρχει µια ήττα στην πολιτική τακτική της Κυβέρνησης και
από την άλλη µεριά να είµαστε ασυνεπής ως χώρα στις διεθνείς
συµβάσεις. Ποιανού το κακό, λοιπόν, επιδιώκει η Νέα Δηµοκρα-
τία; Ποιος ακριβώς είναι ο στόχος αυτής της πολιτικής; 

Η άποψή µας, από την αρχή της σηµερινής συζήτησης, ήταν
ότι πρέπει να επιστρέψουν στην Ολοµέλεια και να συζητήσουν
γι’ αυτά που αφορούν τον πολίτη και την κοινωνία, διότι αυτή η
φυγή υποδηλώνει συµµετοχή σε όλο αυτό το κύκλωµα που δη-
µιούργησε πρόβληµα στη χώρα µας, το κύκλωµα της διαφθοράς
και της διαπλοκής. 

Και οι συνάδελφοι αυτοί πρέπει να µείνουν τίµια να συζητή-
σουµε εδώ, διότι η µόνη, η κύρια και η βασική επιλογή µας είναι
ότι η πολιτική πλέον, αλλά και τα οικονοµικά της πολιτικής γίνον-
ται µπροστά στον πολίτη, µέσα στο Κοινοβούλιο, µε τη διαφάνεια
που απαιτούν οι συνθήκες, για να σηκωθεί η χώρα στα πόδια της,
για να δηµιουργήσουν οι Έλληνες, να αποκατασταθεί η αξιοπι-
στία των πολιτικών, αλλά και της οικονοµίας και για να µπορέ-
σουµε να τελειώσουµε µε το παλιό παρελθόν της Ελλάδας, που
µας έφερε σε αυτήν την κατάσταση.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ευχα-
ριστούµε, κύριε Φάµελλε.

Θα ήθελα να κάνω µια ανακοίνωση προς το Σώµα.
Ο Βουλευτής κ. Σπυρίδων Δανέλλης ζητεί άδεια ολιγοήµερης

απουσίας στο εξωτερικό για το διάστηµα από 1-6-2016 έως 4-6-
2016, κατόπιν πρόσκλησης της οµάδας των Σοσιαλιστών και Δη-
µοκρατών του Ευρωκοινοβουλίου. Η Βουλή εγκρίνει;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Συνε-

πώς η Βουλή ενέκρινε τη ζητηθείσα άδεια.
Τον λόγο έχει ο κ. Κασιδιάρης για τρία λεπτά.
ΗΛΙΑΣ ΚΑΣΙΔΙΑΡΗΣ: Κατά την πρωτολογία µας τονίσαµε ότι

η τροπολογία που κατέθεσε ο αρµόδιος Υπουργός του ΣΥΡΙΖΑ
για τις offshore δεν µπορούσε στην αρχική µορφή της να γίνει
ανεκτή και δεκτή, διότι επί της ουσίας αµνήστευε το «µαύρο» πο-
λιτικό χρήµα και όσους πολιτικούς έχουν διαπράξει οικονοµικό
έγκληµα, δηµιουργώντας παράνοµα offshore σε φορολογικούς
παραδείσους.

Βλέπουµε κάποιες διαφοροποιήσεις και θα ψηφίσουµε εν τέλει
τη συγκεκριµένη τροπολογία, αφότου διαφοροποιήθηκε, παρ’ ότι
δεν µας καλύπτει. Και η Χρυσή Αυγή, όταν κυβερνήσει αυτήν τη
χώρα, θα απαγορεύσει σε κάθε πολιτικό παράγοντα, σε Βουλευ-
τές, Υπουργούς, δηµάρχους, σε όσους εµπλέκονται στα κοινά,
όχι µόνο να έχουν offshore, αλλά και να έχουν γενικώς επιχειρή-
σεις στο εξωτερικό, καταθέσεις και οµόλογα σε τράπεζες του
εξωτερικού. 

Κάθε πολιτικό πρόσωπο πρέπει να έχει την υποχρέωση, εάν
διατηρεί επιχείρηση, να διατηρεί την επιχείρηση στην Ελλάδα και
να πληρώνει φόρους µόνο στην Ελλάδα και οι καταθέσεις του να
είναι µόνο σε ελληνικές τράπεζες. Έχουµε αναφέρει πλείστα πα-
ραδείγµατα κυβερνητικών παραγόντων, Υπουργών του ΣΥΡΙΖΑ,
τους αρµόδιους Υπουργούς που έφεραν τα νέα επαχθή µνηµόνια
στην Ελλάδα µε τεράστιες καταθέσεις: Τσακαλώτος 876.000
ευρώ, Σταθάκης 827.000 ευρώ στην «BLACKROCK», στην «JP
MORGAN», κεφάλαια εκτός Ελλάδος, τα οποία πρέπει να επανα-
πατριστούν.

Θα τονίσω, όµως, -και θα επιµείνω στο σηµείο αυτό- την πλήρη
ανυπαρξία του κόµµατος της Νέας Δηµοκρατίας, που έχει πάψει
προ πολλού να υφίσταται ως Αντιπολίτευση σε αυτήν την Αί-
θουσα. Δεν υπάρχει Αξιωµατική Αντιπολίτευση. Η µόνη δύναµη
που ασκεί αντιπολίτευση σε αυτήν την αντεθνική Κυβέρνηση
είναι το τρίτο πολιτικό κόµµα της χώρας, ο Λαϊκός Σύνδεσµος-
Χρυσή Αυγή. 

Είδαµε την Νέα Δηµοκρατία να εξαφανίζεται σήµερα, να φυ-
γοµαχεί και να κρύβεται. Και τι να πει άλλωστε για το ζήτηµα των
offshore; Τι να πει για τον Παπασταύρου, την λίστα Λαγκάρντ,
την λίστα Παναµά; Από την στιγµή, βέβαια, που ο ίδιος ο Μητσο-
τάκης έχει λάβει εντολή από την Μέρκελ να µην ασκεί αντιπολί-
τευση στον ΣΥΡΙΖΑ, έχει λάβει συγκεκριµένη εντολή από το
Ευρωπαϊκό Λαϊκό Κόµµα να είναι ανύπαρκτο το κόµµα της Νέας
Δηµοκρατίας σε αυτήν την Αίθουσα, γιατί ο ΣΥΡΙΖΑ είναι η πρώτη
επιλογή της διεθνούς τοκογλυφίας, για να περνά όλα αυτά τα
επαχθή µνηµόνια στην Ελλάδα.

Σε ό,τι αφορά τις υπόλοιπες τροπολογίες, θα καταψηφίσουµε,
βεβαίως, την τροπολογία του Υπουργείου Παιδείας. Ζητάµε
προσλήψεις εκπαιδευτικών µε αξιοκρατικά κριτήρια και προπαν-
τός, µέσω ΑΣΕΠ. Δεν µπορούµε να ακούµε, επιτέλους, έναν
ανεκδιήγητο Υπουργό Παιδείας να βγαίνει δηµόσια και να λέει
ότι είναι παρά φύση η διδασκαλία των αρχαίων ελληνικών. Γι’
αυτό έχουµε φτάσει σε αυτή τη σηµερινή κατάντια της νεοελλη-
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νικής εκπαίδευσης, που τα νέα παιδιά της Ελλάδος δεν ξέρουν
να οµιλούν την ελληνική γλώσσα.

Θα πούµε «ναι» στην τροπολογία για την αναβάθµιση της φοί-
τησης στις Στρατιωτικές Σχολές Μονίµων Υπαξιωµατικών του
Ναυτικού και της Αεροπορίας. Είναι ένα αίτηµα των Ενόπλων Δυ-
νάµεων. Εµείς σεβόµαστε και τιµούµε τις Ένοπλες Δυνάµεις.
Υπηρετήσαµε στις Ένοπλες Δυνάµεις, σε αντίθεση µε τους κυ-
βερνώντες που λούφαραν τη θητεία τους, που έχουν οδηγήσει
σήµερα, δυστυχώς, τον ελληνικό στρατό να κάνει θελήµατα λα-
θροµεταναστών και αυτό είναι ένα έγκληµα σε βάρος των Ενό-
πλων Δυνάµεων.

(Θόρυβος–διαµαρτυρίες από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Μη φωνασκείτε, όταν λέµε αλήθειες! Μη φωνασκείτε…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κύριε

Κασιδιάρη, έχετε υπερβεί τον χρόνο σας!
ΗΛΙΑΣ ΚΑΣΙΔΙΑΡΗΣ: …γιατί έχετε εξευτελίσει στην κυριολεξία

τις Ένοπλες Δυνάµεις της Ελλάδος.
Κλείνω, λοιπόν, λέγοντας ότι η Χρυσή Αυγή θα υπερψηφίσει

την τροπολογία για τις offshore, παρ’ ότι απαιτούµε καµµία off-
shore σε πολιτικό, καµµία κατάθεση πολιτικού παράγοντα σε
ξένη τράπεζα, καµµία επιχείρηση πολιτικού παράγοντα εκτός Ελ-
λάδος. Όλα αυτά θα τα κάνει πράξη ο Λαϊκός Σύνδεσµος Χρυσή
Αυγή.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Τον

λόγο έχει ο κ. Δανέλλης. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Εµείς εκφράζουµε την ικανοποίησή µας προς τον κ. Παρα-

σκευόπουλο για την αποδοχή των ενστάσεών µας και γι’ αυτό
χαιρετίζουµε τις βελτιώσεις τις οποίες έφερε. 

Θέλω, όµως, να επαναφέρω, κύριε Υπουργέ, και την άλλη πα-
ρατήρησή µας, σε σχέση µε την ολοκληρωτική απαγόρευση συµ-
µετοχής πολιτικών προσώπων και των συγγενών τους πρώτου
βαθµού σε οποιαδήποτε εξωχώρια επιχείρηση. Γιατί ξαναλέω ότι
η αντισυνταγµατικότητα, το απόλυτο αυτών των διατάξεων, ου-
σιαστικά θα οδηγήσει και στη µη υλοποίηση, τη µη εφαρµογή
αυτού του νόµου. 

Γι’ αυτό, παρακαλώ πολύ, επανεξετάστε αυτό που σας προτεί-
ναµε, δηλαδή να ισχύει και για τους Υπουργούς και Βουλευτές
αυτό που προβλέπεται να ισχύσει στη δεύτερη παράγραφο της
τροπολογίας, την οποία µας έχετε καταθέσει. 

Τέλος, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλω να πω ότι η αποκα-
τάσταση του κλίµατος εµπιστοσύνης και αξιοπιστίας του πολιτι-
κού κόσµου, στο σύνολό του, µε την κοινωνία αποτελεί απόλυτη
προτεραιότητα όλων όσων πιστεύουµε στον κοινοβουλευτισµό.
Ας το έχουµε υπόψη µας, σε σχέση µε κάθε µας κίνηση, µε κάθε
µας επιλογή, µε κάθε µας απόφαση. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Τώρα

τον λόγο έχει ο κ. Καραθανασόπουλος για τρία λεπτά. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρό-

εδρε.
Είπαµε και πριν ότι η ουσία της όλης συζήτησης είναι στο πώς

το πολιτικό προσωπικό να φαίνεται κι όχι επί της ουσίας να είναι
τίµιο κι ηθικό. Γιατί το ξέρετε πολύ καλά ότι δεν µπορεί το πολι-
τικό προσωπικό της αστικής τάξης να είναι και τίµιο και ηθικό,
από τη στιγµή που, τουλάχιστον, ψηφίζει συστηµατικά νόµους
αντιλαϊκούς, ψηφίζει συστηµατικά νόµους που εξυπηρετούν τα
συµφέροντα του κεφαλαίου και των µονοπωλιακών οµίλων. Κι
όλη αυτή η δραστηριότητα, βεβαίως, αφήνει ανοιχτό το έδαφος,
για να αποκτήσει σχέσεις διαπλοκής µε το µεγάλο κεφάλαιο. 

Είπατε ότι την προηγούµενη διάταξη, το άρθρο 178, το φέρατε
–έτσι ισχυρίστηκε ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ-
για να είστε συνεπείς στις διεθνείς συµβάσεις. Σε ποιες διεθνείς
συµβάσεις; Σε αυτές των πιο αντιδραστικών οργανισµών, όπως
είναι ο οργανισµός GRECO, και στις εκθέσεις που αυτοί οι αντι-
δραστικοί οργανισµοί δίνουν στη δηµοσιότητα. 

Με το άρθρο 178 φέρατε ένα πιο ευνοϊκό καθεστώς, κύριε
Υπουργέ, σε νοµοθετικό πλαίσιο. Κι αν δεν ήταν πιο ευνοϊκό, δεν
θα φροντίζατε να το αλλάξετε µε τη σηµερινή τροπολογία, την
οποία φέρνετε. Από αυτή τη άποψη, από τη στιγµή που ισχύει

αυτό το ευνοϊκό φορολογικό καθεστώς, µε βάση τον Ποινικό Κώ-
δικα, θα µπορεί να αξιοποιηθεί από πράξεις, οι οποίες είχαν γίνει
στο παρελθόν.

Και το σηµερινό πλαίσιο µε την τροπολογία, που εµείς λέµε
από την αρχή ότι θα την ψηφίσουµε, και µε τις βελτιώσεις τις
οποίες έκανε ο κύριος Υπουργός κατά τη διάταξη, επί της ουσίας
θα αποδειχθεί άνθρακας ο θησαυρός. Γιατί θα αποδειχθεί άν-
θρακας ο θησαυρός; Γιατί σε ένα περιβάλλον απελευθέρωσης
της αγοράς, µε την ύπαρξη φορολογικών παραδείσων και µια
σειρά διακλαδικών οικονοµικών σχέσεων, καταλαβαίνετε πολύ
καλά ότι δεν µπορεί να εµφανιστεί το σύνολο των περιουσιακών
στοιχείων. 

Δεν µπορείτε να προστατευτείτε από εικονικές µεταβιβάσεις
περιουσιακών στοιχείων στο εξωτερικό. Είναι διαδεδοµένο φαι-
νόµενο αυτό το διάστηµα των εξήντα ηµερών που δώσατε. Και
βεβαίως, δεν είναι ολοκληρωµένο, από τη στιγµή που αφήνετε
ελεύθερες τις καταθέσεις στο εξωτερικό, την κατοχή οµολόγων
του εξωτερικού και διαφόρων άλλων χρηµατοπιστωτικών προ-
ϊόντων. Και βεβαίως, δεν δέχεστε, δεν τολµάτε ούτε καν να δείτε,
τις προτάσεις του ΚΚΕ για κατάργηση των απορρήτων, για ονο-
µαστικοποίηση των µετοχών.  

Από αυτή την άποψη, όσα επικοινωνιακά παιχνίδια κι αν κάνει
ο ΣΥΡΙΖΑ µε ονοµαστικές ψηφοφορίες για τη σηµερινή τροπο-
λογία -προσέξτε, γιατί οι πολλές επικοινωνιακές ντρίπλες µπορεί
να σας οδηγήσουν να βάλετε αυτογκόλ- όσο κι αν η Νέα Δηµο-
κρατία σάς βοηθάει µε την τακτική, την οποία έκανε, αποχωρών-
τας σήµερα από την Αίθουσα, είναι φανερό ότι δεν µπορεί να
κρυφτεί το βαθύτατα αντιλαϊκό, ταξικό πρόσηµο της Κυβέρνησης
ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ο κύ-
ριος Πρωθυπουργός έχει ζητήσει τον λόγο. 

Ορίστε, έχετε τον λόγο.
ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Κυρίες και

κύριοι συνάδελφοι, αποφάσισα να πάρω τον λόγο για πέντε
λεπτά, διότι είδα σήµερα να εξελίσσονται σε αυτήν την Αίθουσα
για ακόµη µία φορά κωµικοτραγικές σκηνές, όπως αυτή της απο-
χώρησης της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης.

Βεβαίως, θα περίµενε κανείς ότι σήµερα θα ερχόταν σε αυτήν
εδώ την Αίθουσα για να κατακεραυνώσει την Κυβέρνηση, όπως
έκανε τις τρεις τελευταίες µέρες, αφότου ένα πρωτοσέλιδο µιας
εφηµερίδας ανακάλυψε το µεγάλο σκάνδαλο! Ένα σκάνδαλο, βε-
βαίως, που δεν είχε τη δυνατότητα η Νέα Δηµοκρατία, η Αντιπο-
λίτευση και κανένας άλλος να ανακαλύψει, διότι –λέει- ήταν
επτάµισι χιλιάδες σελίδες το νοµοσχέδιο. 

Πράγµατι, οι σελίδες ήταν πολλές. Ήταν διακόσιες ογδόντα οι
σελίδες και όχι επτάµισι χιλιάδες. Μόνο που η συγκεκριµένη διά-
ταξη -το µεγάλο σκάνδαλο!- ήταν γνωστή σε όλους από τον
Οκτώβρη.

Δεν είναι, όµως, εκεί η ουσία. Η ουσία είναι ότι µας καλούσε
επί δύο συνεχόµενα εικοσιτετράωρα να έρθουµε στην Βουλή.
Και όταν αποφασίσαµε να έρθουµε στην Βουλή, για να δουν όλοι
πόσα απίδια βάζει ο σάκος και να καταλάβει και ο ελληνικός λαός
αυτήν την επικοινωνιακή αθλιότητα που παίζεται όλες αυτές τις
µέρες, το έβαλαν στα πόδια. 

Γι’ αυτό τον λόγο ζήτησα να µιλήσω. Διότι το ψέµα έχει κοντά
ποδάρια. Και όλα όσα εκτυλίχθηκαν τις τελευταίες µέρες απο-
δεικνύουν µια στρατηγική αδυναµία της Αξιωµατικής Αντιπολί-
τευσης να παράξει έναν σοβαρό πολιτικό αντίλογο, να ασκήσει
κριτική µε έναν πολιτικό λόγο που να έχει ειρµό, αρχή, µέση και
τέλος.

Και βεβαίως, αυτό δεν καθρεπτίζει µονάχα τη στάση της στο
συγκεκριµένο ζήτηµα. Δεν θα κουραστώ να µιλώ για ογκώδες
στρατηγικό αδιέξοδο της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης. Μιλάνε
για µεταρρυθµίσεις, καµώνονται τους µεταρρυθµιστές. Δεν
έχουν, όµως, να προτείνουν τίποτα ουσιαστικό, καµµία ουσια-
στική µεταρρύθµιση. Εκτός εάν οι µεταρρυθµίσεις είναι οι περι-
κοπές µισθών, συντάξεων και οι απολύσεις. 

Παριστάνουν τους εχθρούς του λαϊκισµού, αλλά βασίζουν την
αντιπολιτευτική τους ρητορική και στρατηγική στον πιο ακραίο
λαϊκισµό. Ο πολιτικός λόγος και όλες οι πολιτικές πρωτοβουλίες
της Νέας Δηµοκρατίας του κ. Μητσοτάκη είναι βασισµένες στα
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πρωτοσέλιδα εφηµερίδων, στα πρωτοσέλιδα των εφηµερίδων
της διαπλοκής και του κίτρινου Τύπου.

Ορισµένες φορές, όµως, πάει πολύ αυτό το κόµµα να κατηγο-
ρεί για τις offshore την Αριστερά και για παραθυράκια για off-
shore την Αριστερά, όταν ακόµα και σήµερα δεν υπάρχει λίστα,
που να µην είναι το όνοµα του κ. Παπασταύρου µέσα. Και βε-
βαίως, αυτήν την πρόκληση δεν επρόκειτο να την αφήσουµε ανα-
πάντητη. 

Ας δούµε, όµως, ποια ήταν αυτή η διάταξη, η οποία δηµιούρ-
γησε τόσο θόρυβο και αυτές τις υποκριτικές αθυροστοµίες.
Ήταν µια διάταξη η οποία προέβλεπε µε σαφήνεια, ακολουθών-
τας τις διεθνείς καλές πρακτικές, το σε ποιες χώρες απαγορευό-
ταν να έχει οποιαδήποτε επαγγελµατική συναλλαγή κάθε πολιτι-
κό πρόσωπο. Ρυθµίζαµε, µε βάση τις συστάσεις της GRECO, µία
απαγόρευση, η οποία ακουγόταν όµορφη στα αυτιά, αλλά ήταν
παντελώς έωλη, στον βαθµό που δεν διευκρινιζόταν ποιες ήταν
αυτές οι χώρες και κατέληγε µε µαθηµατική ακρίβεια -όπως το
παρελθόν έχει δείξει πολλές φορές- σε συνεχείς αθωώσεις.

Και ποιο ήταν, λοιπόν, το φοβερό ατόπηµα, το οποίο πράξαµε;
Επιλέξαµε µια µέθοδο που δεν θα άφηνε παραθυράκι, για να
µπορεί να πέσει οποιαδήποτε υπόθεση.

Παρ’ όλα αυτά, όµως, σηκώθηκε µεγάλος κουρνιαχτός. Η Αν-
τιπολίτευση, συνεπικουρούµενη ή καθοδηγούµενη –θα πω εγώ-
από γνωστά µέσα ενηµέρωσης, προσπάθησε να διαστρεβλώσει
την πραγµατικότητα και να αφήσει κενά για την ηθική υπόσταση
αυτής της Κυβέρνησης, δηµιουργώντας όµως µε αυτήν την προ-
παγάνδα ακόµα µια πληγή στο πολιτικό σύστηµα απέναντι στην
κοινή γνώµη.

Και αυτή είναι µια απαράδεκτη τακτική. Διότι, εάν ο στόχος
είναι η αντιπαράθεση µεταξύ Κυβέρνησης και Αντιπολίτευσης,
δεν καταλαβαίνουν κάποιοι ότι µε αυτόν τον τρόπο οι µόνοι οι
οποίοι δυναµώνουν είναι αυτοί οι οποίοι έχουν επιλέξει να βρί-
σκονται στην άκρα δεξιά του πολιτικού φάσµατος και να κατη-
γορούν συλλήβδην το πολιτικό σύστηµα.

Η λογική, βεβαίως, δεν είναι ότι η Αξιωµατική Αντιπολίτευση
είναι άσπιλη και αµόλυντη. Δεν το λένε. Λένε: «Κι εσείς τα ίδια µε
εµάς είστε». Αυτό θέλουν να περάσουν στον ελληνικό λαό. Και
ποιος κερδίζει απ’ αυτό; Η λογική ότι όλοι είναι µέσα στο βούρκο.
Όλοι είναι µέσα σ’ αυτό το βούρκο. Δεν µπορούσε, λοιπόν, αυτό
να µείνει αναπάντητο. 

Ερχόµαστε, λοιπόν, σήµερα, ακριβώς για να µην υπάρχει καµ-
µία απολύτως σκιά που δηµιούργησαν αυτές τις ηµέρες οι θια-
σώτες του λαϊκισµού, καµµιά σκιά πάνω στο πολιτικό σύστηµα
και καµµία σκιά πάνω από την Κυβέρνηση και τους Βουλευτές
της κυβερνητικής πλειοψηφίας, που δίνουµε µια µάχη για ζητή-
µατα που έχουν να κάνουν µε τη διαπλοκή, µε την κάθαρση. Και
φέρνουµε µια βελτιστοποίηση της προηγούµενης ρύθµισης,
πράγµατι µε απόλυτο τρόπο, κάποιοι θα πουν και υπερβολικό.
Όµως, µόνο µε υπερβολές µπορεί κανείς να απαντήσει στη
λάσπη και στη χυδαιότητα. 

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
Και λέµε, λοιπόν, ότι κανένας πολιτικός δεν θα έχει από δω και

στο εξής το δικαίωµα συµµετοχής της εταιρείας, όχι µόνο σε
χώρες µη συνεργαζόµενες, εξωχώριες εταιρείες, όπως λέγονται,
οι λεγόµενες offshore, αλλά σε καµµία εταιρεία στο εξωτερικό,
οπουδήποτε στον κόσµο, είτε έχει προνοµιακό φορολογικό συν-
τελεστή είτε δεν έχει είτε είναι στη µαύρη λίστα είτε δεν είναι.
Και αυτό, διότι δεν µπορούµε να ανεχθούµε ως πολιτικό σύ-
στηµα, όχι µόνο ως Κυβέρνηση, άλλη µια πληγή πάνω στο πολι-
τικό σύστηµα. 

Όποιος εκτίθεται στην πολιτική, λοιπόν, είτε ως Βουλευτής είτε
ως ασκών εξουσία από τα κυβερνητικά έδρανα είτε από την το-
πική αυτοδιοίκηση, ας έχει τις δραστηριότητές του για όσο εκτί-
θεται στα κοινά µόνο εντός της επικράτειας. Καθαρές λύσεις,
καθαρά λόγια για όλους και ο καθένας ας έρθει αντιµέτωπος µε
τις ευθύνες του. Αυτό προτείναµε. 

Και το ερώτηµα είναι: Γιατί η Νέα Δηµοκρατία το έβαλε στα
πόδια, γιατί αποχώρησε; Δύο είναι οι πιθανές αιτίες: Είτε διότι
συνειδητοποίησαν ότι θα είχαν τεράστιες απώλειες κατά την ονο-
µαστική ψηφοφορία, οι οποίες θα τους εξέθεταν, είτε επειδή τρέ-
χουν να προλάβουν την προθεσµία των εξήντα ηµερών, για να

δηλώσουν τη συµµετοχή τους σε µετοχικό κεφάλαιο εταιρειών
του εξωτερικού. 

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
Για να τελειώνει, λοιπόν, αυτό το παραµύθι. Εµείς δεν έχουµε

να φοβηθούµε τίποτα, γιατί εµάς δεν µας κρατάει κανένας στο
τσεπάκι του, γιατί δεν είναι τα δικά µας στελέχη στις διάφορες
λίστες, δεν είναι τα δικά µας στελέχη στα Panama papers, ούτε
στα ηµερολόγια του κ. Χριστοφοράκου ούτε στα payrolls της
“SIEMENS” και των πολυεθνικών που κατέστρεψαν τη χώρα και
υποθήκευσαν το µέλλον του ελληνικού λαού. 

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
Είµαστε εδώ µε το µέτωπο καθαρό και δίνουµε έναν έντιµο

αγώνα, προκειµένου µέρα µε τη µέρα να ανακτήσει το ύψος του
ο ελληνικός λαός και η ελληνική κοινωνία, έναν έντιµο αγώνα για
τον ελληνικό λαό, µέσα σε συνθήκες χρεοκοπίας που δεν δηµι-
ουργήσαµε εµείς. Και αυτόν τον έντιµο αγώνα θα συνεχίσουµε
να τον δίνουµε. 

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ευχα-

ριστούµε τον κύριο Πρωθυπουργό.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΘΕΟΔΩΡΑΚΗΣ (Πρόεδρος του κόµµατος Το Πο-

τάµι): Κυρία Πρόεδρε, παρακαλώ τον λόγο για πέντε λεπτά.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Τον

λόγο έχει ο κ. Θεοδωράκης.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΘΕΟΔΩΡΑΚΗΣ (Πρόεδρος του κόµµατος Το Πο-

τάµι): Κύριοι συνάδελφοι, νοµίζω ότι αυτό που χαρακτηρίζει την
Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ -και το λέω µε λύπη µου- είναι ένα πε-
ρισσό θράσος. Και να σας πω γιατί: Υπάρχει µια διάταξη. Αν είναι
σωστή αυτή η διάταξη, η Κυβέρνηση πρέπει να συνεχίσει να την
υπερασπίζεται και δεν έχει λόγο να υποχωρεί, επειδή κάποιες
εφηµερίδες την κατακρίνουν. 

Παρένθεση: Μεταξύ των εφηµερίδων που την κατακρίνουν
είναι και η εφηµερίδα ΑΥΓΗ. Και αυτή όργανο της Αντιπολίτευ-
σης; Κλείνει η παρένθεση. 

Το ένα, λοιπόν, είναι ότι η Κυβέρνηση ή θα πρέπει να επιµείνει
σε αυτήν τη διάταξη ή θα πρέπει να ζητήσει συγγνώµη και από
την Αντιπροσωπεία και από τον ελληνικό λαό. 

Τώρα, για τα άλλα που ακούσαµε, και ευτυχώς που ο Πρωθυ-
πουργός δεν τα είπε ο ίδιος -εκτός αν έχασα τα πρώτα λεπτά της
οµιλίας του, περί ηθικού πλεονεκτήµατος που είναι καταγεγραµ-
µένο στο DNA- αρκετοί απ’ αυτούς που διώκονται σήµερα και κά-
ποιοι από τους οποίους είναι στη φυλακή και είναι Υπουργοί
έχουν ξαναπεί τη θεωρία του ηθικού DNA. Στην πολιτική δεν
υπάρχει ηθικό DNA. ‘Ολα αποδεικνύονται στην πράξη, στις κυ-
βερνητικές αποφάσεις, στην καθηµερινή πολιτική.

Εµείς τι λέµε; Λέµε ξεκάθαρα ότι οι πολιτικοί δεν µπορούν να
έχουν offshore εταιρείες, δεν µπορούν να έχουν κρυφή επιχειρη-
µατική δραστηριότητα και εδώ συµφωνούµε όλοι. Εάν πάµε,
όµως, σε µία υπερβολή, όπως ο ίδιος ο Πρωθυπουργός αποκά-
λεσε και είπε ότι πάµε σε µια ακραία, υπερβολική διάταξη, πού
είναι η παγίδα; Η παγίδα είναι –και την ξέρετε- ότι θα καταπέσει
και θα πάµε πάλι από το µηδέν. Θα καταπέσει στα συνταγµατικά
δικαστήρια, θα καταπέσει στα ευρωπαϊκά δικαστήρια και θα ξα-
ναπάµε από το µηδέν. 

Δεν είναι πρέπον, ο Πρωθυπουργός ενός κοινοβουλευτικού
καθεστώτος, να µιλάει και να λέει ότι «εις γνώση µας πάµε σε µια
υπερβολική, ακραία διάταξη». Για να καλύψουµε τι; 

Και υπάρχει ένα ερώτηµα. Η Κυβέρνηση ήθελε να ρυθµίσει το
θέµα µε τις offshore. Δεν είναι νοµικός και δεν θα γίνουµε σή-
µερα. Ρωτώ: Αυτή η πολύ σηµαντική υπόθεση που έχει απασχο-
λήσει τόσο τον ελληνικό λαό γιατί δεν τέθηκε ελάχιστα σε δια-
βούλευση, γιατί δεν πήγε ελάχιστα στις επιτροπές της Βουλής,
στην Επιτροπή «πόθεν έσχες»; Άνθρωποι οι οποίοι ασχολούνται
συνέχεια να γνωµατεύσουν γι’ αυτήν τη διάταξη. 

Υπήρξε, λοιπόν, µια διάταξη που θα πρέπει να αποδεχτείτε ότι
ή είναι προϊόν πονηρής επεξεργασίας ή είναι προϊόν ασχετοσύ-
νης. Επιλέξτε ένα από τα δύο: Ή υπερασπιστείτε την ή ζητήστε
συγγνώµη και πάρτε την πίσω.

Εµείς, το Ποτάµι, λέµε και κάτι άλλο. Ότι όσον αφορά το πο-
λιτικό προσωπικό της χώρας -και εδώ δεν αναφέροµαι µόνο
στους Βουλευτές, αναφέροµαι στους Υπουργούς, στους δηµάρ-
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χους, στους γενικούς γραµµατείς, όλους αυτούς που έχουν το-
ποθετηθεί και διοικούν τα πολιτικά πράγµατα της χώρας- δεν θα
πρέπει οι κύριες καταθέσεις τους να είναι στο εξωτερικό. Θα
πρέπει, λοιπόν, εάν δεν υπάρξει νοµοθετική ρύθµιση, να υπάρχει
µία αυτοδέσµευση των κοινοβουλευτικών οµάδων ότι δεν µπο-
ρούν οι κύριες καταθέσεις να είναι στο εξωτερικό. 

Και λέω «κύριες», για να αντιµετωπίσω αυτόν τον µικρό διά-
λογο που αρχίζει και γίνεται, ότι αν κάποιος έχει είκοσι χιλιάρικα,
για να σπουδάσει το παιδί του, θα πρέπει να µην τα έχει; Βεβαίως
να τα έχει, αλλά οι κύριες καταθέσεις του θα πρέπει να είναι στη
χώρα. Δεν µπορούν οι ιδέες µας να είναι στη χώρα και οι κατα-
θέσεις µας να είναι στο εξωτερικό.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Ποταµιού)
Τελειώνοντας, γιατί δεν είναι προγραµµατισµένο να κάνουµε

όλοι µακρές τοποθετήσεις, εµείς καλούµε από την πρώτη στιγµή
την Κυβέρνηση να συγκρουστεί µε τη διαφθορά και τη διαπλοκή.
Ήταν το πνεύµα της πρώτης µας οµιλίας τον Φλεβάρη του 2015
εδώ στη Βουλή. Όµως, οι αποφάσεις που φέρνετε, κύριε Τσίπρα,
είναι αποσπασµατικές. 

Πριν από δυο µήνες, στις 29 Μαρτίου, στη Βουλή –το θυµά-
στε- αναφερθήκατε σε δεκατρείς υποθέσεις, που µαρτυρούν δια-
πλοκή και διαφθορά. Τι κάνατε; Πέρα από το να το καταγγείλετε
εκείνη τη στιγµή, για να εισπράξετε ένα χειροκρότηµα, τι κάνατε;

Εµείς, λοιπόν, ζητάµε συγκεκριµένες ενέργειες και είµαστε
ανοιχτοί στον οποιονδήποτε διάλογο, που θα αντιµετωπίσει ένα
καρκίνωµα της πολιτικής, που ακολουθεί την πολιτική ζωή από
τη Μεταπολίτευση µέχρι σήµερα και δυστυχώς δείχνει να ακο-
λουθεί και τη δική σας καθεστωτική πορεία.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Ποταµιού)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Και ε-
µείς σας ευχαριστούµε.

Τον λόγο έχει ζητήσει ο κύριος Πρωθυπουργός.
Κύριε Πρόεδρε, έχετε το λόγο.
ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Κυρία Πρό-

εδρε, δεν ήξερα ότι όταν φεύγει από την Αίθουσα ο κ. Μητσοτά-
κης, αφήνει στο πόδι του τον κ. Θεοδωράκη.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Παρ’ όλα αυτά, θα απαντήσω σ’ αυτά τα οποία είπε, διότι η το-

ποθέτησή του ήταν µια ακόµη συνηγορία στη Νέα Δηµοκρατία. 
(Θόρυβος από την πτέρυγα του Ποταµιού)

Ναι, σας άκουσα µε προσοχή, µην διακόπτετε. Σας έχει κατα-
λάβει ο ελληνικός λαός, δεν χρειάζεται εγώ να αντιδικήσω µαζί
σας. 

Για άλλη µια φορά ήρθατε εδώ, για να σχοινοβατήσετε ανά-
µεσα σε έναν λόγο που φαντάζει λόγος σοβαρός, τεκµηριωµένος
και ήρεµος και στον λαϊκισµό. Και θα σας εξηγήσω γιατί. 

Εάν θυµάµαι καλά, κύριε Θεοδωράκη, υπερψηφίσατε και εσείς
αυτή τη διάταξη, τη φοβερή και σκανδαλώδη τροπολογία, την
οποία φέραµε και µάλιστα χωρίς να έχει καταλάβει κανείς τίποτε,
για να ανοίξουµε δήθεν παράθυρο για τους πολιτικούς σε off-
shore εταιρείες στο εξωτερικό. Την υπερψηφίσατε. 

Παρ’ όλα αυτά, ήσασταν από τους πρώτους –το Ποτάµι- που
έβγαζε ανακοινώσεις επί τρεις ηµέρες ακραίου λαϊκισµού, κα-
ταγγέλλοντας τον ΣΥΡΙΖΑ, όπως φυσικά και η Νέα Δηµοκρατία
του κ. Μητσοτάκη, που το έβαλε σήµερα στα πόδια και το
ΠΑΣΟΚ…

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Εµείς δεν ψηφίσαµε.
ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Ναι, εσείς

δεν ψηφίσατε. Γι’ αυτό εσείς τουλάχιστον έχετε µια σταθερή
θέση. 

Και η Ένωση Κεντρώων, που επίσης κατήγγειλε, ήταν στο
«ΠΑΡΩΝ», αν δεν κάνω λάθος. 

Εσείς που υπερψηφίσατε, ωσάν να µην συµβαίνει τίποτε, βγή-
κατε τις επόµενες µέρες, για να σύρετε και εσείς –µην χάσετε!-
τον χορό του λαϊκισµού. Να, λοιπόν, ποια είναι η Αριστερά, θέλει
να ευνοήσει τη δυνατότητα να έχει offshore, διότι κάποιους κρύ-
βει. Και ήρθατε σήµερα εδώ ως συνήγορος του απόντος, για να
µας πείτε τι; Ότι ήταν ορθή εκείνη η τροπολογία την οποία ψη-
φίσαµε και τώρα κάνουµε λάθος γιατί κάνουµε υπερβολή; Τότε
γιατί επί τρεις ηµέρες µας καταγγείλατε; Τι ακριβώς έρχεστε να

µας πείτε;
Μας λέτε, κύριε Θεοδωράκη, ότι θα καταπέσει, ακριβώς διότι

είναι υπερβολική. Και αναρωτιέµαι: Ποιος θα προσφύγει, για να
καταπέσει; Κάποιος από εδώ;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Ενώ, όµως, µας λέτε ότι θα καταπέσει αυτή η ρύθµιση, που

φέρνουµε εµείς σήµερα, για να αποκαταστήσουµε την τιµή και
την υπόληψη του πολιτικού συστήµατος –γι’ αυτό λέω ότι παλαν-
τζάρετε, σχοινοβατείτε ανάµεσα στη δήθεν σοβαρή πολιτική κρι-
τική και στον λαϊκισµό- καταθέτετε και τη λαϊκίστικη πρόταση να
αφαιρέσουµε και τη δυνατότητα σε οποιονδήποτε να έχει και τα
λεφτά στο εξωτερικό. Αυτό δεν θα καταπέσει. Δηλαδή, µας λέτε,
σε χώρα της Ευρωπαϊκής Ένωσης να µην έχει το δικαίωµα κά-
ποιος, που σπουδάζει το παιδί του στο εξωτερικό να έχει χρή-
µατα σε κάποια τράπεζα εκεί. Αυτό δεν θα καταπέσει, αλλά θα
καταπέσει η πρόταση την οποία καταθέτουµε εµείς, για να φύγει
κάθε, µα κάθε, υπόνοια πάνω από το πολιτικό σύστηµα.

Κύριε Θεοδωράκη, σας βλέπω ότι θέλετε να απαντήσετε. Μπο-
ρείτε να απαντήσετε όσο θέλετε, ένα πράγµα εγώ θα πω και δεν
θα ξαναµιλήσω. Αυτή εδώ η Κυβέρνηση και εγώ προσωπικά δεν
πρόκειται «να ανεχθούµε µύγα στο σπαθί µας» σε θέµατα ηθικής.
Σε θέµατα ηθικής «ούτε µύγα στο σπαθί »ας”!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Το ηθικό πλεονέκτηµα, το παλιό πολιτικό σύστηµα ούτε σε σα-

ράντα χρόνια δεν µπορεί να το ανακτήσει από εµάς. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΣΤΑΥΡΟΣ ΘΕΟΔΩΡΑΚΗΣ (Πρόεδρος του κόµµατος Το Πο-
τάµι): Κυρία Πρόεδρε, µπορώ να έχω τον λόγο;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κύριε
Θεοδωράκη, θέλετε να δώσω τον λόγο στον κ. Λεβέντη;

ΣΤΑΥΡΟΣ ΘΕΟΔΩΡΑΚΗΣ (Πρόεδρος του κόµµατος Το Πο-
τάµι): Ρωτάω κάτι συγκεκριµένο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Θέλετε
τον λόγο τώρα; Ωραία!

Κύριε Θεοδωράκη, έχετε τον λόγο.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΘΕΟΔΩΡΑΚΗΣ (Πρόεδρος του κόµµατος Το Πο-

τάµι): Την υπόθεση περί της µύγας, αυτές ειδικά τις µέρες να
µην τη λέτε, κύριε Πρωθυπουργέ. Τα ίδια λέγατε και για τα µνη-
µόνια, ότι θα τα σκίσετε µε έναν νόµο και ότι δεν θα «δεχθείτε
µύγα στο σπαθί »ας”. Το τι κάνετε, το ξέρουµε.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Προσέξτε! Δύο συγκεκριµένες απαντήσεις: Θα ήθελα, παρά

την κούρασή σας, να είστε πιο προσεκτικός όταν µιλάνε και οι
αντίπαλοί σας και να µην ακούτε µόνο τους φίλους σας και τα
χαρτιά που σας δίνουν. 

Εµείς, δεν είπαµε να υπάρξει νοµοθέτηση. Είπαµε να υπάρξει
δέσµευση των Κοινοβουλευτικών Οµάδων, άρα και του ΣΥΡΙΖΑ,
ότι οι κύριες καταθέσεις των Βουλευτών δεν µπορούν να είναι
στο εξωτερικό. Κάντε το, να το κάνουµε! Εµείς το κάνουµε και
το έχουµε δηλώσει εδώ και τρεις µέρες. Δεν ξέρω αν θα συµφω-
νήσουν κάποιοι Βουλευτές και κάποιοι Υπουργοί σας, εκ των
οποίων κάποιοι Υπουργοί σας θυµάστε ότι είχαν προβλήµατα
«πόθεν έσχες» και χρειάστηκε ειδική απόφαση της επιτροπής για
να τα ξεπεράσουν.

Τώρα, το τελικό, γι’ αυτό που µε προκαλείτε: Το Ποτάµι δεν
χρειάζεται «κακά» δάνεια. Δεν χρειάζεται δάνεια παλιάς κακής
πολιτικής. Τα δάνεια της παλιάς κακής πολιτικής τα έχει πάρει ο
ΣΥΡΙΖΑ. 

Λέτε για εµάς, εάν συµβουλευόµαστε ή αν αναπληρώνουµε
τους παλιούς, και σας λέω ότι εσείς έχετε στο επιτελείο σας αν-
θρώπους του Άκη Τσοχατζόπουλου, ανθρώπους που έχουν διωχ-
θεί, που έχουν κλέψει πολιτικό χρήµα.

(Έντονες διαµαρτυρίες από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Σας πα-

ρακαλώ, κύριοι συνάδελφοι, ηρεµήστε!
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Ποιος; Πες έναν, τουλάχιστον!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Σας πα-

ρακαλώ, ψυχραιµία!
ΓΕΡΑΣΙΜΟΣ (ΜΑΚΗΣ) ΜΠΑΛΑΟΥΡΑΣ: Κυρία Πρόεδρε, ζητώ

τον λόγο επί προσωπικού! Να το πάρει πίσω!
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Τώρα να µας πει ονόµατα!

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΛΣΤ’ - 1 ΙΟΥΝΙΟΥ 2016 10629



ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κύριε
Θεοδωράκη, όταν λέτε αυτά, πρέπει, αν θέλετε, να πείτε και ονό-
µατα ή να ανακαλέσετε, γιατί δηµιουργείται πρόβληµα!

Ο κ. Λεβέντης έχει τον λόγο.
ΓΕΡΑΣΙΜΟΣ (ΜΑΚΗΣ) ΜΠΑΛΑΟΥΡΑΣ: Μας προσέβαλε ό-

λους! Να ζητήσει συγγνώµη! 
Κυρία Πρόεδρε, ζητώ τον λόγο επί προσωπικού!
(Θόρυβος στην Αίθουσα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ηρεµή-

στε, κύριοι συνάδελφοι!
Κύριε Θεοδωράκη, ακούτε τώρα, η τοποθέτησή σας…
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Κύριε Θεοδωράκη, θέλουµε µπρο-

στά στους Έλληνες πολίτες να πείτε ένα όνοµα!
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Κυρία Πρόεδρε, ζητώ τον λόγο

επί προσωπικού!
ΣΤΑΥΡΟΣ ΘΕΟΔΩΡΑΚΗΣ (Πρόεδρος του κόµµατος Το Πο-

τάµι): Τον Πρωθυπουργό ρωτήστε!
ΓΕΡΑΣΙΜΟΣ (ΜΑΚΗΣ) ΜΠΑΛΑΟΥΡΑΣ: Κυρία Πρόεδρε, να

ανακαλέσει! Είναι απαίτηση όλης της Κοινοβουλευτικής Οµάδας!
(Θόρυβος στην Αίθουσα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Σας πα-
ρακαλώ, κύριοι συνάδελφοι, ηρεµήστε. 

Κύριε Θεοδωράκη, σας παρακαλώ, βοηθήστε λίγο την διαδι-
κασία, επειδή µας ακούει και ο ελληνικός λαός.

(Έντονες διαµαρτυρίες από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Κύριοι συνάδελφοι, αφήστε µε να µιλήσω! Ή ανακαλέστε αυτό

που είπατε ή πείτε ένα όνοµα, που κατά τη γνώµη σας έχει αυτά
τα προβλήµατα. Δεν µπορώ να κάνω κάτι άλλο! 

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Κυρία Πρόεδρε, παραβιάζει τη δε-
οντολογία της Βουλής! Να πάρει τον λόγο να ανακαλέσει!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
(Θόρυβος στην Αίθουσα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Θα ζη-
τήσω δύο λεπτά διακοπή, για να µπορέσουµε να ηρεµήσουµε και
να προχωρήσουµε στη διαδικασία. 

(Θόρυβος-διαµαρτυρίες από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΓΕΡΑΣΙΜΟΣ (ΜΑΚΗΣ) ΜΠΑΛΑΟΥΡΑΣ: Να το πάρει πίσω!
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΗΓΟΥΜΕΝΙΔΗΣ: Δεν λύνεται το πρόβληµα µε τη

διακοπή!
(Θόρυβος-διαµαρτυρίες από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Δεν γί-
νεται µε αυτούς τους όρους. Δεν γίνεται! 

ΓΕΡΑΣΙΜΟΣ (ΜΑΚΗΣ) ΜΠΑΛΑΟΥΡΑΣ: ...(δεν ακούστηκε)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Θέ-

λουµε να εκτονωθεί λίγο η κατάσταση. Ο κ. Θεοδωράκης άκουσε
το αίτηµα.

ΓΕΡΑΣΙΜΟΣ (ΜΑΚΗΣ) ΜΠΑΛΑΟΥΡΑΣ: Κυρία Πρόεδρε, θέ-
λουµε να λυθεί το θέµα!

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΗΓΟΥΜΕΝΙΔΗΣ: Δεν µπορεί να προσβάλλει…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Αφήστε

τώρα…
Ζητάω δύο λεπτά διακοπή.

(ΔΙΑΚΟΠΗ)
(ΜΕΤΑ ΤΗ ΔΙΑΚΟΠΗ)

(Θόρυβος στην Αίθουσα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Παρα-

καλώ, καθίστε όλες και όλοι κάτω για να ξεκινήσουµε. Επιτέλους,
δεν γίνεται έτσι!

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Κυρία Πρόεδρε, είναι καθ’
υποτροπή. Είναι προσβολή! Το έχει ξανακάνει, λέγοντάς µας ανε-
πάγγελτους! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κύριε
Παπαδόπουλε, καθίστε! 

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Κυρία Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο
επί της διαδικασίας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ηρεµή-
στε λίγο!

Τι θέλετε, κύριε Φάµελλε; 
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Κυρία Πρόεδρε, µε συγχωρείτε

πάρα πολύ, να µε συγχωρεί και ο Πρόεδρος ο οποίος ετοιµαζό-
ταν να µιλήσει, αλλά οφείλουµε -και πιστέψτε µε, είµαστε σε δύ-

σκολη θέση, δεν θέλουµε να αναδείξουµε κανένα ζήτηµα- για
τους κανόνες της κοινοβουλευτικής δεοντολογίας, αλλά και της
δηµοκρατίας να ζητήσουµε από τον κ. Θεοδωράκη ή από το Πο-
τάµι –δεν θέλω να δηµιουργήσουµε καµµία ένταση- επειδή µπο-
ρεί να ειπώθηκε κάτι εν τη ρύµη του λόγου ως µεγαλοστοµία, να
αποσυρθεί ή σε κάθε περίπτωση να κατονοµαστεί. Ειδάλλως, εί-
µαστε υποχρεωµένοι να δηλώσουµε ότι η τοποθέτηση του Προ-
έδρου του Ποταµιού ήταν ψευδής ή συκοφαντική.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Δηλαδή, δεν είναι συκοφαντικό…
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Όµως νοµίζω ότι µπορούµε –και έχω

τη δυνατότητα- ποιοτικά, επειδή σήµερα ανοίγουµε ένα σηµαν-
τικό κεφάλαιο της µάχης της χώρας µας κατά της διαφθοράς,
να λύσουµε αυτό το θέµα χωρίς ένταση. 

(Θόρυβος στην Αίθουσα από την πτέρυγα του Ποταµιού)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Έγινε

µια πρόταση από τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο του ΣΥΡΙΖΑ.
Επειδή ο κ. Θεοδωράκης απουσιάζει, αλλά υπάρχει ο Κοινοβου-
λευτικός Εκπρόσωπος του Ποταµιού, εάν, κύριε Δανέλλη, θέλετε
να πείτε κάτι επ’ αυτού –διότι, όπως ξέρετε, έχουν ακούσει οι
Βουλευτές αυτές τις µέρες πάρα πολλά και η συλλογική ευθύνη
όταν αποδίδεται, δηµιουργεί ζητήµατα και πρέπει να είµαστε
προσεκτικοί- πείτε το, για να δούµε πώς θα προχωρήσουµε. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Οφείλουµε να είµαστε ψύχραιµοι και
να αποφεύγουµε κάθε λαϊκισµό και κάθε υποκρισία στις δύσκο-
λες στιγµές που περνάµε όλοι.

Ο κ. Θεοδωράκης ήρθε, είναι εδώ και φαντάζοµαι ότι θα µιλή-
σει ο ίδιος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κύριε
Θεοδωράκη, ακούσατε τι ειπώθηκε. 

Ορίστε, έχετε τον λόγο.   
ΣΤΑΥΡΟΣ ΘΕΟΔΩΡΑΚΗΣ (Πρόεδρος του κόµµατος Το Πο-

τάµι): Ξαφνιάζοµαι, κύριοι συνάδελφοι, που κάποιοι εκπλήσσον-
ται µε µια αλήθεια, η οποία αποτυπώνεται και σε συγκεκριµένα
ονόµατα. Και η αλήθεια αυτή είναι ότι οι βασικότεροι συνεργάτες
του Άκη Τσοχατζόπουλου που είναι στη φυλακή, είναι στελέχη
αυτή τη στιγµή της Κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ, είτε σε υπουργικές θέ-
σεις –κάποιοι- είτε στον ΣΥΡΙΖΑ, είτε στο Γραφείο του Πρωθυ-
πουργού. Είναι ζητήµατα που δεν λέγονται πρώτη φορά. Τα
έχουµε πει, τα έχουµε ξαναπεί και τα ξέρει και η πλειονότητα των
Βουλευτών! 

(Θόρυβος στην Αίθουσα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΝΕΚΤΑΡΙΟΣ ΣΑΝΤΟΡΙΝΙΟΣ: Ποιος; Πες ονόµατα! 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κύριε

Θεοδωράκη, εφ’ όσον δεν µπορείτε να πείτε κάτι συγκεκριµένο,
θα ζητήσω να διαγραφεί από τα Πρακτικά και η προηγούµενη το-
ποθέτησή σας και αυτή. Καθένας κρίνει από αυτά που λέτε. Δεν
γίνεται! 

Τον λόγο έχει ο κύριος Πρωθυπουργός. 
ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Κυρία Πρό-

εδρε, δόθηκε η δυνατότητα στον Πρόεδρο του Ποταµιού να πει
κάτι πολύ απλό, ότι εν τη ρύµη του λόγου του είπε µια κουβέντα
παραπάνω. Επιµένει, όµως. Διότι στην τοποθέτησή του δεν είπε
γενικά και αόριστα, όπως στη δεύτερη φάση, ότι υπήρχαν στε-
λέχη του ΠΑΣΟΚ. Όλα τα στελέχη του ΠΑΣΟΚ εκείνη την πε-
ρίοδο ήταν συνεργάτες, συνεργάζονταν µε το κορυφαίο τότε
στέλεχος της κυβέρνησης του ΠΑΣΟΚ, τον κ. Τσοχατζόπουλο.

Δεν ξέρω αν αυτό είναι το µεµπτό. Όµως είπε στην τοποθέ-
τησή του εκείνη, που ξεσήκωσε τη θύελλα των διαµαρτυριών, ότι
στελέχη, τα οποία έχουν καταδικαστεί µάλιστα διότι έκλεψαν,
όπως ο κ. Τσοχατζόπουλος, είναι σήµερα στον ΣΥΡΙΖΑ και είναι
και Υπουργοί.

Αυτό είναι συκοφαντία, κυρία Πρόεδρε. Κι όταν τον καλέσαµε
να πει ονόµατα, αντί να παραδεχθεί ότι στη ρύµη του λόγου του
έκανε ένα λάθος, επιβεβαίωσε τη συκοφαντία µε τον χειρότερο
τρόπο.

Κύριε Θεοδωράκη, δεν έχω να πω τίποτα άλλο. Απλά, λυπάµαι
πάρα πολύ για εσάς.

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Σε κάθε

περίπτωση -είναι και σχολεία εδώ και µας παρακολουθούν- έχω
κάνει την πρόταση αυτή η τοποθέτησή σας, κύριε Θεοδωράκη,
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επειδή είναι προσβλητική, να διαγραφεί από τα Πρακτικά.
(Θόρυβος στην Αίθουσα)

ΣΤΑΥΡΟΣ ΘΕΟΔΩΡΑΚΗΣ (Πρόεδρος του κόµµατος Το Πο-
τάµι): Όχι.

ΓΕΡΑΣΙΜΟΣ (ΜΑΚΗΣ) ΜΠΑΛΑΟΥΡΑΣ: Όχι, όλα να είναι µέ-
σα.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: …(δεν ακούστηκε)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Εσείς τι

θέλετε ακριβώς; 
Εσείς τι θέλετε, κύριε Κεγκέρογλου; Θέλετε να το βάλω σε ψη-

φοφορία; Είναι δική µου εξουσία και αυτό το προτείνω και τελεί-
ωσε.

Κύριε Λεβέντη, πριν σας δώσω τον λόγο, θα καλωσορίσω ένα
σχολείο.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία της Βουλής, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν
στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενη-
µερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνω-
σης και λειτουργίας της Βουλής, τριάντα τρεις µαθητές και
µαθήτριες και πέντε εκπαιδευτικοί συνοδοί τους από το Δηµοτικό
Σχολείο Βαρύπετρου Χανίων και το Δηµοτικό Σχολείο Μπατσίου
Άνδρου. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Κυρία Πρόεδρε, να πείτε
για την κυρία εδώ… (δεν ακούστηκε)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Σας πα-
ρακαλώ. Αφήστε το. Δεν υπάρχει τώρα άλλος λόγος να οξύνουµε
τα πνεύµατα. Αφήστε το. Τον κ. Λεβέντη τον έχουµε διακόψει
δύο-τρεις φορές.

Κύριε Λεβέντη, πόσο χρόνο, παρακαλώ, θέλετε;
ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):

Θα δούµε. Δεν θέλω πάρα πολύ. Γύρω στα δεκαπέντε λεπτά.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Δεν είµαστε όλοι ίδιοι,

επιτέλους! Τη λάσπη εσείς τη βάζετε στον ανεµιστήρα και γυρί-
ζει!

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Σας πα-

ρακαλώ, κύριε συνάδελφε. Ηρεµήστε. Ποιο είναι πια το επίδικο
κι έχουµε τόση ένταση; Σας παρακαλώ.

Κύριε Λεβέντη, σας δίνω δέκα λεπτά.
ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):

Δεκαπέντε λεπτά θέλω.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Μα, οι

άλλοι αρχηγοί µίλησαν πέντε λεπτά.
ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):

Έκαναν και φασαρίες άλλα πενήντα πέντε. Αν βάλουµε και τις
φασαρίες, πρέπει να µιλάω δυο ώρες.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κύριε
Λεβέντη, έχετε τον λόγο.

ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):
Κυρία Πρόεδρε, κύριε Πρόεδρε της Κυβέρνησης, κύριοι Υπουρ-
γοί, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η ένταση η οποία προξενείτε,
δεν είναι οιωνός καλών εξελίξεων. Αν πιστεύετε ότι σ’ αυτήν την
κρίσιµη στιγµή η χώρα βοηθιέται από τις εντάσεις, πλανάσθε. Αν
πιστεύετε, επίσης, ότι θα έλθουν κι επενδυτές ακούγοντας αυτά
τα πράγµατα, τότε είστε και αφελείς όσοι το πιστεύετε.

Ο κύριος Πρωθυπουργός έφερε µια διάταξη προχθές, µε την
οποία επιτρεπόταν να είναι πολιτικά πρόσωπα σε offshore. Επι-
τρεπόταν. Και την ψήφισε όλη η Βουλή. Νοµίζω ότι και ο κ. Θεο-
δωράκης ψήφισε τη διάταξη αυτή. Έτσι µου είπαν. 

Εµείς δεν την ψηφίσαµε ως Ένωση Κεντρώων, αλλά διεπί-
στωσα ότι τη διάταξη για να επιτρέπεται να έχουν offshore εται-
ρείες οι πολιτικοί, την ψηφίσατε ΣΥΡΙΖΑ, ΑΝΕΛ, Θεοδωράκης.
Δεν ξέρω το ΠΑΣΟΚ τι έκανε.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι, κύριε Πρόεδρε. Ξέ-
ρετε τι έκανε το ΠΑΣΟΚ, αλλά δεν το λέτε!

ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):
Τι έκανε;

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Την καταψήφισε.

ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):
Καταψήφισε;

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):

Εν πάση περιπτώσει, αν καταψηφίσατε, ορθώς πράξατε και έχετε
τη συνείδησή σας ήσυχη.  

Από µία διάταξη, λοιπόν, σύµφωνα µε την οποία επιτρέπονται
όλα, ερχόµεθα εις άλλην διάταξη να απαγορεύονται όλα, από
την ίδια Κυβέρνηση. Πότε είχε δίκιο; Τι ήθελε δηλαδή; Ποιο ήταν
το σωστό; Μία Βουλή να τα επιτρέπει όλα και µετά τριήµερον να
τα απαγορεύει όλα.

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Θα αφήσετε να µιλήσω; Εάν έχετε γίνει ταραξίες οι Βουλευτές,

λυπούµαι για λογαριασµό σας. Εµείς πώς σας ακούµε ήρεµα και
ωραία; Πώς ακούσαµε τον κ. Τσίπρα ήρεµα; Μίλησε κανείς από
την Ένωση Κεντρώων; Φωνάσκησε κανείς;

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: …(δεν ακούστηκε)
ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):

Αφήστε εσείς, κύριε, τώρα! Σε ξέρουµε και εσένα. Σεσηµασµέ-
νος είσαι εδώ για φασαρίες. Στην περιφέρειά σου, όµως, δεν τολ-
µάς να πας! Στην περιφέρειά σου θέλω τσαµπουκάδες!

Μία Βουλή, λοιπόν, τα επιτρέπει όλα και µετά τριήµερον η ίδια
Βουλή τα απαγορεύει όλα.

Πιστεύει ο κ. Τσίπρας ότι δεν θα καταπέσει αυτός ο νόµος στα
ευρωπαϊκά δικαστήρια, ιδιαίτερα όταν βάζει και συγγενείς; Πι-
στεύει ότι δεν θα καταπέσει; Η διάταξη αυτή που φέρατε είναι
«φωτογραφική» για την οικογένεια Μητσοτάκη. Αυτό δεν έπρεπε
να το κάνετε, σας λέω εγώ που γνωρίζω. 

Δεν είναι ωραίο να ψηφίζονται στη Βουλή νόµοι εκδικητικοί,
εκτός εάν η εκδίκηση είναι ο τρόπος συµπεριφοράς σας. Αυτή
είναι η άποψή µου.

Εγώ ξέρετε ότι την οικογένεια Μητσοτάκη τη θεωρώ υπεύθυνη
και για την τραγωδία της Κύπρου και για τη δικτατορία και όλα
όσα έγιναν. Ποτέ, όµως, δεν θα αφήσω τον εαυτό µου να εµφο-
ρείται από εκδικητικότητα, να κάνω έναν νόµο για να εξοντώσω
µία οικογένεια. Εάν έχετε επιχειρήµατα, εξοντώστε την πολιτικά
δι’ άλλου τρόπου. Με αυτόν τον τρόπο την ανεβάζετε, την ηρωο-
ποιείτε. Αυτή είναι η άποψή µου.

Εάν πιστεύετε ότι αυτή η διάταξη που περνάτε τώρα -ιδιαίτερα
και µε τους συγγενείς- θα µείνει, τι να πω; Ρωτήστε έναν δικη-
γόρο που ξέρει λίγα νοµικά. Θα καταπέσει αµέσως. Και δεν κα-
ταλαβαίνω γιατί ο κ. Τσίπρας να χρεωθεί αυτήν τη διάταξη ως
εκδικητική πράξη. Δεν του χρειαζόταν.

Από τη µια ζητάτε συναίνεση, κύριε Τσίπρα, και από την άλλη
διά πράξεών σας οδηγείτε σε όξυνση. Αυτά που κάνετε δεν είναι
ούτε προς το συµφέρον σας. Από τη µια λέτε να έρθουν επενδύ-
σεις, ότι µπαίνουµε το δεύτερο εξάµηνο σε ανάπτυξη και από την
άλλη αδειάζετε τα έδρανα της Βουλής. Αν χαίρεστε που αδει-
άζουν τα έδρανα, σας λέω ότι αυτό θυµίζει άλλες εποχές. 

Ο κύριος Πρόεδρος του Ποταµιού είπε τις απόψεις του, ότι
κάποιοι συνεργάτες του Τσοχατζόπουλου είναι δίπλα σας. Ασχέ-
τως εάν είναι του Τσοχατζόπουλου ή όχι, το παλαιό ΠΑΣΟΚ είναι
µέσα σας, όχι δίπλα σας. Μέσα σας, κύριε Τσίπρα, το παλαιό
ΠΑΣΟΚ. Γυρίζω στην Τροιζηνία, στα Γρεβενά, στη Θεσσαλονίκη,
στην Κρήτη. Όλες οι νοµαρχιακές του παλαιού ΠΑΣΟΚ έχουν
προσχωρήσει στις τάξεις σας. Τώρα, αν συγκεκριµένα δεν είναι
κάποιοι που διώχθησαν µε τον Τσοχατζόπουλο, είναι όµως και
άλλοι που συνυπήρχαν στην εποχή Τσοχατζόπουλου. 

Αυτοί γιατί νοµίζετε ότι ήρθαν σε εσάς; Γιατί σας ηράσθησαν;
Γιατί σας αγάπησαν ήρθαν; Θα σας πω εγώ γιατί ήρθαν. Για να
σώσουν τα κεκτηµένα τους. Οι ψηφοφόροι του ΠΑΣΟΚ όταν
είδαν ότι το ΠΑΣΟΚ µεταλλάχθηκε σε δεξιό κόµµα, ήρθαν σε
εσάς για να προστατεύσουν τα βολέµατά τους και τα κεκτηµένα
τους. Και εσείς τους δεχθήκατε µε αγάπη για να γίνετε κυβέρ-
νηση. Και τώρα βέβαια όλος αυτός ο κόσµος, στη νέα σας πο-
ρεία, που είναι δεξιότερα της Νέας Δηµοκρατίας, που λείπει
τώρα -δεν πιστεύω να αµφιβάλλετε ότι ελληνικός λαός σάς θεω-
ρεί δεξιότερο και του Σαµαρά µε όλα αυτά που υπογράψατε-
είναι βαρίδια. Έτσι δεν είναι; Αυτοί ήρθαν για να προστατεύσουν
το δηµόσιο, τον εαυτό τους, τις διπλές, τις τριπλές συντάξεις
τους, εν γένει τα προνόµιά τους. 
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Διερωτώµαι εάν ο κύριος Πρωθυπουργός έχει κάνει εκτίµηση
πού τον οδηγούν κάποιοι σκληροί του περιβάλλοντός του και ο
Αρχηγός της Νέας Δηµοκρατίας έχει κάνει το ίδιο, την αυτοκρι-
τική του.

Γιατί σήµερα το πολιτικό σύστηµα χρειάζεται ενότητα και το
οµολογείτε όλοι. Εγώ έχω ακούσει τον Πρωθυπουργό πολλές
φορές να λέει ότι θέλει συναίνεση. Τι συναίνεση θέλει; Κάνοντας
διατάξεις για να έχουν πρόβληµα οι αρχηγοί των αντιπάλων του;
Αυτό είναι συναίνεση; Τέτοιου είδους συναίνεση θέλει; 

Εσείς την προσφέρατε τη συναίνεση, κύριε Τσίπρα, όταν κυ-
βέρναγε το ΠΑΣΟΚ ο Γιωργάκης και όταν κυβέρναγε ο Σαµαράς;
Προσφέρατε αυτή τη συναίνεση που ζητάτε; Όχι, δεν την προ-
σφέρατε και είστε υπόλογος! 

Τώρα µεταλλαχθήκατε σε ρεαλιστή πολιτικό που θέλει να κάνει
ιδιωτικοποιήσεις, που υπογράφει τα πάντα, που κόβει µισθούς
από τον κόσµο, που κόβει διάφορα πράγµατα. Ρεαλιστής πολιτι-
κός. Πρώτα πώς ονοµάζατε τον εαυτό σας; Θα ήθελα εσείς να
ονοµάσετε τον εαυτό σας έξι ετών. 

Δώστε έναν ορισµό του εαυτού σας! Έχετε υποχρέωση απέ-
ναντι στον λαό στον οποίο λέγατε αυτά τα συνθήµατα που λέ-
γατε. Αν σήµερα είστε ρεαλιστής και είχατε αυταπάτες επί πολλά
χρόνια, ονοµάστε τον εαυτό σας. 

Τι πρέπει να καταγράψει ο ιστορικός για εσάς, για την εξαετία
που φάγατε από την Ελλάδα, που της αυξήσατε τις µαύρες τρύ-
πες, που την καταστρέψατε, που πίστεψε ο κόσµος σε εσάς ότι
θα κόψετε το χρέος και µιλάγατε συνεχώς για το κόψιµο του χρέ-
ους;

(Αποδοκιµασίες και θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Και είχα προειδοποιήσει για το χρέος ότι δεν θα κοπεί ούτε

ένα ευρώ. Μετακύλιση του χρέους θα γίνει. 
Και στην επιστολή που σας έστειλα, κύριε Τσίπρα, σας είπα

ότι δύο είναι οι λύσεις για να σωθεί η Ελλάδα: Να επιστρέψουν
οι καταθέσεις των Ελλήνων και, δεύτερον, να πειστεί η Μέρκελ
να στείλει πενήντα-εξήντα βιοµηχάνους να βάλουν «πλάτη», να
κάνουν επενδύσεις στην Ελλάδα και να µετακυλισθούν τα οµό-
λογα που λήγουν την προσεχή δεκαετία πιο πέρα.

Αυτές ήταν οι λύσεις, τις οποίες τώρα εναγωνίως αναζητείτε
και τις οποίες σας υπέδειξα εγώ την ίδια την ηµέρα των εκλογών
µε την επιστολή που σας έστειλα. Και απορώ γιατί χρειαζόταν
τόση φαντασία και τόση προσπάθεια για να καταλήξετε στις
δικές µου θέσεις! 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Προέδρου της Ένωσης Κεν-
τρώων)

Δεκαπέντε λεπτά ζήτησα, κυρία Πρόεδρε.
Ωστόσο πιστεύω ότι ακολουθείτε λάθος δρόµο. Δεν είναι συν-

ταγή η όξυνση. Δεν είναι συνταγή να κάνετε φωτογραφικές δια-
τάξεις για τους αντιπάλους σας. 

Δεν είναι ωραίο να έρχεστε τη µια µέρα να αθωώνετε και να
επιτρέπετε τις offshore και την άλλη µέρα να απαγορεύετε τα
πάντα. Αυτές οι µεταλλάξεις είναι εκδικητικές, είναι αφιλοσόφη-
τες και δείχνουν και µικρότητα.

Και πιστεύω ότι µέσα στον ΣΥΡΙΖΑ υπάρχουν και σοβαροί άν-
θρωποι και αναρωτιέµαι γιατί σας άφησαν να εκτεθείτε σε τέτοιο
βαθµό. Ο νόµος του 2010 ήταν επαρκής. Δεν ήταν επαρκής; Εί-
χατε στοιχεία ότι δεν ήταν επαρκής; 

ΝΕΚΤΑΡΙΟΣ ΣΑΝΤΟΡΙΝΙΟΣ: Πολλά στοιχεία!
(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):
Είχατε στοιχεία που αφορούν κάποιους; Φέρτε κι εσείς, λοιπόν,
τα στοιχεία που ζητάτε από τον κ. Θεοδωράκη. Φέρτε τα στοιχεία
κι εσείς, για ποιους δεν ήταν επαρκής ο νόµος. 

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Το έκανα εγώ.
ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):

Φερθείτε σοβαρά, µε την ίδια σοβαρότητα που αξιώνετε από την
αντίπαλό σας. Επιδείξτε την εσείς, που µόνο να φωνασκείτε ξέ-
ρετε! 

Εγώ θέλω να πω ότι ακούει ο λαός που του κόβουµε µισθούς
και συντάξεις. Και είπα ότι είναι γαϊδουριά η Βουλή να µην κόβει
τίποτα από τον εαυτό της και ο λαός να βλέπει να κόβονται τα
πάντα από αυτόν. Αυτό είναι όµορφο, κύριε Πρωθυπουργέ; 

Αφού είχατε τόση µανία να µην έχουν offshore οι πολιτικοί,
γιατί δεν έχετε την ίδια µανία να κόψετε τον µισό µισθό των Βου-
λευτών, ώστε αντρίκεια να µπαίνετε µπροστά στον λαό και να
πείτε «η εξουσία έκανε τις δικές της θυσίες, τώρα κάνε κι εσύ,
λαέ, τις δικές σου»; 

Η πολιτική, κύριε Τσίπρα, θέλει να µπορείς να κοιτάξεις τον
λαό. Κι εσείς, πίσω από τους αστυνοµικούς και τις κλούβες που
σας προφυλάσσουν, φοβείσθε τον λαό. Ο λαός, όµως, είναι εκεί.
Είναι αυτός που σας ψήφισε, το 35% που τώρα έχει γίνει 17%.
Είναι ο λαός που σας ψήφισε. Απέναντί του δεν µπορείτε να είστε
τόσο αγνώµων, κύριε Τσίπρα! Έχετε υποχρέωση να απολογη-
θείτε απέναντι στον λαό. Του είπατε πολλά και δεν κάνατε τίποτα.
Και λέτε «θα, θα, θα».

Λοιπόν, αυτές είναι οι τελευταίες µου κουβέντες. Αυτή η Βουλή
έχει καταστρέψει την εικόνα της. Σας παρακαλώ θερµά να τελει-
ώνουµε µε τη Βουλή, κύριε Τσίπρα. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ένωσης Κεντρώων)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ο κ.
Καµµένος έχει τον λόγο για τρία λεπτά.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Τι εννοείτε µε το «να τελειώνουµε µε
τη Βουλή»;

(Θόρυβος στην Αίθουσα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):

Να τελειώνουµε µε εκλογές, εννοώ, κύριοι. Δεν θέλετε εκλογές;
Πριν δεν ζητούσατε εκλογές;

ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας - Πρό-
εδρος των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Και οικουµενική, όχι χούντα!

ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):
Όχι δα, κύριε Καµµένο! Όχι να κάνουµε χούντα. Για χούντα είστε
κοντύτερα εσείς από µένα, πολύ κοντύτερα από µένα!

ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας - Πρό-
εδρος των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Νοµίζω ότι ο κ. Λεβέντης
έχει ένα δίκιο. Θα πρέπει να δούµε και αυτούς που πούλησαν κα-
νάλια, ποιοι τα αγόρασαν, πώς πλήρωσαν και πού είναι τα λεφτά
και πώς πήραν τις άδειες ορισµένοι. Είναι µια ευκαιρία να τα διε-
ρευνήσουµε όλα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Σήµερα, βέβαια, στη Βουλή νοµίζω ότι ένας τίτλος µπορεί να

µπει: «Λαγός τη φτέρη έσειε, κακό της κεφαλής του». Διότι απο-
δεικνύεται από το πέρας αυτής της συζητήσεως ότι αυτή εδώ η
Κυβέρνηση είναι έτοιµη να αντιµετωπίσει κάθε πρόκληση.

Εγώ θέλω να θυµίσω στον ελληνικό λαό κάτι. Ακούσαµε τον κ.
Θεοδωράκη να µιλά για συνεργάτες του Τσοχατζόπουλου σ’
αυτήν την Κυβέρνηση. Ποιος έστειλε τον Τσοχατζόπουλο και την
υπόθεση των υποβρυχίων; Ποιοι υποστήριζαν τότε όλη την κυ-
βέρνηση ΠΑΣΟΚ; Όταν δίναµε µάχη εδώ πέρα, µέσα στη Βουλή,
για την υπόθεση των υποβρυχίων, για την υπόθεση των TOR-M1
στις εξεταστικές επιτροπές, ο κ. Θεοδωράκης ήταν ορντινάντσα
του κ. Παπαντωνίου. Αυτή είναι η αλήθεια. Αν έχουν ονόµατα, να
µας τα δώσουν.

Δεκαοκτώ υποθέσεις εξοπλιστικών από αυτήν την Κυβέρνηση
πήγαν στον εισαγγελέα και είναι η πρώτη φορά που ασκήθηκαν
διώξεις και προφυλακίστηκαν έµποροι όπλων. Είναι η πρώτη
φορά που καταλογίζονται χρήµατα σε εταιρείες που έβλαψαν το
ελληνικό δηµόσιο για τα εξοπλιστικά.

Όσον αφορά στο θέµα των υπερακτίων εταιρειών και των off-
shore, ήρθε η ώρα να αναλάβει ο καθένας την ευθύνη του. Δεν
µπορεί να ζητά η Νέα Δηµοκρατία να έχει ηθικό πλεονέκτηµα,
όταν συνεχίζει να υπερασπίζεται τον κ. Παπασταύρου. Αν ήθελε
ο κ. Μητσοτάκης -και απευθύνοµαι στον κ. Λεβέντη- να ξεχωρίσει
από το καθεστώς Σαµαρά-Βενιζέλου, θα έπρεπε πρώτος να στα-
µατήσει την υπεράσπιση προς τον κ. Παπασταύρου, γιατί αυτή
η υπερασπιστική γραµµή που η Νέα Δηµοκρατία απέκτησε επί
Σαµαρά υπέρ του ό,τι και αν έπραξαν οι κυβερνήσεις του
ΠΑΣΟΚ, οι Τσοχατζόπουλοι, οι Παπαντωνίου κ.ο.κ., συνεχίζεται
ακόµα και σήµερα. Πέρασαν διατάξεις για να αθωώσουν για τα
υποβρύχια. Μαζί τα πέρασαν. Μόνος του ήθελε την κατάληξη
αυτή ο κ. Μητσοτάκης. Ας συνεργαζόταν για τα Panama papers.

Να σας πω και κάτι; Ο ελληνικός λαός γνωρίζει τι γίνεται, δεν
υπάρχει τίποτα κρυφό. Άνοιξαν πια τα στόµατα. Ξέρουν ποιος
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έχει την ταµπέλα της «SIEMENS», αντί να παίζει µε την Εθνική
Ελλάδος.

Η υποχρέωσή µας, όµως, εδώ, σ’ αυτό το Κοινοβούλιο, κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, και των κοµµάτων της Αντιπολίτευσης,
αλλά και των κοµµάτων κυρίως που στηρίζουν την Κυβέρνηση,
είναι όλες αυτές τις υποθέσεις να τις ανοίξουµε ξανά και να απο-
δοθούν ευθύνες, όχι µόνο ποινικές ευθύνες -βεβαίως ποινικές-
αλλά κυρίως αστικές ευθύνες και πολιτικές ευθύνες. Την ώρα
που κόβεται ο µισθός του Έλληνα τα τελευταία πέντε χρόνια
κατά 50% και αυτή η Κυβέρνηση δίνει µάχη για να µην κοπεί ούτε
ένα ευρώ, δεν µπορεί κάποιοι να συνεχίζουν να µένουν αφορο-
λόγητοι στο εξωτερικό.

Αν υπάρχει οποιαδήποτε υπόνοια για τον πολιτικό κόσµο,
έχουµε τη δυνατότητα να πάρουµε ένα µέτρο: Να καταργήσουµε
τη βουλευτική ασυλία και αναδροµικά. Χρειάζονται διακόσιες
ψήφοι. Ας το συµφωνήσουµε. Εµείς το φέραµε επανειληµµένως.
Εγώ ζητώ να το κάνουµε, αν θέλουµε πλήρως να ανταποκρι-
θούµε στο κάλεσµα του ελληνικού λαού.

Αυτό έκανε η Κυβέρνηση σήµερα. Με την άρση κάθε επιφύλα-
ξης για τις offshore των πολιτικών, ανεξάρτητα αν βρίσκονται σε
παράδεισο ή µη, που σηµαίνει ότι οι συνεργαζόµενες χώρες έδι-
ναν τα στοιχεία, προχωράει σε ένα παραπάνω µέτρο. Ας ανοί-
ξουµε τα πάντα, ας εξετάσουµε τις υποθέσεις και αυτοί οι οποίοι
επιµένουν να υποστηρίζουν τις εταιρείες offshore και τα προϊόντα
της κλοπής του ελληνικού λαού, ας µην αποχωρούν από την Αί-
θουσα. Ας παραµείνουν εδώ και ας κριθούν από τον ελληνικό λαό
στις εκλογές του 2019.

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες των ΑΝΕΛ και του ΣΥΡΙΖΑ )
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ευχα-

ριστούµε.
ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):

Κυρία Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Τι θα

θέλατε, κύριε Λεβέντη;
ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):

Κυρία Πρόεδρε, ο κ. Καµµένος άφησε κάποια υπονοούµενα για
µένα.

ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας-Πρόεδρος
των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Γενικά µίλησα.

ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):
Γενικά µιλούσατε ή αφήσατε υπονοούµενα; Είπατε κάτι για κα-
νάλια που έκλεισαν…

ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας-Πρόεδρος
των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Μίλησα για το κανάλι που πουλή-
σατε και εσείς και αυτήν τη στιγµή βρίσκεται κάτοχος offshore
εταιρειών. Το ξέρετε αυτό, έτσι δεν είναι;

ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):
Το κανάλι βρίσκεται κάτοχος offshore εταιρειών;

ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυνας-Πρόεδρος
των Ανεξαρτήτων Ελλήνων): Το κανάλι βρίσκεται σε ιδιοκτησία
offshore εταιρειών. Πήρε διαφηµίσεις από το «Media Shop», πήρε
ενισχύσεις αφού το πουλήσατε. Πιστεύω ότι θα πρέπει να σας
ενδιαφέρει να ανοίξουν αυτά και να δούµε ποιοι το αγόρασαν,
πόσο το αγόρασαν, από πού ήρθαν τα χρήµατα και πού βρίσκε-
ται σήµερα. Σας κάλεσα σ’ αυτήν την Αίθουσα να συνεργαστούµε
και να δεχθείτε να προχωρήσει ο έλεγχος σε όλες αυτές τις υπο-
θέσεις.

ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):
Άλλα πράγµατα νόµιζα ότι είπατε.

Όµως το ουσιώδες εδώ, κύριε Τσίπρα, είναι ότι φέρατε εσείς
έναν νόµο που θέλατε offshore προχθές και σήµερα…

(Θόρυβος-διαµαρτυρίες από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κύριε

Λεβέντη, αυτά τα είπατε. Τώρα, δεν θα ξαναπείτε συµπερίληψη
των λόγων σας.

ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):
Αυτό πώς θα το εξηγήσετε; Δηλαδή, είναι απόλυτα δικαιολογη-
µένα όλα; Αν δεν φέρνατε τίποτα, δεν θα έλεγα και τίποτα. Πα-
πασταύρου και όλα αυτά…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κηρύσ-
σεται περαιωµένη η συζήτηση επί της αρχής…

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κυρία Πρόεδρε, έχω θέσει τρία θέ-
µατα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Δεν κα-
τάλαβα. Τι θέλετε;

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κυρία Πρόεδρε, έχω θέσει τρία θέ-
µατα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Έχουν
απορριφθεί σιωπηρώς.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Όχι, όχι. Δεν έχετε καν απαντήσει επί
της διαδικασίας, της οποίας προεδρεύετε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Τι θέ-
λετε;

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Με την οµιλία του Πρωθυπουργού, η
κριτική σε ένα κόµµα που αποχώρησε δεν αλλάζει το περιεχό-
µενο του νοµοθετικού µας έργου. Το νοµοθετικό µας έργο έχει
αντικείµενο, πώς δηλαδή θα πάρει πίσω η Βουλή µία ένοχη τρο-
πολογία που ψήφισε αυτή η Βουλή κατά πλειοψηφία πριν από
δέκα µέρες. Σας προτείναµε….

(Θόρυβος-διαµαρτυρίες από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Τι λέει τώρα, κυρία Πρόεδρε;
ΝΕΚΤΑΡΙΟΣ ΣΑΝΤΟΡΙΝΙΟΣ: Για ποια τροπολογία;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κύριε

Λοβέρδο, είναι απλά τα πράγµατα. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Επιτρέψτε µου να τελειώσω.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κάνατε

µια πρόταση, η οποία απερρίφθη σιωπηρώς. Αν θέλετε, την ψη-
φίζετε. Αν δεν θέλετε, δεν την ψηφίζετε. Τι να κάνουµε;

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Το ότι αλλάξατε τρεις γραµµές µέσα
σε τρεις µέρες, από τα νησάκια της Μάγχης που όλα επιτρέπον-
ταν µέχρι την «ΑΥΓΗ», το πρωτοσέλιδο της οποίας …

(Θόρυβος-διαµαρτυρίες από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Δεν

υπάρχει τώρα περίπτωση να σας δώσω χρόνο να πείτε πάλι ό,τι
έχετε πει επί τρεις ώρες. Αυτό δεν γίνεται.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Αυτό, κυρία Πρόεδρε, δεν σηµαίνει
ότι…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Σας πα-
ρακαλώ, καθίστε κάτω.

Κηρύσσεται περαιωµένη η συζήτηση επί της αρχής, των άρ-
θρων …

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Δεν τελείωσα, κυρία Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κύριε

Λοβέρδο, δεν θα σας δώσω χρόνο για να αναπτύξετε απόψεις.
Τελείωσε! 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Έχουµε καταθέσει πρόταση. Ό,τι και
να κάνετε, εγώ θα την πω. Θα την απορρίψετε και µετά θα συνε-
χίσετε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Έχει τε-
λειώσει! Δεν θα πάρετε εσείς τελευταίος τον λόγο. Έχει τελει-
ώσει αυτή η εποχή. Τι να σας πω; Αν θέλετε, ειδοποιήστε την κ.
Γεννηµατά. Δεν έχετε δικαίωµα. Έχετε τελειώσει.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Είµαι Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος
και έχω δικαίωµα να πάρω τον λόγο. Έχουµε κάνει προτάσεις. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Δεν
έχετε δικαίωµα. Έχει τελειώσει η διαδικασία. Την κλείνω τη δια-
δικασία.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Λείπει η Πρόεδρος της Δηµοκρατικής
Συµπαράταξης και έχω ζητήσει εγώ τον λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Και τι
να κάνουµε; Πολλοί λείπουν. Κι άλλοι λείπουν. Λείπει και από το
ΚΚΕ…

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Θα µου δώσετε εµένα τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Τι λέτε,

κύριε; Ποιος Κανονισµός τα λέει αυτά; Καθίστε κάτω. Σας παρα-
καλώ.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κυρία Πρόεδρε, θέλω τον λόγο.
(Θόρυβος-διαµαρτυρίες από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Μίλησε δύο φορές, κυρία Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Αρχίστε

να φωνάζετε, κύριε Λοβέρδο. Θα φωνάζω εγώ πιο δυνατά.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Δεν υπάρχει καµµία περίπτωση, κυρία
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Πρόεδρε, να σταµατήσω. Έχω κάνει τρεις προτάσεις…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κηρύσ-

σεται περαιωµένη η συζήτηση επί της αρχής, των άρθρων και
των τροπολογιών των σχεδίων νόµου του Υπουργείου Εξωτερι-
κών: 

1. «Κύρωση του Μνηµονίου Συνεργασίας µεταξύ του Υπουρ-
γείου Εξωτερικών της Ελληνικής Δηµοκρατίας και του Υπουρ-
γείου Εξωτερικών της Δηµοκρατίας του Αζερµπαϊτζάν σε θέµατα
Ευρωπαϊκής Ένωσης και άλλες διατάξεις».

2. «Κύρωση του Μνηµονίου Συνεργασίας µεταξύ του Υπουρ-
γείου Εξωτερικών της Γεωργίας και του Υπουργείου Εξωτερικών
της Ελλάδας για την προσέγγιση της Γεωργίας στην Ευρωπαϊκή
Ένωση και άλλες διατάξεις».

3. «Κύρωση του Μνηµονίου Συνεργασίας µεταξύ του Υπουρ-
γείου Εξωτερικών της Ελληνικής Δηµοκρατίας και του Υπουρ-
γείου Εξωτερικών και Ευρωπαϊκής Ολοκλήρωσης της Δηµο-
κρατίας της Μολδαβίας για την προσέγγιση της Μολδαβίας µε
την Ευρωπαϊκή Ένωση και άλλες διατάξεις».

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι έχει υποβληθεί αίτηση ονοµα-
στικής ψηφοφορίας Βουλευτών του ΣΥΡΙΖΑ επί της υπ’ αριθµόν
462/10 τροπολογίας, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουρ-
γό, του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Εξωτερικών: «Κύρωση
του Μνηµονίου Συνεργασίας µεταξύ του Υπουργείου Εξωτερικών
της Γεωργίας και του Υπουργείου Εξωτερικών της Ελλάδας για
την προσέγγιση της Γεωργίας στην Ευρωπαϊκή Ένωση και άλλες
διατάξεις», της οποίας το κείµενο έχει ως εξής:
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ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κυρία Πρόεδρε, έχουµε κάνει τρεις
προτάσεις επ’ αυτού που λέτε. Δεν υπάρχει περίπτωση να µην
ακουστούν. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Θα ανα-
γνώσω και τον κατάλογο των υπογραφόντων την αίτηση ονοµα-
στικής ψηφοφορίας, για να διαπιστωθεί αν υπάρχει ο απαιτού-
µενος από τον Κανονισµό αριθµός για την υποβολή της. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κυρία Πρόεδρε, έχουµε κάνει προτά-
σεις επ’ αυτού που λέτε. Παραβιάζετε τη διαδικασία. Παραβιά-
ζετε τον Κανονισµό. Έχουµε κάνει τρεις προτάσεις επ’ αυτού
που λέτε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κύριε
Λοβέρδο, µην επιµένετε, δεν υπάρχει περίπτωση. Συνεχίστε
εσείς. Συνεχίζω και εγώ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Προχωρώ, λοιπόν, στην ανάγνωση του καταλόγου των υπο-

γραφόντων την αίτηση ονοµαστικής ψηφοφορίας.
Ο κ. Φάµελλος Σωκράτης. Παρών.
Η κ. Θεοπεφτάτου Αφροδίτη. Παρούσα.
Ο κ. Τσόγκας Γεώργιος. Παρών.
Ο κ. Κωνσταντινέας Πέτρος. Παρών.
Ο κ. Κάτσης Μάριος. Παρών.
Η κ. Παπανάτσιου Αικατερίνη. Παρούσα.
Ο κ. Ριζούλης Ανδρέας. Παρών.
Ο κ. Αραχωβίτης Σταύρος. Παρών.
Ο κ. Παπαδόπουλος Νίκος. Παρών.
Η κ. Βράντζα Παναγιώτα. Παρούσα. 
Ο κ. Μπαξεβανάκης Δηµήτριος. Παρών.
Ο κ. Πρατσόλης Αναστάσιος. Παρών. 
Ο κ. Ακριώτης Γεώργιος. Παρών. 
Ο κ. Καραναστάσης Απόστολος. Παρών. 
Ο κ. Ζεϊµπέκ Χουσεΐν. Παρών.
Είναι ήδη δεκαπέντε. Δεν διαβάζω τα υπόλοιπα ονόµατα.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κυρία Πρόεδρε, έχουµε κάνει πρό-

ταση επί της διαδικασίας. Ζητώ να σεβαστείτε τις Κοινοβουλευ-
τικές Οµάδες. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Σας πα-
ρακαλώ, κύριε Λοβέρδο. Σας παρακαλώ! Να υπάρχει µέτρο.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κυρία Πρόεδρε, επί της ψηφοφορίας
η Κοινοβουλευτική µας Οµάδα έχει κάνει δύο προτάσεις και πρέ-
πει να τις απορρίψετε. Σας έχουµε κάνει δύο προτάσεις. Πρέπει
να τις απορρίψετε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, υπάρχει ο απαιτούµενος από τον Κανονι-
σµό αριθµός υπογραφόντων την αίτηση ονοµαστικής ψηφοφο-
ρίας Βουλευτών.

Συνεπώς διακόπτουµε τη συνεδρίαση για δέκα (10) λεπτά,
σύµφωνα µε τον Κανονισµό.

(ΔΙΑΚΟΠΗ)
(ΜΕΤΑ ΤΗ ΔΙΑΚΟΠΗ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, συνεχίζεται η συνεδρίαση.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κυρία Πρόεδρε, έχουµε κάνει δύο
προτάσεις. 

Επί του Κανονισµού σάς µιλάµε, κυρία Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Θα διε-

ξαχθεί ονοµαστική ψηφοφορία επί της τροπολογίας 462/10 του
σχεδίου νόµου του Υπουργείου Εξωτερικών: «Κύρωση του Μνη-

µονίου Συνεργασίας µεταξύ του Υπουργείου Εξωτερικών της Γε-
ωργίας και του Υπουργείου Εξωτερικών της Ελλάδας για την
προσέγγιση της Γεωργίας στην Ευρωπαϊκή Ένωση και άλλες
διατάξεις».

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κυρία Πρόεδρε, έχει υποβληθεί αί-
τηµα από την Κοινοβουλευτική Οµάδα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Οι απο-
δεχόµενοι την τροπολογία λέγουν «ΝΑΙ».

Οι µη αποδεχόµενοι την τροπολογία λέγουν «ΟΧΙ».
Οι αρνούµενοι ψήφο λέγουν «ΠΑΡΩΝ».
Καλούνται επί του καταλόγου η Βουλευτής κ. Αναστασία

Γκαρά από τον ΣΥΡΙΖΑ και ο κ. Κωνσταντίνος Μπαργιώτας από
το Ποτάµι. 

Σας ενηµερώνω, επίσης, ότι έχουν έρθει στο Προεδρείο τηλε-
οµοιοτυπίες (φαξ) συναδέλφων, σύµφωνα µε το άρθρο 70Α του
Κανονισµού της Βουλής, µε τις οποίες γνωστοποιούν την ψήφο
τους επί της αρχής και επί των άρθρων του νοµοσχεδίου. Οι
ψήφοι αυτές θα ανακοινωθούν και θα συνυπολογιστούν στην κα-
ταµέτρηση, η οποία θα ακολουθήσει.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κυρία Πρόεδρε, έχουµε κάνει προτά-
σεις για τον Κανονισµό. Παραβιάζετε τον Κανονισµό!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κύριε
Λοβέρδο, επανειληµµένως έχετε κάνει τη Βουλή χωράφι σας. Τε-
λείωσε! Δεν υπάρχει κανένα αίτηµα. Έχω προχωρήσει. Θα ανα-
γνωστεί ο κατάλογος. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Σας φωνάζουµε επί της ψηφοφορίας
επί δέκα λεπτά. Είναι ντροπή! Για την ψηφοφορία σας φωνά-
ζουµε δέκα λεπτά.

ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Θέλουµε να τοποθετηθούµε επί της
ψηφοφορίας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Καθίστε
κάτω, κύριε Κουτσούκο. Δεν θέλει ενίσχυση ο κ. Λοβέρδος, είναι
επαρκής.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Τώρα
βλέπω εδώ µια αίτηση του κ. Βενιζέλου. 

Κύριε Βενιζέλο, δεν την είδα πριν. Τώρα δεν µπορεί να γίνει
τέτοια συζήτηση. Έχει αρχίσει η ανάγνωση του καταλόγου.

(Θόρυβος–διαµαρτυρίες από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής
Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ)

Αφήστε, θα τα πείτε µε άλλους τρόπους, άλλη φορά. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κυρία Πρόεδρε, κάνετε λάθος. Αφορά

τη ψηφοφορία. Αφορά τη διαδικασία της ψηφοφορίας. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Τελεί-

ωσε. Δεν υπάρχει περίπτωση. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ό,τι και να πείτε, αφορά τη διαδικασία

της ψηφοφορίας.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κύριε

Λοβέρδο, τώρα θα αναγνωστεί ο κατάλογος. Δεν υπάρχει περί-
πτωση. Κάντε ό,τι νοµίζετε.

Παρακαλώ να αρχίσει η ανάγνωση του καταλόγου.
(ΨΗΦΟΦΟΡΙΑ)

(ΜΕΤΑ ΚΑΙ ΤΗ ΔΕΥΤΕΡΗ ΑΝΑΓΝΩΣΗ ΤΟΥ ΚΑΤΑΛΟΓΟΥ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Υπάρχει

συνάδελφος, ο οποίος δεν άκουσε το όνοµά του; Κανείς.
Οι επιστολές, οι οποίες απεστάλησαν στο Προεδρείο από τους

συναδέλφους, σύµφωνα µε το άρθρο 70Α’ του Κανονισµού της
Βουλής, καταχωρίζονται στα Πρακτικά.

(Οι προαναφερθείσες επιστολές έχουν ως εξής:
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10650 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



(Κατά τη διάρκεια της ψηφοφορίας την Προεδρική Έδρα κα-
ταλαµβάνει ο Α’ Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ
ΚΟΥΡΑΚΗΣ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
είκοσι επτά µαθητές και µαθήτριες και τρεις εκπαιδευτικοί συνο-
δοί από το Β’ Δηµοτικό Σχολείο Αταλάντης Φθιώτιδας. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 

(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
Επίσης, σας ενηµερώνω ότι έχουν έλθει στο Προεδρείο επι-

στολές των συναδέλφων κ. Κωνσταντίνου Ζουράρι, κ. Δηµητρίου
Καµµένου, κ. Θεοχάρη Θεοχάρη, κ. Δηµητρίου Κρεµαστινού, κ.
Αικατερίνης Μάρκου, κ. Ιάσονα Φωτήλα, κ. Φώφης Γεννηµατά και
κ. Γεώργιου Αρβανιτίδη, που απουσιάζουν και µε επιστολή µας
γνωρίζουν ότι αν ήταν παρόντες θα ψήφιζαν «ΝΑΙ».

Οι επιστολές αυτές, οι οποίες εκφράζουν πρόθεση ψήφου, θα
καταχωρισθούν στα Πρακτικά της σηµερινής συνεδρίασης, αλλά
δεν συνυπολογίζονται στην καταµέτρηση των ψήφων.

(Οι προαναφερθείσες επιστολές καταχωρίζονται στα Πρακτικά
και έχουν ως εξής:
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10654 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, κηρύσσεται περαιωµένη η ψηφοφορία και παρα-
καλώ τους κύριους ψηφολέκτες να προβούν στην καταµέτρηση
των ψήφων και την εξαγωγή του αποτελέσµατος.

(ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Μέχρι να ολοκλη-

ρωθεί η καταµέτρηση, προχωρούµε στην ψήφιση των υπολοίπων
σχεδίων νόµου του Υπουργείου Εξωτερικών.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Θα ήθελα τον λόγο, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Παρακαλώ.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Επειδή είχαµε ένα διαδικαστικό θέµα

µε την κ. Χριστοφιλοπούλου, έχω στείλει µία επιστολή µου, που
υπογράφουν δύο συνάδελφοι, βάσει της οποίας θέλω µια διαδι-
καστική διευκρίνιση πριν ολοκληρωθεί η ψηφοφορία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Να σας πω το εξής.
Είχατε υποβάλει στην αρχή το αίτηµα. Το εξετάσαµε στο Προ-
εδρείο και δεν γίνεται δεκτό. Θα προχωρήσουµε στο σύνολο την
ψηφοφορία σήµερα.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ακούστε µε, κύριε Πρόεδρε. Για τις
ανάγκες της πολιτικής σχέσης που έχουµε µε τον κόσµο, που
µας έχει στείλει εδώ ως Κοινοβουλευτική Οµάδα, κάναµε δύο
προτάσεις, κύριε Πρόεδρε. Η µία πρόταση αφορούσε τον Υπουρ-
γό Δικαιοσύνης. Αν δεν δεχόταν µια τροπολογία, που του είπαµε
για την παράγραφο 5, να διαχωριστούν οι παράγραφοι του υπό
ψήφιση άρθρου, που ήταν και σε ονοµαστική ψηφοφορία.

Αυτή απορρίφθηκε χωρίς να µας απαντηθεί ποτέ, όχι από τον
Υπουργό, από την κοινοβουλευτική Πλειοψηφία, που πρότεινε
την ονοµαστική, από το Προεδρείο, από κάποιον. Είναι κοινοβου-
λευτικό θέµα αυτό. Ο Υπουργός θα µπορούσε να προσθέσει µία
φράση και να καλυφθούµε. Δεν το έκανε. Έχει ευχέρεια. Όµως,
το Προεδρείο της Βουλής και η κοινοβουλευτική Πλειοψηφία,
που καταθέτει πρόταση ονοµαστικής, µας χρωστάνε µια απάν-
τηση. Δεν έγινε δυνατή η άρθρωση αυτή του επιχειρήµατός µας.

Έγινε κάτι άλλο, κύριε Πρόεδρε. Γενικεύτηκε πολιτικά η συζή-
τηση, πήγε µέχρι και σε κανάλια, πήγε όπου θέλετε και χάθηκε
το θέµα µας. Το θέµα µας είναι πάρα πολύ σοβαρό. Μας παρα-
κολουθεί ο ελληνικός λαός. Χάθηκε η δυνατότητα να διαχωρι-
στούν οι παράγραφοι και καταφύγαµε στο µέσο της ψήφισης µε
επιφύλαξη, που είναι για τα Πρακτικά, δεν είναι για το αποτέλε-
σµα της ψηφοφορίας.

Το δεύτερο θέµα που είχαµε βάλει και για το οποίο δεν µας
επέτρεψε, ενώπιον της Βουλής µε την Αίθουσα γεµάτη, το Προ-
εδρείο να πάρουµε τον λόγο, αφορά αυτό που είπατε. Η ψηφο-
φορία στο σύνολο, κατά το άρθρο 104, γίνεται αργότερα για να
δούµε τι ψηφίστηκε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ναι, το ξέρω. Το εί-
πατε στην αρχή. Το έχουµε συζητήσει ξανά.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Δεν µπορεί, όµως, το Προεδρείο της
Βουλής…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ναι, σύµφωνοι.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: …όταν δεν του δίνει, κύριε Πρόεδρε,

τη δυνατότητα ο Κανονισµός της Βουλής να κάνει αλλιώς, να το
παραβιάζει τόσο ωµά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ναι, είναι µία πρα-
κτική την οποία ακολουθούµε…

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κλείνω τη σκέψη µου, κύριε Πρόεδρε.
Για να αποφύγουµε τη µοµφή, ψηφίσατε και αφού δεν έχουµε

το περιθώριο µιας ή δύο ηµερών, µας οδηγείτε να αποχωρή-
σουµε από τη δεύτερη ψηφοφορία επί του συνόλου. Και αυτό
δεν είναι σωστό, αλλά γίνεται ως λύση ανάγκης, γιατί παραβιάζει
το Προεδρείο τον Κανονισµό. Ο Πρόεδρος της Βουλής ήταν εδώ.
Δηλαδή, θα πάµε σε µια οργάνωση µοµφής εναντίον σας; Δεν
είναι σωστό!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Καλώς, κύριε Λο-
βέρδο.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Άρα, αρκούµαστε σε µια καταγγελία
της πρακτικής του Προέδρου της Βουλής και του Προεδρείου.
Ζητάµε να µην επαναληφθεί. Αύριο το πρωί έχουµε πάλι κυρώ-
σεις. Θα κάνουµε πάλι την ίδια συζήτηση. Ακούγεται, κύριε Πρό-
εδρε, ότι θα έρθουν αύριο προαπαιτούµενα. Θα πάµε πάλι έτσι;

Σας ζητάµε, λοιπόν, από τώρα, επειδή το στραβό έγινε ακόµη

µια φορά, να µη γίνει και αύριο το πρωί.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Καλώς, κύριε Λο-

βέρδο.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εισερχόµαστε στην ψήφιση του

σχεδίου νόµου του Υπουργείου Εξωτερικών: «Κύρωση του Μνη-
µονίου Συνεργασίας µεταξύ του Υπουργείου Εξωτερικών της Ελ-
ληνικής Δηµοκρατίας και του Υπουργείου Εξωτερικών της
Δηµοκρατίας του Αζερµπαϊτζάν σε θέµατα Ευρωπαϊκής Ένωσης
και άλλες διατάξεις».

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νοµοσχέδιο επί της αρχής;
ΜΟΥΣΤΑΦΑ ΜΟΥΣΤΑΦΑ: Δεκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Η Νέα Δηµοκρατία

απουσιάζει.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΖΗΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (Ζ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Κατά πλειοψηφία.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το σχέδιο

νόµου του Υπουργείου Εξωτερικών: «Κύρωση του Μνηµονίου Συ-
νεργασίας µεταξύ του Υπουργείου Εξωτερικών της Ελληνικής
Δηµοκρατίας και του Υπουργείου Εξωτερικών της Δηµοκρατίας
του Αζερµπαϊτζάν σε θέµατα Ευρωπαϊκής Ένωσης και άλλες δια-
τάξεις» έγινε δεκτό επί της αρχής κατά πλειοψηφία.

Εισερχόµαστε στην ψήφιση των άρθρων και της τροπολογίας.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο πρώτο ως έχει;
ΜΟΥΣΤΑΦΑ ΜΟΥΣΤΑΦΑ: Δεκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Η Νέα Δηµοκρατία

απουσιάζει.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΖΗΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (Ζ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Κατά πλειοψηφία.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το άρθρο

πρώτο έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο δεύτερο ως έχει;
ΜΟΥΣΤΑΦΑ ΜΟΥΣΤΑΦΑ: Δεκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Η Νέα Δηµοκρατία

απουσιάζει.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΖΗΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (Ζ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Κατά πλειοψηφία.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το άρθρο

δεύτερο έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό

αριθµό 461 και ειδικό 9 ως έχει;
ΜΟΥΣΤΑΦΑ ΜΟΥΣΤΑΦΑ: Δεκτή, δεκτή.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Η Νέα Δηµοκρατία

απουσιάζει.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΖΗΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Δεκτή, δεκτή. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (Ζ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Παρών.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ: Δεκτή, δεκτή. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Δεκτή, δεκτή. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Δεκτή, δεκτή. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς η τροπο-

λογία µε γενικό αριθµό 461 και ειδικό 9 έγινε δεκτή ως έχει κατά
πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

Εισερχόµαστε στην ψήφιση του ακροτελεύτιου άρθρου.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το ακροτελεύτιο άρθρο;
ΜΟΥΣΤΑΦΑ ΜΟΥΣΤΑΦΑ: Δεκτό, δεκτό.
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Η Νέα Δηµοκρατία
απουσιάζει.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΖΗΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (Ζ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Κατά πλειοψηφία.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Το ακροτελεύτιο

άρθρο έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία.
Συνεπώς το σχέδιο νόµου του Υπουργείου Εξωτερικών: «Κύ-

ρωση του Μνηµονίου Συνεργασίας µεταξύ του Υπουργείου Εξω-
τερικών της Ελληνικής Δηµοκρατίας και του Υπουργείου Εξωτε-
ρικών της Δηµοκρατίας του Αζερµπαϊτζάν σε θέµατα Ευρωπαϊ-
κής Ένωσης και άλλες διατάξεις» έγινε δεκτό επί της αρχής, επί
των άρθρων και επί της τροπολογίας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να ψη-
φίσουµε το νοµοσχέδιο και στο σύνολό του;

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Εδώ, κύριε Πρόεδρε…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Εδώ είναι η περί-

πτωση που συζητάγαµε.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Εδώ είναι η µεγάλη τροπολογία για

τις offshore;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Όχι. Πρόκειται για

την ψήφιση του νοµοσχεδίου στο σύνολό του, αυτό που είπατε
ότι θα απέχετε.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Μάλιστα. Τότε θα απέχουµε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Οπότε θα απέχετε

από την ψηφοφορία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νοµοσχέδιο και στο σύ-

νολο;
ΜΟΥΣΤΑΦΑ ΜΟΥΣΤΑΦΑ: Δεκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Η Νέα Δηµοκρατία

απουσιάζει.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΖΗΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Η Δηµοκρατική

Συµπαράταξη ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ απέχει.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (Ζ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Κατά πλειοψηφία.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Το νοµοσχέδιο έγι-

νε δεκτό και στο σύνολο κατά πλειοψηφία.
Συνεπώς το σχέδιο νόµου του Υπουργείου Εξωτερικών: «Κύ-

ρωση του Μνηµονίου Συνεργασίας µεταξύ του Υπουργείου Εξω-
τερικών της Ελληνικής Δηµοκρατίας και του Υπουργείου Εξω-
τερικών της Δηµοκρατίας του Αζερµπαϊτζάν σε θέµατα Ευρωπαϊ-
κής Ένωσης και άλλες διατάξεις» έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία
σε µόνη συζήτηση επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου
και έχει ως εξής: 

«Κύρωση του Μνηµονίου Συνεργασίας µεταξύ του Υπουρ-
γείου Εξωτερικών της Ελληνικής Δηµοκρατίας και του Υπουρ-
γείου Εξωτερικών της Δηµοκρατίας του Αζερµπαϊτζάν σε θέ-
µατα Ευρωπαϊκής Ένωσης και άλλες διατάξεις

Άρθρο πρώτο

Κυρώνεται και έχει την ισχύ, που ορίζει το άρθρο 28 παρ. 1 του
Συντάγµατος, το Μνηµόνιο Συνεργασίας µεταξύ του Υπουργείου
Εξωτερικών της Ελληνικής Δηµοκρατίας και του Υπουργείου
Εξωτερικών του Αζερµπαϊτζάν σε θέµατα Ευρωπαϊκής Ένωσης
που υπογράφηκε στην Αθήνα, στις 16 Ιουνίου 2014, το κείµενο
του οποίου σε πρωτότυπο στην ελληνική και αγγλική γλώσσα
έχει ως εξής:
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Άρθρο δεύτερο

Τα καταρτιζόµενα ετήσια χρονοδιαγράµµατα και προγράµ-
µατα συνεργασίας του άρθρου 3 του κυρούµενου Μνηµονίου εγ-
κρίνονται µε κοινή απόφαση των αρµοδίων κατά περίπτωση
Υπουργών.

Άρθρο τρίτο
Ρύθµιση θεµάτων εκπαιδευτικού προσωπικού

1. α) Οι πίνακες κατάταξης αναπληρωτών εκπαιδευτικών πρω-
τοβάθµιας και δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης, καθώς και οι πίνα-
κες κατάταξης αναπληρωτών Ειδικού Εκπαιδευτικού Προσωπι-
κού (ΕΕΠ) και Ειδικού Βοηθητικού Προσωπικού (ΕΒΠ), οι οποίοι
καταρτίζονται από το Υπουργείο Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων σύµφωνα µε τις ισχύουσες διατάξεις, για το σχολικό
έτος 2016-2017, υποβάλλονται για έλεγχο νοµιµότητας στο Ανώ-
τατο Συµβούλιο Επιλογής Προσωπικού (ΑΣΕΠ). Επιπλέον, για το
σχολικό έτος 2016- 2017 ο έλεγχος των ενστάσεων επί των ανω-
τέρω πινάκων υπόκειται στην αρµοδιότητα του ΑΣΕΠ.

β) Με απόφαση του Υπουργού Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων είναι δυνατή η πρόσληψη αναπληρωτών και ωροµί-
σθιων εκπαιδευτικών, πριν από την ολοκλήρωση του ελέγχου των
ενστάσεων από το ΑΣΕΠ, κατ’ ανάλογη εφαρµογή των οριζοµέ-
νων στην παρ. 3 του άρθρου 8 του ν. 4210/2013 (Α’254) και σύµ-
φωνα µε τη σειρά κατάταξης των υποψηφίων στους πίνακες
αναπληρωτών της περίπτωσης α’.

2. Στο πρώτο εδάφιο του άρθρου 37 του ν. 4386/2016 (Α’83)
µετά τη φράση «εφαρµόζεται και για τους µαθητές» προστίθεται
η φράση «και τους αποφοίτους». Το παρόν ισχύει από 11.5.2016.

Άρθρο τέταρτο

Η ισχύς του παρόντος νόµου αρχίζει από τη δηµοσίευσή του
στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως και του Μνηµονίου που κυ-
ρώνεται από την πλήρωση των προϋποθέσεων του άρθρου 6
αυτού.

Αθήνα,                                   2016

ΟΙ ΥΠΟΥΡΓΟΙ

1. ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ 2. ΠΑΙΔΕΙΑΣ,
ΚΑΙ ΔΙΟΚΗΤΙΚΗΣ ΕΡΕΥΝΑΣ

ΑΝΑΣΥΓΚΡΟΤΗΣΗΣ ΚΑΙ ΘΡΗΣΚΕΥΜΑΤΩΝ

3. ΕΞΩΤΕΡΙΚΩΝ 4. ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ

5. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ                     6. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ ΥΠΟΥΡΓΟΣ

ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ ΠΑΙΔΕΙΑΣ,
ΚΑΙ ΔΙΟΙΚΗΤΙΚΗΣ                              ΕΡΕΥΝΑΣ ΚΑΙ

ΑΝΑΣΥΓΚΡΟΤΗΣΗΣ ΘΡΗΣΚΕΥΜΑΤΩΝ

7. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ

ΕΞΩΤΕΡΙΚΩΝ»

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Εισερχόµαστε στην
ψήφιση του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Εξωτερικών: «Κύ-
ρωση του Μνηµονίου Συνεργασίας µεταξύ του Υπουργείου Εξω-
τερικών της Ελληνικής Δηµοκρατίας και του Υπουργείου Εξωτε-
ρικών και Ευρωπαϊκής Ολοκλήρωσης της Δηµοκρατίας της Μολ-
δαβίας για την προσέγγιση της Μολδαβίας µε την Ευρωπαϊκή
Ένωση και άλλες διατάξεις».

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νοµοσχέδιο επί της αρχής;
ΜΟΥΣΤΑΦΑ ΜΟΥΣΤΑΦΑ: Δεκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Η Νέα Δηµοκρατία

απουσιάζει.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΖΗΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Δεκτό, δεκτό.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (Ζ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):
Κατά πλειοψηφία.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το σχέδιο

νόµου του Υπουργείου Εξωτερικών: «Κύρωση του Μνηµονίου Συ-
νεργασίας µεταξύ του Υπουργείου Εξωτερικών της Ελληνικής
Δηµοκρατίας και του Υπουργείου Εξωτερικών και Ευρωπαϊκής
Ολοκλήρωσης της Δηµοκρατίας της Μολδαβίας για την προσέγ-
γιση της Μολδαβίας µε την Ευρωπαϊκή Ένωση και άλλες διατά-
ξεις» έγινε δεκτό επί της αρχής κατά πλειοψηφία.

Εισερχόµαστε στην ψήφιση των άρθρων και της τροπολογίας.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο πρώτο ως έχει; 
ΜΟΥΣΤΑΦΑ ΜΟΥΣΤΑΦΑ: Δεκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Η Νέα Δηµοκρατία

απουσιάζει.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΖΗΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (Ζ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Κατά πλειοψηφία.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το άρθρο

πρώτο έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο δεύτερο ως έχει;
ΜΟΥΣΤΑΦΑ ΜΟΥΣΤΑΦΑ: Δεκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Η Νέα Δηµοκρατία

απουσιάζει.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΖΗΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (Ζ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Κατά πλειοψηφία.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το άρθρο

δεύτερο έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό

αριθµό 460 και ειδικό 8 ως έχει;
ΜΟΥΣΤΑΦΑ ΜΟΥΣΤΑΦΑ: Δεκτή, δεκτή.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Η Νέα Δηµοκρατία

απουσιάζει.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΖΗΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Δεκτή, δεκτή.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (Ζ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Κατά πλειοψηφία.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ: Δεκτή, δεκτή.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Δεκτή, δεκτή.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Δεκτή, δεκτή.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς η τροπο-

λογία µε γενικό αριθµό 460 και ειδικό 8 έγινε δεκτή ως έχει κατά
πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

Εισερχόµαστε στην ψήφιση του ακροτελεύτιου άρθρου.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το ακροτελεύτιο άρθρο;
ΜΟΥΣΤΑΦΑ ΜΟΥΣΤΑΦΑ: Δεκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Η Νέα Δηµοκρατία

απουσιάζει.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΖΗΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (Ζ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Κατά πλειοψηφία.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Το ακροτελεύτιο

άρθρο έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία.
Συνεπώς το σχέδιο νόµου του Υπουργείου Εξωτερικών: «Κύ-

ρωση του Μνηµονίου Συνεργασίας µεταξύ του Υπουργείου Εξω-
τερικών της Ελληνικής Δηµοκρατίας και του Υπουργείου Εξωτε-
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ρικών και Ευρωπαϊκής Ολοκλήρωσης της Δηµοκρατίας της Μολ-
δαβίας για την προσέγγιση της Μολδαβίας µε την Ευρωπαϊκή
Ένωση και άλλες διατάξεις» έγινε δεκτό επί της αρχής, των άρ-
θρων και επί της τροπολογίας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να ψη-
φίσουµε το νοµοσχέδιο και στο σύνολό του;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ερωτάται το Σώµα:

Γίνεται δεκτό το νοµοσχέδιο και στο σύνολο;
ΜΟΥΣΤΑΦΑ ΜΟΥΣΤΑΦΑ: Δεκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Η Νέα Δηµοκρατία

απουσιάζει.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΖΗΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Η Δηµοκρατική

Συµπαράταξη ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ απέχει.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (Ζ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Κατά πλειοψηφία.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το σχέδιο

νόµου του Υπουργείου Εξωτερικών: «Κύρωση του Μνηµονίου Συ-
νεργασίας µεταξύ του Υπουργείου Εξωτερικών της Ελληνικής

Δηµοκρατίας και του Υπουργείου Εξωτερικών και Ευρωπαϊκής
Ολοκλήρωσης της Δηµοκρατίας της Μολδαβίας για την προσέγ-
γιση της Μολδαβίας µε την Ευρωπαϊκή Ένωση και άλλες διατά-
ξεις» έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία σε µόνη συζήτηση, επί της
αρχής, των άρθρων και του συνόλου και έχει ως εξής:

«Κύρωση του Μνηµονίου Συνεργασίας µεταξύ του Υπουρ-
γείου Εξωτερικών της Ελληνικής Δηµοκρατίας και του Υπουρ-
γείου Εξωτερικών και Ευρωπαϊκής Ολοκλήρωσης της Δηµο-
κρατίας της Μολδαβίας για την προσέγγιση της Μολδαβίας µε
την Ευρωπαϊκή Ένωση και άλλες διατάξεις

Άρθρο πρώτο

Κυρώνεται και έχει την ισχύ, που ορίζει το άρθρο 28 παρ. 1 του
Συντάγµατος, το Μνηµόνιο Συνεργασίας µεταξύ του Υπουργείου
Εξωτερικών της Ελληνικής Δηµοκρατίας και του Υπουργείου
Εξωτερικών και Ευρωπαϊκής Ολοκλήρωσης της Δηµοκρατίας της
Μολδαβίας για την προσέγγιση της Μολδαβίας µε την Ευρω-
παϊκή Ένωση, που υπογράφηκε στο Κισινάου, στις 8 Απριλίου
2014, το κείµενο του οποίου σε πρωτότυπο στην αγγλική γλώσσα
και σε µετάφραση στην ελληνική έχει ως εξής:
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Άρθρο δεύτερο

Τα εκπονούµενα ετήσια χρονοδιαγράµµατα και προγράµµατα
συνεργασίας του άρθρου 3 του Μνηµονίου εγκρίνονται µε κοινή
πράξη των αρµοδίων κατά περίπτωση Υπουργών.

Άρθρο τρίτο
Συµπλήρωση-τροποποίηση στο άρθρο 23 

του ν. 4354/2015 (Α’ 176)

Στο τέλος της παρ. 3 του άρθρου 23 του ν. 4354/2015   (Α’ 176)
προστίθεται εφάδιο ως εξής:

«Κατ’ εξαίρεση, η δαπάνη που προκύπτει από την απόσπαση
ή τη  µετακίνηση στις Αρχές εξωτερικής Υπηρεσίας του Υπουρ-
γείου Εξωτερικων, καθώς και το επίδοµα υπηρεσίας αλλοδαπής
των υπαλλήλων του προηγούµενου εδαφίου, δύναται να επιβα-
ρύνει το Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων του Υπουργείου
Εξωτερικών, σε περίπτωση που χρηµατοδοτείται από πόρους ευ-
ρωπαίκών ή άλλων Προγραµµάτων. Η ισχύς του παρόντος άρ-
θρου αρχίζει από την έναρξη ισχύος του άρθρου 23 του ν. 4354/
2015.»

Άρθρο τέταρτο

Η ισχύς του παρόντος νόµου αρχίζει από τη δηµοσίευσή του
στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως και του Μνηµονίου που κυ-
ρώνεται από την πλήρωση των προϋποθέσεων του άρθρου 5
αυτού.

Αθήνα,                                  2016

ΟΙ ΥΠΟΥΡΓΟΙ

1. ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ 2. ΟΙΚΟΝΟΜΙΑΣ,
ΚΑΙ ΔΙΟΙΚΗΤΙΚΗΣ ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ

ΑΝΑΣΥΓΚΡΟΤΗΣΗΣ ΚΑΙ ΤΟΥΡΙΣΜΟΥ

3. ΠΑΙΔΕΙΑΣ, 4. ΕΞΩΤΕΡΙΚΩΝ
ΕΡΕΥΝΑΣ

ΚΑΙ ΘΡΗΣΚΕΥΜΑΤΩΝ

5. ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ 6. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ

ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ
ΚΑΙ ΔΙΟΙΚΗΤΙΚΗΣ

ΑΝΑΣΥΓΚΡΟΤΗΣΗΣ

7. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ 8. Η ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΡΙΑ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ ΥΠΟΥΡΓΟΣ

ΕΞΩΤΕΡΙΚΩΝ ΠΑΙΔΕΙΑΣ,
ΕΡΕΥΝΑΣ

ΚΑΙ ΘΡΗΣΚΕΥΜΑΤΩΝ»

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Εισερχόµαστε στην
ψήφιση του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Εξωτερικών: «Κύ-
ρωση του Μνηµονίου Συνεργασίας µεταξύ του Υπουργείου Εξω-
τερικών της Γεωργίας και του Υπουργείου Εξωτερικών της Ελλά-
δας για την προσέγγιση της Γεωργίας στην Ευρωπαϊκή Ένωση».

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νοµοσχέδιο επί της αρχής;
ΜΟΥΣΤΑΦΑ ΜΟΥΣΤΑΦΑ: Δεκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Η Νέα Δηµοκρατία

απουσιάζει.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΖΗΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (Ζ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Κατά πλειοψηφία.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το σχέδιο

νόµου του Υπουργείου Εξωτερικών: «Κύρωση του Μνηµονίου Συ-
νεργασίας µεταξύ του Υπουργείου Εξωτερικών της Γεωργίας και
του Υπουργείου Εξωτερικών της Ελλάδας για την προσέγγιση
της Γεωργίας στην Ευρωπαϊκή Ένωση» έγινε δεκτό επί της
αρχής κατά πλειοψηφία.

Εισερχόµαστε στην ψήφιση των άρθρων και των τροπολογιών.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο πρώτο ως έχει;
ΜΟΥΣΤΑΦΑ ΜΟΥΣΤΑΦΑ: Δεκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Η Νέα Δηµοκρατία

απουσιάζει.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΖΗΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (Ζ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Κατά πλειοψηφία.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το άρθρο

πρώτο έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο δεύτερο ως έχει;
ΜΟΥΣΤΑΦΑ ΜΟΥΣΤΑΦΑ: Δεκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): H Νέα Δηµοκρατία

απουσιάζει.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΖΗΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (Ζ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Κατά πλειοψηφία.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το άρθρο

δεύτερο έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Εισερχόµαστε στην ψήφιση των τροπολογιών.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό

αριθµό 459 και ειδικό 7 ως έχει;
ΜΟΥΣΤΑΦΑ ΜΟΥΣΤΑΦΑ: Δεκτή, δεκτή.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): H Νέα Δηµοκρατία

απουσιάζει.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΖΗΛΟΣ: Δεκτή, δεκτή.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (Ζ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Παρών.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ: Δεκτή, δεκτή.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Δεκτή, δεκτή.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Δεκτή, δεκτή.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς η τροπο-

λογία µε γενικό αριθµό 459 και ειδικό 7 έγινε δεκτή ως έχει κατά
πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

(ΜΕΤΑ ΤΗΝ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι, στο σηµείο αυτό έχω την τιµή να ανακοινώσω στο
Σώµα το αποτέλεσµα της διεξαχθείσης ψηφοφορίας.

Ψήφισαν συνολικά 197 Βουλευτές. 
Υπέρ της τροπολογίας µε γενικό αριθµό 462 και ειδικό 10 του

σχεδίου νόµου, δηλαδή «ΝΑΙ», ψήφισαν 190 Βουλευτές.
Κατά της τροπολογίας µε γενικό αριθµό 462 και ειδικό 10 του

σχεδίου νόµου, δηλαδή «ΟΧΙ», ουδείς ψήφισε.
Ψήφισαν «ΠΑΡΩΝ» 7 Βουλευτές.
Συνεπώς η τροπολογία µε γενικό αριθµό 462 και ειδικό 10

έγινε δεκτή όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό, κατά
πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο, σύµ-
φωνα µε το παρακάτω πρωτόκολλο ονοµαστικής ψηφοφορίας. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Εισερχόµαστε στην
ψήφιση του ακροτελεύτιου άρθρου.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το ακροτελεύτιο άρθρο;
ΜΟΥΣΤΑΦΑ ΜΟΥΣΤΑΦΑ: Δεκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): H Νέα Δηµοκρατία

απουσιάζει.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΖΗΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (Ζ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Κατά πλειοψηφία.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Το ακροτελεύτιο

άρθρο έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία.
Συνεπώς το σχέδιο νόµου του Υπουργείου Εξωτερικών: «Κύ-

ρωση του Μνηµονίου Συνεργασίας µεταξύ του Υπουργείου Εξω-
τερικών της Γεωργίας και του Υπουργείου Εξωτερικών της Ελλά-
δας για την προσέγγιση της Γεωργίας στην Ευρωπαϊκή Ένωση
και άλλες διατάξεις» έγινε δεκτό επί της αρχής, των άρθρων και
των τροπολογιών.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να ψη-
φίσουµε το νοµοσχέδιο και στο σύνολό του;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ερωτάται το Σώµα:

Γίνεται δεκτό το νοµοσχέδιο και στο σύνολο;
ΜΟΥΣΤΑΦΑ ΜΟΥΣΤΑΦΑ: Δεκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): H Νέα Δηµοκρατία

απουσιάζει.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΖΗΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Η Δηµοκρατική

Συµπαράταξη ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ απέχει.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (Ζ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Κατά πλειοψηφία.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Το νοµοσχέδιο έγι-

νε δεκτό και στο σύνολο κατά πλειοψηφία.
Συνεπώς το σχέδιο νόµου του Υπουργείου Εξωτερικών: «Κύ-

ρωση του Μνηµονίου Συνεργασίας µεταξύ του Υπουργείου Εξω-
τερικών της Γεωργίας και του Υπουργείου Εξωτερικών της
Ελλάδας για την προσέγγιση της Γεωργίας στην Ευρωπαϊκή
Ένωση και άλλες διατάξεις» έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία σε
µόνη συζήτηση επί της αρχής, των άρθρων, των τροπολογιών και
του συνόλου και έχει ως εξής: 

«Κύρωση του Μνηµονίου Συνεργασίας µεταξύ του Υπουρ-
γείου Εξωτερικών της Γεωργίας και του Υπουργείου Εξωτερι-
κών της Ελλάδας για την προσέγγιση της Γεωργίας στην Ευρω-
παϊκή Ένωση και άλλες διατάξεις

Άρθρο πρώτο

Κυρώνεται και έχει την ισχύ που ορίζει το άρθρο 28 παρ. 1 του
Συντάγµατος, το Μνηµόνιο Συνεργασίας µεταξύ του Υπουργείου
Εξωτερικών της Γεωργίας και του Υπουργείου Εξωτερικών της
Ελλάδας για την προσέγγιση της Γεωργίας στην Ευρωπαϊκή
‘Ενωση, που υπογράφηκε στις Βρυξέλλες, στις 3 Δεκεµβρίου
2013, το κείµενο του οποίου σε πρωτότυπο στην ελληνική και αγ-
γλική γλώσσα έχει ως εξής:

10682 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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10688 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Άρθρο δεύτερο

Το Πρωτόκολλο Τροποποίησης του κυρούµενου Μνηµονίου
κατά το άρθρο 5 αυτού θα τεθεί σε ισχύ σύµφωνα µε τους όρους
του άρθρου 6 του Μνηµονίου.

Άρθρο τρίτο
Χρόνος φοίτησης στις Ανώτερες 

Στρατιωτικές Σχολές Υπαξιωµατικών

1. Η παρ. 2 του άρθρου 29 του ν. 4361/2016 (Α’10), αντικαθί-
σταται ως εξής:

«2. Η τριετής φοίτηση στις Ανώτερες Στρατιωτικές Σχολές
Υπαξιωµατικών (ΑΣΣΥ) άρχεται από το ακαδηµαϊκό έτος 2015-
2016 και καταλαµβάνει τους εισαχθέντες στις ΑΣΣΥ κατά το ως
άνω ακαδηµαϊκό έτος.»

2. Η ισχύς της παρούσας διάταξης αρχίζει από τη δηµοσίευσή
της στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως.

Άρθρο τέταρτο

1. Στο τέλος του πρώτου εδαφίου της περίπτωσης α’ της παρ.
1 του άρθρου 2 του ν. 3213/2003 (Α’309), όπως ισχύει, προστί-
θεται η φράση:

«µε την επιφύλαξη των παραγράφων 1 και 2 του άρθρου 8 του
παρόντος νόµου».

2. Το στοιχείο iii’ της περίπτωσης α’ της παρ. 1 του άρθρου 2
του ν. 3213/2003 όπως ισχύει αντικαθίσταται ως εξής:

«iii. Οι µετοχές ηµεδαπών και αλλοδαπών εταιρειών (µε την επι-
φύλαξη της απαγόρευσης των παραγράφων 1 και 2 του άρθρου
8 του παρόντος νόµου), τα οµόλογα και οµολογίες κάθε είδους,
τα µερίδια αµοιβαίων κεφαλαίων κάθε είδους και τα παράγωγα
χρηµατοοικονοµικά προϊόντα κάθε είδους.»

3. Το στοιχείο viii’ της περίπτωσης α’ της παρ. 1 του άρθρου 2
του ν. 3213/2003, όπως ισχύει, αντικαθίσταται ως εξής:

«viii. Η συµµετοχή σε κάθε είδους εταιρεία ή επιχείρηση (µε
την επιφύλαξη της απαγόρευσης των παραγράφων 1 και 2 του
άρθρου 8 του παρόντος νόµου).»

4. Στο στοιχείο θ’ της παρ. 2 του άρθρου 3Α του           ν.
3213/2003, όπως τροποποιήθηκε και ισχύει, µετά την λέξη «Κυ-
βέρνηση» προστίθεται η φράση: «ως τακτικό µέλος».

5. Το άρθρο 8 του ν. 3213/2003 όπως ισχύει αντικαθίσταται ως
εξής:

«Άρθρο 8
Απαγόρευση συµµετοχής σε εταιρεία µε έδρα στην αλλο-

δαπή για πολιτικά πρόσωπα, απαγορεύσεις 
συµµετοχής σε εταιρείες µε έδρα µη συνεργάσιµα φορολο-

γικά κράτη και κράτη µε προνοµιακό 
φορολογικό καθεστώς

1. Στον Πρωθυπουργό, στους Αρχηγούς των πολιτικών κοµµά-
των που εκπροσωπούνται στο Εθνικό ή το Ευρωπαϊκό Κοινοβού-
λιο, καθώς και όσων λαµβάνουν κρατική χρηµατοδότηση, στους
Υπουργούς, στους αναπληρωτές υπουργούς και τους Υφυπουρ-
γούς, στους βουλευτές και τους ευρωβουλευτές και όσους δια-
χειρίζονται τα οικονοµικά των πολιτικών κοµµάτων ως ανωτέρω,
στους Γενικούς και Ειδικούς Γραµµατείς της Βουλής και της Γε-
νικής Κυβέρνησης, στους περιφερειάρχες και στους Δηµάρχους
απαγορεύεται η συµµετοχή στη διοίκηση ή στο κεφάλαιο εται-
ρειών, που έχουν έδρα πραγµατική ή καταστατική στην αλλο-
δαπή είτε αυτοπροσώπως, είτε µε παρένθετα πρόσωπα.

2. Στους Συντονιστές των Αποκεντρωµένων Διοικήσεων, στους
δικαστικούς και εισαγγελικούς λειτουργούς, στους Προέδρους,
Διοικητές, Υποδιοικητές και Γενικούς Διευθυντές πιστωτικών
ιδρυµάτων, που ελέγχονται από το κράτος, καθώς επίσης στα
πρόσωπα των περιπτώσεων θ’ και ι’ της παραγράφου 1 του άρ-
θρου 1 του παρόντος νόµου ως και στα πρόσωπα που αναφέ-
ρονται στην παράγραφο 1 του παρόντος άρθρου απαγορεύεται
να συµµετέχουν είτε οι ίδιοι, είτε µε παρένθετα πρόσωπα, στο
κεφάλαιο ή στη διοίκηση εταιρειών, που έχουν πραγµατική ή κα-

ταστατική έδρα σε κράτος µη συνεργάσιµο στο, φορολογικό
τοµέα ή σε κράτος, που έχει προνοµιακό φορολογικό καθεστώς
κατά την έννοια του άρθρου 65 του ν. 4172/2013 (Κώδικας Φο-
ρολογίας Εισοδήµατος, Α’167) και των υπουργικών αποφάσεων,
που έχουν εκδοθεί βάσει των ως άνω διατάξεων και ισχύουν κάθε
φορά.

3. Η κατά παράβαση της παραγράφου 1 άµεση ή δια παρέν-
θετου προσώπου συµµετοχή σε εταιρεία, που έχει έδρα στην αλ-
λοδαπή τιµωρείται µε φυλάκιση τουλάχιστον δύο (2) ετών και µε
χρηµατική ποινή από δέκα χιλιάδες (10.000) ευρώ έως πεντακό-
σιες χιλιάδες (500.000) ευρώ. Η κατά παράβαση της παραγρά-
φου 2 άµεση ή δια παρένθετου προσώπου συµµετοχή σε
εταιρεία, που έχει έδρα σε: α) κράτος µη συνεργάσιµο στο φο-
ρολογικό τοµέα κατά την έννοια υπουργικής απόφασης, που εκ-
δίδεται σύµφωνα µε τις παραγράφους 1 έως 5 του άρθρου 65
του ν. 4172/2013, ή β) κράτος, που έχει προνοµιακό φορολογικό
καθεστώς, κατά την έννοια υπουργικής απόφασης, που εκδίδεται
σύµφωνα µε τις παραγράφους 1, 6 και 7 του άρθρου 65 του ν.
4172/2013, τιµωρείται µε την ίδια ποινή.

4. Για τις ανάγκες του παρόντος άρθρου παρένθετα πρόσωπα
των ατόµων, που αναφέρονται στις παραγράφους 1 και 2 του πα-
ρόντος άρθρου, είναι:

α) οι σύζυγοι και οι εν διαστάσει σύζυγοί τους και τα πρόσωπα,
µε τα οποία έχουν συνάψει σύµφωνο συµβίωσης,

β) οι πρώτου βαθµού συγγενείς τους,
γ) το φυσικό ή νοµικό πρόσωπο, το οποίο ενεργεί, για οποι-

αδήποτε αιτία, για λογαριασµό ή καθ’ υπόδειξη ή κατ’ εντολή
άλλου προσώπου, που κατέχει µία εκ των ιδιοτήτων που αναφέ-
ρονται στις παραγράφους 1 και 2 του παρόντος άρθρου.

5.α Μέσα σε αποκλειστική προθεσµία εξήντα ηµερών από τη
δηµοσίευση του παρόντος νόµου, τα πρόσωπα που αναφέρονται
στην παράγραφο 1 του παρόντος άρθρου οφείλουν να µεταβι-
βάσουν τα περιουσιακά στοιχεία που αναφέρονται στην διάταξη.

β. Η µεταβίβαση δεν επηρεάζει και δεν αίρει το αξιόποινο για
τις ήδη συντελεσθείσες παραβάσεις των διατάξεων που αφο-
ρούν σε εταιρίες που έχουν πραγµατική ή καταστατική έδρα σε
κράτος µη συνεργάσιµο στο φορολογικό τοµέα ή σε κράτος που
έχει προνοµιακό φορολογικό καθεστώς κατά την έννοια του άρ-
θρου 65 του          ν. 4172/2013 (Κώδικας Φορολογίας Εισοδήµα-
τος, Α’167) και των υπουργικών αποφάσεων που έχουν εκδοθεί
κατ' επίκληση των ως άνω διατάξεων, όπως ισχύουν.

6. Η διάταξη του άρθρου 2 του Ποινικού Κώδικα δεν εφαρµό-
ζεται για τις άνω παραβάσεις.

7. Το άρθρο 178 του ν. 4389/2016 (Α’97) καταργείται από τότε,
που τέθηκε σε ισχύ.»

Άρθρο πέµπτο

Η σχύς του παρόντος νόµου αρχίζει από τη δηµοσίευσή του
στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως και του Μνηµονίου Συνεργα-
σίας που κυρώνεται από την πλήρωση των προϋποθέσεων του
άρθρου 6 αυτού.

Αθήνα,                               2016

ΟΙ ΥΠΟΥΡΓΟΙ

1. ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ 2. ΠΑΙΔΕΙΑΣ,
ΚΑΙ ΔΙΟΙΚΗΤΙΚΗΣ ΕΡΕΥΝΑΣ

ΑΝΑΣΥΓΚΡΟΤΗΣΗΣ ΚΑΙ ΘΡΗΣΚΕΥΜΑΤΩΝ

3. ΕΞΩΤΕΡΙΚΩΝ 4. ΔΙΚΑΙΟΣΥΝΗΣ,
ΔΙΑΦΑΝΕΙΑΣ

ΚΑΙ ΑΝΘΡΩΠΙΝΩΝ
ΔΙΚΑΙΩΜΑΤΩΝ

5. ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ 6. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ

ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ
ΚΑΙ ΔΙΟΙΚΗΤΙΚΗΣ

ΑΝΑΣΥΓΚΡΟΤΗΣΗΣ
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7. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ 8. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ ΥΠΟΥΡΓΟΣ
ΕΘΝΙΚΗΣ ΕΞΩΤΕΡΙΚΩΝ
ΑΜΥΝΑΣ

9. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ ΥΠΟΥΡΓΟΣ
ΔΙΚΑΙΟΣΥΝΗΣ, ΔΙΑΦΑΝΕΙΑΣ

ΚΑΙ ΑΝΘΡΩΠΙΝΩΝ ΔΙΚΑΙΩΜΑΤΩΝ»

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, παρακαλώ το Σώµα να εξουσιοδοτήσει το Προ-
εδρείο για την υπ’ ευθύνη του επικύρωση των Πρακτικών ως
προς την ψήφιση στο σύνολο των παραπάνω νοµοσχεδίων. 

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το Σώµα

παρέσχε τη ζητηθείσα εξουσιοδότηση.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύ-

σουµε τη συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Με τη συναίνεση

του Σώµατος και ώρα 16.03’ λύεται η συνεδρίαση για αύριο,
ηµέρα Πέµπτη 2 Ιουνίου 2016 και ώρα 9.30’ µε αντικείµενο ερ-
γασιών του Σώµατος: α) κοινοβουλευτικό έλεγχο, συζήτηση επί-
καιρων ερωτήσεων και β) νοµοθετική εργασία, σύµφωνα µε τη
συµπληρωµατική ηµερήσια διάταξη που έχει διανεµηθεί.
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